
JUDEȚUL VASLUI 
.— * 

„SÎNTEM DE 5-6 ORI 

MAI PUTERNICI DECÎT

ACUM 12 ANI!"
® Interviu cu tovarășul GHEORGHț 

CILIBIU, prim-secretar al Comitetului ju
dețean Vaslui al P.C.R., președintele Con
siliului popular județean

— Tovarășe prim-secretar, se intimplă 
ea uneori să lie nevoie si de vorbe mari, 
iată de ce vă propunem să nu ne ferim 
de ele I Nu cred că vom greși dreă vom 
spune că lucrurile care s-au petrecut în 
ultimii ani in Vaslui tin realmente de un 
miracol. Este vorba țâră îndoială de ade
văratul „miracol românesc", asa cum au 
denumit nu o dată cei care ne-au vizitat 
țara, uriașa dezvoltare ce a cuprins întreg 
teritoriul patriei, de 15 ani încoace, inclu
siv zonele cele mai sărace ale lui. Cu 
toate acestea, a vorbi astăzi despre județul 
Vaslui ne apare ca avînd o semnificație 
aparte, cu reale trăsături de simbol, ce 
caracterizează cu puterea exemplului dez
voltarea miraculoasă la care ne referim.

— Fără îndoială că așa este, dar pen
tru a susține afirmația dumneavoastră 
sînt necesare și argumente, nu numai 
vorbe I Vasluiul intr-adevăr, a fost unul 
dintre cele mai rămase în urmă pă- 
mînturi românești, gradul de sărăcie al 
populației fiind, ca să zic așa. mai mult 
decît reprezentativ. Nu am însă de aînd 
să fac acum un adevărat istoric al acestor 
meleaguri. La fel de semnificative pot fi 
comparațiile luînd ca termen etalon dez
voltarea înfăptuită pînă în anul 1968. la 
constituirea județului ca atare. La acea 
vreme dotarea industrială era destul de 
modestă cuprinzînd Cîteva unități mai re
prezentative. între care : două întreprin
deri de'confecții, fabrica de rulmenți de
sigur, la Bîrlad, cea de mobilă de la Vas
lui. Atunci, în 1968, nu se făceau în Vaslui 
decît 1,7 miliarde la producția industrială, 
pe cînd în 1980 ea s-a ridicat la a- 
proape 10 miliarde lei. Sigur, n-am ajuns 
din urmă lașul, care a făcut 26 de mili
arde. sau Galațiul, cu 42 — însă a creste 
în numai 12 ahl de la 1.7 la 10 miliarde 
lei, tată un lucru mai mult deejt deosebit.

(Continuare în pagina 12)
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Un document de o inestimabilă valoare pentru viitorul

artei și culturii naționale

Mesajul tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU

adresat Conferinței naționale a scriitorilor

între 1 și 3 iulie a.c.. în Sala mică a Pa
latului Republicii Socialiste România, s-au 
desfășurat lucrările Conferinței naționale 
a scriitorilor, eveniment de o deosebită în
semnătate nu numai pentru viața obștii 
scriitoricești, ci chiar pentru viata socială 
și culturală a întregii țări.

La ședința de deschidere a forumului 
scriitoricesc au luat parte tovarășii Con
stantin Dăscălescu, Dumitru Popescu, to
varășa Suzana Gâdea și Ilie Radulescu-

Jurnal de campanie

Insula fără somn
Lucrurile, în acest șes al Brăilei, se pe

trec așa cum, probabil, se petrec, la ceasul 
de față, în întreaga Cîmpie Română.

Insula Mare a Brăilei, această uriașă 
incintă a griului (acum a griului, peste 
puțin a porumbului...), înconjurată de pre
siunea apelor, îți dă o stranie senzație de 
siguranță și de nesiguranță. Azi-noapte a 
plouat, Dunărea a crescut, s-a umflat, dar 
apele sînt totuși calme, calme ca și cerul, 
placide ca apele unui lac imens. Tipsia de 
grîu încinsă de diguri se afla, pînă ieri, 
mai sus, eu mult peste apele care acum, 
calme dar tulburi, șterg buza digurilor în- 
tr-o legănată, imperceptibilă, surdă miș

La lucrările conferinței au participat de
legați aleși la conferințele asociațiilor de 
scriitori din București șl din celelalte cen
tre de cultură din tară, precum și nume
roși invitați.

Salutînd prezența tovarășilor din con
ducerea de partid și de stat la lucrările

(Continuare în pagina 3)

N. GRIGORE MĂRĂSANUa

care de valuri, ca și cum msuia, marea 
insulă, s-ar fi scufundat într-o singură 
noapte sau așteaptă să se scufunde. Nu, 
numai un potop precum cel din Biblie ar 
putea împinge apele peste diguri, totuși 
aici, în această incintă răpită fluviului, 
bătălia recoltei, această competiție contra- 
cronometru cu timpul, înseamnă și o cursă 
contracronometru spre a ieși cît mai re
pede, cu recolta în brațe, deasupra valu
rilor. Nu, apele Dunării nu amenință, 
creșterea lor este neglijabilă, dar dacă ?... 

. Drept pentru care , oamenii se grăbesc, 
aruneînd în luptă forțe materiale -și teh
nice de o unică anvergură, eforturi de o 
unică intensitate' a dăruirii.

Pe 7 295 hectare orzul a fost cules, Tot 
ce s-a recoltat (și s-a recoltat binișor : 
cite 5 000—6 006 kg: la hectar) s-a transpor
tat in aceeași zi la punctele de livrare. Cîte-

(Continuare în pagina 5)
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Disciplinele fundamentale, 
încotro ?
Interviu cu tovarășul prof. univ. dr. ing. 
ION M. POPESCU, șeful catedrei de fizică 
și prorector la Institutul politehnic din 
București

— Tovarășe prorector, ultima dumnea
voastră intervenție in presă include și o 
anume nemulțumire față de situația ac
tuală a disciplinelor fundamentale în în- 
vățămînt. Iată de ce vă propun să 
răspundeți Ia citeva întrebări care 
Pentru alții ar putea fi incomode. încep 
cu aceasta : cum vă explicați că s-a 
ajuns Ia o situație defavorabilă a disci
plinelor fundamentale, in condițiile în 
care importanța acestora nu numai că 
este recunoscută de orice slujitor onest 
a! catedrei dar a fost subliniată, în re
petate rînduri, chiar de la cea mai înaltă 
tribună a țării și este, această importanță 
primordială, statuată de Legea învăță- 
mîntului și de Congresul al Xtl-lea al 
partidului ?

— Așa este, pare incredibil. O veche 
vorbă înțeleaptă spune că unde-i lege 
nu-i tocmeală. Și totuși pentru unii este. 
Vă răspund din capul locului că s-a a- 
juns aici nu din cauze extraterestre, ci 
din cauza unor, nechemati. Ei sînt vino- 
vați de acest rezultat pe care l-au pro
dus prin acțiuni sau inacțiuni ale lor, 
ghidați de interese personale ori de in
competență. Dar să mă explic. în anul 
școlar 1976—1977, s-a atins chiar absurdul. 
Chimia dispăruse aproape complet din 
planul de învățămînt pentru licee. Abia 
in trimestrul al treilea a fost, pot să zic, 
reabilitată, ca după o eroare judiciară. 
Dar să nu uităm că eroarea lovea în copiii 
noștri și ai acestei țări, în șansele suc
ceselor de mîine ale lor și ale ei. indi
ferent dacă o asemenea eroare ar avea 
sau nu rădăcinile în rea-credință. Tot 
în perioada pe care am amintit-o, s-a 
constatat că s-a diminuat nefiresc numă
rul de ore afectate disciplinelor funda
mentale (în învățămîntul politehnic — 
matematica, fizica, chimia). Paradoxal, 
cauza stătea în însăși libertatea pe care 
au avut-o consiliile profesorale universi
tare de a-și elabora planurile de învăță

mînt. Dar vă decodifio afirmația : expli
cația reală venea din faptul că acesta 
consilii sînt. constituite în bună parte, 
dominate chiar, de titularii a ceea ce sa 
cheamă discipline de specialitate sau teh
nologii. în 1976 am făcut parte din comi
sia constituită la indicațiile secretarului 
general al partidului pentru a căuta so
luții raționale de îmbunătățire a învăță- 
mîntului și cercetării de fizică din Româ
nia. în final, această comisie a întocmit 
un material cu concluzii și propuneri, 
material ce a fost aprobat chiar de tova
rășul Nicolae Ceaușescu, în decembrie 

■mhmmuu » emu - „ a

Horă de bărbați
Ce să mai zid de bătrînii aceștia 
bintuiți de viscole neînțelese 
din care omătul scuta potop 
ajunge pînă-n inimi.
Se prind cu îneăpățînare într-o horă 
ații de omenește învîrtilă 
că în vîrtejul ei smintit 
își scot nepoții din carîmbul cizmei 
și cad în altă lume vîjîind.

GLIGOR SAVA ■

1976, în urma analizei făcute de un co
lectiv avizat de specialiști, analiză ce s-a 
ținut la C.C. al P.C.R., în ziua de 19 no
iembrie 1976 și a fost condusă de secre
tarul general ăl partidului. Atunci s-au 
hotărît măsuri pentru a îmbunătăți în
vățămîntul fizicii chiar din anul următor, 
atît în liceu cît și în facultățile de profil 
tehnic. Au fost necesare însă, apoi, dis
cuții de aproape doi ani pentru a se îm
bunătăți, abia parțial, situația.

— Doi ani, spuneți 7
— Ați auzit bine : doi ani !
— Continuați.
— Dar asta nu e totul. în facultățile 

tehnice s-a;adus doar o simplă corijare 
numărului de ore și nici pînă azi n-au 
fost, de fapt. aplicate cele hotărîte atunci. 
Și în prezent, învățămîntul de fizică din 
institutele tehnice de la noi are cel mai 
mic număr : de ore în comparație cu alte

(Continuare in pagina 11)
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Vizitele de lucru ale tovarășului NICOLAE CEAUSESCU,

secretar general al Partidului Comunist Român, președintele Republicii Socialiste România

Puternică afirmare a hotărîrii și voinței oamenilor muncii de a realiza 
exemplar sarcinile de plan pe anul 1981 și pe întregul cincinal

Joi, 2 iulie, și vineri, 3 iulie, tovarășul Nicolae Ceaușeseu, secretar general 
al Partidului Comunist Român, președintele Republicii Socialiste România, a efectuat 
vizite de lucru în județele Gorj și Mehedinți. Conducătorul partidului și statului 
nostru a fost însoțit de tovarășii Ion Dincă, Gheorghe Oprea, Virgil Trofin.

In județul Gorj

Avînd loe la numai cîteva zile după în
cheierea celui de-al doilea Congres al 
consiliilor oamenilor muncii și' după a- 
doptarea de către Marea Adunare Naționa
lă a planului cincinal 1981—1985, precum și 
a planului de dezvoltare a agriculturii și 
a industriei alimentare în perioada 
1981—1985, noua vizită de lucru a secre
tarului genera] al partidului în ju
dețul Gorj atestă preocuparea tovarășu
lui Nicolae Ceaușeseu pentru transpune
rea fără întîrziere în practică a măsuri
lor stabilite la marele forum reprezenta
tiv al celor ce muncesc din țara noastră. 

măsuri menite tocmai să asigure înfăptui
rea exemplară a prevederilor planurilor 
menționate. în același timp, întîlnirea 
secretarului general al partidului cu oa
menii muncii gorjeni, alături de celelalte 
întîlniri, devenite tradiționale, definește 
stilul de muncă dinamic, preocuparea sta
tornică a conducătorului partidului și sta
tului nostru de a cunoaște direct, la fața 
locului, viața și munca oamenilor, reali
zările obținute, problemele ce urmează a 
fi rezolvate, de a discuta cu făuritorii bu
nurilor materiale și spirituale de pe întreg 
cuprinsul țării și a stabili împreună cu ei 
cele mai potrivite căi de înfăptuire a o- 
biectivelor de dezvoltare a patriei noastre.

Noul dialog purtat de tovarășul Nicolae 
Ceaușeseu în județul Gorj cu oamenii 
muncii, cu reprezentanții organelor locale 

de partid și de stat, ai unor ministere și 
centrale industriale, s-a desfășurat pe un 
traseu cuprinzînd carierele Jilț și Roșia de 
Jiu, importante centre miniere, întreprin
derea „Electrocentrale" Rovinari, unul din 
marii furnizori de energie ai regiunii și 
ai țării. Platforma petrolieră „Turburea", 
întreprinderea mecanică „Sadu“, între
prinderea agricolă de stat Tg. Jiu, între
prinderea de mașini-unelte pentru presare 
și forjare Tg. Jiu, cartiere de locuințe con
struite în ultima vreme. Pe stadionul ora
șului Tg. Jiu a avut loc o mare adunare 
populară, la care au luat parte 50 000 de 
mineri, energeticieni, petroliști, construc
tori de mașini, alți oameni ai muncii din 
municipiu și din localitățile învecinate.

Și cu acest prilej au fost puse în evi
dență succesele dobîndite de oamenii 
muncii gorjeni. După cum se știe, 
Gorjul a cunoscut, mai ales în ultimii 
15 ani, multiple prefaceri înnoitoare, în- 
scriindu-se viguros, cu ritmuri tot mai di
namice, în peisajul înfloritor al economiei 
naționale. Rezultate de seamă au fost ob
ținute și în primele 6 luni ale anului 
1981. Față de aceeași perioadă a anului 
trecut, producția industrială marfă a cres
cut cu aproape 9 la sută, realizîndu-se 
mai mult de 1,3 milioane tone lignit, cu 
440 000 MWh energie electrică, cu 80 500 
tone țiței, importante cantități de mate
riale de construcții și refractare, alte pro
duse. S-au înregistrat progrese in con
strucția de locuințe, de obiective social- 
culturale, în asimilarea de noi produse; se 
înfăptuiesc, de asemenea, măsurile stabi
lite pentru modernizarea și dezvoltarea a- 
griculturii. în acest an, județul va da mai 
mult de jumătate din producția de căr
bune, aproape 15 la sută din energia elec
trică și peste 10 la sută din cea de ci- . 
ment a țării.

Apreciind realizările obținute de colec
tivele unităților vizitate, de toți oamenii 
muncii din județul Gorj, tovarășul 
Nicolae Ceaușeseu a dat, ca de fiecare 
dată, valoroase indicatii concrete pentru 
soluționarea optimă a problemelor la ordi
nea zilei. Secretarul general al partidului 
și-a exprimat convingerea că toti oame
nii muncii, toți locuitorii Gorjului vor 
face totul pentru a aduce o contribuție și 
mai importantă la dezvoltarea generală a 
patriei noastre, că organizațiile de partid 
din județul Gorj nu vor precupeți nimic 
pentru a înfăptui hotărîriie Congresului al 
XII-lea, acționînd pentru unirea eforturi
lor tuturor oamenilor muncii din județ.

în același timp, atît în discuțiile cu co
lectivele unităților vizitate, cît și în cu- 

vîntarea rostită la marea adunare popu
lară, au fost abordate probleme de cea 
mai mare importanță pentru înfăptuirea 
cu succes a prevederilor actualului cinci
nal. menite să asigure trecerea țării noas
tre de la stadiul de tară socialistă în curs 
de dezvoltare la acela de țară mediu dez
voltată, să asigure o nouă calitate a mun
cii și a vieții în toate domeniile.

înfăptuirea obiectivelor propuse depinde 
însă în ultimă instanță de factorul om, de 
pregătirea multiplă, profesională, tehnică, 
politico-educativă a muncitorilor și ingine
rilor, a țărănimii, a tuturor oamenilor 
muncii. „Pînă la urmă — a spus secre
tarul general al partidului în euvîntarea 
rostită la marea adunare populară din 
municipiul Tg. Jiu — realizarea sarcinilor 
pe care le avem în acest cincinal este 
strîns legată de ridicarea nivelului profe
sional și tehnic al clasei muncitoare, al 
tuturor oamenilor muncii, al întregului 
nostru popor. Forța noastră creatoare, rea
lizarea programului partidului de făurire 
a societății socialiste multilateral dezvol
tate stau numai și numai în mîinîle po
porului nostru, în voința și capacitatea sa 
creatoare !“

Reafirmîndu-și voința fierbinte de a 
urma cu neclintit devotament partidul și 
pe secretarul său general, de a contribui, 
cu abnegație și dăruire revoluționară, îm
preună cu întregul popor, la înflorirea 
continuă a patriei, la ridicarea României 
socialiste pe culmi tot mai înalte de pro
gres și civilizație, locuitorii Gorjului au 
omagiat, odată cu întreaga tară, în per
soana tovarășului Nicolae Ceaușeseu, pe 
președintele Consiliului National al Oame
nilor Muncii, reales recent în această 
înaltă funcție de cel mai reprezentativ 
forum democratic al clasei muncitoare, 
clasa conducătoare a societății. întreaga 
vizită în județul Gorj a relevat vibrant 
dragostea și încrederea pe care cei ee 
trăiesc și muncesc pe aceste meleaguri le 
nutresc, alături de întregul nostru popor, 
față de secretarul general al partidului, 
președintele republicii, care conduce des
tinele națiunii noastre pe calea luminoasă 
a socialismului și comunismului. Prin în
semnătatea și actualitatea problemelor e- 
xaminate, prin importanta deosebită a 
măsurilor și orientărilor stabilite, vizita 
secretarului general al partidului în uni
tăți gorjene se înscrie ca un eveniment de 
seamă în viața județului, a întregii țări.

In județul Mehedinți

Ca și cea efectuată în județul Gorj, noua 
Vizită a secretarului general al partidului 
in județul Mehedinți a avut ca obiectiv 
analiza temeinică, cuprinzătoare a modu
lui cum se acționează pentru îndeplinirea 
în cele mai bune condiții a sarcinilor de 
plan pe anul în curs și pe întregul cinci
nal, în vederea realizării în termen a im
portantelor lucrări de investiții prevăzute 
pentru ridicarea întregii activități din 
județ la nivelul exigențelor sporite ale 
actualei etape de edificare a societății so
cialiste multilateral dezvoltate.

Și pentru județul Mehedinți anii de 
istorie nouă, revoluționară, de un avînt 
fără precedent în dezvoltarea economico- 
socială a patriei noastre care au trecut de 
la istoricul Congres al IX-lea al partidu
lui, ani care poartă amprenta puternică, 
distinctă, a cutezanței, clarviziunii, gîndi- 
rii originale și a personalității tovarășului 
Nicolae Ceaușeseu, au generat mutații 
profunde, pe multiple planuri. Investi
țiile tot mai mari de la un an la altul 
făcute în județul Mehedinți — expresie a 
politicii profund științifice a partidului 
privind dezvoltarea armonioasă, echilibra
tă, multilaterală a tuturor județelor țării — 
munca pasionată, plină de dăruire a me- 
hedințenilor, au făcut ca în 1980, cînd 
nivelul producției industriale depășise de 
43 de ori pe cel din 1938, să se obțină în 
numai 11 zile întreaga producție industria

lă a județului din 1950, în 50 de zile cea 
din 1965 și în 84 de zile producția de acum 
10 ani. Cu rezultate remarcabile se prezin
tă și agricultura mehedințeană. Datorită 
preocupărilor stăruitoare pentru valorifi
carea cît mai eficientă a condițiilor pedo
climatice și a terenurilor agricole, pentru 
extinderea mecanizării și chimizării, a 
suprafețelor irigate, producția globală 
agricolă pe locuitor a crescut de la 2 467 
lei în 1965, la peste 8 500 lei în 1980, iar 
pentru anul 1985 se prevede ca această 
producție să atingă 13 000 lei. Realizări 
importante au fost obținute și în alte sec
toare. S-au construit zeci de mii de apar
tamente, numeroase edificii sociale și cul
turale.

Obiectivele și sarcinile care urmează să 
se înfăptuiască în județul Mehedinți în 
actualul cincinal, în conformitate cu Di
rectivele celui de-al XII-lea Congres al 
partidului, cu Legea pentru adoptarea Pla
nului național unic de dezvoltare econo- 
mico-socială a României recent adoptată 
de Marea Adunare Națională, vor schimba 
și mai mult înfățișarea județului, vor ridi
ca pe trepte și mai înalte nivelul de trai 
material și spiritual al locuitorilor de pe 
aceste meleaguri.

în itinerarul vizitei secretarului gene
ral al partidului în județul Mehedinți au 
fost cuprinse obiective economice impor
tante : întreprinderea de construcții na
vale și prelucrări la cald din zona indus
trială a municipiului Drobeta-Turnu Se
verin, întreprinderea de anvelope Drobe
ta-Turnu Severin, Centrala electrică de 
termoficare a Combinatului chimic din 
Drobeta-Turnu Severin, Sistemul hidro
energetic și de navigație Porțile de Fier 
II. întîmpinat pretutindeni cu deosebită 
dragoste și căldură, cu înaltă stimă și re
cunoștință, pentru grija constantă ce o 
poartă dezvoltării județului, sporirii po
tențialului său economic, creșterii nivelu
lui de trai al locuitorilor acestor meleaguri 
românești, pentru neistovita sa activitate 
consacrată propășirii țării și ridicării 
bunăstării întregului popor, creșterii pres
tigiului internațional al României socia
liste, tovarășul Nicolae Ceaușeseu s-a in
teresat îndeaproape de activitatea colecti
velor unităților vizitate, de . problemele 
care se cer rezolvate, indicînd soluții și 
măsuri concrete.

Secretarul general al partidului a sub
liniat că ținînd cont de importanța obiec
tivelor care trebuie realizate in decursul 
acestui cincinal, din partea organelor de 
partid și de stat, a colectivelor de oameni 

ai muncii, se impun măsuri hotărîte pen
tru desfășurarea ritmică a producției, a 
activității în industrie, construcții și mon
taj, agricultură, în toate domeniile de ac
tivitate. „Și ju,dețul dumneavoastră, ]a fel 
ca toate județele patriei noastre — a spus 
tovarășul Nicolae Ceaușeseu la marea adu
nare populară din municipiul Drobeta- 
Turnu Severin — a cunoscut o dezvoltare 
foarte puternică. în acest cincinal, după 
cum am mai menționat, el va înregistra 
progrese mult mai mari decît o serie de 
județe din țara noastră, ajungînd la un 
nivel foarte ridicat de dezvoltare. Toate 
acestea pun cii putere în evidență justețea 
politicii partidului nostru de dezvoltare a 
tuturor județelor și zonelor țării, condiție 
esențială pentru ca oamenii muncii să se 
bucure din plin de minunatele cuceriri ale 
socialismului, să poată duce o viață tot 
mai demnă, tot mai îmbelșugată. Toate 
acestea, dragi tovarăși, sînt astăzi o reali
tate în România socialistă. Avem ferma 
convingere că toți oamenii muncii din ju
dețul Mehedinți — la fel ca întregul nos
tru popor — își vor îndeplini cu cinste 
sarcinile de mare răspundere pe acest 
cincinal, că dispunem de tot ceea ce este 
necesar pentru a asigura înfăptuirea o- 
biectivelor stabilite de Congresul al 
XII-lea al partidului".

Prin marea importanță a problemelor 
abordate, a indicațiilor și orientărilor 
date, vizita în județul Mehedinți s-a în
scris ca un nou moment de seamă al dia
logului direct și rodnic pe care tovarășul 
Nicolae Ceaușeseu îl poartă cu făuritorii 
de bunuri materiale șl spirituale, în pro
bleme esențiale ale construcției socialiste 
în țara noastră. Asemenea tuturor întîl- 
nirilor secretarului general al partidului 
cu cei ce muncesc, vizita în județul Me
hedinți a avut un puternic caracter de lu
cru, prilejuind examinarea concretă, la 
fața locului, a modului în care se înfăp
tuiesc hotărîriie Congresului al XII-lea, 
obiectivele actualului cincinal. Primite cu 
deosebit interes, aprecierile și recoman
dările făcute de secretarul general al 
partidului în timpul vizitei în județul 
Mehedinți reprezintă atît pentru locuitorii 
acestor meleaguri, cît și pentru întregul 
nostru popor un prețios îndreptar în efor
tul de a munci mai bine, mai eficient, de 
a ridica întreaga activitate la nivelul înal
telor cerințe și exigențe ale cincinalului 
1981—1985, pentru înfăptuirea exemplară a 
obiectivelor acestuia.

ION D. GOIA ■
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Vizita de lucru a tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU in unități agricole din județul Constanța

Toate eforturile pentru realizarea unei producții agricole cît mai mari, 
pentru înfăptuirea cu succes a obiectivelor noii revoluții agrare

Marți 7 iulie, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, secretar general al Partidului 
Comunist Român, președintele Republicii 
Socialiste România, a făcut o vizită de 
lucru în unități agricole din județul 
Constanța. în itinerarul vizitei au fost 
cuprinse : consiliile unice agricole de stat 
și cooperatiste Albești și Negru Vodă, 
cooperativa agricolă de producție din lo
calitatea Cotu Văii, cooperativa agricolă 
de producție Plopeni din cadrul consiliu
lui unic agroindustrial de stat și coope
ratist Chirnogeni, cooperativa agricolă de 
producție Cobadin, Complexul legumicol 
Poiana al întreprinderii pentru legume și 
fructe Constanța, Complexul de creștere 
și îngrășare a taurinelor din satul Os- 
mancca, comuna Mereni, întreprinderea 
agricolă de stat Amzacea, din cadrul con
siliului unic agroindustrial de stat și 
cooperatist Topraisar. Secretarul general 
al partidului a fost însoțit în această vi
zită de tovarășii Nicolae Constantin, Ion 
Pățan, Petru Enache și Angelo Miculescu, 
viceprim-ministru al guvernului, minis
trul agriculturii și industriei alimentare.

Desfășurat în atmosfera de lucru in
tensă care domnește în întreaga țară, 
acum, după amplele dezbateri asupra pla
nului național unic de dezvoltare econo- 
mico-socială în perioada 1981—1985 și a 
planului de dezvoltare a agriculturii și 
industriei alimentare în ăctualul cincinal 
și după adoptarea lor de către Marea 
Adunare Națională, noul dialog al tova
rășului Nicolae Ceaușescu cu cei ce mun
cesc pe ogoarele județului Constanța, cu 
specialiști și cadre de conducere, cu re
prezentanți ai organelor locale de partid 
și de stat a prilejuit examinarea modului 
în care se desfășoară recoltarea griului, 
celelalte lucrări agricole, a măsurilor ce 
trebuie luate pentru realizarea unor 
producții sporite la toate culturile vege
tale, precum și în zootehnie. încă din pri
mul an al actualului cincinal. în acest 
cadru au fost abordate probleme legate 
de modul în care se realizează în fiecare 
unitate agricolă prevederile planului pe 
anul 1981, prin cultivarea unor soluri cît 
mai productive de porumb și grîu, prin 
sporirea densității la hectar, probleme le
gate de asigurarea bazei furajere si a ce
lorlalte condiții de care depinde sporirea 
producției de lapte și carne, precum și 
probleme privind perfecționarea mașini
lor și utilajelor agricole, a extinderii me
canizării pentru unele lucrări ș.a.

Luînd cunoștință de succesele obținute 
în unitățile vizitate și felicitîndu-i pe rea
lizatorii lor, secretarul general al parti
dului a dat, la fața locului, valoroase în
drumări și indicații. Astfel, la coopera
tiva agricolă de producție de la Coțu Văii 
s-a recomandat să se cultive soiuri de 
grîu mai productive, să se valorifice la 
maximum terenurile irigate, astfel îneît 
de pe aceste terenuri să se obțină o re
coltă de cel puțin un vagon de porumb 
la hectar. La cooperativa agricolă de pro
ducție Plopeni s-a recomandat să șe in

tensifice campania de recoltare a griului 
și să se acorde o atenție sporită zooteh
niei. La C.A.P. Cobadin, după ce a fost 
urmărită la lucru noua combină univer
sală autopropulsată „C.U.-16“ — realizată 
după indicațiile tovarășului Nicolae 
Ceaușescu și aflată în probe pentru a se 
ajunge la o mașină de înaltă tehnicitate 
și eficiență, care să poată fi folosită atît 
la recoltarea griului, cît și a porumbu
lui — au fost examinate, împreună cu 
specialiștii, unele posibilități de perfec
ționare în continuare a acestui agregat 
complex cu care urmează să. fie dotată 
agricultura noastră. S-a cerut să se urmă
rească cu atenție modul de funcționare 
a tuturor instalațiilor și utilajelor din 
componența noii combine, în vederea 
trecerii în scurt timp la omologarea și 
fabricarea ei în serie. La complexul le

gumicol Poiana s-a indicat să. se valori
fice pe baza unui program bine documen
tat zonele cu pămînturi nisipoase, de pe 
care se pot obține mari recblte de legu
me, și să se folosească mult mai eficient 
irigațiile, în condițiile impuse de necesi
tatea economisirii energiei electrice. La 
întreprinderea agricolă de stat Amzacea 
secretarul general al partidului a reco
mandat lucrătorilor și specialiștilor să 
folosească mai bine condițiile excelente 
din această zonă pentru a obține în con
tinuare recolte și mai bogate la porumb, 
grîu, soia și floarea-soarelui.

Noul dialog al secretarului general al 
partidului cu oameni ai muncii de pe me
leaguri dobrogene a prilejuit lucrătorilor 
din unitățile vizitate și din întreaga Do- 
broge reafirmarea și mai puternică a în

crederii lor nestrămutate în pontica pro
fund științifică a partidului nostru, po
litică ce stă la baza obiectivelor funda
mentale ale noii revoluții agrare pe care 
oamenii muncii de l a sate . întregul nostru 
popor o înfăptuiesc cu abnegație si cu 
înaltă responsabilitate. în același timp, 
răspunzînd cu toată convingerea îndem
nurilor de la tribuna Congresului țărăni
mii, însușindu-și pe deplin orientările 
formulate pe parcursul recentei vizite, 
oamenii muncii din unitățile agricole ale 
județului Constanța l-au asigurat oe tova
rășul Nieolae Ceaușescu că nu-și vor pre
cupeți eforturile pentru realizarea unor 
producții agricole vegetale șl animale cît 
mai mari, pentru înfăptuirea cu succes 
a obiectivelor' noii revoluții agrare.

ION CODRU ■

Un document de o inestimabilă valoare pentru viitorul artei și culturii naționale

MESAJUL TOVARĂȘULUI NICOLAE CEAUȘESCU

adresat Conferinței naționale a scriitorilor
(Urmare din pagina 1) 

conferinței, președintele Uniunii Scriito
rilor, tovarășul George Macovescu, a in
vitat pe tovarășul Constantin Dăscălescu, 
membru al Comitetului Politic Executiv, 
secretar al C.C. al P.C.R., să dea citire 
Mesajului adresat Conferinței naționale a 
scriitorilor de tovarășul Nieolae Ceaușescu, 
secretar general al Partidului Comunist 
Român, președintele Republicii Socialiste 
România. în care, printre altele, se arată : 
.... literatura română, ca și cea a naționa
lităților conlocuitoare din țara noastră, s-a 
îmbogățit în ultimii ani cu noi lucrări de 
toate genurile, inspirate din realitățile de 
astăzi ale țării, din patosul uriașei activi
tăți constructive a poporului". Subliniind 
faptul că, într-un moment de bilanț. Con-, 
ferința națională a scriitorilor este che
mată să . analizeze atît realizările cît și 
minusurile creației literare,. Mesajul în
deamnă la ridicarea pe o treaptă nouă, su
perioară din punct de vedere calitativ, a 
actului creator : „Dorim — se arată în 
Mesaj — o literatură profund angajată în 
lupta poporului pentru o viată mai bună 
și prosperă, pentru construirea socialis
mului și comunismului, o literatură mili

tantă, revoluționară, care să oglindească 
eroismul și elanul creator al poporului și 
să însuflețească masele populare în opera 
istorică pe care o înfăptuiesc astăzi pe 
pămîntul României, sub conducerea parti
dului, și care să redea convingător și e- 
moționant fizionomia omului de astăzi, 
eliberat de exploatare și asuprire, care își 
făurește în mod conștient propriul viitor 
fericit". S-a mai desprins din Mesaj ne
cesitatea ca literatura, arta în genere să 
ia poziție fermă față de fenomenele nega
tive din viata societății, față de concep
țiile învechite, perimate, care nu mai co
respund idealurilor și cerințelor de azi, să 
combată atitudinile înapoiate, manifestă
rile care ar putea duce la degradarea fi
inței umane, la înjosirea omului, a demni
tății sale. Rezultă că trebuie să păstrăm, 
în artă, și să dezvoltăm specificul națio
nal al culturii, preocupați de măreția pre
zentului să nu uităm nici gloria trecutului 
de luptă pentru libertate și neatîrnare, să 
se reflecte mai larg în literatură marea 
epopee istorică a luptelor poporului român 
de-a lungul mileniilor, pentru apărarea 
ființei naționale.

în continuarea Mesajului trimis, secre
tarul general al partidului s-a referit la 

evoluția pozitivă din ultimii ani, dar șl la 
neajunsurile serioase care se mai fac sim
țite în istoria și critica literară. Critica li
terară trebuie să promoveze literatura de 
valoare, să devină instrument exigent de 
analiză, de orientare, să promoveze lite
ratura angajată, pătrunsă de un autentic 
spirit revoluționar, ea trebuie să se ocupe 
mai mult de valorificarea moștenirii cultu
rale a trecutului.

Subliniind, pe lingă toate acestea, ideea 
dezvoltării unui climat de'înaltă principia
litate și exigentă comunistă, a unei atmos
fere de colegialitate și respect reciproc în 
viața obștii scriitoricești. Mesajul devine 
astfel un document de o inestimabilă va
loare pentru activitatea de creație a aso
ciațiilor și a Uniunii Scriitorilor, pentru 
arta și cultura națională.

Acest rol al Mesajului a fost subliniat, 
dealtfel, în repetate rînduri de scriitorii 
care au luat cuvîntul in cele trei zile de 
dezbateri, precum și de Raportul Consiliu
lui Uniunii Scriitorilor. Raportul, prezen
tat conferinței de tovarășul George Maco
vescu, președintele Uniunii Scriitorilor, s-a 
referit pe larg la realizările dar și la mi
nusurile din viața obștii scriitoricești, dar_ 
el a desprins și unele trăsături caracteris

tice ale dezvoltării literaturii din ultima 
perioadă, ale prozei, poeziei, dramaturgiei, 
literaturii pentru copil, ale traducerilor 
care s-au făcut, ale literaturii naționali
tăților conlocuitoare. Dezvoltarea armo
nioasă, cuprinzătoare a literaturii națio
nalităților conlocuitoare este o consecință 
firească a politicii partidului nostru în 
problema națională, a climatului de demo
cratizare a vieții politice, sociale și cultu
rale de la noi. care a dat șanse egale tu
turor creatorilor, fără deosebire de limbă 
și naționalitate.

După prezentarea Raportului Consiliului 
Uniunii Scriitorilor asupra activității des
fășurate pe perioada mai 1977—iunie 1981, 
conferința a dezbătut Tezele Conferinței 
Naționale, Programul de dezvoltare a lite
raturii din Republica Socialistă România 
pe următorii patru ani, modificări la Sta
tutul Uniunii Scriitorilor, Raportul Comi
siei de cenzori asupra activității financiare 
a uniunii.

După dezbateri, desfășurate intr-un cli
mat profund democratic, de totală ade
ziune și atașament la cauza înălțării spiri
tului românesc, a geniului national, a fost 
ales noul Consiliu al Uniunii Scriitorilor 
și Comisia de cenzori a uniunii.
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Ieșirea din singurătate
Sabina Pintea cumpărase două sute de 

pui de o zi. Plănuia ca după o lună să 
vîndă o parte din ei, urmând să-și păs
treze pentru nevoile gospodăriei ei din 
Făgăraș treizeci de găinușe. Era singură 
ți avea o pensie destul de mică. Afară 
de asta fusese obișnuită să aibă în curte 
diverse vietăți : dini, pisici, porumbei. 
Cînd îi trăia bărbatul, avusese chiar o 
capră de pe urma căreia nu trăgeau nici 
un fălos.

Intr-o după-amiază aduse acasă puii, 
îi instală în bucătăria de vară pe care 
n-o mai folosea de mult, le dădu mălai 
ți apă, le aprinse un beculeț ți se culcă 
liniștită.

Dimineața nu-și dădu seama ce se în- 
tlmplase, dar cînd se uită mai atentă 
văzu că unii muriseră. Erau opt. Se sim
țea vinovată.

într-o săptămînă muriră aproape pa
truzeci, apoi, cînd ea începuse să creadă 
că se vor prăpădi toți, nu mai muri nici 
unul. Se puseseră pe picioare și se uita 
la ei cu plăcere cum se luptau pentru 
micuța lor existență.

în prima zi de primăvară adevărată îi 
mută in curte, într-o îngrăditură pe care 
o amenajase cum se pricepuse. Se așeză 
pe un scăunel și se uită la ei. Abia acum 
îi văzu. Cum de nu-și dăduse seama 7 
Erau trei.

Cînd le dădea de mîncare, unul din ei, 
cel mai roșcat, se repezea ca bezmeticul 
într-o direcție, apoi în alta, izbindu-se 
uneori de îngrăditura de sîrmă. Ținea a- 
ripile puțin desfăcute și gîtul întins 
înainte. Cînd, în cele din urmă, ajun
gea în mijlocul farfuriei cu mălai, nu 
•e mai mișca de acolo pînă cînd nu-și 
umfla peste măsură gușa. Cind îl- luă în 
mină nici nu se feri. Peste globul ochi
lor avea o pieliță opacă, albicioasă. Al 
doilea părea normal numai că din cînd 
în cînd încremenea într-o poziție nefi OPREA GEORGESCU S

/,Generația mea a știut

să facă litere frumoase'4
— Tovarășe inginer Lucian Ghindea, 

înteți directorul întreprinderii „Fiare” 
din Sibiu. Despre activitatea colectivului 
de aici s-a tot scris. Și de bine și de rău. 
De data aceasta ne-ar interesa altceva. 
Ne-am gindit să .vă întrebăm, pentru in- 
eeput, dacă clasicele și totodată celebre
le penițe de scris „Flaro" vor dispărea 
in timp, fiind înghițite, să spunem așa, 
de sistemele moderne de scris ? Cu alte 
cuvinte, dacă nepoții clasicelor penițe de 
scris mai lasă acestora o șansă de su
praviețuire ?

— întrebarea e binevenită și duce, 
după părerea mea, la discuții interesante. 
In ciuda faptului că în ultimii zece ani 
producția clasicelor penițe a scăzut de 
zece ori, noi, cei care lucrăm la întreprin
derea „Flaro" din Sibiu, credem că ele nu 
trebuie să dispară niciodată, chiar dacă 
pixul cu pastă și stiloul au înlocuit pe 
nesimțite penița de scris. Dacă, în gene
ral, acest fapt nu incomodează producția, 
fiindcă practic nu sîntem legați in mod 
direct de calitatea penițelor care ies pe 
poarta fabricii noastre, pe mine personal 
mă intrigă foarte mult o anume consta
tare, aceea că uităm și se uită a se scrie 
cu penița.

— In ce sens ?
— Urmăresc de foarte mult timp 

fenomenul. Literele, în ciuda faptu
lui că, în manuale și cărți, sint 
frumos desenate, ele au devenit, scrise de 
copii, caricaturi. De ce 1 Fiindcă, după 
părerea noastră, stiloul și pixul cu pastă 
nu au ce căuta in miinile copiilor în pri
mele clase, atunci cînd se formează și se 
modelează scrisul. Elasticitatea, grația și 
suplețea literelor scrise cu penițele clasice 
nu se pot obține folosind pixul cu pastă.

— De ce s-a renunțat așa de ușor ia 
peniță și la călimară ?

— Cred că ne-am lăsat prea ușor furați 
de mijloacele moderne. In multe țări, 
mari specialiste în moderne pixuri cu 
pastă și stilouri, nu s-a renunțat la bă- 
trina peniță. Și mai cred că este vorba și 
despre o anumită comoditate atit din par
tea cadrelor didactice, cît și din partea 
părinților și din partea copiilor.,Mă întrec 
de multe ori: oare cite călimări cu cer
neală s-au vărsat în ultimii ani prin 
școli 7 Cred că foarte puține. Este adevă
rat că în momentul de față nu ne mai 
murdărim pînă la coate cu cerneală. 
Lingă întreprinderea noastră există o 
școală. pe care noi o patronăm și ex
perimentăm diferite produse noi. Astfel, 
nu demult s-a experimentat un rezervor 
cu cerneală și cu peniță de acest gen. 
Produsul a reușit din toate punctele de 
vedere testelor. Cu alte cuvinte, acest 
stilou pentru copii, cu peniță elastică a 
fost primit cu bucurie atit de cei mici 
cît și de cadrele didactice. Credem, noi, 
că în mare măsură acest toc rezolvă pro
blema scrisului caligrafic. Trebuie ca spe
cialiști din respectivul minister să țină o 
mai strinsă legătură cu noi. Altfel scrisul 
celor mici și mai tirziu comunicarea în 
scris vor deveni greoaie. Nu trebuie să 
uităm că mijloacele moderne nu supli
nesc nici pe departe eleganța scrisului. 
Dacă se vorbește frumos și corect româ
nește, nu trebuie să uităm a scrie și fru
mos. Și acest lucru se poate preda la cei 
mai mici, aducînd din nou în ghiozda
nele elevilor bătrîna noastră peniță de 
scris.

SORIN POSTOLACHE g 

rească, după care începea să-și răsuceas
că gîtul, dîndu-și capul pe spate sau 
într-o parte, aveai impresia că dintr-un 
moment în altul și-l va fringe, încreme
nea în această poziție cîteva secunde, 
apoi un resort parcă ascuns se destindea 
și puiul revenea la normal, piuind și ciu
gulind ca și cum nimic deosebit nu i se 
întimplase. Celui de al treilea laba stin
gă îi rămăsese mică și subțire. Cînd mer
gea se legăna atît de tare punînd în pă- 
mînt laba mică și firavă, de parcă era 
domnul Schneider, ceasornicarul, care 
purta o gheată cu o talpă groasă de a- 
proape cincisprezece centimetri.

„Ce mă fac acum și cu ei 1“ se întreba 
uitîndu-se descumpănită. Simți că are o 
luptă de dat și fără să-și dea seama, 
apatia și mohoreala care o cuprinseseră 
de cînd rămăsese singură începură să se 
topească în preocuparea pentru viața a- 
cestor pui infirmi. Luă o ladă, căreia 
îi spune lazaret, îi detașă fundul și izolă 
acolo pe cei trei pui care nu puteau face 
față luptei pentru existență. De trei ori 
pe zi le dădea de mîncare din belșug și 
le presăra pe jos frunze proaspete de tri
foi. îi muta ba la umbră, ba la soare, 
după cum credea că e mai bine. începu
seră și vecinii să cunoască povestea laza
retului și o sfătuiau : ,,Madam Pintea, 
nu te mai necăji. Cum cresc mai mari, 
dacă tot te-ai muncit cu ei, taie-le gîtul 
și fă-i tocăniță“. Tăcea, Așa e viata rîn- 
duită.

Puii crescură.
într-o zi, orbul se îndreptă spre desti

nul lui, câinele Pepsi, care, mai mult în 
joacă, sări peste el și—1 omorî. Din cel 
care-și răsucea în mod nefiresc gîtul ieși 
un cocoș zdravăn care pățea rușinea 
numai după ce cînta. Altfel, era normal. 
Șchiopul trăiește. Mai încet, dar mai în
țelept decît ceilalți. Trăiesc și sînt sem
nele biruinței ei asupra cuiva.

Iubirea de frumos

Profesorul
I. D. Ștefănescu, marele cărturar și 

profesor, a ținut de curînd un ciclu de 
conferințe timp de două săptămîni, din 
două in două zile, pe tema „Persona
lități ale culturii și artei românești" în 
sala Dalles mereu plină de ascultători 
din toate generațiile. Ne-ar fi plăcut 
să le vedem reluate la televizor, măcar 
unele dintre ele, pentru că oameni de 
rangul lui I. D. Ștefănescu sînt puțini, 
el făcînd parte din generația înfăptui
torilor Unirii din 1918, a lui lorga și 
Goga, elevul lui Titu Maiorescu. La cei 
peste nouăzeci de ani ai săi, cu o me
morie vie în amănunt, vorbind liber 
cite două ceasuri pe seară fără pauze, 
I. D. Ștefănescu, profesorul de la Sor- 
bona, exegetul nepereche ai artei me
dievale românești, stăpînind o limbă 
românească bună de leac pentru eter

Șa pierdută in trenuri
Nu era o noapte din cale afară de lu

minoasă, dimpotrivă, și abia îi întrezăream 
chipul smead și neras de patru-cinci zile, 
ciupit sub un ochi de o schijă, nici adine, 
nici urit, dar destul ca să-ți atragă luarea 
aminte și să ghicești că a trecut cîndva 
un prag mare. Se numea Ion Vatamanu, 
venea de la Iași, ar fi trebuit să coboare 
din trenul 6455 la Ruginoasa, însă îl poto
pise în tren o amorțeală ciudată, o amor
țeală pentru care îl și pensionaseră în 
urmă cu șase ani, și se readunase din 
amorțeala aceea numai în gara Pașcani
lor. Ăcum era dator să aștepte un alt 
tren, înapoi, și vorbea întruna. I-am pro
pus să ne lungim fiecare pe cîte o bancă 
și să tragem un pui de somn. însă l-a 
apucat rîsul iar, ca la o amintire nemai
pomenit de veselă, și mi-a spr»: „Eu 
prin gări nu mai dorm niciodată, pri
cepi ? Niciodată. Mi-ajunge...“ Și n-am 
înțeles ceri ajunge și el s-a chitit ia
răși pe trăncănit : ....Și ce nu pricep 
este de ce se uită doctorii strîmb la 
mine, atunci cînd tot ei mă cheamă, 
o dată pe an, să mă răsucească, pe toa
te părțile. Eu nu le-am cerut. niciodată 
vreo pensie, ei m-au trîntit în pensie și tot 
ei mă cheamă, o dată pe an, și tot ei se 
uită la mine pe toate părțile". Și, atunci, 
încruntat, arăta mai căzut decît i-ar fi 
îngăduit anii, vreo șaizeci sau șaizeci și 
unu, șl iarăși i-am spus că sînt frînt. 
Și să facem cumva și să ne întindem fie
care pe cite o bancă. „Nu. Eu în gări nu 
mai dorm niciodată..." — mi-a răspuns, 
repezit și din nou vesel nevoie mare și 
din nou a legat vorba chiar din locul unde 
încercasem să-1 silesc să o lase baltă. 
„...Chiar ca ăia din trenul de atunci se uită 
la mine doctorii ăștia". Și a tăcut numai 
cit să tragă un fum dintr-o țigară care 
parcă nu se mai stingea de trei ceasuri. Și 
a reînceput : „Aveam un cal și o șa cura 
dumneata nici nu poți să-ți închipui 
vreodată, dar le-am pierdut în război. 
Atunci cînd nu s-a mai putut altfel și a 
trebuit să ne împușcăm caii, ca să nu

în amonte
Se întîmpla oarecum la fel.
Vasul aștepta să cadă noaptea, părăsea 

rada Brăilei, trăgea la chei, parîmele erau 
puse să îmbrățișeze a bun sosit trupurile 
din oțel turnat ale babalelor, se arunca 
pasarela, iar primii care urcau la bord 
erau vameșii. Comandantul îi poftea în 
careul ofițerilor, îi trata cu țigări egiptene 
ori americane și le răspundea la între
barea încă nepusă :

— Țagle, ca de obicei.
— Cîte 7 Hîrtiiie...
Uneori răspunsul era aidoma cu cel din 

factură. Alteori înmînarea actelor era în
soțită de gesturile : o sprinceană arcuită 
anume, un ochi închis doar pe jumătate, 
bărbia frecată cumva, o ureche care vă
dea subite semne de viață proprie, degete 
care... O dată mergea. Altă dată nu. Și 
cînd nu, nu. Secundul navei era pe a- 
proape. Schița o comandă. Echipajele — 
bine strunite, și instruite, și plătite — 
aruncau pe la tribord țaglele... nedoritoa
re de a fi înregistrate de fisc. Blocuri de 
75—80 kilograme de oțel (suedez, italian, 
franțuzesc) se buluceau către fund. Con
certele nocturne ale batracienilor din baltă 
le stingeau plescăitul. La fel era si cu 
șlepurile. Călăreau Dunărea in aval de 
Regensburg, ghiftuite cu oțel de pe acolo... 
Pe cel debarcat îl înfulecau „întreprinde
rile metalurgice dunărene11 și „Industria 
sîrmei". Ambele la fel de brăilene și de... 
anonime. îl transformau în sîrmă, cuie, 
balamale, lanțuri, șuruburi, nituri... Pe 
cel scufundat încercau să-1 înfulece peștii. 
Evident, cei autentici. Faptele trebuie 
luate ca atare. Importuri explicabile. La 
urma urmei Hunedoara era la ani lumină 
de ceea ce știm că-i azi, idem Reșița ; pe 
la Tîrgovlște cel mai înalt edificiu rămă
sese Turnul Chindiei (și acela ruinat) ; 
nici vorbă de Galați ; nici vorbă de ceea 
ce vor deveni Călărașii. Pentagonul ote
lului sută la sută românesc nu exista 
decît în visele vizionarilor ; poate că nici 
acolo, anii fiind ’30...

nitate, acest omuleț numai ochi și se
ninătate a reușit să ni-1 aducă înain
tea ochilor pe Titu Maiorescu, profe
sorul, evocîndu-1 în ultima-i conferin
ță, cum rar mi-a fost dat să-i cuprind 
înțelesul din alte mărturii, profesorul 
Maiorescu, cel care a reformat conști
ința unei națiuni prin prelegerile sale 
de nivel mondial, audiate de floarea ti
neretului român care ocupa amfitea
trul cu o oră înainte, tineret dornic de 
adevăr și viață morală înaltă, alcătu
ind o grădină în jurul pedagogului 
care insufla sălii viață spirituală de 
paradiziacă frumusețe.

La Agapia, în căsuța cu pridvor lo
cuită de Delavrancea, unde l-am găsit 
nu demult, rugîndu-1 să-mi vorbească 
de Grigorescu, I. D. Ștefănescu și-a 
luat toiagul patriarhal și am pornit-o 
în amurg pe drumul de țară ce se 
trage ușor pe malul rîului către Sihla, 
drumul pe care l-a bătut de atîtea ori 
alături de Grigorescu, Delavrancea, 
Goga, Vlahuță ; ne îndreptam încet că
tre trecut și, evocîndu-i pe cei duși, 
pășeam fără veste spre Sihla pe sub 
neclintirea brazilor spre un tărîm al 
viitorului...

IOAN ALEXANDRU ■

înnebunească ei singuri în bătaia necru
țătoare a tunurilor, chiar așa am făcut, 
am trosnit un glonț în urechea lui Viscol. 
Și cînd l-am văzut că se împăienjenește 
de tot am închis ochii preț de cîteva cli
pe, așa cum îi închid eu acum, și mi-am 
închipuit că jur-împrejurul meu a ars o 
gospodărie și că eu nu mai am chiar ni
mic de făcut decît să mai âleg cîte ceva 
și din scrum și din jar. Și ăm dat șaua 
jos de pe Viscol... Că la noi se vîntură 
mai de mult o credință : cine pierde o 
șa, pierds multe... Și am adormit cu 
capul pe șa, mai tîrziu, către miezul 
nopții, cînd trenul în care ne îmbarcasem 
se depărtase binișor de prăpăd. Și cînd 
m-am trezit șaua aia se mistuise. Mi-o 
furase careva și-mi strecurase sub cap 
o raniță ca oricare alta... Am luat-o 
din om în om, prin trenul acela 
care se legăna și scîrțîia și gemea din 
toate încheieturile, prin duhoarea aia de 
obiele putrede și sudoare, și cum stau toți 
cu fundul pe ranițe și cu armele între ge
nunchii aduși la gură se trezeau scurt din 
somn și se uitau la mine strîmb, prin lu
mina puțină a zorilor. Ei îmi furaseră 
șaua, dar era ca și cum eu aș fi 
venit să-i fur, dar n-am găsit șaua. Și 
atunci m-am uitat prin ranița găsită sub 
cap. Avea în ea un brici, din ăla nemțesc, 
bun al dracului, niște-ciocolată, o muzicuță 
de gură, trei cutii de sardele și o decorație 
pe care o aveam și eu și mi-am zis : încă 
nu e rău... Puteam să găsesc sub cap un 
pietroi sau nimic... Dar s-a răcit războiul și 
am luat-o și eu spre casă și s-a intimplat 
că a trebuit să schimb un tren la Tecuci 
și eram frînt tot așa cum ești dumneata 
frînt, astăzi. Am dormit cu capul pe ra
nița aia. Și m-am trezit pe nimic. Și 
atunci iar mi-am zis : Ioane, ai început 
să mergi în pagubă... Și tot în pagubă am 
mers de atunci. Și cînd n-am mai putut, 
eu nu le-am cerut ceva, Doamne ferește, 
ei m-au trîntit în pensie și tot ăi mă 
cheamă din an în an și se uită la mine... 
Pînă în dimineața de ieri... Ieri mi-au 
spus că nu mă mai cheamă..."

MIHAI FELIN fi

A urmat războiul. Apoi naționalizarea, 
întreprinderile metalurgice dunărene și-au 
schimbat stăpinii. Pentru prima dată în 
istoria României producătorii au devenit 
totuna cu proprietarii. Cu toate acestea 
vremurile erau grele. Foametea-foamete ! 
Foame de pîine și foame de metal En
demice, ambele. Pe prima muncitorii și-o 
ostoiau cu te miri ce, făcînd cozi uriașe 
pe la ușile economatelor. Cu foamea de 
oțel era și mai și... Un timp au laminat 
ce s-a mai găsit in magazia de fier. Apoi 
ce s-a mai găsit pe chei. Acolo unde-i 
acum estacada era... grajdul întreprinde
rii. Comunistul Ion Cristea, «moș Ion 
Mustăciosul», înjuga boii dis-de-dimineață 
și pleca după fier. îl ajuta tot un moș 
Ion, Ion Biriș. Ei doi au fost primul™ 
serviciu de aprovizionare cu materie pri
mă al întreprinderilor metalurgice dună
rene și naționalizate. Secaseră Brăila de 
fier. Cînd n-au mai găsit nici de leac 
și-au amintit de... magazia de tagle de 
pe fundul Dunării. Sudorul Nicu Lisovschi 
și-a procurat un furtun. Cu el în gură 
cobora pînă la blocurile de oțel aflate sub 
apă. Le lega. Ceilalți le trăgeau cu 
cabestanul. Primul lor plan anual lami- 
noriștii Brăilei l-au îndeplinit cu tagle 
scoase de pe șenalul Dunării. Atunci au 
fost recuperate cincizeci de mii de tone I 
— cifră de neimaginat, dar reală...

Ce a urmat ? Multe, dar mai ales 33 de 
ani de administrație și de democrație 
muncitorească. Cu ce rezultate ? Deosebit 
de frumoase și deosebit de prestigioase. 
Saltul cantitativ ? Iată numai un exem
plu : producția industrială a României 
este de aproape 50 de ori mai mare decît 
aceea din 1938. Saltul calitativ ? Iată tot 
•numai un exemplu : aproape că nu mai 
există săptămînă în care radioul să nfl 
facă cunoscute întregii țări și succesele 
laminoriștilor din zona Dunării de jos. 
Intr-una dintre diminețile trecute o rela
tare de la fața locului ne informa că toc
mai se terminase încărcarea unui convoi 
de șlepuri cu laminate. Oțel românesc. 
Laminate românești. Destinația 7 Regens
burg. Deci Republica Federală Germa
nia. Deci în amonte. Adică exact de unde 
prin anii ’30, șlepurile ghiftuite cu oțel 
de pe acolo începeau să călărească Du
nărea In aval...

MIRCEA BUNEA H

Caricatura săptămînii

ANTON DRAGOȘ ■

Mărturii ale trecutului scoase

la lumină
în toamna anului trecut, Vasile Mariș 

din comuna Bogdan Vodă a descoperit, în 
timp ce ara pe un deal numit Sneamăn, 
28 de piese de bronz. Se aflau îngropate 
in acel loc centuri, topoare, brățări, se
ceri, ace. Vasile Mariș a anunțat Insti
tutul arheologic din București care l-a 
trimis la fața locului pe cercetătorul Ion 
Chicideanu. Din partea Muzeului jude
țean Maramureș a participat la lucrările 
arheologice Georgeta luga. Totodată, nu
meroși copii din Bogdan Vodă — Vlad

Vasile, Gheorghe Deac, Vlad Ioan, Gheor
ghe Mariș, Gheorghe Danei — au dat o 
prețioasă mină de ajutor sub conducerea 
profesoarei Maria Vartolomeu. în urma 
cercetărilor-întreprinse, încă 187 de piese 
au putut fi recuperate pînă acum. Se esti
mează că tezaurul, datînd din anul 1200 
i.e.n., este unul dintre cele mai bogate și 
mai variate depozite de bronz din zona 
Maramureșului și poate aduce noi lămu
riri în legătură cu istoria acestor me
leaguri.

GEORGE ARION S
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Un pas de doi, 

dar al doilea șchioapătă
Nu e deloc greu într-o Iară ca a noastră., 

■In care sînt' cunoscute, după cum atestă 
specialiștii în materie, peste 10 000 de dan
suri populare diferite, să. închegi o forma
ție de acest gen si să oferi un mare spec
tacol. Nc-am convins de lucrul acesta tncă 
o dată — dacă mai era nevoie — asistînd 
nu. demult la concursul dirt etapa republi
cană a Festivalului național „Cîntarea 
României" susținut de formații coregrafice 
din .județe situate, cu excepția Brașovului, 
in sudul țării. cu zone folclorice munte
nești. Deși potrivit unei opinii aproape 
generale, nu acestea sînt cele mai gene
roase în ce privește vitalitatea folclorică, 
demonstrația făcută de zecile de formații 
a fost extrem de elocventă. Nu trebuie 
să te îndepărtezi prea mult de linia de 
centură a Capitalei ca să te fascineze rit
muri, mișcări, grafii și culori care se în
scriu ca adevărate nestemate în inepuiza
bila zestre de frumuseți spirituale ale po
porului nostru. Scriu aceasta gîndindu-mă 
nu mai departe decit la evoluțiile scenice 
ale țăranilor din Bulbucata-Giurgiu și Cor- 
beanca-sectorul agricol Ilfov, Bulbucata nu 
se află în premieră pe scena etapei repu
blicane a festivalului, căci in ediția tre
cută, cu o formație compusă numai din 
femei, a ocupat locul II. Merită relatată ta 
legătură cu această formație o întîmplare. 
tn etapa interjudețeană, a ediției trecute 
dansatoarele din Bulbucata nu s-au putut

Un om coboară pentru noi

în adîneuri
Tn definitiv cit de adine poli scruta tn 

sufletul unui om. astfel incit, să reușești 
să-i surprinzi personalitatea fără a .avea 
sentimentul că Lai nedreptățit omițînd 
trăsătura cea mai importantă a ,acesteia ? 
Și totuși, cred că oricine încearcă. . să-l 
definească pe Alexandru Pop își dă sea
ma pipă la urmă , că acest șef de echipă, 
de la Exploatarea minieră Nistru nu este 
mai mult decit îl arată laptele sale, că el 
se dezvăluie oricui cu o sinceritate dezar
mantă. fără a încerca să ,s,e sustragă nici 
unei- priviri cercetătoare., .Nici o umbră 
de mister nu se întrezărește în viața sa 
care nu are nimic spectaculos decit în 
măsura în care price, existentă e spectacu
loasă. prin simplul motiv că Ca se petrece. 
.Propunerea de a se scrie despre el nu-î 
provoacă nici. entuziasm și nici nu-1 lasă 
indiferent. Pornește să istorisească pe 
îndelete prin cîte a trecut, ușor „mirat 
parcă, fiindcă înțelege că n-a prea . avut 
răgazul nîpă acum sS.se gândească la,asta. 
Tntîmniări.le vieții,-cîte i-șu fost hărăzite, 
Și cît i-a fost atît Iui să ,-le domine, l-au 
înzestrat cu un, calm deSȘvîrșit în, fața 
evenimentelor. Unii l-au socotit chiar 
Placid dacă nu l-au . văzut cum reacțio
nează. alunei .cînd. e...nevoie. Arezdațu] 
Alexandru Pnp sg aducă, liniște pe ori- 

, unde se .întîmplă să se afle. Și fără , nici, 
o. ostenim ie. ci doar prin simpla sa pre- 
zentă de taVbat cu gesturi elegante, cu 
chip de . artist, dar pe care îl bănuîeștî 
plin de forță cînd împrejurările o. cer. 
Capacitatea sa de a „eumpăni bine lucru

Insula fără soma
(Urmare din pagina 1) 

va sute de combine, cîteva sute de camioa
ne, de tractoare, de prese, de mașini pentru 
strînsul și transportatul paielor, la care se 
adaugă o întreagă flotă de nave-hambare, 
sînt angajate aciim în bătălia griului, 
imaginea -luptei e militară, prin ampla 
desfășurare de forțe, prin organizare și 
disciplină, e totuși rurală, e monotonă, pe
nibilă, e imaginea unei munci de uzură, 
extenuantă la culme, în care oamenii dau 
tot, nepăstrînd nimic pentru sine. Sutele 
de combinieri își încalecă „Gloriile" de 
cum se crapă de ziuă, trudind pînă noap
tea,- cînd mulți dintre ei rămîn în . cîmp. 
îi vezi la lumina lunii sau a farurilor 
tractoarelor, usCîndu-și cămășile năclăite 
de transpirație, mîncînd în pripă, dormind 
în pripă, pregătindu-se să se avînte din 
nou. La fel au făcut în campania orzului, 
la fel, înainte de orz, în cea a aratului, a 
semănatului, a prășitului, adică în lunile, 
zilele, nopțile, ceasurile, secundele unui 
an dificil, cu neprevăzut, cu surprize, cu 
exces de umiditate în primăvară și cu ca
niculă vara, obligîndu-i pe autorii plinii 
la eforturi în plus, la lucrări în plus. Cîtă 
energie s-a cheltuit pentru creșterea, coa
cerea și culesul pîinii în Insula Mare a 
Brăilei? Dacă bătălia acestui an, ne spu
nea cineva, ar fi fost o înfruntare" fizică, 
om contra om, adică un epuizant campio
nat de lupte greco-romane pe un ring 
lung de 156 de kilometri, cît numără insu
la, fără pauze, sau cu pauze sumare, fără 
reprize, adică dintr-o repriză în alta, fără 
duminici, uneori fără nopți, performanțele 
oamenilor s-ar fi putut calcula mai ușor, 
obținîndu-se un echivalent, fie și vag, al 
efortului fizic, nu și al celui de dăruire și 
de conștiință depus în marea bătălie a 
pîinii.

Lucrurile, in acest colț al șesului brăl- 
lean, se petrec așa cum, probabil, se pe
trec, la ceasul de față, în întreaga Cîmpia 

prezenta ta centrul de concurs unde erau 
planificate pentru că nu aveau lăutari, 
drept pentru care li s-a permis să evolu
eze ta faza de la București, cînd au făcut . 
rost de prețioșii instrumentiști. Rămine 
memorabilă apariția acestor femei cu fe
țele arse de soare, venind direct de la 
cîmp și prinzindu-se,,intr-un joc îndrăcit,- 
care a revărsat peste sala și juriul cam 
amorțite, într-o după-amiază de vară, 
toată prospețimea și vigoarea cîmpiei. : 
Ml-i amintesc și țăranii din Corbeanca — 
„bătrinii" din .talul acesteia, Țamașu, cum 
aii fost anunțați —, cel puțin ci ți va dintre, 
ei, da la o snare sărbătoare de acum mai 
bine de trei decenii, cind s-a inaugurat 
cooperativa agricolă de producție din a- 
ceastă localitate, prima cred din fostul ra
ion Snagov. Semnatarul acestor rînduri, 
elev pe atunci în clasa a Vil-a elementa
ră la o școală dintr-o comună a aceluiași 
raion, recita ne aceeași scenă primă poe
zie publicată după aceea sub un pseudo- 
nim, la care se adăugase „tinăr țăran 
muncitor". Mă limitez numai la aceste 
două exemple cu toate că. asa cum e și de 
așteptat, formații reputate sau debutante 
pe scena festivalului, din toate județele 
participante și din Capitală, au oferit un 
spectacol nu o dată strălucitor.

O figură mai Ștearsă au făcut-o dansu
rile tematice, moderne. contemporane, 
fapt oarecum explicabil, date fiind dificul
tățile pe care le are de depășit, această 
nouă formă a artei coregrafice, promova
tă o vreme, cu destulă timiditate. Acolo 
unde ș-au depus eforturi mai mari, unde 
începe să se constituie o "oarecare tradiție 
— și ne referim înainte de toate la județe 
ca Brăila, Brașov. Prahova (aici se organi
zează și unicul festival de Ș’wialitate din 
tară intitulat „Bucuria muncii") și la mu
nicipiul București ;— succesele n-au lipsit.

rile înainte de a acționa poate ,să: se dato
reze și faptului că Se mic copil a trebuit 
să poarte povara miei gospodării. ! Născut 
în 1940 în satul Ciureni. comuna Zelha 
din județul Sălaj, el nu mai are cum să-și 
mai aducă aminte de tatăl, său căzut în 
război. Fratele lui Alexandru Pop. Eftr- 
mie. cu patru ani mai mare, a plecat de 
acasă. în lume, ca să-și găsească un rost. 
O vreme, micul Alexandru a lucrat lă 
cîmp. a semănat și a strîns roade, a în
grijit de vite ca oricare alt gospodar din 
acest sat răsfirat pe niște coline domniile. 
Dulceața locurilor nu l-a subjugat însă 
multă vreme. Cu toată împotrivirea mamei 
la uri moment dat dorul de altceva l-a 
mînat spre alte orizonturi visînd să aibă 
cu orice preț o meserie. A plecat la 20 de 
ani la Brad tinde a învățat cum să scor
mone tn ădînciirile pămîntului după mi
nereu. Nici aici nu a renunțat la ceea ce 
este sădit profund in ființa sa, picurat 
in suflet de a mamă: necăjită dar direă in 
suferință : la cinste si corectitudine, la 
modestie ți sete de munca. Șl nici nu-și 
mai aduce aminte cum âu trecut 10 ani și 
a simțit nevoia să se tragă mai aproape 
de cea care-1 adusese pe lume și care-i 
cerea acum ajutorul. Effimie. azi lăcătuș 
mecanic, i-a înțeles gîndul și amîndoi 
s-au mutat la Baia Mare. în două blocuri 
între care nu sînt mai mult de o sută de 
metri, Și de aici încolo viiița lui Alexan-r 
dru Pop merge fără surprize : plecarea la 
lucru, masa la cantinuă. echiparea: în ves
tiar. intrarea în mină, studierea în subte
ran a caietului de serviciu. ■ repartizarea 
lui Ioan Bure. Ioan Andreica, Ionel Bu- 
ciuman, Ion Cicău și a celorliilți meipbrt 
din echipă la locurile de muncă, ăpoi .ore 
încordate de lucru și. din nou revenire la 
suprafață, vestiarul, drumul spre casă 
unde-1 așteaptă soția «a. Viorica, șt cei

Română. Majoritatea combinelor atacă la
nurile din plin, dar unele mai și stau, lip- 
sindu-le bateriile, lipsindu-le anvelopele, 
lipstadu-le mai cu seamă „curelele late", 
care nu sînt, cum s-ar crede (cum ai crede 
cînd îi asculți pe oameni, cu cit dor, cu 
cită fervoare a așteptării, cu cîtă mistică 
spaimă le invocă insemnătătea), niște 
ultrasofisticate miracole ale tehnicii, ci 
doar atît, niște „curele late", produse de 
combinatul de articole din cauciuc de la 
Jilava. (Vin foarte greu, ni se spune, aces
te „curele late", de fapt nu vin, ele sînt 
aduse, mai bine-zis smulse, le smulg din 
Jilava delegații „descurcăreți" ai trustului 
de mecanizare ; iar odată montate pe 
„Glorii" se rup foarte repede.) Mai sînt 
și combine ce risipesc recolta, unele fiind
că nu sînt bine etanșate, altele fiindcă, 
iată, nu sînt perfect corelate cu mijloacele 
de transport, chiar cînd aceste mijloaSe se 
află la cîțiva pași.

La Brezoiasa, în pauza de prînz, combi- 
nerul Costică Drăghici ne privește sum
bru. „Iar ați venit să mă criticați ?“, zice 
el, după care, observîndu-ne deruta, ne 
explică, acum surîzînd (surîzînd, cum s-ar 
zice, retrospectiv, la o situație ce nu s-a 
mai repetat), că a mai fost „criticat în 
presă", l-a criticat un coleg de la ziarul 
local, nemulțumit de risipa de orz provo
cată de „Gloria" interlocutorului nostru. 
A fost, adaugă C. Drăghici, vina lui (tot
deauna e vina celui de pe combină !), și 
totuși n-a fost, a fost numai pe jumătate. 
Pe scurt, odată buncărul combinei încăr
cat, n-a izbutit să se facă văzut (fiindcă 
și-aici e o tehnică specială : cea a semna
lizării) de șoferul autocamionului parcat 
hăt departe, drept pentru care, ca să-și 
deșerte buncărul, a fost siiit să ajungă la 
capătul solei, pierzînd și orz, și timp, și 
renumele de mecanizator fruntaș. Acum, 
de cînd au intrat în grîu, lucrurile s-au 
rezolvat, autocamioanele răspund prompt 
la semnalizări, o iau chiar înaintea sem
nalelor, de-ar face la fel și autorii „cure
lelor late" !

O campanie, o mare campanie cum e 

două dansuri, „Furnicar" al" Școlii popu
lare de artă din Brăila și „Concert de Ziua 
partidului" al Casei de cultură a sindica
telor din Ploiești, prezentindu-se. printre 
alte cîtevă merituoase, ca nuniere de ex
cepție. Atît ea prezență în festival cît 
și sub raportul calității dansul tematic 
continuă» să fie însă, o cenușăreasă, astfel 
că în acest cuplu, dans popular —dans 
moderni-tem atic, în acest- pas de doi. ca 
șă folosim o expresie coregrafică; cei de-al 
doilea încă șchioapătă.

NICULAE STOlAN *

P.S. Nu e ’ deloc greu, într-adevăr. 
să închegi o bună formație de dan
suri populare intr-o țară, ca a noastră 
cu virtuți atît de proeminente in acest do
meniu. Dar trebuie să fie foarte greu — . 
mi-ar spune cineva — ca să faci -una în 
care dansul popular să fie de-a dreptul 
schilodit, dezarticulat, schimonosit. Așa 
cum s-a întlmnlaț — și se întîmplă din 
păcate de multi ani — cu formațiile care 
intră pe mina acestui giumbușlucar Ton 
Giubernicu din București, care, pe lingă 
alta formații a căror coregrafie a girat-o 
și a semnat-o pe statul de plată, a adus 
în scenă, sub egida unei case de cultură 
din București, un căluș de care și-a bătu1 
pur șt simnln joc. tocind „circ", cum re
marca nu fără amărăciune veteranul că
lușarilor români Iile Păduroiu din Pădu
reții Argeșului, prezent în sală. Nu e pri
ma dală cînd scriem despre sușanelele 
stricătoare . de folclor ale lui Giubernicu. 
dar sperăm să fie cel puțin de această 
dată Citită cu luare aminte nota noastră 
de către factorii care-1 permit să săvîr- 
șească asemenea atentate asupra flintei 
dansului popular.

doi copii, Ioan și Sorin, televizorul, cîte 
un spectacol, cile nh meci... Iar tot acest1 
ritual cotidian înseamnă o sumedenie de 
fapte lâ care trebuie șă se răspundă une
ori nu mimai prompt dar și exact, pentru 
ca toiul sa rămînă în făgașul normalului 
atît de drag lui Alexandru Pon. care n-a 
precupețit nimic ca să-și orînduiască tra-’ 
ici! în aceste limite. Ca sernn de mare în
credere. lui i se" încredințează de obi 
cei cele mai grele locuri dc muncă 

precum și altor doi tovarăși de-ai 
săi. . Ilieș Filip și Ghebrsme'1 Neamtr 
— dar asta nu-1 împiedică să-și depășeas
că planul lunar cu 15—20%. poate tocmai 
din dorința Sa de a arăta că orieînd. cu 
tenacitate, poți învinge orice obstacol și 
poți transforma orice mediu într-o am
bianță cit mai firească. In rest, ar mai fi 
de povestit de duminicile în care. în 
Dacia 1300 a celui mai mare, cei doi frați 
o pornesc spre Ciureni. acolo unde și-au 
construit pe locul vechii case părintești o 
alta, mai arătoasă, și mai potrivită cn 
starea de prosperitate de azi a satului. 
Aici.. Alexandru Pop visează să se retragă 
cînd va împlini anii de nensie și se va 
putea bucura în voie de înălțimea cerului, 
de miresmele cîmpului. mulțumit ■ că și-a 
făcut, după putere, datorta. Dar pînă 
atunci mai e vreme destulă și de aceea, 
cînd avem timp, să ne gihdim. măcar o 
clipă, dă un pm — un om de-o simplitate 
dezarthantă r- alăiuri de alți oameni, ai
doma lor și totuși văzînd într-un fel 
aparte toate lucrurile care ne înconjoară; 
așa cum nu a văzut și nu va măi vedea 
nimeni niciodatA. coboară pentru-noi în. 
adîncurile pămîntului.

GEORGE ARION ■

cea a griului — ne spune hlăi: tîrziii un 
alt interlocutor, ing. M.' Caradan de la 
sectorul Țitcov — e un sistem de sem
nale, de voci țîȘnite de pretutindeni, pu- 
nînd în mișcare timpul pe mari ecrane 
stereofonice. Sînt vocile cîmpiei, ale oa
menilor, ale mașinilor, ale ploii, ale victo
riei sau eșecrilui, ale dorințelor, ale tru
dei, voci care se amestecă și se întretaie, 
se întregesc sau se bruiază reciproc, într-o 
patetică și fierbinte confruntare cu faptul, 
adică cu strînsul griului. Dacă una din 
voci se pierde, recepționată prost sau des
trămată in neant, sistemul se dereglează, 
mașinăria scîrțîie. De mers, desigur, ea 
merge, dar arderile ei sînt incomplete, 
înaintează greu, scoțînd prea mult fum. 
Apropo de autocamioane, adaugă ingine
rul, ce te faci cînd ele nu-ți vin la timp, 
cînd „Gloriile" cu buncărele pline încre
menesc în lan, așteptînd cu ceasurile ? 
Ieși în șosea și, făcînd uz de autoritatea 
de inginer (cînd ești dublat de un mili
țian e și mai bine!), oprești camioanele 
care trec, la îndrumi spre propria-ți arie, 
dezorganizînd-o pe-a altora, dereglînd deci 
sistemul. Apropo și de „curelele late", 
cum să Ie ai la timp și de calitate supe
rioară cînd cei din industrie muncesc as- 
cultînd alte voci, nu și pe cea a cîmpiei. 
cu solicitările ei atît de presante, de 
aspre ?

Seara, tîrziu, undeva. în inima insulei, 
scurtă ședință „de comandament", șefii de 
formații înfățișează raportul zilei, da, 
merge bine, recoltatul „e-n grafic", s-a 
stors din fiecare clipă de soare tot aurul, 
s-a stors din pămînt tot rodul. Cuvintele 
vin greu, oamenii sînt obosiți, ședința se 
prelungește din pricina oboselii, ochii se 
închid. Trebuie să te ridici în picioare, ca 
să poți ține cuvintele drepte. Se ridică 
toți, fiindcă toți pică de somn și toți se 
vor treji. Planul de bătaie pentru ziua ce 
va veni se face deci de-a-npicioarelea, de 
către niște oameni foarte obosiți, dar treji.

Insula Mare a Brăilei, un loc din Cîm
pia Română, într-un miez de vară fier
binte, de bătălie aspră, cu oameni treji.

FRATERNITATE (bronz) - Sculptură de 
WILHELM DEMETER ■

Anonimatul omeniei
S a petrecut pe o șosea din România. 

Se putea petrece in oricare altă parte a 
lumii, acolo unde se află prezente aceste* 
embleme ale civilizației modeme care sini 
mașinile. Dar nu se știe dacă lucrurile 
s-ar fi desfășurat 'la fel după ca eveni
mentul respectiv s-a prodiuis.

Miercuri, 17 iunie, om» 14,00.
Un grup de 34 de turiști din Israel, care 

fac turul României prta firma. EWTR, iau 
masa în restaurantttt hoteluliM Carpațl 

.din Baia Mare. Bună ■ dispoziții, că de
altfel si în calelalte 7 zile de oitid se gă- 
sesc în România." ’

Ora 15.36.
Ultimii turiști se ur® In autocarul 

marca Setra. Se pornește spre Cluj^Nawo- 
ca. o nouă etapă a călătoridi. Ghidul. LL- 
viu Popișcă. anunță localitățile prin care 
se trece. Se rutează cu o viteză moderată. 
E soare, asfalhill unseat. Pe Șosea’ — o cir- 
culație redusă.

Aproximativ ora 16,15.
După" vreo 36 de kilometri parcurși, ta 

intrarea în satul Mesteacăn, autocarul do- 
rapează la o curbă si se răstoarnă intr-un 
șanț. Momente explicabile- de panică. 
După care, turiștii, rînd pe rînd. încep 
să iasă din ■ autocar, unii vădit marcati d« 
evenimentul, rutier.

Aproximativ aceeași oră.
în dreptul autocarului răsturnat so 

oprește o mașină din care coboară un om 
„care nu amintește prin nici im amănunt 
vestimontar că ar fi ofițer de miliție. Si 
totuși acesta este un ofițer de miliție ple
cat în concediu, ca tot omul. Imediat 
oprește circulația pe șosea si fiecare ma
șină care sosește la locul accidentului este 
transformată. îretr-o. mașină de salvare cu 
direcția. Spitalul județean Baia Mare. în 
același timp sînt luate măsuri ca să m 
telefoneze ta Salvare si la Miliție. Pentru 
a putea transporta pe turiști, în mașinile 
particulare .nu rămîne. decât conducătorul 

■ auto.. Ceilalți pasageri coboară fără să 
„murmure. Dimpotrivă, fiecare cauită ; ,să 
dea o mână de ajutor. Vreo 26 de. săteni 
din: Mesteacăn aduc apă, ,Toti execută nu
mai ceea ce solicită ofițerul de miliție, 
care e prompt si precis. Sosesc si 5 ma
șini ale Salvării. în jumătate de oră toți 
cai 34 de turiști primesc îngrijirile unoc 
doctori ca Radu Gherman, Constantin .

. Opriș. Cuvintul de ordine : Nimeni din 
personalul șgnltar nu părăsește spitalul 
pînă cînd problema turiștildr nu e rezol- 
vaită ! ,

Sîmbătă. 20 iunie, ora 20,00,
Din nou în restaurantul hotelului Car- 

pați. în cadrul unei mese special organi
zate, lordeni Smuci. sosit special ta 
România ca reprezentant al firmei EWTR. 
mulțumește pentru compasiunea si dra
gostea față de om cu care au fost încon
jurați turiștii din Israel. Se află de fatl 
și Petrică Moldoveanu, consilier în cadrul 
Ministerului Turismului. Se vorbește, nu 
numai despre ospitalitatea românească, 
dar și de omenia românească, de compor
tarea extraordinară a acelui ofițer de mi
liție, de competența mediator români, d» 
ser viciile ireproșabile asigurate de com
plexul hotelier Carpați (director : Aurel 
lancu), de țăranii care au cules din noroi 
obiectele turiștilor, astfel incit nici un 
lucru nu s-.a pierdut. „Nu știu dacă ta 
multe țări din lume am fi fost înconju
rați cu atîtă solicitudine" declară Avram
Rotman.

Duminică 21 iunie. luni 22 iunie, mării 
23 iunie...

Sejurul grupului de turiști din Israel 
continuă. După cum ați văzut, s-a petre
cut pe o șosea din România. Ați întelea 
că se putea petrece în oricare altă parte 
a lumii. Și, desigur, v-ațl 'dat seama că 
s-ar putea ca lucrurile să nu se fi desfă
șurat la fel. fiindcă prin unde locuri oa
menii trec ou destulă indiferență unii pe 
lîngă alții. în timp ce un ofițer de miliție 
român, aflat în concediu si îndreptîndu-se 
spre cine știe ce oraș, după ce a făcut 
ceea ce a socotit el că este nu numai o 
datorie de serviciu, dar si o obligație a 
oricărui om fată de un semen aflat in 
impas, a plecat mal departe, fără a-și 
spune măcar numele, rămînînd anonim, 
ca atîtia dintre șoferii oe i-au transportat 
pe turiști, ca atîtia medici care i-au în
grijit. ca atîția alti Localnici care le-au 
spus o vorbă bună, de încurajare.

A. GEORGE H
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RECONSIDERAREA TEZAURULUI DE GINDIRE PRIORITARĂ ROMÂNEASCĂ

DOSARUL INSULINEI
in aprilie-august 1921, SAVANTUL ROMAN NICOLAE CONSTAN

TIN PAULESCU A ANUNȚAT DESCOPERIREA UNUI REMEDIU PEN TRI 
COMBATEREA DIABETULUI. IN ANUL URMĂTOR, 1922; CANADIENII 
BANTING, MACLEOD ȘI BEST — CUNOSClND DESCOPERIREA LUI 
PAULESCU — SE ERIJEAZĂ ÎN POSTURA BE DESCOPERITORI. ÎN 19,23. 
NEȚIN1ND SEAMA DE PRIORITATEA ROMANEASCA, l UNlVATIA NO
BEL ACORDA PREMIUL LUI BANTING Șl MACLEOD. PAULESCU PRO
TESTEAZĂ VEHEMENT. DAB FARA REZULTAT.

ÎN PREAJMA ÎMPLINIRII A 59 DE ANI (1971) DE LA DESCOPERIRE 
AU REÎNCEPUT SA APA«A ÎN FRANȚA, ELVEȚIA,' ANGLIA, SUEDIA, 
SPANIA, S.U.A., INDIA. R.D.G., CEHOSLOVACIA ETC. ARTICOLE ÎN 
CARE MARI SAVANTI SUBLINIAU PRIORITATEA IUI PAULESCU 
DIRECTORUL INSTITUTULUI NOBEL RECUNOSCUSE, ÎN 1969, CA PAU
LESCU AR FI MERITAT PREMIUL NOBEL.

Laura Sigarteu Petrina — Stimate tova
rășe profesor Ionel Pavel, sînteți unul 
dintre cei mai buni cunoscători ăi acti
vității savantului român Nicolae Con
stantin Paulescu, iar eforturile dumnea
voastră au fost multe și substanțiale pen
tru recunoașterea priorității acestuia. Pu- 
biicînd în 1976 la Editura Academiei Re
publicii Socialiste România cartea ; The 
Priority of N. C. Paulescu in the Disco
very of Insulin (Prioritatea lui N. C. Pau
lescu în descoperirea insulinei) — rod ai 
unei asidue munci de documentare și de 
realizare de documente — făceați drep
tate unuia din cei mai mari savanți pe 
care i-a dat poporul român omenirii. Unul 
din cei mai nedreptățiți în același timp. 
Cîiid ați pornit la drum ? Cum 7

Prof. Ionel Pavel — Acum 12—14 ani, 
prioritatea lui Paulescu era, practic, ig
norată, nu numai in străinătate, dar și 
în propria-i țară ! In prepararea Congre
sului de diabet cu participare străină ce 
avea să aibă loc în 1971 la București, am 
intenționat, în calitate de organizator, să 
înscriu în program, alături de Ereditatea 
și Profilaxia Diabetului, o a treia ches
tiune, „Prioritatea în descoperirea insu
linei". Ou această ocazie, am revăzut 
toată istoria chestiunii și am stabilit: 
a) că publicațiile lui Paulescu precedau 
pe cele ale colectivului din Toronto cu 
8 luni ; b) că ele erau exhaustive, în timp 
ce ale canadienilor erau limitate doar la 
efectul asupra glicemiei ; c) că Banting 
și Best cuhoșteau lucrările lui Paulescu, 
dar le-au citat foarte deformat în lucră
rile lor ; d) că purificarea insulinei apar
ținea în mod nemijlocit lui Collip.

Ținerea acestui congres a fost sabotată 
și apoi anulată, pentru motive indepen
dente de voința noastră, de conducerea 
Ministerului Sănătății de pe atunci ! !1

Am încercat apoi să promovez ideea 
„Paulescu — descoperitor al insulinei", 
pe calea informării directe â unor spe
cialiști și istorici ai medicipei și a con
ferințelor în străinătate sau a articolelor 
diverse.

L. S. P. — Vă rugăm să prezentați is
toricul descoperirii insulinei.

Prof. I. P. — Trebuie spus de la în
ceput că încercări pentru identificarea 
și extragerea substanței cu efect hipogli- 
cemiant (care să reducă zahărul din sin
ge) au fost făcute și înainte de Paulescu. 
Dar primul care a reușit să obțină un 
extract activ și să-l interpreteze exact a 
fost Paulescu. Cercetătorul român, avînd 
temeinice studii medicale în Franța, des- 
fășurînd o susținută activitate de investi
gație științifică asupra combaterii diabe
tului, a obținut primele rezultate hipogli- 
cemiante la animal cu un extras pancrea
tic, realizat de el, încă în 1916. Războiul 
mondial și ocuparea Capitalei de către tru
pele străine l-au împiedicat să-și continue 
lucrările, dar a reluat cercetările în 1919 
și le-a dus la bun sfîrșit în 1921. Numai 
rigoarea științifică extraordinară ce-1 ca
racterizează pe Paulescu explică faptul 
că el a așteptat cinci ani de zile de la 
primele rezultate, pentru a-și mări nu
mărul de experiențe, pentru a verifica 
temeinic efectul extractului, la animalul 
bolnav de diabet și la cel sănătos, și 
pentru a proba specificitatea hormonului 
antidiabetic. Abia apoi își publica re
zultatele.

L. S. P. — Cum au decurs faptele ?
Prof. I. P. — în anul 1921, Paulescu a 

ținut la București, între aprilie și iunie, 
patru comunicări (ședințele Societății de 
biologie din 21 aprilie, 10 mai, 9 și 23 iu
nie), care au apărut în „Comptes Rendus 
de la Societc de Biologie4* de la Paris 
(Voi. 84 din 27 iulîe 1921) și â întocmit 
un memoriu exhaustiv, intitulat „Recher- 
ehes sur le role du pancreas dans l’assi- 
milation nutritive", în care era descrisă 
descoperirea hormonului antidiabetic, pe 
care îl numise pancreină. Acest memoriu 
a apărut in „Archives Internationales de 
Physiologic", din 31 august 1921 (Paris, 
Liege).

In experiențele sale, injectarea extrasu
lui apos de pancreas in vena jugulară 
sau în vena portă a clinilor pancreatec- 
tomizați era urmată de o scădere rapidă 
a glicemiei (a zahărului din sînge) și ce- 
tonemiei, în timp ce glicozuria (zahărul 
din urină) și acetonuria se reduceau con
siderabil, mergînd chiar pînă la dispari
ție. Concomitent apăreau scăderi eviden
te ale ureei sanguine și urinare. Hipogli- 
cemia maximă apărea în primele 2 ore 
după injecție, pentru a reveni la cifrele 
dinaintea acesteia după 10—12 ore. O a 
doua injecție avea același efect.

Amploarea hipoglicemiei insulinice era 
In funcție de cantitatea de extras injec

tat. Un efect identic asupra glicemiei era 
observat la clinele normal. Paulescu a 
arătat apoi .că acest efect este specific și 
că se datora exclusiv injecției de extras 
de pancreas și nu, cum au crezut prede
cesorii săi, unei acțiuni nespecifice său 
antagonîzării adrenalinei.

L. S. P. — în acest moment intră în 
scenă up grup de canadieni, care np se 
mulțumesc sa Confirme descoperirea sa
vantului român, ei se. lansează într-una 
din cele mai scandaloase uzurpări cu
noscute în știință. Vă rugăm să oferiți ci
titorilor noștri detaliile acestui moment — 
să-i zicem eufemistic : regretabil, din is
toria descoperirilor științifice.

Prof. I. P. — Literatura de specialitate 
o spune limpede. în același an în care 
Paulescu își publica primele sale expe
riențe, cercetări în această direcție erau 
începute de către Fi C. Banting și C. H. 
Best (Sharpey-Schafer, The Endocrine Or
gans, Londra 1926, 344). Deci, canadienii 
„încep cercetările" chiar în anul cînd 
Pauleseucomunică public că a reușit deja. 
Să zicem că e o pură coincidență. Rezul
tatele obținute de acești autori, publicate 
abia în februarie 1922. erau identice-cu ale 
lui Pauleseu, cu deosebirea că savantul 
român studiase și. efectul insulinei asupra 
cetonemiei, acetonuriei, ureei sanguine și 
urinare, ceea ce autorii canadieni nu. au 
făcut decît mai tirziu, la sugestia lui 
MacLeod. . . .

De asemenea, în memoriul tei Pauleseu 
era menționat efectul extrasului apos de 
pancreas ■ asupra glicemiei' animalului nor
mal, fenomen care urma să stea mai tîr- 
ziu la baza standardizării insulinei.

Canadienii cunoșteau cercetările Iul 
Pauleseu ; există o probă sigură : ei ci
tează articolul fundamental al lui Pau
lescu. în asemenea împrejurări, orice cer
cetător onest, dată fiind similitudinea re
zultatelor, ar ti fost obligat a recunoaște 
că cercetările sale confirmă doar, lucră
rile anterioare ale lui Paulescu. Canadie
nii nu au făcut-o.

Au recurs la o soluție ce s-a dovedit 
a fi, pînă la urmă, o autocapeană. Schim
barea, în ultimul timp, a opiniei științifice 
mondiale în favoarea lui Pauleseu a fost 
mult ușurată prin descoperirea unei grave 
„erori de citare" care a stat, probabil, 
și la originea nesocotirii lucrărilor lui 
Pauleseu de către Comitetul Nobel și care, 
în orice caz, pune într-o altă lumină pro
blema priorității românești. într-adevăr, 
Banting, în primul său articol, intitula; 
„The internal secretion of the Pancreas", 
apărut în „The Journal of Laboratory and 
Clinical Medicine", februarie 1922, nr. 5, 
citează pe Paulescu în mod foarte stra
niu : „Pauleseu a demonstrat recent efec
tul extrasului total al glandei asupra 
cantităților de glucoza, uree și corpi 
cetonici din sînge și urină la animalele 
diabetice. El a arătat că injecțiile îu ve
nele periferice nu produc efect și expe
riențele sale arată eă a 2-a injecție nu 
produce un efect așa de marcat ea pri- 
muL" (! !) Se remarcă ușor incorectitudi
nea citatului dacă ne raportăm la prima 
concluzie a lucrării lui Paulescu : „Dacă 
unui animal diabetic, după extirparea 
pancreasului, i se injectează într-o venă 
Jugulară un extras pancreatic, se constată 
o diminuare sau chiar o suprimare trecă
toare a hiperglicemiei, eare poate fi înlo
cuită prin hipoglieemie și, totodată, «-di
minuare sau ehiar o suprimare trecătoare 
a glicozuriei" (Comptes rendus de la Soc, 
de Biologie, vol. II, 1921, 555—559. ședin
țele din 21 aprilie, 10 mai, 9 și 23 iunie 
1921).

A doua parte a frazei lui Banting, eare 
se acordă greu cu prima, este la fel de 
incorectă, dacă ne raportăm la experien
ța nr. 8 din Comunicarea făcută în apri
lie 1921 și la experiența nr. 4 din sinteza 
publicată în „Archives Intern, de Physio
logic" din 31 august 1921, și care demon
strează că injecția de extras prove
nit din o treime din pancreas provoacă 
o scădere a glicemiei de la 140 mg% la 
112 mg% (20%), în timp ce o injecție ime
diat următoare, făcută cu o dublă canti
tate, produce o scădere de la 210 mg% 
la 112 mg% (46,6%).

L. S. P. — După cum spuneți, partea a 
doua a frazei lui Banting și Best nu se 
acordă cu prima parte, cu care se află, 
de fapt, într-o relație ilogică. Poate fi o 
eroare sau poate fi o confuzie intențio
nată pentru a compromite cercetarea lui 
Paulescu ?

Prof. I. P. — Cele ce vor urma par 
să arate că ultima supoziție este adevă
rată. Deși numai Banting ar fi putut să 
dea relații, el fiind în mod evident redac
torul articolului, Best era atunci abia 

student ; neram adresat acestuia, ca uni
cul supraviețuitor al echipei de la To- 
Tonto, cu rugămintea de a ne explica 
această gravă „eroare de citare". Ne-a 
trimis următoarea scrisoare :

15 octombrie 1969

„Dragă doctore Pavel, ,

Ca răspuns la scrisoarea du,. din 8 oc
tombrie, sint foarte mulțumit să aflu cu 
intenționați să sărbătoriți, aniversarea a 
50 de ani a publicării comunicării profe
sorului Paulescu asupra secreției pan
creasului,

Eu regret foarte mult că a fost o eroa
re în traducerea noastră a articolului, 
profesorului Paulescu. Nu pot să-mi ex
plic, după această distanță in timp, ce s-a 
intimplat in mod exact. Cum sini in cu- 
rind 50 de ani- de atunci, nu-mi reamin
tesc dacă ne-am bazat pe cunoașterea 
noastră insuficientă a limbii franceze- șau 
dacă am avut o traducere. In orice caz, iaș 
dori să afirm cit de trist sint pentru 
această nefericită eroare și am încredere 
că eforturile dv. de a onora pe prof. 
Paulescu vor fi încununate de un mare 
succes.

Cu cele mai bune urări și salutări 
prietenești,

Al dv., cu sinceritate 
Charles H. Best“

Ar fi fost natural în caz de simplă 
eroare, ca încă Banțing, observîndu-și 
greșeala, să caute ocazia de a restabili 
adevărul, căci, între tinip, Paulescu tri
misese la Toronto extrasele lucrărilor lui. 
Ctf toate acestea, în articolele următoare, 
Bariting sau l-a citat, minimalizîndu-i lu
crările, sau l-a ignorat cu desăvârșire. La 
fel a procedat și Best (vezi Tratatul său 
din 1945) și mai tirziu, după scrisoarea 
eare recunoaște eroarea ; nici o atestare 
publică nu a urmat.

L. S, P. — Care sint împrejurările în 
care Fundația Nobel reușește să facă 
„eroarea" de a populariza un fals și de 
a oferi posibilități unora să încerce să le
gitimeze o uzurpare în știință î Ce ați 
făcut spre a limpezi lucrurile ?

Prof. I. P. — Este interesant să arătăm 
mai întîi, că decernarea premiului Nobeî 
lui Banting și MacLeod nu a împiedicat 
pe unii mari savanți contemporani aces
tora să acorde lui Paulescu prioritatea' 
descoperirii insulinei. Printre aceștia ci
tăm pe Casimir Funfc Ț,,Histoire et cohsă- 
ttuehces pratiques de la dăcouverte des 
vitamines", Ed. Vigot, Paris,' 1924), care 
seriază astfel pe descoperitorii insulinei : 
„în; 1929 și 1921, dr. Paulescu din România 
și dr. Banting și Best de ia Universitatea 
din Toronto au demonstrat în mod decisiv 
că pancreasul, în special insulele Lan- 
gerhane, Conțin o substanță antidiabetică 
care a primit numele de,insulină" (p. 73). 
în același sens trebuie citați și Alfredo 
Sordelli și Juhan T. Lewis (Buenos Aires, 
1924), E. Sharpey-Sehăffer (Londra, 1926), 
Paul Trendelenburg (Berlin, 1934).

E locul aici să spunem, subliniindu-i 
meritele, că profesorul Ian Murray 
(1899—1974) de la Andersen of Medicine, 
Glasgow-Anglia, medic strălucit și specia
list în diabetologie, a publicat, începînd 
cu 1969, o serie de articole în care susține 
prioritatea lui Paulescu ; el este inițiato
rul campaniei postbelice în favoarea lui 
Paulescu.

L. S. P. — Deci : un străin a trebuit 
să vină să ne arate aurul abandonat în 
propria noastră grădină. Cum se explică 
faptul eă Ian Murray declanșează campa
nia ? (O să vă întreb, mai tîrziu, ce fă
ceau specialiștii noștri în istoria medici- 
nei, pe atunci).

Prof. I. P. — în ceea ce-1 privește pe 
I. Murray, este interesant de menționat 
cum a ajuns acesta să cerceteze lucrările 
lui Pauleseu și să devină un pasionat apă
rător al priorității românești în descoperi
rea insulinei. Cităm dintr-una din scrisorile 
acestuia: „Deși am spus întotdeauna stu
dentilor că numele de insulină a fost creat 
de Schaffer din Edinburg, nu a consultat 
niciodată lucrarea originală. Acum doi ani 
am citit-b și acolo am văzut o prezentare 
a lucrării lui Paulescu. Acest lucru m-a 
interesat în mod deosebit și așa am ajuns 
să citesc lucrarea originală a lui Paulescu, 
care dovedea clar că el reușise să extragă 
secreția internă a pancreasului înainte ca 
Banting să-și fi început cercetările".

Odată stabilită prioritatea incontestabilă 
a lui Paulescu asupra lui Banting și evi
dențiate „erorile" de citare ale cercetări
lor savantului român de către autorii ca
nadieni, ne-am adresat, împreună cu 
acad. Șt. Milcu, Institutului Nobel, într-o 
scrisoare în care am arătat documentat 
prioritatea lui Paulescu. La aceasta am 
primit din partea directorului Institutului 
Nobel, prof. Arne Tiselius, următorul răs
puns :

29 decembrie 1969 
„Dragi Colegi,

Revenind la problema ridicată în scri
soarea dv. din 30 octombrie 1969, cu pri
vire la prioritatea descoperirii insulinei și 
în special la contribuția lui Paulescu, do
resc să spun următoarele :

Am studiat amănunțit documentele tri
mise și am discutat, de asemenea, cazul 
cu colegii mei, în special cu prof. Ulf von 

Euler, președintele Fundației Nobel, și, 
după cum știți, el însuși un fiziolog și 
endQcrinolog de- cea maj înaltă reputație. 
. Sintem de acord că, fără îndoială, punc
tul dv. de vedere in legătură cu plănuita 
aniversare a 50 de ani de la descoperirea 
insulinei este, intr-o oarecare măsură, 
justificat.

După cum bine știți, acordarea premiu
lui Nobel lui Banting și Collip (e greșit — 
e vorba de MacLeod —I. P.) a fost criti
cată de mulți, mai. ales faptul că Best 
nu a fost inclus. După părerea mea Pau
lescu merita in mod egal să i se decerneze 
premiul. (In my opinion, Paulesco was 
equally worth the award.) După cite știu, 
Paulescu nu a fost propus oficial, dar Co
mitetul pentru decernarea premiului No
bel ar fi putut, firește, să mai aștepte un 
an...; Din nefericire nu există nici un me
canism prin care Comitetul pentru.decer
narea premiului Nobel ar putea face ceva 
in prezent intr-un caz ca acesta șau în 
altele similare. Personal, nu Pot decît 
să-mi exprim speranța că în cazul sărbă
toririi celei de-a 59-a aniversări a desco
peririi insulinei, se va releva curii se cu
vine activitatea de pionierat a lui Pau- 
lescp.

Cu cele mai prietenești salutări.

Al dv. sincer
i ; Arne Tiselius".

L.Ș.P. — Dar ce înseamnă „propus ofi
cial" ? Cine trebuia să-l propună '!

Prbf. I. P. — Din cite cunosc, din re- 
latafea lui I. Murray, există niște reguli 
conform cărora in fiecare an se trimit 
unor personalități, care dețin anume pos
turi . in Scandinavia, invitații să propună 
un candidat. în plus, Institutul Carolinian 
din Stockholm selectează un număr 
de 29—30 de facultăți , de medicină pentru 
a asigura reprezentarea diferitelor țări. 
La aceste facultăți se trimit invitații unor 
profesori spre a face propuneri. Totul 
este învăluit intr-un mare secret.

L.S.P. — Par destul de aleatorii selec
tările ; subiectivismul și alți factori ex- 
traștiințifici or fi acționînd.

Prof. I. P. — Este, credem, omenesc, dar 
regretabil.

L.Ș.P. —- Cînd a început, între uzurpa
tori, „bătaia . asupra prăzii" ? Evocați 
principalele momente.

Prof. L P. — Se știe că în 1923, pre
miul Nobel pentru fiziologie și medicină 
a fobt acordat pentru „descoperirea insu
linei" lui Banting și MacLeod. Decerna
rea acestui premiu a fost de la bun în
ceput contestată ; Banting s-a simțit obli
gat ;să împartă ..premiul (banii) cu Best, 
iar IMacLeod eu Collip.

Cdarta a început deci de la început, 
dacă pot să spun așa,. MacLeod care era 
sceptic în ceea ce privea plănuitei Ban
ting ; (și cu motiv ! — este vorba de teh
nica , ce presupunea liga tura prealabilă a 
canalului pancreatic) s-a dezinteresat. A 
dat 'totuși cîțiva clini să experimenteze. 
A plecat apoi trei luni în vacanță. Cînd 
s-a întors și i s-a părut eă experiențele 
lui Banting și Best reușiseră, a încercat 
să Sie „infiltreze", drept colaborator. Apoi 
și-a j irftpuș numele pentru a se face eo- 
mun'icarea la Societatea Canadiană de Ei- 
ziologie unde nu se putea intra fără cola
borarea unui membru, iar el era membru. 
De aici, din „amestecul" cu Banting se 
trage propunerea lui MacLeod la premiul 
Nobel alături, bun înțeles, de Banting. 
Aceasta s-a făcut cu protestul Întîi al lui 
Banting și pe urmă al lui Best, care fu
sese. omis. Singurul serviciu real făcut 
de MacLeod pentru promovarea în prac
tică a insulinei este că a recomandat cu 
insistență introducerea unui chimist, pe 
Collip, în colectiv, care să purifice insu
lina. Odată purificată șl aplicată in trata
mentul uman, la 12 ianuarie 1922, Collip, 
pe bună dreptate, a început să vorbească 
de extractul purificat de el, drept ..ex
tractul Collip", ceea ce l-a înfuriat pe 
Banting. La aproximativ o lună după ce 
începuse să lucreze la purificarea insuli
nei. Banting l-a întîlnit pe Collip în boiul 
facultății, l-a trintit jos, l-a bătut, din- 
du-1 cu capul de podea, spunindu-i : „Să 
mai spui că este extractul tău". Collip a 
părăsit atunci Toronto luînd tehnica de 
purificare cu el și producerea insulinei a 
încetat. între timp a intervenit un alt 
chimist. Walden, de la casa de medica
mente Lilly, care argumentînd purificarea 
cu ajutorul fracționării electrice, a a- 
siguraț debitul necesar de insulină puri
ficată pentru diabeticii din spital, care 
între timp se înmulțiseră.

Din recunoașterile lui Best (care pre
tinde numai prioritatea „administrării 
insulinei la cîine". ignorând data publica
ției), și din contestările lui Collip (sin
gurul care a făcut purificarea), se poate 
vedea iarăși cum s-a ajuns in mod total 
incorect în posesia premiului Nobel.

Best a întreprins atunci o acțiune foar
te susținută, care a durat pînă în ultimii 
ani ai vieții sale, aratind că MacLeod 
n-ar fi avut nici un aport în cercetare, 
în fond, tot ce făcuseră ei nu era decît o 
confirmare palidă a lucrărilor și reali
zărilor anterioare și exhaustive ale lui 
Paulescu. Propaganda și perseverența 
lui Best au făcut ca pînă în ultimul timp 
toată lumea științifică să uite — in fa
voarea lui Best — greșeala Institutului 
Nobel, să vorbească de descoperirea insu
linei de Banting și Best, fără măcar să 
evoce persoana lui Paulescu.

Acțiunea întreprinsă de Best nu a fost 
corectă din punct de vedere al probității 
științifice așa cum rezultă din documen
tele existente în cartea noastră publicată 
în 1976. Cît privește perseverența, trebuie 
luată ca exemplu în acțiunea de revalo
rificare a îui Paulescu ca descoperitor al 
insulinei pentru cei 40 de ani care ur
mează de acum, adică în vederea aniver
sării centenarului descoperirii insulinei în 
anul 2021.

(Va urma)

LAURA SIGARTEU PETRINA »
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I.C.R.A.L., MON AMOUR
O redresare rapidă 

prin muncă și seriozitate

Cîțiva ani la rînd, zeci și zeci de recla
mați! ale populației din sectorul I au vizat 
serviciile inacceptabile ale I.C.R.A.L. He
răstrău. Tărăgăneli, slabă calitate a lu
crărilor, nereguli etc., această întreprin
dere de construcții, reparații și adminis
trație locativă ajunsese parcă , sinonimă 
cu dezordinea ? ! în toamna anului tre
cut, o brigadă de control a constatat că 
totul pornea de la incompetența și dez
interesul față de treburile întreprinderii 
ale conducerii. Au fost numiți un nou di
rector — Ghiță Gheorghe, un nou director 
tehnic — Alexandru Popescu, un nou in
giner șef — Gheorghe Șomănescu, toți în 
specialitate (constructori), primind misi
unea de a redresa cît mai rapid situația 
economică a unității, relațiile cu cetățenii 
și, desigur, relațiile de muncă.

Cu ce, de unde, cum să înceapă punerea 
la punct a lucrurilor, starea de ordine ? 
Efortul a fost intens, efectele, ca o in
fuzie de sănătate intr-un trup vlăguit, 
prăbușit, n-au întîrziat să apară. Gheor
ghe Șomănescu : Cu aceiași oameni, cu 
aceleași materiale, cu aceleași utilaje, am 
reușit ca într-un timp relativ scurt, 8 
luni, să schimbăm radical situația. Am în
ceput, firește, cu organizarea și,. în con
secință, am pornit de la om. Âm schim
bat șefi de șantiere și de sectoare de 
gospodărire locativă, maiștri care s-au 
făcut vinovați de raportări false, de ciu- 
bucuri și incapacitate, pe Mihai Vioreanu, 
de pildă, fost șef al Șantierului 4. acum 
pe post de diriginte, de pe care îl vom 
schimba cît de curînd ! Deși are pregăti
rea profesională necesară, continuă să 
nu-și facă datoria. Verificînd lucrările de 
care răspunde, am constatat că nu le-a 
urmărit cum era obligat s-o facă. Avem 
nevoie de oameni atașați întreprinderii și 
care să-și îndeplinească, nu la minima 
rezistență, ci cu dăruire, sarcinile de ser
viciu. Au fost înlocuiți și maiștrii Anghel 
Adam, Cristea Iliescu, Gheorghe Geor
gescu, faptele acestuia din urmă fiind în 
curs de anchetare de către organele de 
miliție. Alexandru Fălcuță era încadrat 
ca șef al sectorului de gospodărire loca
tivă nr. 6 fără sâ întrunească normele în 
vigoare ? ! I-am lăudat și l-am premiat 
pe cei harnici, dar cînd a fost vorba de 
nepăsare și incompetență, si a fost, am 
tăiat in carne vie. Doar asa am împuți
nat reclamațiile. Alexandru Popescu : Am 
găsit lucrări de reparații capitale începute 
de prin 1977 și neterminate la 88 de imo
bile, cu o valoare de 11,5 milioane lei ? ! 
Multe puncte de lucru, răspîndite prin tot 
sectorul, risipind forța de muncă și ma
terialele, erau lăsate la voia întîmplării, 
necontrolate, neverificate de nimeni. 
Acum, la 1 iulie, putem spune că am re
ușit să recuperăm restanțele și să finali
zăm aceste lucrări. Ca să eliminăm su
biectivismul, să barăm intervențiile de tot 
felul, dar, mai presus de toate, pentru 
păstrarea și conservarea corespunzătoare 
a fondului de locuințe și pentru organiza
rea mai bună a muncii, am introdus sis
temul informațional în programarea re
parațiilor. Efectuăm, anual, verificarea 
imobilelor, întocmim fișe cu anumiți pa
rametri și le dăm calculatorului. El ne 
răspunde fidel si obiectiv care sînt prio
ritățile, în funcție de uzura clădirilor, iar 
noi, ținînfl cont de capacitatea de lucru, 
alcătuim programările.

O organizare riguroasă — în termeni 
concreti și aplicați — a conducerii, a pro
ducției și a muncii dar mai ales niște oa
meni potriviți la locul potrivit, despre 
care s-ar putea vorbi jncă mult, au dus 
I.C.R.A.L. „Herăstrău" de la o situație 
gravă la o redresare rapidă.

Miercuri, 1 iulie, am efectuat un raid 
inopinat la cîteva puncte de lucru ale 
șantierelor nr. 1, 2, 3. Mai exact, pe Ca
lea Dorobanți 230 și 232 (unde se execută 
repararea și împrospătarea fațadelor), la 
Liceul „LL. Caragiale" (fațade plus re
parația capitală a marii săli de educație 
fizică, unde se vor desfășura antrena
mente și competiții ale Universiadei), pe 
bd. Ilie Pintilie 20. Echipele de muncitori 
erau în totalitate la lucru și munceau cu 
seriozitate.

CICI IORDACHE S

Se poate și ieftin 

și durabil ? Se poate

La I.C.R.A.L. „Foișor", la sediul central 
din Ștefan Mihăileanu 20, te întimpină o 
ordine desăvîrșită și, mai concret, o chiu
vetă și un prosop. Prosopul pare tocmai 
pus, iar apa e caldă, în acest scop fiind 
folosită energia solară, în domeniul căreia 
întreprinderea și-a cîștigat deja o oareca
re experiență. Te mai întimpină tot felul 
de anunțuri utile, cît costă o reparație, ce 
telefon, are dispeceratul I.R.E.B. etc. și 
mai scrie că „fiecare loc de muncă tre
buie să fie o oglindă a muncii și a dis
ciplinei". Directorul Gheorghe Cișmigiu e 
de părere că, in unitatea pe care o con
duce de 15 ani, lucrurile stau așa și nu 

altfel. Deși rămîne încă destul loc pentru 
mai bine, personalul întreprinderii își 
Vede de treabă și, ca o consecință fireas
că, I.C.R.A.L. „Foișor" a obținut recent, 
pentru a doua oară consecutiv, Ordinul 
Muncii clasa a HI-a, ocupînd locul I pe 
Capitală în 1979 și 1980.

Unitatea, pe lingă alte îndeletniciri mai 
puțin Importante, administrează, repară și 
întreține. Uneori, la cerere și contracost, 
asigură felurite prestații către populație, 
mai face și mică industrie, are chiar și o 
grădină de legume, dar grosul activității 
il constituie cele 3 direcții menționate. De 
ușor, nu-i ușor, căci I.C.R.A.L. „Foișor" 
deține un fond locativ cifrat la 3 miliarde, 
asta însemnind cam 5 mii de corpuri de 
clădire și 34 de mii de deținători de con
tract, la dispoziția cărora, au, n-au drep
tate, îl auzim pe inginerul șef Laurențiu 
Timaru, trebuie să fii și să faci față. Mul
te clădiri sînt, firește, vechi și, refăcîn- 
du-le, icraliștii de la „Foișor" trebuie să 
lucreze cît mai repede, cît mai ieftin și 
cit mai durabil, respectînd totodată tradi
ția. S-ar părea că și ieftin și durabil nu 
se poate, dar Laurențiu Timaru zice că 
da, se poate. Dă și câteva exemple, imo
bilele din Dimitrov 87, la care șeful de 
echipă Florea Paraschiv tocmai a dat jos 
schelele, Olari 9, Republicii 81 etc., lucrări 
la care, folosindu-se soluții noi (terasit, 
modilit, altele), s-a respectat arhitectura 
tradițională, casa din Dimitrov datează din 
1925, și s-au obținut Și economii notabile, 
în concepția acestor icraliști, pe jumătate 
constructori, pe jumătate restauratori, du
rabilul precumpănește și el e, cel mai a- 
desea, posibil, fără ca prețul lucrării să 
salte. Iată, ni se explică, deși costă cu 3 
lei mai mult la metru, un burlan de plas
tic ține și 15 ani, de 3 ori mai mult decît 
unul de tablă, devenind mai rentabil. în 
plus, adaugă Laurențiu Timaru, fiind ne
gru, e implicit mai rezistent, adică omul, 
confundîndu-1 cu fonta, îl mai lasă în 
pace ? ! Ajungem astfel la un capitol nu 
tocmai plăcut al relațiilor dintre I.C.R.A.L. 
și cetățean. Primul e, de regulă, receptiv,, 
în funcție de posibilități. De pildă, con
cret, Gheorghe Dumitrașcu din Bulevardul 
Gării Obor 23 a cerut schimbarea cazanu
lui de la baie. Acesta se deteriorase, se us
case, nu din vina lui Gh. D., d din cauza 
rețelei, uneori lipsită de presiune. După 
8 zile, solicitarea a fost onorată, dar întîr- 
zierea, firește, a rămas, numai că, la data 
la care omul se adresase la I.C.R.A.L., 
acesta n-avea nici un cazan disponibil ! 
Cetățeanul, în schimb, un anume cetățean, 
se face adesea și mai vinovat față de 
I.C.R.A.L„ cazul răilor platnici, al celora 
care par a fi. în lipsa unei ocupații, debi
tori de meserie la cotele de chirie. Ion 
Andreescu din Biserica Mărcuța 3 e în 
restanță cu 7 462 de lei, iar Marin Ivan, 
Pictor Romano 8, are de. achitat 5 547. de 
lei ? ! Cu toți aceștia, am mai spus-o. le
gea e exagerat de biîndă și Gheorghe Ciș
migiu recunoaște că n-are ce le face ? I 
Și n-are pentru că, chiar dacă judecăto
ria a emis o decizie de evacuare, eternul 
debitor trebuie mutat în altă casă și cer
cul, firește vicios, rămîne deschis. Mai 
sînt și cei care își întrețin locuințele atît 
de prost îneît, trecîndu-le pragul, te apu
că jalea. Laurențiu Timaru posedă o lun
gă listă în acest sens, Gheorghe Motoc din 
ion Maioreseu 8, Alexandru Stănescu din 
Mihai Bravu 85—93, Gheorghe Ion din 
Zece Mese 10 etc., ei au fost somați și răs- 
somați, amendați și răsamendați, dar re
zultatul a fost, practic, egal cu zero, sin
gura mîngîiere a oamenilor de la 
I.C.R.A.L. răminînd faptul că numărul 
unor astfel de exemplare e în scădere.

înainte de a fi icraliști, cei de la „Foi
șor" sînt, firește, ei Înșiși locatari. Ei știu, 
puși în fața unui necaz, unde și cît il 
doare pe fiecare. Prioritate au, mai ales 
iarna, defecțiunile la cazanele de încălzire 
centrală, ce trebuie, după instrucțiuni, de
pistate și reparate în 24 de ore. Numai că, 
uneori, cazanele trebuie înlocuite și uni
tatea, în aria căreia funcționează cam 400 
de uzine de bloc, n-are în depozit decît 
3—4 instalații ? ! Normal ar fi ca ea să 
comande, în fiecare an pentru cel care 
vine, necesarul de cazane^ la întreprinde
rea „Metalica", numai că, nu-i așa, de 
unde să știe I.C.R.A.L. „Foișor" ce cazane 
se vor deteriora ? ! în plus, nici nu-și 
poate lua măsuri speciale de precauție, 
căci primul control descoperă cazanele și 
îl arde, reproșîndu-i că deține fonduri cu 
mișcare lentă ? ! Și totuși, căutîrul și gă
sind soluții, cei de la I.C.R.A.L. “„Foișor" 
fac față și, în linii mari, mulțumesc popu
lația prin seriozitate și promptitudine. 
Cea mai bună dovadă e că numărul re- 
clamațiilor e în scădere, cam 90—100 pe 
an, multe din ele fiind mijlociri între aso
ciațiile de locatari și șantierele de con
strucții.

Altfel, I.C.R.A.L. „Foișor" mai are încă 
probleme. A introdus sistemul abonamen
telor lunare pentru prestări de servicii, 
contra 50 de lei, dar ideea încă n-a prins 
și maj sînt, în această privință, unele 
ezitări. Fluctuația personalului e în con
tinuare mare, cam 10 la sută din lucrători 
vin și pleacă în decursul unui an, de 
unde o mulțime de belele, legate și de 
faptul că munca icrallștilor e publică și 
omul, după ee-1 cinstește pe meșter c-o 
țuică, 1 se pare că n-a așezat gresia chiar 
drept și-l reclamă, că e dreptul lui ? !

în ciuda acestor greutăți, unele obiec
tive, munca merge înainte și. judecind 
după rezultate, merge bine. Ștefan Mihăi
leanu 20 rămîne, oricît am vrea să cău
tăm nod în papură, o adresă la care oa
menii merg cu încredere și sînt, cel mai 
adesea, mulțumiți.

OVID1U IOAN1JOAIA ■

„Cită dreptate

au cei care se plîng că nu 

sintem prompți?"

La „Colentina", de vorbă cu directorul 
GHEORGHE CONSTANTIN

— Am venit Ia dumneavoastră pentru a 
vă cunoaște munca și, sigur, pentru a 
vă întreba de ce părerile sînt contradic
torii în ceea ce privește I.C.R.A.L.-ui.

— Cînd străbat străzile Capitalei am un 
sentiment de mulțumire văzînd, mai în 
tot locul, șantiere aparținind uriașei în
treprinderi care se ocupă cu administra
rea și întreținerea fondului de locuințe 
pe întreg teritoriul Bucureștiului. Sigur, 
că avem o anume formă de organizare și 
că eu răspund numai de anumite străzi, 
din sectorul 2, dar asta nu înseamnă că 
nu mă simt prezent, alături de colegii 
mei, pe toate șantierele noastre. La un 
asemenea volum de muncă, reclamațiile 
sînt într-un fel inerente, în ciuda faptu
lui că noi lucrăm cu dăruire și sacrificii. 
Pentru mulți dintre noi ora prinzului în
seamnă ora 18 00.

— Care sînt parametrii la care lucrează 
I.C.R.A.L. „Colentina" ?

— Administrează, repară. întreține sau 
urmărește cum sînt întreținute 2 980 de 
imobile cu 4 961 de corpuri de clădire, 
adică 27 830 de apartamente și 30 965 chi
riași. E ceva, nu ? Noi avem pe schemă 
o mie de lucrători cu care facem față 
acestui uriaș front. Fiind nevoiți să lu
crăm pe o arie largă, propriu-zis în ca
sele oamenilor, posibilitățile de control 
scad, de unde, în mod firesc, destule re- 
clamații. Dar, după părerea mea, primii 
vinovați sînt acei chiriași sau proprietarii 
care tentează. „Nene, ești la etajul 4, eu 
stau la 3, vino și la mine, tot ești în 
bloc". De multe ori meseriașul cedează. 
Deci fură muncă, fură materiale, dar mal 
ales fură din timpul beneficiarului, al ce
lui care e, față de mine, I.C.R.A.L., plăti
tor. Și încep reclamațiile pentru că, din 
cauza specificului muncii noastre, nici 
maistrul nu poate sta pe loc. Controlea
ză, dă indicații șl merge pe alt șantier 
care, de cele mai multe ori, e restrîns, 
numărând 2—3 oameni. Dar e șantier.

— Tovarășe director, multi chiriași se 
pling că nu sînteți prompți în intervenții. 
D e ce ?

— Pe cît este posibil respectăm terme
nele, dar aven» și noi greutăți. Nu pri
mim la timp diverse materiale, ciment, 
var„ tablă zincată. faianță, oxigen, carbid, 
altele. Atunci cînd deschidem un șantier, 
nu-1 pornim pînă cînd nu avem totul 
pregătit, dar de multe ori un produs se 
pierde pe drum, înainte de a ajunge la 
noi. eu toate că îl știm asigurat. Ceea ce 
ne pune în situația de a amina șantierul 
La capitolul greutăți, aș trece și chiriile.

— In ce sens ?
— Sînt două aspecte. Ceea ce se înca

sează prin întreprinderi este fără bătaie 
de cap, dar 30 la sută dintre chiriași sînt 
plătitori direcți la casă. Plătitori și, ade
sea, neplătitori ! La 31 mai, de pildă, 
aveam 440 de restanțieri, datorînd 316 000 
lei.

— Am impresia că, în zilele noastre, 
cetățeanul este obligai să știe prea multe 
lucruri pe de roși în raport cu 
I.C.R.A.L.-ul. Din această cauză, uneori, 
devine rău platnic fără voia lui. Să reca
pitulăm : trebuie orice om să plătească 
chiria lunar ? Trebuie. Trebuie să anunțe 
cînd au intervenit schimbări în familie ? 
Trebuie. Trebuie să comunice modifică
rile din retribuție ? Trebuie. Cînd se în- 
tîmplă altfel, hop amenzile ! Așa că vă 
întreb, pînă la sancțiuni, nu s-ar putea 
introduce un sistem mai eficient de pre- 
întîmpinare ?

— E o problemă de discutat. Totuși, 
noi am făcut ceva. La fiecare contract 
nou, atunci cînd este semnat de proprie
tar, subliniem părțile importante pe care 
acesta nu are voie să le uite. Eu cred că 
fiecare om trebuie să-și găsească un sis
tem propriu de „alarmă". Dar vreau să 
vă mai spun că cetățenii se fac de multe 
ori vinovați și pentru unele neglijente în 
aparență minore. Văd un burlan căzut, se 
poate pune la loc numai cu bunăvoință, dar 
trec pe lingă el nepăsători. Au o mică 
pierdere dc apă în bucătăi'ie, dar o lasă 
în voia ei. Și exemplele pot continua. Ce 
vreau să spun ? Că acel om care este or
ganizat în lucrurile mici nu uită niciodată 
lucrurile mari. Este adevărat că ne deo
sebim de cetățeanul din secolul trecut, 
dar zilele noastre cer, în primul rînd, dis
ciplină și organizare personală, cu atît 
mai mult, cu cît este vorba de o avuție 
națională pe care trebuie s-o îngrijim cu 
dragoste și dăruire.

— Tovarășe director, cred că am înțeles 
cîte ceva din marile și micile probleme 
ale I.C.R.A.L.-ului. Pentru a fi edificat, 
vă propun să vizităm cîteva șantiere.

— Ce-ați zice să vizităm micul atelier 
din strada Lizeanu 9 ?

N-avem nimic împotrivă. Ajunși acolo, 
constatăm că doi oameni execută, din 
lemn recuperat, diverse articole de uz 
casnic, Și trebuie să vă mărturisesc că 
execută bine, de vreme ce planul, destul 
de mare, 20 000 lei lunar, nu constituie o 
problemă. Cine dorește să-și procure 

{scaune, scări, galerii pentru perdele și al
tele e așteptat la adresa mai sus-mențio- 
nată.

Mai departe, pe strada Bocșa nr. 3, alt 
șantier. Sunăm la familiile Iosif Szalkai, 
Anton Misir și Ștefan Grigoriu și ne e 
dat să auzim numai cuvinte de laudă 
pentru felul prompt și conștiincios cum a 
acționat LC.R.A.L.-ul, executînd lucrările 
solicitate bine și la termen. înainte de a 
ne întoarce la redacție, mai parcurgem 
cîteva străzi unde „Colentina" a deschis 
șantiere pentru repararea și vopsirea fa
țadelor. Atunci cînd această acțiune uria
șă, ca investiție și timp, va fi terminată, 
vom putea admira, în toată splendoarea 
lor, cîteva superbe clădiri ale Bucureș
tiului de altădată, pe lingă care, din pă
cate, trecem, uneori, fără a le băga de 
seamă.

DAN BiRLADEANU 9

„Ochii și urechile 

noastre'7

în lumea I.C.R.A.L.-urilor bucurește- 
ne, cel ce se numește „Giulești" acoperă 
cu activitatea oamenilor lui întregul sec
tor 6 și are sediul pe strada Constantin 
Miile 14. Unde, la 1 iulie a.c„ l-am căutat 
pe directorul întreprinderii, Alexandru 
Anca. La capătul unui gang ce dă spre 
curte, o persoană circumspectă iese din- 
tr-o cușcă și, nesigură că face bine, des
cuie intrarea în întreprindere. Apoi răsu
cește cheia după mine. La primul etaj, 
cabinetul directorului conține un birou, 
o masă de ședințe și o vitrină de sufra
gerie, în care sînt ferite de praf diplo
mele agonisite, ce probează plasarea uni

tății, de ' ani buni, printre fruntașii în
trecerii I.C.R.A.L.-urilor. „Giulești“-ul se 
mândrește cu extinderea si reamenajarea 
piețelor din sector, dar și cu un uriaș volum 
do muncă la lucrările din zona Podului 
Grant și la „satul" Universiadei. După 
ce alege, spre exemplificare, cîteva ri
gori stabilite de C.O.M. pentru îmbună
tățirea activității șl a relației cu publi
cul, cum ar fi : „Nici o infiltrație prin 
terase reparată în mai mult de 30 zile". 
Alexandru Anca conchide zdrobitor : „De
altfel, la noi, întreaga muncă stă sub lo
zinca «Asociațiile de locatari sînt ochii și 
urechile noastre*". Cei peste 1600 de 
icraliști care servesc sectorul 6 vor pre
găti în vara aceasta 47 de școli și gră
dinițe pentru reluarea activității în ele 
și sînt pe cale să anunțe un mare eveni
ment : victoria omenirii împotriva con
densului. Substantivul condens e îndea
juns de cunoscut pentru a mai da lă
muriri asupra lui. Scrisorile venite la 
I.C.R.A.L. „Giulești", și la alte I.C.R.A.L.- 
uri, de la orice cartiere sau echipe de 
fotbal și-ar fi luat numele, confirmă cir
culația termenului în limba vorbită, 
scrisă, citită și ■ îndosariată. Ei bine, spe
cialiștii întreprinderii, în colaborare —- 
„pe bază de contract", cum precizează to
varășul director — cu cei de la ÎNCERC, 
„au în curs de brevetare o inovație pen
tru eliminarea fenomenului de condens — 
în realitate, a unora dintre urmările fe
nomenului, n.n. — cu ajutorul unor plăci 
prefabricate produse în poligonul nostru". 
Acest poligon este, de fapt, stația de pre
fabricate din strada Alizeului 52, unde 
șeful stației, tehnicianul proiectant Dinu 
Rotaru, conduce și laboratorul de pre
fabricate din modilit. Sînt chiar plăcile- 
antidot împotriva condensului. Le așază 
în cîteva zeci de forme, cu mîinile lui 
grijulii, un singur muncitor. Ele n-au 
nevoie decît de 9 zile pentru uscare la 
umbră.

împreună cu șeful biroului producție, 
subinginerul Zoîade Ungureanu, și cu con
ducătorul arhitect, în prag de pensionare. 
Constantin Stoenescu, ajungem și în 
„satul" Universiadei. La blocul 6 din 
Splaiul Independenței, 28 de oameni, con
duși de maistrul Gheorghe Mateescu de 
la Grupul 3 de șantiere, vor termina pînă 
mîine lucrările începute de două zile. 
Gheorghe Mateescu ne roagă să trecem 
negreșit și pe la blocul la care cîțiva oa
meni de-ai lui tocmai execută prima lu
crare ce va confirma victoria asupra con
densului. Alături, la un alt bloc, adminis
tratorul acestuia, Daniel landa, e mulțu
mit de unele lucrări făcute de meșterii 
de la „Giulești", dar spune că n-au is
prăvit la termenul stabilit, adică la 26 
iunie.

Reținem și dificultatea transportului 
acestor plăci din strada Alizeului. Ea, 
această dificultate, este o picătură din 
paharul cam plin la care, in încheierea 
documentării noastre, se referă tovarășul 
Alexandru Anca, directorul I.C.R;A.L. 
„Giulești", cînd ține să spună: .Ați văzut 
și bune și rele. Avem și noi încă scă
derile noastre, nu le negăm și nu ne îm
păcăm cu ele. Dar ne-ați ajuta dacă ați 
scrie și despre enormele greutăți ce ni la 
creează întreprinderea locală de utilaj 
transport București, care nu-și respectă 
niciodată contractele. Din asta, oamenii 
noștri se aleg, între altele, cu mult tir"'» 
pierdut și cu scăderea productivității 
muncii".

DOR1N GHERGHINESCU ■



■ Flacâra pag. 8 ■ CU SIMȚUL DATORIEI FATĂ DE CETĂȚEAN R Nr 28-9 iulie 1981 ■

0 prezență tandră in existența noastră :

Va rămine mereucîte ceva de reparat pe pămînt
■ - . " ■ - »/

• ■ Ne-am hotări-t să scriem ■ despre’ micii nțeseriași eadespre oameni fără de 
care ne-am simți dezarmați. in fața unor probleme mărunte dar supărătoare, 
despre oameni profund utili iii gataHatot mai 'complicată și sofisticată a ele
mentelor d'e civilizație care ne înconjoară., sare se strică și trebuie depanate, 
redate circuitului cotidian al vieții. Cineva spunea că fără-mieii meseriași nu -se 
poate trăi, pentru că va rămine mereu de reparat cite ceva pe pamlnt !. . (

Im prima vedere s ar parea că lumea aceasta a rămas in afara timp.uhui, ne^ 
băgată in seamă, neajutorată, indiferentă la prefaceri și mutații, tratată cu semne 
de întrebare și cu umeri ridicați in1 seina de neputință. Ceea ce este numai iii ' 
parte adevărat. Această lume duioasă și tandră dar precis delimitată, precis 
necesară, e încă foarte vie și chemată să completeze evantaiul- de servicii pen- 

■tru populație aflat sub organizarea: intreprinderilor și instituțiilor de stat. • 
cooperativelor meșteșugul ^

Speranța cojocarilor 
Stan și Ion Radu se mai 
întinde doar peste 
cîteva sate

Cind am ajuns la Moara Vlăsiei, cojo
carul Stan Radu își stropea via cu mă
tura, așa credea el că este mai bine, și 
cineva tocmai se străduia sări explice că 
nu e chiar bine, că vprmorelul prinde 
frunză șl pe dedesubtul ei, și Stan Radu, 
înțelegător, da din umeri : ce să mâi 
faci acum ? Dacă te-ai apucat de o me
serie. tii de ea cu mîinile amindouă și 
din celelalte mai ciupești cit de cit o 
pricepere, de la unul și de la altul. Bl, 
de pildă, om. care bate astăzi in 70, s-a 

'^apucat de cojocărie cu mai mult de o 
jumătate de veac in urma și ?sa ținui de 
•a strîns, chiar dacă atîtea în jur s-au 
schimbat si încă șe schimbă. Un sat s-a 
întins peste altele, cupvihzindu-le cu nu
me cti tot-: Pașcanii din asfințit, unde 
învățase frate-său Tănase meserie, și: Ca- 
nela din răsărit, zis așa după fiica Undi 
moșier de pe vremuri, sînt astăzi tot 
una eu -Moara Vlăsiei. Balamucii își spun 
de la o vreme Sitaru. S-au fudulit după 
război pînă și cei de aici și i-a prins 
și pe ei din urmă schimbarea de niune : 
Moara Vlăsiei, pînă mai ieri sau alaltă
ieri, a fost Moara Săracă. Și-au amintit 
eă pe timpuri se întindea peste locurile 
astea un codru și ce și-au zis ei : Să ne 
întoarcem la codru. Și de ce s-or fi în- 

"dirjît toți împotrivă unui mime ca toate 
numele, de vreme ce săraci n-au fost 
niciodată și in chestia aceasta, eu nu-. 

„mele satului, .și-au făcut-o cu mina lor? 
Astă este, sărați n-au fost niciodată, dar 
era aici o . moară a unui italian zis 
Eiraeco, și de. la- moara. lui ..ASiracco 
pînă. la. moara săracului .n-a fost deeît 
atit cit irâi da umiia,cu rin par în cap.

Chiar așa a murit și taică-său, Vasile 
Radu, dintr-un par în cap, prin ’23-sau 

, Gheorghe. Nicolae Dumitru și Tudor 
Gheorghe-din Balamuci (pardon, din Si
taru,..) și alții, din Grădiștea sau din 
Dascălu. Fie cri o bundă, cu un pieptar 
sau.cu un minecar- de îmbrăcat, fie cu o 
căciulă de rotunjit, fie cu altceva. Și se 
îmbulzesc mai cu seamă toamna, cind se 
ascute și frigul. „Noi. fiind cojocari de pe 
vremuri, adică nu ne pricepem la lux. 
Noi argăsim și pieile, în tărițe. preț de 
două săptămîni pentru că, s-o spunem 
p-a dreaptă, cromul nu ajunge nicioda
tă la noi. Și în rest avem scule puține: 
o gribeă pentru ras pieile, foarfeci pen
tru croit, dggetar.e și ace, centimetre.

. Mașina de cusut, aia. Singer, n-o folo
sim deeît atunci cind așezăm tasmaua. 
fîșia de meșină care leagă pieile între ele. 
Iar impozitul nu e prea ■ mare. Nu e 
prea mare nici cotizația lunară la casa de 
pensii. Dar ce să mai lungim vorba : 
una peste , alta, meseria asta nu ne costă 
nțai mult de .5 000 de lei pe an...“

MiHAt PELIN ■

Despre ultima licitație 
se va ști mai tirziu 
câ n-a fost penultima

Lingă piața Caracalului, pe o străduță 
care pornește chiar de Ungă hala veche, 
de cîteva zeci de ani Florin Osiceanu s-a 
arătat prezent la locul muncii lui cu 
aceeași regularitate și precizie cu care 
sint Anunțate orele exacte de către cea
surile municipale. Locul lui de muncă se 
află dincolo de pragul unei uși deasupra 
căreia stă scris : „Curelărîe“. Cînd am 
trecut pragul acelei încăperi nu prea 
largi, Florin Oșieeanu sta aplecat deasu^ 
pîa unei mese și eu metrul petrecut pe 
după gît iar în mină cu un cuțit cu ascu
țișul alb tăia fișii-tîșii o ditamai pielea 

„ de bou. Lucrează eurelărie, mi-a. spus, de 
42 de ani deși el n-âfe ucuțn deeît 53 cu 
toții, - iar meșteșugul avind . ascunzișurile 
și chițibușurile sâle, că otice muncă pis 
lumea ' asta, T-a ” învățat de la "tatăl lui, 
Dumitru, vestit curelar în cartierul Pro- 
toseni al Caracalului. A făcut Florin Osi- 
ceanu în viața lui cam tot ee se poate fa
ce din piele. A lucrat, desigur, curele și 
centuri de toate felurile și mărimile, 
inclusiv, cînd a fost vremea, curele, de 
transmisie pentru batoaze, dar și tapițe
rii pentru automobile ori pentru scâuheV 
le Casei de cultură a orașului. Mai mult 
deeît orice însă, a făcut hamuri. Și astăzi, 
cam trei sferturi din comenzile pe care le 
primește sîhț tot hamurile, vreo cinei- 
șase sute pe an. S-ar zice că este cit se 
poate de firesc : crește iar numărul cai
lor, crește și numărul comenzilor de acest 
țel. Totuși, zice Florin Osiceanu, nu e 
mai puțin adevărat că între aceste creș
teri nu s-a stabilit încă proporția nece
sară și că, după părecari Aparențe, nu
mărul hamurilor adevărate este mai mic 
deeît cel al cailor. Altfel nu. s-ar expli
ca de ce vedem uneori, pe șosele, căi 
purtînd hamuri potrivite mai curînd unor 
eîini polară Și este și acesta’ unul dintre 
motivele pentru care el, in ă cărui, casă 
se găsesc și poze de cai celebri, cîștigă- 
tori de trofee, nu s-a gindit niciodată să 
facă unele hamuri mai bune iar pe âlțe- 

, le mai proaste, după cum . caii erau dv 
rasă ori mai nevolnici, ea să nu le siiu- ■ 
nem mirțoage, ei Ie-a făcut pe toate bu
ne și așa cum s-au. făcut întotdeauna și 
se vor face hamurile adevărate. De aceea 
pieptul, jugulețul, spinarea, vițele, sapa, 
eruparul. lăturașii ori chinga sint lucrăv 
te de meșter cu grijă, numai in cusături 
eu ață în opt, îh șase și în patru, nicio
dată cu nituri, cum mai. vede citeodată. 
eîrpit, eîțe un ham, de i . se fringe inima 
de mila bietului animai intrat pe mîny 
unui nepriceput și eîinbs stăpîn. El însuși 
n-a fost stăpîn de cai niciodată, afară 
doar de vremea cit a făcut armata la ca
valerie, pe care, între altele și datorită 
calului său, Amor, a terminat-o cu gra
dul de caporal. N-a avut cai, dar a făcut, 
hamuri pentru o herghelie. Și ca să ie 
facă bune, a trebuit să mai dea de la el, 
eum se zice, adică să-și procure cu bani 
din buzunarul lui unelte de eurelărie 
ee-au făcut minuni pe vremea cînd se 
aflau în mîinile tmoi f&nri și vestiți meșJ 

teri. Cind Ionică Moga ori Dumitru Prej- 
beahu, eunoscuii cutdari din București, au 
anunțat că se retrag din meserie, foarte 
bătrîni- fiind, Florin Osiceanu s-a prezen
tat dinaintea ușii lor și le-a cumpărat o 
parte din sculele și uneltele cu care ei își 
făcuseră faima. Sculele eu pricina au în
căput astfel, naști presus de orice îndoială, 
pe miini la fel de meștere ca ale bătrî- 
nilor amintiți. Și probabil că n-ar fi lip
sit de ihterfis șa spunem acum că o parte 
dintre aceste unelte vechi n-au fost cum
părate de la vreo prăvălie ci au fost con
fecționate chiar după gindul bătrinilor 
theșteri care, pe lingă zestrea tehnică lă
sată de un șir lurig de generații de bres- 
lâși, au ținut să aducă ei înșiși îmbunătă
țirile necesare, acolo unde practica mese
riei le Cereau, și să dea instrumentelor 
muncii lor cît mai multă precizie și efi
ciență. Și ni se pare importantă și semni
ficativă această trecere a uneltelor de la 
un rînd de oameni la altul, cu atît mai 
mult cu cit exemplul lui Florin Osiceanu 
nu este singular la Caracal. Preț de cî
teva ceasuri și avindu-1 drept • ghid pe 
NicU Marcel, funcționar la primăria ora
șului, am aflat încă multe exemple câ 
nici alții, de alte meserii, n-au procedat 
altfel. Ștefan Caneta, de pildă, a cumpă
rat în urmă cu cîțîva ani un ferăstrău 
special de la moș Panea, care acum a 
împlinit 87 de ani și a fost considerat, 
de către cei ce l-au cunoscut cînd el mun
cea de dimineața pînă seara, drept cel 
măi bun și priceput geamgiu al Caraca
lului. Alții au moștenit meseria, cu unel
te cu tot, de Ia părinții lor, așa cum s-a 
întîmplat să aibă noroc Nelu Blesius, de 
exemplu, fiul celebrului Filip Blesius, 
despre care se spune că era înzestrat cu 
o îndemînare cu totul deosebită într-ale 
rotăriei și ajunsese a se număra printre 
faimele Olteniei prin căruțele, șaretele' și 
trăsurile ieșite din mîinile lui. Dar chiar 
dacă upii^iL moștenit meseria iar alții 
auuo.vățat-obumpărțndu-și uneltele la li
citație, o întrebare totuși rămîne : acele 
licitații nu vor fi fost ultimele ? Cei foar
te bătrîni și-au vîndut uneltele și le-au 
cumpărat cei bătrîni. Dar de la aceștia 
din urmă se va mai întîmpla oare să le 
cumpere cineva ?

DUMITRU CONSTANTINESCU ■

Cînd vrei să lucrezi pînă 
la 1Q0 de ani, ai timp să 
aștepți materia primă

Constanța. E ora 9 seara și Pavel Va
sile nu și-a închis încă micuțul atelier de 
reparații cismărie din strada Petru Rai- 
reș.-Are 71 de afli și fâce; meseria astă 
de cînd a -părăsit orfelinatul în eareța co
pilărit. Are pensie 660 lei și muncește și 
pentra eă trebuie și pentru că așa S-a o- 
bișhuit, Din meseria astă și-a dat fratele 
la școală. A vrdt' să-l ferească de cizmă
rie. Pentru ucenicii de pe vremea aceea, 
de cele mai multe ori podelele erau și 
saltelele pe caro dormeau. Și-a petrecut 
viața în orfelinat, interhat, cazarmă și 
atelierul unde și-n făcut meseria din care 
și-a întreținut familia. Din război s-a 
ales cu o slăbiciune in mîha dreaptă 
care-i tremură și. cu un reumatism acut.

Ne spune că oamenii vin la atelierele 
micilor meseriași pentru calitate și pen
tru urgența. E mult de lucru și coope
rativele nu fac față. Totul ar fi bine dacă 
ar avea materialele necesare. Talpă nu 

Fotogrcrfte de A. MIHAILOPOL ■

•e mai găsește de un an și jumătate 
Duroflex. de asemenea. Pentru cuie și 
pentru blacheuri trebuie să meargă ta 
alte orașe. Cuiele sint proaste. Cele cum
părate de la București și Constanța sînt 
strîmbe și eu floare dublă. Cum - să bați 
în pantofii unui om asemenea cuie? 
Cîțîva meseriași plătesc un ceferist care 
se duce la București, Galați și Sibiu pen
tru marfă.

Gheorghe Moroșanu a avut atelier vi
zavi de cinematograful Progresul dar i-a 
fost demolat. A primit aprobarea să-și a- 

. menajeze atelier la domiciliu, ta’ strada 
Mircea cel Bătrîn. .Are 80 de ani și trei 
luni. Are atelier în Constanța de 34 de 
ani, Face cișmărie din 1912, în 1926, pe 
cînd avea o greutate de 122,800 kilograme, 
a devenit campion european de lupte 
greco-romane. A avut doi băieți. îm
preună cu ei a făcut răztrdiul. El, după 
cinci ani de linia întîi, a scăpat. Băieții 
nu. Unul a murit, in Munții Tatra, altul 
la Budapesta. Este singur cu soția. Doar 
ea are pensie. In casă mai trăiește un 
cîine pechinez, nu mai mare deeît un 
bocanc numărul 44. Gheorghe Moroșanu 
promite că va lucra pîhă la o sută de ani. 
Cînd spune ăsta, se bazează pe faptul că 
n-a fost bolnav -niciodată și face parte 
diiitr-o familie in care oamenii trăiesc 
mult. Are aceleași probleme eu aprovi
zionarea cti materiale necesare cismăriei. 
A vrut șa reclame- că nu se respectă in
dicațiile privind ajutorarea micilor me
seriași dar a fost sfătuit de la Direcția 
comercială .. să mai aștepte. . Problemele 
se vor rezolva, dar, nu s-au rezolvat.

La magazinul pentru articole de cismă- 
rie din strada Ștefan cel Mare nu se gă- 

’ sesc nici cuie de fier, nici de lemn. 
Sfoara este bună doar pentru împache
tat. De talpă și duroflex nici vprbă. In 
magazin se găsesc, valize, poșete, curele, 
cremă de "ghete; întrebăm gestionara de 
talpă și duroflex și se uită- la noi de 
parcă am fi cerut „Cel mai iubit dintre 
păminteni“ . de Marin Preda. La I.C.S. 
Metalo-chimice aflăm că în urmă cu pa
tru ani se jăceau niște tabele pe baza că
rora micii' meseriași. își ridicau cota de 
talpă necesară lucrului. Nu se mai fac.

■Tovarășa Cornelia Grosu de Ia Direc
ția comercială județeană . ne spune câ 
furniturile . de cișmărie au dispărut din 
nomenclatorul ,8c produse. UCECOM dă 
cotă de materiale cooperativelor mește
șugărești, de ce nu și micilor meseriași ? 
Munca lor,este necesară ătît pentru,.,noi 
cit și pentru ei.- Viabilitatea micilor me
seriași a .fost gîndită funcție de cali
tatea și promptitudinea, serviciilor aces
tora, și nymai astfel se impune a fi 
și apărată.-:

OPREA GEORGESCU ■

O clinică a obiectelor 
sentimentale

Strada Ștefan cel Mare numărul 16, 
cam vizavi de cofetăria Perl». Acum 
eițiva ani, intr-o iarnă geroasă, mă 
plimbam pe-aeolo cu oarecare treabă. 
Tropăiani în fața unei vitrine, un fel 
de dulăpior căptușit” cu oglinzi. Din vi
trină mă priveau cu ochii tor de măr
gele albastre-cîteva . , zeci de bibelouri de 
porțelan. Era ger, ger tăios, dar, pentru*  
o clipă doar, s-ă făcut Cald, s-a făcut a 
aducere aminte. ‘ Le-am privit mai cu 
atenție și, pe-aloeuri, blbelourile aveau 
niște dungi subțiri, mai subțiri deeît un 
fir de păr; semn eă fuseseră sparte.

*24. Geambașii de cai Nicolae Stan și 
Mihai Blegu furaseră trifoi de la ar-, 
manul pîndarilor și pindarii _ le-au prins 
urma și le-au pus mina in piept pe la 
11 seară, în dreptul cîrciumii de atunci. 
Vasile Radu era paznic de noapte și a 
sărit să-i despartă S» umil din geam- 
bași, jart, pe la spate, l-a năruit pen
tru totdeauna cu un pâr ih cap. Și pe
deapsa ? Care i-a fost pedeapsa.?. Pe 
dracu, pedeapsa a fost a lui, a lui Stan 
Radu. Avea atunci numai 11 ani, erau 
șapte frați și surori rămași fără tată și, 
din ei, Tănase abia învățase . eojocăeia 
de la unul Ilie Ștbica, meșter mare în 
vremea aceea. Și așa s-a apucat și el. 
Stan, de cojocărie, pentru că altceva 
nu mai avea de făcut, a invățat-o mai 
pe față, mai pe furiș de la frate-său 
Si a început să lucreze de unul singur 

. de prin ’26, de la treisprezece ani. în 
•38, cind s-a întors din armată, a cum
părat de la Ilie Stoica o mașină de cli
ent Singer, adusă de ăla din războiul 
din ’16, și se servește de ea și acum. 
Si a avut și el, ca și tâică-său; șapte 
copii : pe Maria, pe Ion, pe Angela, 
pe Mihai, pe Elena și, pe Nicoleta. 
Constantin s-a duș de mic. Dintre ei. 
numai Ion ‘l-a urmat îh meseria, a- 
eeasta. La început Stan l-a învățat me
seria și, din ’75, cind a ieșit eî ,1a pen
sie, la o pensie de 550 de lei. a trecui 
și autorizația pe numele fiului. Și de 
ce va fi fost nevoie să pălăvrăgim noi 
atîta cînd era vorbă, doar despre m.estt- 
ria aceasta, despre o meseria, ca toate 
altele ?

într-adevăr, am pălăvrăgit cam mult, 
dar aceasta este situația : lumea trăiește; 
■e schimbă și . se pteschimbu și nioare. 
dar de căciulă ji de cojocul de dus pe 
«ale, la vreme de iarnă, nu se lasă. ușor. 
Cîhdva, ii niai căuta și cite un .strainaș, 
un străina? nefiind un străin . de tot, ci 
un om mai dinspre Buzău, mai dinspre 
Galați, mai dinspre Călărași. Dar acum, 
eu meseria aceasta, au rămas numai 
ei în de ei, speranța cojocarilor . Stan și 
Ion Radu se mai întinde doar peste 
eîteva sate. în vremea din urmă i-au 
mai căutat frații Ion și Dumitru iacob 
din Vărăști, Ilia Isae din Greci. Vasile

După atiția ’ani, pregătindu-.se grupa
jul eu micii meseriași, iată-rriă din nou 
în fața vitrinei de-atunci. Au mai ră
mas doar. Cîteva bibelouri. 'Locul celor- 
late l-aii luat zeci' de pahare și vaze 
mici. Intru în curte, o curte -pavată eu 
cărămizi mari și roșii, roase de ploi și 
de timp. Trec pe lingă trei tufe mail 
de hortensii și intru în atelier. Mă întim- 
pînă o femeie între două vîrste. Se numeșt;! 
Lucia Țeodorescu și, cînd află ce anume 
vreau, mu privește lung și-mi spune eă 
articolul meu n-are șă apară, întrucît 
dinsa este meseriaș particular și nu coope
ratistă, iar despre particulari mi s-a scris 
și nu se va serie. „Dar lumea, vreau să 
spun elienții, se interesează de dumnea
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voastră?" Cum să nu? ! Altfel am da, cum 
se spune, faliment. „Spuneți-mi, vă rog, 
ceea ce faceți dumneavoastră este o me
serie sau o deprindere ?“Nu, eu nu cred 
că e o meserie. E mai mult și mai mult 
o deprindere. Soțul meu era un adevărat 
meseriaș, ba aș zice că era un maestru 
în arta legătoriei de cărți. In ultimii ani 
ai vieții, prin 1958. s-a apucat și de li
pituri. Nu știu cum, dar preocuparea 
ăsta m-a atras. Mi-au plăcut întotdeau
na obiectele de artă, paharele frumoase, 
Vazele, oglinzile. Nici nu știți cît de mult 
se leagă oamenii de astfel de obiecte 
care se transmit din generație în gene
rație sau care poartă în ele anumite 
momente din viață ! Iar dacă aceste 
obiecte ajung să se spargă, oamenii su
feră, pur și simplu, pentru că obiectele 
astea fac parte din ei. Și-atunci, pentru 
că asta-i viața, mii și mii de oameni au 
nevoie de noi, cei care, după putință șl 
pricepere, refacem nu numai obiectele, 
ci și semnificația lor. Un client de-al 
meu, un doctor, mi-a spus că atelierul 
meu este o adevărată clinică a obiecte
lor sentimentale. Mi-a plăcut foarte mult 
expresia și, cînd văd că am cu cine 
vorbi, o reproduc. „Și sînt multe astfel 
de clinici de obiecte sentimentale în 
București ?“ N-aș putea să vă răspund cu 
exactitate. Dar vin la mine oameni 
care-mi aduc obiecte reparate în alte 
ateliere. Mi-au spus și adresele acelor 
ateliere, dar să nu-mi cereți să dau amă
nunte. „La dumneavoastră nu revin 
clienții cu aceleași obiecte ?“ Ba da, mi 
s-a întîmplat, dar nu pentru că s-ar ti 
dezlipit, ci pentru că, asta a fost soarta 
acelor obiecte, au fost scăpate din mină 
Și s-au spart din nou. Și dacă au văzut 
că nu s-au spart pe lipitura făcută de 
mine s-au minunat și au înțeles calita
tea lipiturii. „Se lipește greu un obiect 
spart ?“ Da, foarte greu. S-ar părea că 
totul depinde de lipici. E-adevărat. Dar 
greul cel mare vine atunci cînd lipești. Eu. 
personal, cînd lipesc simt un gol in sto
mac. De emoție și încordare. M-am sur
prins, de multe ori, că-mi țin respirația, ca 
mina să nu-mi tremure. Cred că-n clipa 
aceea tensiunea mea o ia razna. E, cre- 
deți-mă, foarte greu. Dar e și plăcut. 
„Care ar fi durerea dumneavoastră nu
mărul unu 7“ Faptul că, intr-un viitor 
foarte apropiat, țot grupul de case din 
zonă va fi demolat. Asta înseamnă că 
voi primi un apartament. Dacă aparta
mentul va fi cine știe unde, nu cum 
este acum, la vad, s-ar putea să ies din 
circulație. Cu atît mai mult mă frămîn- 
tă această problemă cu cît văd că pe 
marile artere ale Bucureștiului sînt nu
meroase spații transformate în depozite 
de ambalaje. Mă apucă jalea cînd văd 
un geam mare, o vitrină cu perdelele 
trase, iar în spatele perdelelor sînt sti
vuite zed și zeci de ambalaje. N-ar fi 
bine și necesar, întreb și eu așa. ca un 
om implicat în toată problema asta, să 
existe în București cîteva locuri în care 
să Ce grupate, unul lingă altul, diversele 
noăsțre ateliere, ale micilor meseriași ? 
Nu numai noi am fi fericiți dacă s-ar 
lua o astfel de măsură, ci și oamenii,

, clienții.
VICTOR N1ȚA B

Doi potcovari din Tirol 
împotriva potcoavelor 
de Pogoanele 

întors la potcovărie tîrziu, după ce au 
ieșit la pensie, poate cu bucuria secretă 
că, iată, este iarăși nevoie de ei. 
S-au reîntors la meseria aceasta din toa
tă inima, dar s-a întîmplat ceva deose
bit de nefiresc în absența lor lungă, ceva 
aproape de neînțeles pentru ei. Potcoa
vele de fabrică nu mai vin de la Boc
șa, unde exista o tradiție în privința 
aceasta, vin acum de la așa-zisa fabrică 
metalurgică din Pogoanele. Dar decît 
să folosești o potcoavă de la Pogoane
le, strimbă ca dracul, gîndită prost, cu 
faitul adîncit aiurea și cu găurile date 
anapoda, mai bine fad două cu mina 
ta, dintr-un fier oarecare, cules de pe 
drum. Este bine și cu folos că ne reîn
toarcem la cal și e chiar de mirare că 
i-am întors cîndva spatele, însă cine
va sau mai multi au uitat că în spa
tele calului prospera altădată o întrea
gă industrie, artizanală desigur, dar pu
ternică si deplin acoperitoare a spa
țiului ei. Ei, Iosif Sțichkel și fon Kil
burg, aici, în Tirol, au de ținut în le
găturile lor din fier vreo 43 de căruțe 
și mai au și de potcovit cam vreo 40 
de cai. Dar le lipsește totul sau aproa
pe totul : potcoave de fabrică bune nu 
se găsesc, caiele nici atît, șină pentru 
roti nu este, materialul rotund de 8. de 
10 și de 12 mm se apucă din an în paști, 
cu cărbunele de forjă este din ce în 
mai greu. Si pînă și normativul din ’59 
lucrează împotriva lor : dacă ar trebui 
să cîștige o pîine după paragrafele lui, 
nu ăr mai avea încotro- și ar trebui șă 
se lipsească de pîine. Dar ei, aici. în 
Tirol. în proiecția peste hotare și veacuri 
a Tirolului adevărat, nu visează decît un 
fler mai pdțin otelos, numai bun în în- 
deietnicirea aceasta a lor. Ei nu au cu 
nimeni nimic, dar sînt împotriva potcoa
velor de Pogoanele, pentru că nu sînt 
potcoave, deși sub numele ăsta se vînd.

MIHAI PELIN B

Pe Calea Rahovei, graba 
fi neatenfig unui stiff it 
de veac

Cum intri pe Calea Rahovei dinspre 
Tribunal, pe partea stingă, o firmă roasă 
de vreme avertizează că aici se fac „Re
parații de marochinărie, articole de 
voiaj". în vitrină, doi căței din pluș cu 
zgardă și lesă din piele. Deschizi ușa și 
îți răspunde la ,;Bună ziua" Cecilia Spie- 
gler. Are atelierul de 21 de ani și face 
singură hămulețe, lese, zgărzi pentru 
clini, înlocuiește fermoare, pune capse, 
confecționează curele de toate felurile. 
Nu cîștigă prea mult. De aceea și taxele 
de Impozit sînt mici. Doar că își face griji 
dacă va mai primi spațiu pentru atelier, 
după demolare.

La numărul 69 „Cpafor“-ul Iui Vasile 
Măvromiball Este trecut de ora 15 și e 
închis. Zece case mai departe, la nr. 79, 
„Atelier acumulatori. Reparat, format, 
recondiționat". Proprietari Iulian Drago
mir. Hțtițtrebde nevoi Si aflu că nu-i • 
deloc ușor. „Sînt în tot Bucureștîul doar 
vreo, 10 ateliere de acest fel. Numai că 
nu avem de unde procura materia primă. 
La întreprinderea „Acumulatorul" rebu
turile se aruncă sau se retopesc. Dacă ni 
le-ar. da nouă le-am putea folosi. Dar nu 
primim . nimic. Pentru plăci am cumpărat 
,(cu intervenții și „atenții") deșeuri de la 
cooperativa „Vidra".

„Nichelai, cromaj, alămit" se numește 
atelierul lui Grigore Hofman. Are un ve
nit . modest (vreo 28 000 lei anual) și puți
ne necazuri. Doar că, la cei 72 de ani ai 
săi, nu beneficiază încă ( I !) de reducerea 
cu 50 la sută a impozitului, așa cum pre
vede legea ! Nu duce lipsă de materie 
primă, pentru că și-o prepară singur cînd 
nu găsește în comerț.

Legătoria lui Haralambie Mitra este 
puțin mai departe. Mitra e pensionar, are 
66 de ani Pînă să iasă la pensie a fost 
tot legător de cărți. Vreme de aproape 40 
de ani. Materialele le procură din comerț. 
Ne sugerează că ar fi bine dacă elevii aflați 
în practică și-ar face stagiul pe lingă mi
cii meseriași de la care ar avea multe de 
învățat.

Constanța Vintilă are un atelier de 
„împletituri de mină" lingă Piața Chiri
giu. Confecționează băseuțe, șepcuțe, mi- 
leuri. E bolnavă, dar nu are ce face, 
muncește Are de întreținut o mamă, doi 
copii, doi nepoți. E mulțumiți că poate 
să-și facă meseria, să cîștige un ban. A- 
telierul ei este unul dintre puținele de 
acest fel care au mai rămas în București.

„Foto-Stela" scrie pe firma din Rahova 
221. Proprietarul, fotograf din tată în fiu 
(și străbunicii săi au fost tot fotografi), se 
numește Marcel Feldman. îmi spune ce 
înseamnă azi fotografia, ce înseamnă să 
fii fotograf de peste 45 de ani, să vezi 
zilnic sute de chipuri. Aflu că e unul 
dintre primii portretiști din țară. Clienți 
ăre destui. Cum se aprovizionează? Prin 
magazine. ;

, Că nu șe găsește nicăieri panglică pen
tru pălării am aflat „La Sandu", Adică 
într-un mic atelier de recondiționat și cu
rățat pălării din Piața Chirigiu. Proprie
tarul său, Niculae Sandu, face eforturi să 
găsească neofalină. dar peste tot (ca și 
lui Iulian Dragomir) i se răspunde 
vfodem la particulari". La fel eu pangli
ca pentru care a ajuns pînă la Timișoara, 
la Fabrica de pălării. Nimeni nu vrea 
să-l înțeleagă. Clienți sînt destui, numai 
că, de la o vreme, nu-i mai poate servi. 
Și nu sînt In Capitală decît vreo 8 pălă- 
rieri și 2 cooperative ! De aici, o serie de 
discuții cu’ oamenii care doresc să-și co
mande pălării, „se strică firma" și se

Titanii aviației românești
Pe șoseaua ce unește Sebeș-Alba de 

Orăștie, un panou mare indică localitatea 
Aurel Vlaicu, unde s-a născut acest mare 
inventator, constructor și zburător.

In prezent în casa sa natală se păstrea
ză relicve prețioase din viața și opera sa, 
constituind „Casa memorială AUREL 
VLAICU".

în cartea de aur a acestei case, tova
rășul Nicolae Ceaușescu, secretarul gene
ral al Partidului Comunist Român, pre
ședintele Republicii Socialiste România, a 
scris următoarele cuvinte :

„Am pășit cu emoție pragul casei 
unde s-a născut Aurel Vlaicu, glorios 
pionier al aripilor românești. Patrio
tismul fierbinte, pasiunea și geniul 
creator al marelui aviator și inventa
tor român sînt un strălucit exemplu 
al înaltelor virtuți cu care a fost în
zestrat poporul nostru și pe care astăzi 
le valorifică cu strălucire in procesul 
de făurire al unei noi orinduiri, al în
floririi României Socialiste".

Viața și opera lui Aurel Vlaicu consti
tuie o epopee care trebuie să fie cunoscu
tă de generația tînără și de generațiile 
viitoare, ca un exemplu de voință, muncă 
și perseverentă pentru realizarea dorin
ței sale din copilărie : mașina de zburat 
și zborul cu ea.

Aeroplanul său de concepție proprie 
este atît de original, încît constructiv 
apare ca unic în lume, iar zborurile sale 
executate în diferite localități din Româ
nia și Austro-Ungaria, în fața a zeci de 
mii de oameni, sînt o dovadă a calități
lor lui excepționale.

Regretatul general aviator inginer 
Gheorghe Negrescu, coleg de zbor cu 
Vlaicu. susținea, intre altele, că virajele 
efectuate de Vlaicu erau adevărate în
toarceri de 180’ pe care nici un alt avia
tor nu le putea imita, deoarece numai 
aeroplanul său era capabil de această 
evoluție. La concursul internațional de 
aviație care a avut loc In iunie 1912 pe 
aerodromul Viena — Aspern, la probele

0 comunicare științifică de 
demonstrează din nou marea 
în tratamentul anticanceros

De o deosebită atenție s-a bucurat în 
cea de a treia zi a recentului Congres na
țional de fiziologie de la București comu
nicarea intitulată : „Efectul hidrochinonei 
asupra catalazei de ficat, splină și singe și 
tumoră la șobolani normali și cu tumoră 
H-I8 R“. Cercetările la care se referă lu
crarea au fost inițiate și finalizate de un 
colectiv pluridisciplinar aparținând Labo
ratorului de radiobiologie din cadrul Insti
tutului de fizică și inginerie nucleară de 
la Măgurele. Din colectiv fac pante : Con
stantin Vlădescu, biolog, Cristjna Bratu, 
radiochimlst, Nicolae Mocanu, biolog. Ma
rin Apetroae, biofizlciaa. și Silvia Grosu, 
biolog.

Despre Importanta . și noutatea acestor 
investigații experimentale ne-a vorbit șe
ful colectivului, biologul Constantia Vlă
descu : .
, — în lume, cercetările privind efectul 
antitumoral al chinouelor au dus oină în 
prezent la acumularea unui volum impor
tant de date experimentale, dar puține 
dintre acestea privesc mecanismul de ac
țiune la nivel molecular al acestei clase 
de compuși. Lucrarea noastră evidențiază 
o caile metabolică de creștere a sensibili
tății tumorilor la radiații demonstrând 
efectul anticanceros al hidrochinonei și e- 
fectul ei radiosensibilizator. Comunicarea, 
într-o altă variantă, urmează să fie susți
nută la cel de al XVI-lea Meeting al So
cietății Europene de Radiobiologie ce se va 
ține în luna septembrie la Cracovia. Lu
crarea va fi de asemenea publicată în re
vista vest-germană „Acta biofizica".

— Cum s-a născut ideea acestei cerce
tări ?

— Inițiativa aparține Consiliului Națio
nal pentru Știință și Tehnologie care, în 
1976, ne-a invitat să întreprindem cerce
tări de specialitate în legătură cu produ
sul L-i, medicament propus de doctorul 
Mihai Leontopol. Am făcut parte atunci 
dintr-un colectiv de cercetare și după un 
an de zile, conform clauzelor contractua
le, am comunicat rezultatul studiilor 
noastre. Din păcate, în loc să se treacă la 
omologarea produsului, fosta conducere a 
Ministerului Sănătății a dispus o nouă tes
tare, însărclriînd în acest scop o comisie 
a Instiutului oncologic și una a Institu
tului de stat pentru controlul medica
mentului. Cele două comisii au prezentat 
rezultatele cercetărilor în cursul anului 
1978 și, din fericire, acestea au coincis în
tru totul cu concluziile pe care le-a comu
nicat comisia din care făcusem parte.

Ei, bine, investigațiile pe care le-am 
efectuat, începînd cu anul 1976, asupra pro
dusului creat de doctorul Mihai Leontopol, 
ne-au îndemnat să continuăm în mod in
dependent cercetările, deoarece numeroa
se observații au determinat formularea 
unor ipoteze de lucru ce ne obligau să în
treprindem noi studii de specialitate. Așa 
s-a născut colectivul pluridisciplinar des
pre care v-am vorbit. Am început să lu
crăm la rezolvarea noilor teme de cerce
tare din primăvara anului 1979 și rezulta
tele obținute fac obiectul comunicării pre
zentate simbătă, 4 iulie a.c.

— Ce evidențiază în principal lucrarea 
dumneavoastră ?

— Prin comunicarea npasțră propunem 
o nouă cale de radiosensibilizare a. tumo
rilor hipoxice. Reamintim pentru a fi pe 

la care a luat parte, s-a clasat numai pe 
locurile I și II, deși avea concurenti de 
talie mondială, printre care și pe Roland 
Garros, despre care un istoric englez 
susține că a fost unul din cei mai mari 
aviatori ai tuturor timpurilor. Garros, ur
mărind la Aspern zborurile lui Vlaicu, 
și-a exprimat admirația prin expresia : 
„Este o muscă zînatecă".

Dealtfel, în memoriile lui Roland 
Garros tipărite postum de Jacques 
Quellenec (Editura Hachette, 1966) găsim, 
la pagina 199, următoarele cuvinte, care-i 
fac cinste marelui zburător francez :

„Juriul mi-a recunoscut o prioritate de 
cîțiva centimetri. Dar nu a avut dreptate. 
Cu avionul pe care îl avea VLAICU, tre
buia să fiu considerat pe departe învins. 
Dar justiția nu aparține acestei lumi, iar 
cei modești sînt întotdeauna sacrificați".

Iată în ce grad înalt a întrunit acest 
om calitatea de inventator, constructor 
și zburător. El constituie personalitatea 
cea mai reprezentativă a tehnicii și avia
ției românești.

Aurel Vlaicu și-a iubit atît de mult pa
tria, încît n-a vrut să se înstrăineze nici 
el, nici invenția sa; de aceea, a refuzat

să lucreze în Anglia, unde societatea 
Marconi Wireless Telegraph Cd., Ltd. din 
Chelmsford îi oferise tot ce avea nevoie 
pentru fabricarea aeroplanelor sale. A 
încheiat un contract cu această întreprin
dere, dar cu condiția de a monta mași
nile lui de zburat în România.

Cerul patriei, Vlaicu dorea să fia cu
treierat și apărat de aeroplanele sale. vii 
care, din păcate, nefiind ajutat, nu s-a 
realizat.

Ing. CONSTANTIN C. GHEORGHIU B 
Brașov

ultima oră
importanță a hidrochinonei

înțelesul marelui public că tumorile m»» 
ligne se caracterizează, între altele, prin 
lipsă de oxigen, ceea ce le tace foarte re
zistente la tratamentul cu radiații, astfel 
incit o doză de radiații considerată eficace 
pentru tumoră, poate fi nocivă pentru țe
suturile înconjurătoare. în această situație 
problema se pune de a găsi o metodă de 
radiosensibilizare a țesutului neoplazic 
așa încît, prin administrarea radiațiilor, 
eficiența acestora să fie maximă și efec- 
tele secundare minime sau chiar inexi»- 
tente.

— Cum se procedează pe plan motidîaS 
în acest sens ?

— Se folosesc diverse procedee : hippie 
barisfnul. Utilizarea radiațiilor cu energii 
mari, radiosensibilizarea chimică prin so
licitudinea citostaticelor. Sîțut procedee 
care se recomandă prin rezultate ci . ; . 
dar ele nu produc o sensibilizare selț.. .
deci nu influențează numai țesuturile hi
poxice. Radiosensibilizarea chimică, de 
pildă, este toxică pentru întreg organis
mul. Colectivul nostru s-a străduit să ob
țină un procedeu de radiosensibilizare a 
tumorilor prin produși cu proprietăți eiec- 
tronoafinice. deci care să îmbogățească cu 
oxigen țesutul bolnav printr-o cale' natu
rală. Am întitulat această cale radiosensi
bilizare biofizică pentru a o diferenția de 
procedeele prin care se acționează la ni
velul moleculei de ADN. Lucrările noastre 
au evidențiat cu date experimentale in 
vivo și in vitro că produsele pe bază de 
hidrochinonă pot dezvolta o acțiune anti- 
canceroasă prin asociere cu radioterapie. 
Un lucru deosebit îl constituie marcarea 
cu izotopi radioactivi a hidrochinonei. 
ceea ce ne-a permis să constatăm că pro
dusul ajunge în mod selectiv în tumoră, 
deci nu atacă în egală măsură și țesuturile 
sănătoase. S-a putut stabili, de asemenea, 
că hidrochinonă se menține în țesutul neo- 
plazic la valori crescute timp de 24 de 
ore.

— Vă rugăm să explicați cum facilitează 
hidrochinonă acțiunea radioterapie! ?

— Produsul induce în tumoră sinteza na
turală de apă oxigenată (peroxidul de hi
drogen). Prezența acestuia pune în alertă 
mijloacele de apărare ale organismului și 
în mod special catalaza, enzimă ce descom
pune apa oxigenată în apă și oxigen. Pre
zența oxigenului în tumoră conferă aces
tui țesut un grad sporit de radlosensibili- 
zare. Cu alte cuvinte, creșterea gradului 
de oxigenare a tumorii, ca .urmare a reac
ției caitalază — apă oxigenată relevă posi
bilitatea folosirii hidrochinonei ca agent 
radiosensibilizator în tratamentul antican- 
ceros combinat (iradiere și chimioterapie), 
aceasta cu atît mai mult cu cît efectul de 
oxigenare se poate obține în doze netoxi- 
ce prin administrarea cronică a produstilui. 
Oxigenarea tumorii se realizează astfel 
printr-o cale metabolică naturală și cu 
specificitate pentru țesutul tumora! hi- 
poxic.

— Experimentele consacrate produsului 
terapeutic realizat de doctoridl Mihal 
Leontopol se încheie aid ?

— în prezent lucrările noastre vizează 
marcarea radioactivă a produsului cu izo
topi emițători gamma pentru a urinări po
sibilitatea scintigrafierii tumorilor solide 
cu localizare internă.

LIVIU TIMBUS ■

Nu prea îmi venea să cred, dar lu
crurile s-au întîmplat chiar așa : din 
Gătaia, schimbînd un tren hodorogit cu 
alt tren hodorogit, după numai o jumă
tate de oră am ajuns în Tirol, sat 
risipit _ printre arbori, pe un petic 
de pămint domol vălurit din Banat. Rămî- 
nem la fierărie pentru că de-a dreptul 
într-o fierărie am nimerit, din începutul 
călătoriei pe ulițele Tirolului : într-un sat 
parcă părăsit, cu oamenii duși la treburi, 
pe ogoarele de peste dealurile din jur. 
numai ciocanele și foalele mînuite ~de 
Iosif Sțichkel și Ion Kilburg mai țineau 
în picioare un semn aievea de viață. Și 
în fierăria lor, sub un acoperiș din țigle 
tari de Jimbolia, marca Leu — cine 
mai știe ce a însemnat marca Leu în 
existența de ieri a țăranului ?... —■, am 
întîlnit o lume întreagă, cu un trecut fal-. 
nic, cu prezent așa și așa. doar cu un vii
tor îndoielnic.

Au mai existat fierari pe aceste melea
guri, uneori adevărate dinastii de fie
rari. și nume ea Franz Schneider, Matei 
Hlavaty sau Udovița Nedelcu se mai
rostesc pe aici cu evlavie. Toate sch- 
lele între care ne mișcăm, o ade
vărată puzderie, au fost cîndva ale lui 
Matei Hlavaty. Iosif Sțichkel Si Ion 
Kilburg înșiși s-au deprins cu meseria 
aceasta prin atelierele lui Schneider și 
Udovița și au trecut examenul de calfă 
la frații Rusmir din Gravita, un examen 
întins pe opt zile în treat Potcovăria. de 
pildă, privită din afară, pare un fleac, 
însă Iosif Sțichkel. care a trecut șl prin 
Școala de potcovărj.e din Timișoara, crede. 
Că lucrurile stau cu totul și cu totul alt
fel. In tinerețe învățase să bată pe nico
vală nu mai puțin decît 16 feluri de pot
coave : cu colțuri înfiletate, de iarnă, sau 
pentru cai care se cosesc, sau îmbrăcate 
pe jumătate în cauciuc, să țină Ia dru
muri alunecoase si multe altele. Si deși 
ar fi avut loc destul să ‘ se rătăcească în 
meseria aceasta nu a rămas un potcovar 
oarecare. A lucrat timp de 41 de ani la 
Bocșa Română și știe despre fierărie 
țam tot ce se poate ști. Dar e greu, e 

"fain ce în ce mai greu...
Ca să scurtăm vorba, el. Iosif Sțichkel, a 

ajuns le 63 de ani și Ion Kilburg abia 
a împlinit 70. Alții, care le-ar putea lua 
locul, în Tirol, nu mai sînt. Și s-au re



k Hacâra pag. 10 H FĂRĂ PREJUDECĂȚI DESPRE ■ Nr. 26 - » iulie 1981 ■

BEREA CEA MAI BUNĂ ESTE BEREA RECE!
In miezul verii, berea reprezintă mai mult decît o băutură, este o instituție. 

Dacă unele subiecte au nevoie de o amplă și doctă introducere, berea se dispen
sează de toate astea. în mod excepțional, putem deci trece direct la concluzii. 
Ce se desprinde din raidul nostru ? Bere se produce an de an mai multă. Fapt 
real și îmbucurător. Dar tot atît de real rămîne și faptul că nici o statistică 
din lume nu ține de sete. în cazul de față, principalele insatisfacții derivă din 
două motive principale :

• Desfacerea de cantități mereu sporite de bere vărsată, la halbă, — cum 
se preconizează, în mod cu totul justificat, din rațiuni economice — nu a fost 
suficient pregătită de crearea unei baze tehnice adecvate.

® Practici comerciale necinstite.
Păcat, fiindcă, după cum am spus, această „băutură pentru zeii din Olimp“ — 

după cum o considera Al. O. Teodoreanu, căruia nimeni nu i-a contestat compe
tența în materie — este și va fi tot mai multă. Iar acolo unde există interes 
și spirit gospodăresc, cum o învederează din plin și reportajele noastre, berea și, 
mai ale consumatorii, își găsesc cinstirea cuvenită.

Un obicei vechi, reinnoit cu 

o sete nouă: bere la halbă

. _ Tovarășe Gheorghe Caracaleanu, în
calitate de director comercial, și dum- 
neavor sferă, tovarășe inginer Mircea Dumi
trescu, director tehnic al Centralei be
rii, spirtului și amidonului, sînteți_ pro
babil oamenii din România cei mai bine 
informați și mai îndrituiți să răspundeți 
la întrebările pe care tot românul și le 
pune cind aleargă după bere rece și nu 
rareori constată, la 35 de grade la umbră, 
că este, dar s-a terminat. Așadar, prima 
întrebare, la mintea oricui : se produce 
in prezent mai puțină bere față de anii 
trecuți sau mai multă ?

— Mai multă ! O singură cifră va fi edi
ficatoare : doar Sporul pe 1981 va repre
zenta aproximativ 10 la sută din totalul li
vrărilor pe anul 1980, și ele mărite față 
de anii precedenți, luînd de pildă 1970 ca 
punct de reper. Producția crește. Știm 
foarte bine că nici o cifră din lume nu 
poate suplini o halbă cînd n-o ai și că nici 
o statistică nu a ținut și nu va ține de 
sete. Există însă o realitate care nu poate 
fi ignorată, și anume că bere este și va 
fi mai multă.

— Dar oare și mai bună ?
— Aici sînt diverse aspecte. Din punc

tul nostru de vedere, adică al centra
lei, al producătorului, berea din 1981 va 
fi de calitate întrucîtva superioară în 
comparație cu cea din perioada prece
dentă. Cel puțin din două motive :

• în 1981 s-a îmbunătățit procesul teh
nologic. Bunăoară, la fabricile noastre de 
malț s-a introdus un sistem modern de 
malțificare a orzului in ce privește ger
minarea (arii mobile) și uscătoare de mare 
randament. Utilajele au fost asimilate in 
țară, deci nu depindem de vicisitudi
nile pieței externe. In ultimele luni au 
intrat în funcțiune, astfel dotate, fabri
cile de malț de la Suceava și Iași, iar pînă 
la sfîrșitul anului — cele de la Bistrița, 
Satu Mare, Miercurea Ciuc.
• La însăși fabricarea berii s-au intro

dus instalații de fierbere, realizate tot 
în țară, cu un grad înalt de evaporare a 
mustului cu hamei și cu conducerea cen
tralizată a procesului tehnologic. Urmă
rirea de la un singur panou de comandă 
a unui proces de producție foarte com
plex va contribui la atingerea unor pa
rametri tehnologici superiori. Cu ase
menea utilaje au fost înzestrate noile fa
brici de bere de la Bistrița, Satu Mare, 
Suceava, Iași, Miercurea Ciuc, Galați, 
Tîrgu Jiu, Arad și, în curînd, cele din 
Azuga, Drobeta-Turnu Severin, Tulcea și 
comuna Bragadiru, de lingă București. 
De asemenea, dispunem acum de instala
ții moderne de filtrare a mustului și berii.

— Totuși, de unde plîngerile la adresa 
calității berii ? Oare unele fabrici fac ra
bat la calitate, cum se afirmă, scurtind ar
tificial durata normală de fermentație 
«au pe alte căi ? Și apoi, berea bună la 
origine ajunge în aceeași stare pe masa 
sau în sacoșa consumatorului 7

— Ciclul de fabricație este dictat de 
considerente strict biologice, asupra că
rora nu se poate interveni ; nu sînt posi
bile manipulări, micșorarea artificială a 
duratei de fermentare etc. Fiecare marcă 
își are STAS-ul ei de la care nu se abate 
nimeni. Pot Insă interveni negativ alți fac
tori : calitatea mal slabă a orzului intr-un 
an agricol sau altul, datorită condițiilor 
atmosferice, sau modul defectuos de de
pozitare : dacă temperatura trece de 10 
grade, calitatea suferă.

— Berea la sticlă se găsește destul de 
greu. De ce oare, din moment ce afirmați 
eă producția a crescut ?

— Există o orientare recentă, perfect 
Justificată, de mărire a ponderii berii văr
sate, la halbă — cum zic unii. E o nece
sitate, întrucît lipsesc sticlele (care, în 
plus, sînt energofage, fabricarea lor re- 
clamind mari cantități de energie) ; mai 
e și problema capsulelor. Soluția : mai 
multă bere vărsată. Dealtfel, ea este pre
ferată și în țările europene mari bău
toare de bere : R.F.G. (146 1 pe cap de lo
cuitor, față de 50 1 la noi), Austria (134 1), 
Danemarca (125 1), Anglia (116 1) etc. De
sigur, și aici sînt hotăritoare condițiile de 
păstrare și desfacere. Să fim însă în
țeleși : și la sticlă, nu numai la halbă, be
rea se strică la fel, dacă nu se respectă 
temperatura cuvenită : sub 10 grade.

M nainte de a merge mai de- 
I parte pe lungul drum al berii 

rătre consumator, un scurt in
termezzo necesar : ce repre
zintă, da fapt, berea in 
alimentația omului ? Recu

noaștem de la bun început că nimeni 
din însetații acestor zile caniculare, aș- 
teptînd răbduriu și uneori zadarnic „să 
vină băiatul cu halba" sau să se des
carce camionul în fața Alimentarei, nu se 
sinchisește și nu se gîndește la principii 
științifice sau la medicină. Le e, pur și 
simplu, sete. Totuși, vorbind despre bere 
și la bune și la rele, să ne amintim — 
mulțumită doctorului în științe medicale 
Horia Dumitrescu, de la Institutul me- 
dico-farmaceutic București, catedra de 
igienă — că această băutură alcoolică fer
mentată și nedistilată cu 3,5—5% alcool la 
100 ml, ocupă, alături de vin, un loc eu 
totul aparte în «alegoria băuturilor alcoo
lice. Fiind nedistilată, ea păstrează o se
rie de substanțe valoroase, spre deose
bire de băuturile tari, distilate, la care, 
indiferent de natura lor, aceste substanțe 
se pierd în totalitate : nu mai conțin, prac
tic, decît alcool, deci sînt profund dăună
toare. Berea, în schimb :
• Conține 12 Ia sută extract; zaharuri și 

unele proteine ; vitamine în cantități in
teresante din complexul B : PP, B6, B2, 
care contribuie la asigurarea necesarului 
de săruri minerale în organism ; fiind bo
gată în potasiu contribuie la eliminarea 
sodiului (a cărui prezență în exces, acu-

Intermezzo

mulată de-a lungul timpului, duce la grave 
tulburări, la ateroscleroză etc.) ; în fine 
substanțele amare din hamei au un efect 
sedativ.

• Prin bioxidul de carbon, substanțele 
amare și soluția alcoolică slabă, berea sti
mulează secreția gastrică, deci apetitul, și 
îmbunătățește digestia (dacă nu e consu
mată în exces !).
• Substanțele și alcoolul din bere fur

nizează cam două treimi din caloriile ob
ținute dintr-o cantitate egală de lapte, 
deși, firește, valoarea nutritivă a acestuia 
din urmă nu se reduce la calorii, altfel... 
sugarilor le-am da bere, nu lapte.

— în concluzie — arată doctorul Horla 
Dumitrescu — presupunînd că nu depășim 
o sticlă, două pe zi (dincolo de această li
mită alcoolul având un efect dăunător), 
această băutură este acceptată de me
dici, care îi și găsesc unele însușiri po
zitive.

— Ce părere aveți ca igienist, ca spe
cialist în alimentație din cadrul Institu
tului de igienă București, forul tutelar 
științific al sanepid-urilor, despre calita
tea berii românești ?

—îi putem da un certificat de sănătate.
în ce sens ? Ni se vorbește despre o in

vestigație, puțin cunoscută de marele pu
blic, dar cu largi implicații. S-a cercetat la 
Institut existența în berea noastră a ml- 
cotoxinelor, adică a toxinelor elaborate de 
ciuperci, în special aflatoxine, extrem de 
dăunătoare. Or, analize foarte amănunțite, 
cu tehnici și aparaturi sofisticate, efectuate 
la Institutul de igienă, au dat un răspuns 
categoric : nici un fel de aflatoxine în 
berea românească ! Ea s-a dovedit, pe plăn 
mult mai larg, perfect consumabilă micro
biologic.

— Importante din punct de vedere me
dical — ne spune interlocutorul nostru — 
sînt însă semnalizările de la diverse sa- 
nepid-uri : unele fabrici nu spală sufi
cient de bine sticlele returnate din co
merț. S-au găsit în ele și... mici li
ghioane. Cazuri izolate, dar au fost. Repet 
însă că din punctul de vedere al producției 
propriu-zise berea românească capătă 
certificat de sănătate. Ce se întâmplă după 
ce trece de porțile fabricii, este o altă po
veste.

Să rezumăm deci :
• bere se produce în cantități creseînde 

de la an la an ;
• condițiile de fabricație, fluxul teh

nologic se îmbunătățesc ;
• de la producător la consumator este 

un drum lung, de-a lungul eăruia se pot 
întîmpla — și chiar se întâmplă — multe 
minuni.

LIONEL NIȚESCU ■

Trotuare la gheață

într-un raid prin cîteva din restauran
tele și bufetele din sectorul 5 al Capitalei, 
împreună cu inspectorul de stat Mihai 
Mihăilescu, observăm și lucruri bune, dar 
și păcate mai noi sau mai vechi. Unele 
din ele ațît de vechi că aproape ne-am 
obișnuit cu ele.
• Duminică, 28 iunie. Localul familial 

„Crișana" din Bulevardul Pieptănari 93. 
Deși e ora deschiderii, în local — o mi
zerie de nedescris. Pe jos sute de mucuri 
de țigări. Pe mesele care n-au mai fost 
curățate de săptămîni stau straturi succe
sive de slin și muște care aterizează și 
decolează nestingherite. Barmanul Gheor
ghe Chiriță poartă un halat atît de mur
dar încît ar putea fi folosit cu succes în 
aețiunile de „camuflaj". Grupurile sani
tare sînt neutilizabile. în local se vînd 
vin și diverse băuturi spirtoase, deși uni
tatea are în stoc 7 butoaie cu bere spe
cială. I se atrage atenția să pupă berea 
la vînzare, mai ales că are și gheață. Re
venim la ora 13. Nici o schimbare ! în 
local, consumatori în stare avansată de 
ebrietate consumă și băuturi alcoolice 
cumpărate de la Alimentara. Ospătară 
Eugenia Stănică se uită la ei neputincioa
să. în bar, pe lăzi de ambalaje, stau cîțiva 
oameni „de-ai casei" care se uită la te
levizor și mănîncă alune scuipînd, bine
înțeles, cojile pe jos. Cele șapte butoaie 
de bere stau în soare, în curte, și se 
depreciază. Deși cota localului este de 
15 blocuri de gheață pe zi, îi parvin în 
jur de 10, cam la două zile o dată. Gheor
ghe Chiriță are cîteva blocuri într-o piv
niță, dar n-are cine să le scoată de aco
lo. „Crișana" este un local familial ...fără 
mese cu scaune și, în ziua toridă cînd 
am fost acolo, în bufet se aflau doar sa
lam de vară și niște pastramă de porc 
obosită.

Inspecția de stat decide suspendarea 
activității localului pînă se va face cu
rățenie și se vor ridica ambalajele, care 
zac în stive peste tot, pînă și in stradă, 
amenințînd să cadă peste cineva. Deci, 
bere și gheață erau, însă pentru barman 
era mai comod să vîndă băuturi spirtoase 
și vin cald. Și poate, mai rentabil.
• Restaurantul Neptun din Bulevardul 

Pieptănari 105. Căldură mare. Așteptînd 
să cumpere bere sînt 80—100 persoane. 
Berea se livrează la un singur dozator, 
insuficient pentru satisfacerea cererii. 
Zilnic aici se consumă un „tanc" de 1 300 
litri. E rece și bună, dar halbele sînt in
suficiente. Ar mai trebui vreo 500. Halbele 
și sondele se sparg sau se fură. Uni
tatea este dotată cu aparatură modernă. 
Dozatorul, un aparat care livrează auto
mat o jumătate de litru de bere, consti
tuie un motiv de satisfacție atît pentru 
consumatori, cît și pentru barman, ferit 
astfel de pericolul de a da berea sub 
semn. (In luna iunie, numai pe raza 
sectorului 5 au fost reținuți pentru cer
cetări 10 barmani și ospătari.) Tancul este 
un rezervor care păstrează berea rece, în 
condițiile Impuse de STAS. Unitatea dis
pune și de un dozator rotativ de îmbu- 
teliere a berii la sticle de un litru, de
fect de 10 zile Păcat : s-ar fi putut livra 
bere și pentru acasă. Așa, consumatorii 
care vor să o ducă acasă golesc halbele 
în sticle, canistre și găletușe. Azi n-a 
sosit gheața, dar — depozitate cu grijă — 
au mai rămas de ieri cîteva blocuri. Bău
turile se servesc reci. Bufetul plin, lu
mea mulțumită.
• Loealul familial Ferentari din strada 

Ferentari 173 este mic, dar cu dever mare. 
Berea se livrează la o singură cană. Aici 
nu e montat un dozator automat. Pentru 
a nu cădea în păcat, barmanul Ion Măl- 
dăliniș verifică halbele să fie umplute 
pînă la semn. Corectitudine, dar și În
ghesuială mare. Ca în tramvai, la orele 
de vîrf. Berea e caldă. Gheața a venit la 
ora 12, iar loealul se închide (duminica) 

la ora 14. Pînă a doua zi se va toni fără 
să folosească cuiva .
• La Restaurantul Măgura din strada 

Ferentari 172, totul normal. Unitatea ur
mează să se modernizeze, prin reorga
nizarea spațiilor, prin montarea unui tanc 
și a unor' dozatoare automate. Bere rece 
și bună. Să mai consemnăm și aici lipsa 
personalului. Astăzi, servește la mese șe
ful de unitate, Sever Pîrjol. în paranteză 
fie zis, chiftelele primite de la Centrul 
de fabricație Humulești au în compoziție 
mai multă pîine decit carne.
• Luni, 29 iunie. Restaurantul Răzoa

re, vizavi de Academia Militară. Așteap
tă la bere în jur de 50—60 de persoane. 
Berea este caldă și se servește la «n 
singur aparat, deși sînt două puncte de 
desfacere. La cel de-al doilea s-a pus 
gheață și se va servi ceva mai tirziu. 
Deocamdată, n-are cine servi pentru că 
din schemă lipsește un barman. în luna 
iunie unitatea a mai vîndut pentru acasă 
24 000 sticle cu bere blondă și specială, 
livrate de Fabrica de bere Pitești. Mulți 
din consumatori lasă nebăută halba. E 
cald afară, e caldă și berea. Halbe nu 
prea sînt, iar cele existente sînt ciobite 
și spălate (ca dealtfel în mai toate locu
rile pe care ie-am vizitat) mult prea ex
peditiv.
• Abia reușim să intrăm în Restauran

tul familial „Oltenia" din strada Tudor 
Vladimirescu 23. La instalația care livrea
ză bere la halbă se. fac amenajări, repa
rații. în stoc — 16 butoaie eu bere, recep
ționate în urmă cu 6 zile și care ar fi 
trebuit recartată, adică dirijată la alte 
unități. Dar garanția este de 7 zile ! Se 
desface bere la sticlă. Caldă de te miri 
cum se poate bea. Restaurantul arhiplin, 
unii beau și pe străduța mai ferită din 
spatele lui. S-au vîndut la repezeală 2 400 
sticle a 3,50 lei sticla. Prețui nu era afi
șat și se vindeau sticlele eu 4 și 5 lei. 
Prin față, adică nu lâ rind, muncitoarea 
Constanța Puiu i-a vîndut subsemnatului 
două sticle de bere caldă cu 10 lei. Unde 
merge mia merge și suta, pare a fi de
viza ei șl a barmanului Ion Sorin. în 
stoc, 7 blocuri de gheață, folosite probabil 
pentru restaurantul unde se servește și 
mîncare. Cota de gheață repartizată loca
lului, 15 blocuri zilnic, sosește cu inter
mitențe și la orele cele mai diverse. Deși 
există o dispoziție ca la localurile do
tate cu instalație de desfacere la halbă 
să nu se repartizeze bere Ia sticlă, aici, și 
pentru că instalația se repară, sînt repar
tizate cu regularitate, zilnic, 2 000--3 000 
sticle. De la 20 iunie s-au vîndut in local 
patru sorturi de bere : de 8»50, 4,25, 4,50 
și 7,25 lei. Dacă nu afișezi prețul, mai ales 
eu atitea sortimente, confuzia este creată.

Și, acum, la I.A.P.L. Central sectorul 5, 
cîteva explicații de la tovarășul Marin 
Popescu, directorul comercial al între- 
prinderii.

De la bun început, aflăm că există bere 
In cantități suficiente, însă unitățile nu au 
posibilitatea s-o desfacă în mod corespun
zător. (Această afirmație a fost confirma
tă și la Fabrica de bere Rahova.) Pla
nul de desfacere la berea vărsată a cres
cut de patru ori în ultimii doi ani, fără 
să se asigure baza tehnică necesară. Dim
potrivă, în acest interval de timp s-au 
desființat trei unități. Berea la halbă nu 
este agreată de consumatori pentru eă, așa 
cum am constatat și noi pe teren, de cele 
mai multe ori este caldă sau trezită. Nu 
sînt condiții de păstrare a gheții. De cele 
mai multe ori, este lăsată pe trotuar, 
unde se topește fără rost. Fabricile de 
bere ar putea livra mai multă bere la 
sticle și la butoi, însă nu sînt suficiente 
capsule și sticle, iar berea Ia butoi nu 
este comandată de unități pentru că tre
buie desfăcută repede, în maximum două- 
trei zile, e pretențioasă. De cele mai 
multe ori berea este refuzată de con
sumatori din cauza modului defectuos de 
desfacere : caldă, in halbe murdare și cio
bite, prost acidulată, după ce stai prea 
mult la rind. Toate unitățile pe care le-am 
vizitat lucrau cu mai puțin personal de
cît prevedea schema. Gheața nu sosește 
conform graficelor stabilite între furni
zori și beneficiari.

Eforturi pentru îmbunătățirea situației 
s-au făcut și se fac. Sînt în curs de mon
tare, numai în sectorul 5, opt tancuri, care 
asigură o bere rece și proaspătă. Se pre
vede dotarea tuturor unităților cu doza
toare automate — arată în încheiere in
terlocutorul nostru.

însă foarte mulți barmani și ospătari își 
permit să desfacă berea la butoi în con
diții de calitate sub orice critică, deoarece 
consumatorul n-are posibilitatea să aleagă 
între berea caldă și trezită, și alta mai 
bună.

OPREA GEORGESCU 0

Cum e berea in Prahova 

Dacă am împărți 36 de milioane de litri 
de bere — cit susține Dumitru Șincan, di
rector la Direcția comercială a județului, 
că ar fi în plan să se consume în acest 
an — la 835 822 de suflete — cit susține 
Anuarul statistic că ar exista în cel mai 
populat județ din România, adică în Pra
hova — am obține cu puțin peste 43 de 
litri pe cap de locuitor. Acum vorba vine 
că „pe cap" (deși expresia nu-i tocmai 
improprie : amintiți-vă că multe dintre 
cochetele-noastre-cochete preferă ondula- 
țiile cu bere), mai corect ar fi să spu-
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nem : „pe git“ de locuitor. Dar și această 
ultimă expresie ar trebui amendată, întru- 
cît e greu de dovedit că nou-născuții pre
feră berea Eledonului, ori că mustățile 
cărunte' iși efilează busturile îngurgitind 
în progresie geometrică conținutul halbe
lor cu spumoase colerete. Cert este că în 
Prahova anului ’81 consumul berii este 
prevăzut să depășească cu zece litri con
sumul pe locuitor al anului precedent. 
Stadiul realizării ? Judecind după răspun
surile primite la Direcția comercială con
chidem că desfacerea berii este supusă 
unor restricții nedorite. Anume ? în timp 
ce pe cinci luni pianul de vînzare al be
rii în sticle a fost copios îndeplinit, la 
bere vărsată n-a fost vîndută decit jumă
tate din cantitatea . planificată. Motivul ? 
Berea vărsată nu se poate desface decit in 
prezenta și grație bioxidului de carbon. Or. 
pentru transportarea acestuia nu există în 
județ decit 286 de tuburi, pentru bunul 
mers al comercializării fiind însă nece
sare încă 195 ! Tuburi pe care nu le fa
brică nimeni în România, dar pentru care 
nici nu s-a primit încă aprobare ca să fie 
importate. Ploleștiul are tradiția beră
riilor urbane. (Să nu uităm că exact 
peste un an se împlinește un secol 
de cînd restaurantul gării a fost conce
sionat , de C. Dobrogeanu-Gherea ; fapt 
care, pare-se, l-a luat drept pildă chiar 
și marele Caragiale. Se știe că în toam
na lui 1895 nenea lancu a procedat iden
tic cu restaurantul gării Buzău, transfor- 
mîndu-1 în berărie, după ce lichidase acel 
«Bene Bibenti» de pe Șelari, ai cărui pe
reți vibrau încă : „...eu nu beau dom
nule ; eu consum*. Și fiindcă tot sîntem 
la paranteza... istorică. Știați că Herodot
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numea berea „vin de orz“ ? Și că în 
Europa primii care au trecut la prepa
rarea berii au fost nordicii ? Cel puțin 
așa lăsat-au mărturie un Tacit, un Pli- 
niu cel Bătrîn...) Motiv pentru care am 
urmărit modul in care se vinde berea în 
două dintre cele mai mari unități ploieș- 
tene — complexele „Dealul Mare“ și 
„Prahova"; Iar concluzia noastră este că 
vînzarea se desfășoară corespunzător, 
adică bine, fapt dedus atit din propriile 
observații, cit și din discuțiile cu Gheorghe 
Georgescu, responsabilul de la „Dealul 
Mare". („Primesc bere la sticle de la Azu- 
ga și Pitești, iar la halbă de la Buzău. 
Zilnic vînd 1300 de sticle și opt butoaie 
vărsată, adică 800 de litri..."), cît și cu 
șeful de sală Stelian Gheorghiu, de la 
„Prahova". („Vînd 4 200 de lăzi cu sticle 
pe lună. Calitate ireproșabilă, nimic de 
obiectat".)

Despre calitatea berii prahovene am dis
cutat și la Inspectoratul sanitar jude
țean, unde medicii Aurel Vlad, inspecto
rul șef, Mihai lordăchescu și Constantin 
Dobre m-au asigurat că, sub incidența 
dumnealor, „nu se iartă nimic" (vezi și 
cazul returnării, la 20 iunie, către între
prinderea „Aurora" din Dîrste a 12 000 
de litri de bere vărsată care n-a rezistat 
examenului bacteriologic). „Berea, dacă 
este acră, n-o bea omul ! Ceea ce ne in
teresează in mod deosebit este încărcă
tura microbiană, pentru că aceasta ni se 
pare a fi cea mai periculoasă, ea nemo- 
dificînd caracterele organoleptice ale bău
turii 1“ Propuneri : • Ar fi cazul ca uni
tățile care desfac berea să-și creeze spa
ții adecvate depozitării • Transportul să 
se efectueze exclusiv în mașini izofrigori- 
fice • Odată pentru totdeauna cineva să 
ia inițiativa și să oblige la respectarea 
culorii sticlelor. Cele maro să fie desti
nate berii.

Cineva încercase să mă sperie : „Dacă 
vezi cum se fabrică berea, n-o mai bei 
niciodată 1“ Așa este ?, arn întrebat la rin- 

. .du-mi. Dr. Mihai lordăchescu : ..Cu sase 
ani în urmă, dacă cinematografia ar fi 
avut nevoie de clădiri care să arate ca 
după bombardament n-ar fi găsit ceva mai 
convingător, decit zidurile fabricii der bere 

.. din Azuga ! Acum ? Cel mai simplu este 
Sa vă convingeți cu propriii ochi".

Am fost, la Azuga și am văzut. între
prinderea și-a asfaltat curtea ; a construit 

, un nou siloz pentru* materia primă ; a în- 
Ipcuit vechile — fabrica are 111 ani ! — 

. bazine de fermentație ; au fost refăcute 
pardoselile, au fost faianțate interioarele... 
Ceea ce am văzut trebuie subsumat nu 
noțiunii de „curățenie", ci expresiei „foar
te mare curățenie". Cu inginera Ana Stoi- 

, ca, directoarea întreprinderii, și cu mais
trul Neagoie I. Mircea —• poate cel mai 
vechi berar în activitate din România — 
am discutat despre ceea ce conferă virtuți 
inegalabile berii de Azuga : apa naturală, 
netratată în nici un fel (din cele 12 iz
voare identificate pentru a alimenta fa
brica nouă n-au fost acceptate decit cele 

de Ia Unghia Mică și Valea Cărbunarilor) ; 
ca materie primă se folosește exclusiv 
malțul din orzoaică ; cele 70 de zile de 
fermentație...

Și pentru a fi cinstiți pînă la capăt : 
la sfîrșitul vizitei și al discuțiilor am fost 
servit cu o superbă carafă cu bere. N-am 
băut decît două pahare. Suficiente însă 
pentru a subscrie la opinia lui Al O T-o- 
doreanu, atunci cînd scria că „Berea e 
o băutură / Pentru zeii din Olimp, / Dar 
băută cu măsură / Și de te oprești la 
timp".

MIRCEA BUNEA H

Azi, prin berăriile 

de altădată
La „Carul cu bere" se bea bere de mai 

bine de o sută de ani. Sigur, de la 1879, 
cînd restaurantul și-a deschis porțile pe 
strada Stavropoleos, dacă nu chiar de mai 
devreme, cînd pe locul acesta funcționa 
hanul „Zlătari", fost un timp, cum scrie 
Constantin Giurescu în a sa „Istorie a 
Bucureștiului", și „tophanea", adică arse
nal. Cam pe atunci, mal exact la 1809, un 
neamț cu nume de oraș și de almanah, 
Johann de Gotha, a înființat prima fabrică 
de bere din marginea Bucureștiului, arsă 
însă cu prilejul „zaverei" din 1821.

„Carul cu bere" a rămas, în linii mari, 
același, doar că ultima restaurare, cea din 
1964, i-a întors strălucirea și farmecul de 
altădată, întemeiat pe scări spiralate, can
delabre pîntecoase, marmură sîngerie și 
lambriuri de stejar fiert in ulei. Cei ce 
conduc azi restaurantul, Nicolae Stoian și 
Marin Ionel, au împreună aici aproape ju
mătate din vîrsta „Carului" și e firesc 
să-ți vorbească, șoptit, ca o adiere, despre 
ceea ce numesc „spiritul" acestui loc. El 
e întreținut în ordine și disciplină și chiar 
dacă vechii ospătari de altădată, obișnuiți 
să: facă reverențe și să depună, ia plecare, 
mantiile pe umerii clienților, au cam ieșit 

Ta pensie, Nicolae Oană și Mihai Cebanov 
. între ultimii, au mai rămas destui ca să 

„ treacă acel „spirit" generațiilor prezente.
Ei se numesc, alegînd, Gheorghe Burlacii. 
Nicolae Tudorică sau Gheorghe Diaco- 
nescu, au fiecare cite 20 de ani la „Car" 
și grație lor, oameni cu respect, față de 
meserie și față de consumator, restau
rantul și-a păstrat rangul.

E liniște la „Carul cu bere" și, firește, 
se bea bere. „Cazino", la 6,50 lei ‘ cana, 
băutură gustoasă și nu tocmai rece, la 4—5 
grade, adică, crede Marin Ionel, la tem
peratura care se cade. Jos, în subsol, 4 
tancuri burduhănoase o mențin în maxi
mum de formă și, din cite știm și din cite 
aflăm, berea nu se termină aici niciodată. 
Se vînd, zilnic, cam 5 mii de căni și cel 

mai mare dever e tot timpul ! Vara, iarna, 
dimineața, seara, clienții se instalează la 
o bere. Aceasta e bună și rece, iar cadrul 
îmbie și invită la nostalgii. Restaurantul 
are 73 de mese jos, 28 la etaj și 8 afară. 
Locuri nu sînt, dar, surprinzător, etajul e 
închis. Din lipsă de personal, afirmă șeful 
de unitate, dar vom deschide după prînz, 
cînd cererea e și mai mare. Aici, condica 
de sugestii se cheamă „Jurnalul cumpără
torului" și n-are decit 5 pagini scrise de la 
începutul anului și acelea așternute de 
mîini nu tocmai sigure, reclamînd că „bă
iatul acela înalt n-a vrut să ne mai 
servească o cană, zicînd că ne ajung 
27“ ?! E liniște, e curat, ospătarii se stre
coară ca niște umbre, se vorbește cînd 
mai tare, cînd mai franțuzește, căci un 
grup de parizieni veniți să viziteze „Ca
rul" n-au rezistat tentației de a bea un 
„Cazino" și a înfuleca specialitatea de 
azi a șefului bucătar, sarmale de porc cu 
costiță afumată.

De aici, mai departe, la „Gambrinus", 
altă berărie de tradiție. Ne întîmpină 
un afiș, nu tocmai amabil, „Consumația 
minimă obligatorie 10 lei, se scade de la 
nota de plată", precum și o explicație, 
furnizată de șeful de sală Aurelian 
Pîrvan, cel ce ține locul responsabi
lului. Responsabilul e plecat, zice-se, la o 
ședință, iar Aurelian Pîrvan crede că afi
șul de la intrare „nu mai e valabil, în 
sens că s-a renunțat la el". Se pare că și 
pe aici a trecut, recent, o renovare. Loca
lul e mai curat ca altădată, deși scrumie
rele sînt pline de lozuri în plic, iar unii 
ospătari stau chiar la mese, visînd poate 
și ei la clipa cînd vor fi serviți de alții,

Ni se spune că se vinde bere de trei 
feluri, „Cazino" la 6,50 lei, „Cișmigiu" la 
5,50 și „Bucegi" la 7,00 sau „așa ceva", 
după care Pîrvan rectifică și zice „avem 
3 feluri, dar vindem numai «Cazino»". La 
întrebarea de ce ?, nu găsește: răspuns, dar 
știe de ce e închis etajul, ca și la „Car". 
Sus, îl auzim, e foarte cald, iar oameni
lor nu le priește. Ciudat e că oamenilor 
pare să nu le priască nici în cramă, și 

-acolo e închis, draperia trasă, ca la tea
tru, drept pentru care se înghesuie în ' 
așa-zisul salon, unde șteu și cite 7 la 
masă, unii uitind din cauza grabei, proba
bil, să-și atîrne pălăriile în cuiele aflate 
la bună vedere.. Ber^a, în. schimb, cea care 
se vinde, e gustoasă și rece.. Ilie Năstase, 
nu campionul, ci șoferul de la Autobaza „ 
din Buftea, ar vrea lingă ea și niște mici, 
ca românul, dar „Gambrlnusul" nu ține?! 
Meniul e parcă scris. în limbi străine și 
medalionul prevengal face concurență, în 
recomandările ospătarilor, mușchiului brai
se ?!

„Carul cu bere", „Gambrinus"... Berării 
de ieri și de azi, tradiție care se păstrea
ză, unități în care găsești bere la cană și ' 
la discreție, gustoasă și rece. Cine nu 
crede, să poftească să se convingă !

OVIDIU IOANIȚOAIA 3

Disciplinele fundamentale, încotro?
întrebat, în loc să-și bată capul pentru 
a găsi cele mai bune modalități de apli
care a acestei idei, fără a leza nici stu
diul disciplinelor fundamentale, nici cele
lalte componente cerute formației omului 
modern, de pildă cele date de învățarea 
limbilor străine, de studiul muzicii, al lo
gicii, al istoriei, al astronomiei, ei au 
descoperit că, în spatele aparenței că ar

' sluji 6 idee mare, pot să-și aranjeze o 
existență cît mai comodă. Eficiența ma- 
Simă a propriei lor munci i-ar obliga, pe 
linii, la 6 trudă de care fug, iar pe alții 
pur și simplu la a recunoaște că sînt 
incapabili. Trebuie spus o dată pe șleau 
adevărul și despre practica de producție 
a elevilor și studenților. Rezultatele prea 
adesea slabe ori foarte slabe ale acestei 
pregătiri se datoresc — numai aparent 
paradoxal — tocmai bugetului exagerat 
de timp pus la dispoziție. Efectele ime
diate — oricît de drapate — sînt super
ficialitatea tinerilor ca și a maiștrilor ori, 
a îndrumătorilor de practică, dezinteres, 
scăderea nivelului de . disciplină și — 
lucru extraordinar de rău pentru psiho
logia și formarea morală a tinerilor — 
chiar un soi de dispreț pentru disciplina 
muncitorească. Este în interesul practi
cii productive să diminuăm numărul 
exagerat de ore ce i s-au afectat, pentru 
a-i determina atît pe maiștri cît și pe e- 
levi și studenți Ia reflecție și seriozitate, 
pentru a-i obliga la muncă bine organi
zată și la obișnuința unei asemenea 
munci. Este absurd și păgubitor să^ami- 
năm acest lucru mai ales în condițiile 
în care, la scara întregii societăți, po
porul nostru face efortul de a elimina de 
peste tot timpii morți, de a spori pro
ductivitatea și eficiența muncii. Dar să 
revin. Iată ! La primul Congres al edu
cației și învățămintului s-au votat noi 
planuri pentru învățămîntul superior, ho- 
tărîndu-se, totodată, ca ele să fie aplicate, 
cel mai tîrziu, în anul universitar 
1981—1982. M.E.I. a început acțiunea de 
strîngere a programelor analitice de la 
catedre abia în februarie 1981, deși putea 
face acest lucru imediat după hotârirea 
congresului. în momentul de față, insti
tutele de învățămint superior tehnic au 
fost anunțate că noile planuri nu se vor 
aplica în 1981—1982. în mod sigur, această 
amînare se datorează și faptului că în a- 
ceste noi planuri se aducea o oarecare 
îmbunătățire a poziției disciplinelor fun
damentale : matematică, fizică și chimie. 
Această opoziție față de disciplinele 
fundamentale se explică și prin faptul că. 
dacă acestea sînt dezvoltate, sînt alte 
pretenții și de la disciplinele de speciali
tate. Adică acestea, tehnologiile, sau mai 
exact unele, trebuie — volens, nolens — 

să fie transformate din simple dar obosi
toare cursuri descriptive în atrăgătoare 
cursuri explicative și eficiente. De ase
menea, activitatea practică ar trebui 
transformată dintr-o ucenicie evazivă — 
în unele cazuri, studenții, viitori ingineri, 
repetă aceeași operație, de pildă lipituri 
de cabluri electrice, cîte o lună întreagă, 
zi de zi -- într-o activitate mai dinami
că, aptă să-i. folosească studentului posi
bilitățile reale de înțelegere, de efort, 
să-i dezvolte spiritul creator, încrederea 
în sine și apetitul muncii creative.

— Am auzit vorbindu-se de ciudata ?i 
regretabila dispariție a unor cursuri ca 
acela de geometrie descriptivă. Ce s-a în- 
tîmplat de fapt ?

— De fapt ? Iată ! Aceste dispariții, că 
sînt în adevăr mai multe, sînt regreta
bile. Dar dincolo de asta, ele nu sînt 
ciudate, ci aberante. Cadrele didactice 
care predau discipline fundamentale' au 
fost nevoite — cred că e suficient acest 
cuvînt — să renunțe parțial său total la 
unele capitole importante ale matematicii 
și fizicii. Așa s-a întîmplat cu teoria 
cîmpurilor, cu geometria descriptivă, cu 
ecuațiile fizicii matematice, cu fizica 
plasmei, cu electronica cuantică și nu nu
mai cu acestea.

— Cine pierde ? Cui dăunează 1
— Dăunează întregii societăți, deoarece 

inginerii frustrați de asemenea cunoștin
țe și dezavantajați de implicațiile nepo- 
sedării lor nu vor putea face față reci
clărilor’ impuse de actuala revoluție ști- 
ințifico-tehnică. Aceste lacune scurtează 
durata de creație ■ a unor astfel de ingi
neri. De asemenea, nu întîmplător astfel 
de cadre își concentrează atenția mai 
mult spre a cumpăra licențe care îndato
rează țara, în loc să creeze. Trebuie să 
ne dăm seama, măcar în ceasul al 
doisprezecelea, că țara noastră este în 
perioada de trecere de la situația de țară 
industrializată de alții, la aceea de țară 
industrială — vă rog să subliniati ex
presia — care să se bazeze pe propria ei 
inteligență tehnică, așa cum cere pro
gramul partidului, să poată trăi și să se 
dezvolte, adică să fie competitivă în 
lume, sprijinindu-se pe inteligența tehni
că românească.

— Ce ar fi de făcut 7
— Schimbarea în bine ă situației din 

învățămîntul liceal și mai ales superior, 
în privința disciplinelor fundamentale, o 
pot face numai cadrele din conducerea 
învățămintului, cu condiția să respecte 
hotărîrile de partid și de stat în litera și 
în spiritul lor. Adică nu numai să nu 
le încalce, dar să le aplice creator. .N-ar 
strica, mai vreau să spun, o analiză ri
guroasă a celor uitate, uneori intențional, 
pe parcurs. A zice curat lucrurilor pe 
nume face parte, în fond, din suportul 
de onestitate și hotărîre cu care ne pu
tem susține întîi și-ntîi noi înșine șansa 

valorilor de mîine ale acestei țări, care 
să asigure României accesul și menținerea 
în competiția dură pe care o anunță, încă 
de acum, dezvoltarea științei și tehnicii.

— N-am uitat că, dacă nu sînteți filo
log de profesie, sînteți, ca să zic așa, 
unul de inimă. Iată, vă întreb ce ați do
rit. Să fi ajuns oare „demolatorii" de 
care vorbeați pînă la zidurile limbii ro
mâne ?

— In ultimii 10—15 ani, la concursurile 
de admitere în învățămîntul superior 
tehnic se constată că marea majoritate a 
candidaților nu cursosc satisfăcător limba 
română, adică nu sint în stare să expri
me coerent și gramatical ceea ce încear
că să gmdească. Acest lucru are la baza, 
cred, cîteva cauze : numărul* mic de ore 
de limbă română în liceu — cu scopul 
de a face un loc exagerat tehnologiilor 
pe care elevii nu le înțeleg și care, pre
date cu simț de răspundere, ar putea fi 
asimilate în timpul practicii ; inexistența 
noțiunilor strict necesare de latină — 
care este mama limbii române ; încetă- 
țenirea păgubitoarei concepții că nu tre
buie să existe corigenți — printr-o trans
punere mecanică, deformatoare a ima
ginii rebuturilor industriale la învățâ- 
mînt ; existența unui examen de baca
laureat destul de formal ; o atenție prea 
mică acordată publicării și studierii în 
detaliu. a operelor scriitorilor noștri cla
sici. între lucrurile nefirești este și ig
norarea limbii române ca disciplină da 
examen la intrarea în treapta a doua a 
multor licee. Necunoașterea limbii româ
ne conduce la „specialiști" care nu înțe
leg întotdeauna textele tehnice nuanțate 
și care nu . sint . .capabili să explice clar 
executantilor din subordine procesele fi
zice a căror cunoaștere condiționează ca
litatea muncii . acestora. Apoi, să nu 
uităm că gramatica în general și cea ro
mânească, dar mai ales cea latină be
neficiază de o acuratețe și armonie a 
structurii ce îl pregătesc excelent pe tînăr 
pentru înțelegerea mai ușoară a structu
rilor logice din științele exacte. Iar 
atunci cînd un specialist dovedește că nu 
cunoaște bine limba maternă, e normal 
să i se pună la îndoială însăși capacitatea 
și calificarea profesională.

în încheiere vreau să spun că toate 
aceste nenorociri la care m-am referit în 
discuția pe care o notați sînt intolerabile 
pentru că, perpetuate, ar produce „spe
cialiști" handicapați — profesional, cultu
ral, psihologic — in competițiile viitoru
lui, în care vor rezista numai cei cărora 
le va ajunge oxigenul ; iar oxigen, in 
cooperarea pentru supraviețuire a mile
niului trei, va însemna, de fapt, inteli
gența tehnică proprie.

— La ce țineți mai mult : la fizică. Ia 
matematică sau la română ?

— La învățămîntul românesc, adică la 
șansele de mîine ale țării mele.

(Urmare din pagina 1)

țări. Mai mic decît era chiar la noi îna
inte de 1968 ! Dacă facem, de pildă, o 
comparație, în acest domeniu, între 
România și țări ca U.R.S.S., Cehoslovacia, 
Franța, R.F.G., numărul de ore la noi 
este de două-trei ori mai mic. în schimbi 
s-au introdus discipline tehnologice, care 
sînt, de fapt, capitole ale cite unei disci
pline — motoare termice, de pildă — și 
care au devenit, nefiresc, discipline de 
sine stătătoare. Disciplina motoare ter
mice s-a pulverizat in cîteva cursuri : 
„Procese și caracteristici în motoare ter
mice", „Proiectarea motoarelor termice", 
„Tehnologia motoarelor termice" și, uneo- 
ori, culmea !,‘ „Bazele cercețării științi
fice experimentale în motoare termice". 
Vreau să spun fără înconjur că aseme
nea planuri de învățămint n-au fost fă
cute conform necesităților adevărate și ' 
naturale ale învâțămîntului, ci pentru a 
.se asigura normele de predare care le 
trebuiau celor ce hotărau aceste planuri și 
pentru a facilita anumite promovări ur
mărite în surdină de aceiași.

— Cine se opune concret dezvoltării 
firești a disciplinelor fundamentale și, in 
consecință, a învățămintului in țara 
noastră ?

— Am să vă răspund. Dar mai întîi e 
bine să vă spun că, spre deosebire de 
aceia care îl făceau pe vornicul Moțoc 
de la curtea lui Vodă Lăpușneanu să 
tremure, într-o celebră nuvelă care se 
mai predă în școli pînă acum, — poate 
n-ar fi rău ca, mai la vale, să discutăm 
și despre situația limbii române, chiar 
dacă eu nu sînt filolog — spre deosebire 
de cei de care tremura boierul simțin- 
du-și capul în primejdie, aceștia de care 
mă ispitiți să vă vorbesc nu sînt mulți. 
Ei nu-și declară pe față opoziția la in
tențiile bune. Cînd are cine să-i vadă și 
să-i creadă, pozează chiar în niște ca
valeri ai progresului. Dar teama de mun
că și de a li se vedea .incompetența îi 
pune la treburile sforilor și ale umbrei. 
Cînd se simt în pericol de a fi văzuți 
cum sînt în realitate, acești cameleoni 
țipă că nu sînt lăsați — ei ! — să aplice 
ideea pe care aș numi-o sfîptă, în înțe
lesul dat de orice ateu unui lucru de 
nemăsurată valoare, ideea președintelui 
Nicolae Ceaușescu, acest om între oa
meni, și frate al nostru, și fiu al ace
leiași bune maici, țara străbunilor noștri, 
bărbatul întreg pentru care sfinte sînt 
toate valorile și șansele acestui popor, 
ideea de a înviora și moderniza învăță- 
mîntul prin legarea lui de cercetare șl 
producție. Numai că, aceia de care m-ați
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RULMENȚII DE BÎRLAD — O 
MARCĂ ROMANEASCĂ DE 
PRESTIGIU

Primul rulment produs ta Moldova 
poartă data de 1 mai 1953. Două decenii 
mai tîrziu, ta 1973, întreprinderea de 
rulmenți Bîrlad a fost decorată cu Ordi
nul Muncii cL I. Astăzi, la I.R.B. se 
produc anual aproape 40 de milioane de 
rulmenți, la o valoare totală a produc
ției marfă de circa 1,7 miliarde lei. Rul
menții tăcuți la Bîrlad stat cu adevărat 
o marcă românească de prestigiu, dovadă 
volumul exportului, efectuat practic în 
toată lumea (60—70 de țări, puțini știu 
exact !), care aduce țării mai bine de 
15 milioane de dolari ta fiecare an. La 
sfîrșitul cincinalului actual. producția 
I.R B.-ului va trebui să se ridice la nu 
mai puțin de 50 de milioane de rulmenți 
pe an ! Aceste prime date sînt cu ade
vărat necesare pentru a vă putea face

Vaslui
mai ușor: o imagine. despre activitatea 
puternicului colectiv de oameni ai muncii 
(8 500 încădrați) ăi întreprinderii de rul
menți din Bîrlad, unitatea de frunte a 
industriei vasluiene. Care silit însă nou
tățile de ultimă oră de la I.R.B. ?

„Două lucruri sînt de notat, ne spunea 
directorul Dionid Năstase. In primul rînd 
este vorba despre eforturile privind ob
ținerea de rulmenți avînd o capacitate de 
lucru cit mai mare, superiori ca timpi 
de întrebuințare și ca greutate suporta
tă, dar păstrîndu-se același nivel al 
construcției exterioare. Acest lucru a 
presupus de la sine modificarea construc
ției interioare, prin utilizarea unui sis
tem optimizat, obținut în urma unor cer
cetări minuțioase în care a fost folosită 
tehnica de vîrf. Este vorba mai exact 
despre o cercetare efectuată împreună 
cu Institutul politehnic din Iași, respec
tiv catedra de organe de mașini, care a 
alcătuit o metodologie de calcul a tuturor 
variantelor posibile folosind ordinatorul 
electronic. Nu se mai poate astăzi să 
facem încercări pe bancurile de probă, 
ceea ce a reușit calculatorul ta cîteva 
minute noi am fi putut realiza după 
cercetări care ar fi durat ani de zile, 
zece probabil !“

A doua noutate este legată de intrarea 
ta funcțiune a halei de m.așini-unelte, în 
cadrul căreia se asimilează cu prioritate 
utilajele al căror preț de cost (în valută) 
este cel mai ridicat. „După vizita pe 
care tovarășul' secretarul general Nicolae 
Ceaușescu a efectuat-o la noi în 1975 — 
ne spunea directorul Dionid Năstase — 
s-a luat hotărîrea de a fi produse la 
Bîrlad, chiar ta cadrul unității, exact 
mașinile-unelte de care avem nevoie. Pe 
piața internațională prețurile sînt în con
tinuă creștere, ele dublindu-se aproape 
de la an la an, așa cum e cazul mașinii 
de rectificat simultan capete, de exemplu. 
Astăzi însă, prin grija conducerii parti
dului, sîntem în stare să ne producem 
singuri utilajele cele mai complexe de 
care avem nevoie. Ceea ce, vă rog să mă 
credeți, nu-i puțin lucru !“

CÎND AI O SINGURA GĂINA, 
NU POȚI SĂ TAI DOUA !

Arsura nu-i deloc una dintre cele mai 
frumoase localități rurale ale țării. Am 
fost deseori în Ardeal, am bătut multe 

‘sate mindre din Banat, am admirat co
munele renumite din Mârginimea Sibiu
lui, am văzut cit de puternice și înstă
rite au devenit unele localități rurale ale 
Dobrogei sau ale Olteniei și multă vre

me am știut că nici o comună din Po
dișul central moldovenesc nu poate fi 
comparată cu vreuna din localitățile 
amintite, decît în defavoarea sa. Iată 
însă că, prin Decret prezidențial, comu
nei Arsura —■ județul Vaslui i s-a de
cernat Ordinul Muncii cl. I, distincție 
conferită pentru rezultatele dobîndite în 
întrecerea socialistă dintre consiliile popu
lare comunale în anul 1980. Am fost de
sigur la Arsura. Comuna e cocoțată sus, 
deasupra Prutului, la capătul unui drum 
de țară pe care o „Dacie" cam gîfîie, trei 
sate înghesuite de dealuri, Fundătura, 
Pîhnești, Kogălniceanu și cu Arsura pa
tru, adunînd cu totul vreo 3 000 de sufle
te. In centrul comunei, un bloc cu 12 a- 
partamente, un magazin, Casa agrono
mului și sediul C.A.P.-ului, o statuie. 
Nici urmă de asfalt, puține ulițe stat pie
truite, casele nu-s urîte dar nici nu 
strălucesc în soare să-ți ia ochii. Arsura 
mai are mult înainte pînă a ajunge să 
spere să intre în rîndul localităților nu
mite orașe agroindustriale, cum în 
Vaslui mai aproape sînt Negrești sau 
Murgeni. Și atunci, unde sînt argumen
tele dobindirii mult rîvnitului premiu 
național în întrecerea dintre comunele 
țării ? ! Ne lămurește chiar Toader Mun- 
teanu, primarul localității. „Ceea ce a 
contat în primul rînd, ne spunea dînsul, 
au fost rezultatele obținute la cîmp. Aici 
am pus intr-adevăr oleacă de ordine în 
ceea ce privește munca ! In felul acesta 
au crescut producțiile, ne-am valorificat 
mai bine construcțiile existente, fără să 
cerem alte investiții mari, iar oamenii 
au cîștigat mult mai bine ca in trecut.

La bugetul Consiliului popular am rea
lizat o depășire de 51 la sută a planu
lui, îndeosebi de pe urma creșterii va
lorii normelor la C.A.P. Vreau însă să 
rețineți că noi am mai primit Ordinul 
Muncii și in anul 1978, anul trecut fiind, 
ca să zic așa, recidiviști.!“

Grigore Diaconu este președinte al 
C.A.P. Arsura din 1968 încoace. E un om 
integru, muncitor, dar și cu un dar apar
te, acela de a-i face și pe ifeilalțl să 
muncească la fel. Cînd a devenit pre
ședinte, C.A.P.yul avea o datorie de vreo 
7 milioane la stat, în vreme oe bilanțul 
anului care a trecut a găsit cooperativa 
cu bani lichizi ta bancă, mai bine de 
5 milioane de lei avut colectiv, chiar 
după ce toate cheltuielile pentru primă
vară fuseseră făcute. Zice președintele : 
„Eu începînd de prin ’70, contrar ca să 
zic așa unor procedee din acea vreme, 
am început să țin ceva bani ta cont, ca 
să scăpăm de-datorie. Sincer să vă spun, 
am judecat ca la casa mea : dacă o să 
cheltuiesc azi tot. ce mă fac la anul ? 
Poate mă-mbolnăvesc, poate dă vreo 
calamitate, trebuie să am o siguranță. Și 
m-am mai gîndit să cheltuim cît avem, 
nu mai' mult. Legile erau tare blînde, 
fiindcă statul împrumuta aproape cit ce
reai. dar de ce să ajungi la datorii ne
plătite ? Acasă dacă ai o singură găină, 
ce faci, tai două ?!“

II întreb pe Grigore Diaconu dacă e 
mulțumit, dacă oamenii îl ascultă, de 
una, de alta, și președintele nu se ascun
de deloc după vorbe. Zice limpede : 
„Ușor, șă fiu sincer, nu e ta munca cu 
oamenii. Dar dacă te ții de ei, și azi. și

„SÎNTEM DE 5-6 ORI 
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«au. cum spuneați, cu adevărat semnifica
tiv. Trebuie știut că ta acest scop statul 
a alocat intr-un singur deceniu fonduri, 
de investiții ta valoare de 19 miliarde lei, 
mai mari decît cele din întreaga perioadă 
1955—1968. Aceste fonduri au fost orien
tate cu prioritate spre asigurarea dezvol
tării industriale, lucru . care a condus la 
schimbarea structurii economice a jude
țului, ponderea industriei ajungînd anul 
trecut la 74,5 la sută dta totalul produc
ției. Și aici, dacă vreți, se poate vorbi des
pre un miracol. Brașovul sau unele ju
dețe dta Ardeal au de acum peste o sută 
de ani de industrie — Vasluiul n-are decît 
10, dar poisedă o dotare tehnică foarte mo
dernă, cuprinztad cîteva ramuri' de 
vîrf, printre care cea a construc
țiilor de maștai. avînd ca speci
fic rulmenții și produse ale mecanicii! 
fine, industria chimică de fire si fibre 
sintetice si alte asemenea, in urma pu
ternicei dezvoltări a întreprinderii de 
rulmenți, Btaladul tace azi 36 la sută dta 
întreaga producție a tării, avînd locul I în 
acest domeniu. Printre celelalte dezvol
tări importante se remarcă întreprinderea 
de elemente pneumatice si aparate de mă
sură, tot de la Bîrlad, întreprinderea de 
aparate de măsură si control Vaslui, în
treprinderea mecanică Vaslui, cit si nu
meroase unități ale industriei ușoare și 
alimentare, printre care „Textila" Vaslui, 
filaturile de bumbac din Huși și Negrești, 
întreprinderea de vigonle Bîrlad. între
prinderea de tricotaje si cea de încălță
minte din Huși, unități ale industriei de 
prelucrare a laptelui, de conserve si pre
lucrare a boabelor de soia si tacă altele. 
Iată așadar că si vasluienii au aiuns să 
facă industrie, lucru pe care bănuiesc că 
puțini l-ar fi sperat cu numai 30 de ani 
ta urmă.

— Dezvoltarea industrială este desigur 
un argument, dar nu unicul I Creșteri în
semnate ș-au produs și ta sectorul agri-

•ol, fără îndoială. Iar, pe deasupra tuturor, 
contează mai ales binefacerile ce se răs- 
frîng asupra populației locale, ta toate 
domeniile vieții sociale, ea principale 
efecte ale politicii partidului.

— în primul rînd va trebui subliniat că 
pe acest bătrîn teritoriu românesc s-a 
creat o clasă muncitoare tînără si puter
nică, bine calificată, care nu prep mai are 
complexe. Cifrele arată că nunțiii ta ulti
mul cincinal personalul muncitor a cres
cut cu peste 21 000 de oameni al muncii, 
ajungînd astfel la numărul de 103 000, 
adică 23,5 la sută din forța de muncă a 
județului. Pentru toți aceștia, fondul de 
locuințe a sporit cu 10 317 locuințe, au fost 
create 5 451 locuri in căminele de nefa- 
miliștl, 1 134 locuri ta grădinițele de copii, 
96 săli de clasă. Dar cred că totuși va tre
bui să ne întoarcem mai ta urmă. Acum 
zece ani, spre exemplu. Vasluiul nu era 
decît un tîrg modest, prăfuit și aproape 
fără viată, în care nu locuiau decît vreo 
15 000 de locuitori. Astăzi însă, pe lingă 
Bîrlad, care e un oraș mai vechi, cu mai 
multă tradiție, ta județ a apărut un al 
doilea municipiu în plină dezvoltare, cen
tru administrativ dealtfel, în care 
construcțiile noi sînt cu mult mai nume
roase decît cele moștenite, Vasluiul nu- 
mărînd la ora actuală peste 50 000 de lo
cuitori. Dar și alte localități au fost învio
rate. Așa e orașul Huși, urbe patriarhală 
ce își justifică numele de „orașul dintre 
vii", a cărui dezvoltare a dinamizat parcă 
totul, răsturnînd tradiții ce păreau de ne
clintit. Hușiul a devenit astfel atit oraș 
industrial, cit și turistic, chiar dacă el se 

află situat tot între viile al căror renume 
nu avem motive să-l renegăm. Sau Ne- 
greștiul, care era practic doar o localitate 
cu elemente exclusiv rurale, ta care ani 
de zile nu se întîmpla mai nimic. Azi aici 
se pun bazele unor puternice unități in
dustriale, orașul fiind „răsturnat" aproape 
în întregime. Chiar și ta comuna Murgeni, 
viitoare localitate urbană, au intrat de 
acum primele elemente ale industriei, cu 
urmările pe care le semnifică acest lucru... 
M-ați întrebat, de asemenea, despre agri
cultura județului. Aș putea răspunde că 
rezultatele obținute sînt confirmate dta 
plin de acel merituos loc 4, obținut în 
cadrul întrecerii socialiste între județele 
patriei. Acest loc este cu atit mai valoros, 
cu cit ta Vaslui se pun si o serie de 
probleme speciale, legate mai cu seamă de 
pămînturile pe care aici se face agricul
tură. Sînt terenuri frământate, mâncate de 
eroziuni puternice, cu grad de fertilitate 
destul de scăzut. Producțiile, luate ca 
atare, n-au fost deosebit de spectaculoase, 
mai cu seamă cele vegetale, dar efortu
rile pentru obținerea lor, vă rog să mă 
credeți, n-au fost deloc puține. Județul 
are însă, rezultate notabile în sectorul a- 
griculturii de stat. Aici am obținut rezul
tate constant bune, mai cu seamă în pro
ducția zootehnică, nu doar într-un an sau 
în altul, ci ta ani de-a rîndul. Trustul 
I.A.S. Vaslui, a fost mereu pe locul tatii 
sau doi pe tară la producția de lapte, dar 
și celelalte activități din zootehnie merg 
bine. Avem mari crescătorii de ovine ta 
județ, cîteva ferme model, rezultatele 
fiind destul de bune. Viticultura însă, 
sector cu tradiție si cu pondere mare în 
agricultura județului, Vasluiul fiind în 
fapt al patrulea județ al tării din punctul 
de vedere al suprafeței cît si al produc
ției viticole, nu ne satisface in întregime. 
Rezultate mai slabe obținem și în_ legu- 
micultură, deși și aici există tradiție și 
condițiile nu-s rele. Nu ne mulțumesc nici 
producțiile de lapte din cooperativele ,a- 
gicole, unde însă avem un program în
treg, avînd drept scop îmbunătățirea si
tuației.

— Tovarășe prim-secretar, ce înseamnă, 
a fi „din Vaslui"?! Este asta încă un 
stigmat, o pată ca să zic așa, ori un prilej 
de mândrie — ce ziceți ?

— îmi dau bine seama ce vreți să spu- 
taeti. Dar stat de părere că au apus 'de 
acum vremurile cînd oamenilor din Mol
dova în general, din Vaslui în mod special, 
le era rușine de locul lor de baștină. 
Astăzi simt la oamenii noștri o anumită 
mtadrie, pornită desigur de la mulțimea 
de lucruri impresionante pe care le-au 
realizat chiar ei ta toți acești ani, dar o 

mtadrie de un fel aparte, neafișată stri
dent. fiindcă moldovenii sînt oameni mo
dești. Trebuie mai întii să-i stârnești 
cumva și apoi abia poți vedea cît de 
mîndri stat de tot ce s-a făcut ta jurul 
lor și cit de legați sînt de locurile în care 
trăiesc. „Firma", cum se spune, nu e din 
cele mai mari — dar e a lor, și ei știu 
bine asta. încă o dată trebuie s-o spun : 
tot ce s-a făcut pe acest petic de pămint 
românesc se datorește atenției acordate de 
conducerea partidului, personal de tovară
șul Nicolae Ceaușescu, secretarul general 
al partidului, preocupării harnicilor locui
tori ai acestor meleaguri. Avem astăzi co
lective tinere, cu gîndire nouă, mobilă, 
modernă dacă vreți, cu rezultate care îi 
impun. Lor le lipsește poate experiența, 
dar lipsa de rutină și cea a complexelor 
îi ajută să recupereze handicapul. Cît 
despre istorie, vă rog să mă credeți că am 
impresia că Ștefan cel Mare trăiește in 
fiecare casă.

— înțeleg că sînteți optimist în ceea ce 
privește viitorul județului Vaslui.

— Așa este. Pe baza planului de dezvol
tare economico-socială în profil teritorial 
Vasluiul va păstra ritmuri de dezvol
tare mari și în actualul cincinal. 
Baza materială este bună, avem condiții 
pentru demararea cu succes a noului plan. 
Sigur, în- viitoarea dezvoltare va trebui să 
ținem mai mult seama de o serie de ca- 
racteristici specifice județului, cum sînt 
lipsa de materii prime si puținătatea re
surselor energetice (apele au debituri 
mici, mai puțin desigur primăvara, cînd 
inundă o mare parte din teren), pe de o 
parte, iar pe de alta de necesitatea valo
rificării potențialului demografic, unul 
dintre cele mai mari din tară. în Vaslui 
se înregistrează probabil sporul natural al 
populației cel mai mare din România, 
dar procesul de migrare spre alte județe 
e încă însemnat. El bine, în dezvoltarea 
economică viitoare a județului trebuie să 
ținem seama tocmai de aceste evidențe. 
Vom. face mal multe produse ale meca
nicii fine, care cer mai putină energie, 
vom dezvolta industria ușoară, unde avem 
resurse demografice importante, ca si cea 
alimentară, care va prelucra resursele 
agricole. în 1985 va trebui să realizăm o 
producție agricolă de 5,2 miliarde lei. în 
actualul cincinal peste 15 000 de familii 
vor primi locuințe noi. va creste gradul 
de urbanizare și sistematizare a tuturor 
localităților, va spori substanțial baza ma
terială ă învățământului, culturii si sănă
tății. .Sint aici suficiente motive, cred, 
pentru a fi optimist. în fapt, nu văd d® 
ce n-aș fi !
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mîine, pînă la urmă treaba se face. în 
primul an am fost nevoit să tai vreo 
7 000—8 000 de norme, fiindcă se fura de se 
stingea. Dar am observat că oamenii nu 
s-au supărat, fiindcă și-au dat seama că 
i-am sancționat pe drept ! Țăranii noștri 
se supără dacă-i minți, dacă le promiți 
că le dai mai mult și le dai mai puțin 
decît merită, dacă-i șufărești, adică dacă 
îi șmecherești, schimbînd normele de 
azi pe mîine și alte asemenea. La noi 
s-a muncit bine, iar rezultatele le-ați 
văzut. Putem munci și mai bine, e ade
vărat, mai ales că acum ne-am făcut și 
un renume între comunele țării, pe care 
nu vrem să-l facem de rîs".

RUSTIC NEMȚESC, PRODUS 
IA VASLUI

Greu de găsit directorul Dan Berbes- 
cu. „Astăzi, ni s-a spus de la secretariat, 
se află în „protocol" cu niște olandezi, 
iar mîine vin doi specialiști nemți. El
vețienii abia au plecat !“ In fapt, aceste 
precizări ne vor mira mai puțin atunci 
cînd vom afla că aproape întreaga pro
ducție a întreprinderii — este vorba de 
întreprinderea de prelucrare a lemnului 
Vaslui — merge la export, în R.F.G., 
Olanda și Elveția în special. Franța și 
Suedia cîteodată. Și totuși : fabrica de 
mobilă vasluiană este departe de a putea 
fi socotită între întreprinderile de tradi
ție ale țării, locuri pe care Aradul, Cluj- 
Napoca sau Bucureștiul le-au ocupat de 
mult. Mai exact, acum aproape 14 ani 
eînd a luat ființă l.P.L. Vaslui se năștea 
mai mult din dorința de industrializare 

rapidă a județului, chiar in lipsa oricărei 
tradiții în materie. Lucrul acesta se pare 
că a avut însă și anumite avantaje. 
„Vedeți dumneavoastră, ne spunea tînă- 
rul inginer Berbescu, pe care l-am ră
pit timp de o jumătate de oră, între 
două ședințe de „protocol", mobila mo
dernă nu poate fi decît cu greu fabricată 
după vechile tehnologii,, pe care cei de 
la întreprinderile eu tradiție Ie practicau 
de zeci de ani. Avantajul nostru a fost 
că oamenii au început să învețe meseria 
direct cu mijloacele noi, cele moderne, 
fără să aibă de luptat cu rutina unei 
munci îndelung practicate. Sigur că au 
existat destule probleme cu calificarea, 
dar e clar că e mult mai bine să înveți 
o limbă străină de la început cu un pro
fesor bun, ci nu mai întîi cu unul slab, 
de ale cărui deprinderi ești nevoit să 
scapi, și abia apoi cu cel bun ! Este 
dealtfel motivul pe care eu îl consider 
esențial pentru a explica succesele noas
tre actuale. întreprinderea a căpătat 
un renume destul de bun, e adevă
rat. Numai puțintel ne-ar mai trebui 
ca el să devină și mai bun, dar uite 
că ne poticnim tocmai aici. Ca să învin
gem și ultimul obstacol e necesar să re
zolvăm două aspecte, care pe mine mă 
frămîntă permanent. Primul aspect este 
cel al constanței în calitate, iar al doilea 
e legat de respectarea mai strictă a ter
menelor de livrare. Sini lucruri la care 
partenerii noștri țin - foarte mult, iar noi, 
dacă vrem să ne facem treaba cum tre
buie, trebuie să-i ascultăm".

După care discuția noastră s-a sfîrșit. 
Pe director îl așteptau reprezentanții 
unei fume olandeze...

„DE 30 DE ANI NU SÎNTEM 
DECÎT LA DATORIE"
La Tutova există probabil cel mai 

deosebit spital comunal . din țară, ■ Sint 
aici cîteva clădiri adăpostind 135' de pa
turi, laboratoare și săli de tratament, 
totul înconjurat de o uriașă masă verde, 
pe care am putea-o numi grădină, dacă 
acest cuvînt nu ni s-ar părea prea puțin 
la locul lui, dată fiind splendoarea locu
lui. Spitalul arondează 10 comune dim- 
prejurul Tutovei, la granița județului 
Vaslui cu Galațiul, un fel de filtru în 
fața spitalului din Birla d, 'ale cărui po
sibilități și pretenții sînt, desigur, altele. 
Personalul numără 67 de oameni, de la 
director la portar, în vreme ce în regis
trele spitalului sînt înscriși exact 3 255 
de bolnavi internați în 1980, revenind un 
indice de utilizare a fiecărui pat de 314 
zile. Acest așezămînt medical există, în 
fapt, de foarte mulți ani, dar el n-a fost 
dintotdeauna ce e astăzi. Există aici la 
Tutova un om care și-a făcut din pro
fesiune crezul vieții, sacrificând pe alta
rul lui aproape totul, renunțând la di
plome și onoruri, Ia Capitală și probabil 
la o carieră universitară, venind la Tu
tova, în podișul Bârladului acum mai bine 
de 30 de ani și rămînînd pînă la urmă 
■pe loc, neregretînd nimic chiar dacă în
tre timp anii l-au apropiat de zenitul 
vieții. Numele acestui doctor este Ionel 
T. Nicolaescu, iar pe consoarta sa, doc
torița Magdalena Nicolaescu, o prezintă 
drept „marea mea colegă, colaboratoare 
și soție". E fiu de țăran ialomițean, din- 
tr-o familie cu 5 copii, rămas la 19 ani 
orfan și cap de familie, și totuși mereu 
în banca I la liceu, la facultate, la spe
cializare, lucru pentru care nu o dată a 
fost chemat înapoi la București. Astăzi 
are 57 de ani, în jurul lui n-am văzut 
colțișor de spital, de curte sau de gră
dină care să nu fie așezat exact așa cum 
a vrut el să fie, și nu altfel, adică tin- 
zînd spre o perfecțiune sobră, spre armo
nie' și bun gust. A fost întotdeauna, și ră- 
mîne și acum, un mare entuziast acest 
doctor Nicolaescu. Declară cu voce tare 
că el a vrut în primul rînd să arate tu
turor că se poate face ceva și într-un 
amărît de spital comunal, că se poate cu 
pricepere și cu dăruire, lăsa ceva în ur
ma ta, măcar o cărămidă cum se zice, 
dar aceea să fie pusă bine. Știe care este 
azi mentalitatea tinerilor absolvenți de 
medicină, pe care un stagiu de 2—3 ani 
într-o comună îi înnebunește de-a drep
tul, acceptând totul ca pe o pedeapsă 
ctt termen perisabil. Dar zice : „Ascul- 
tați-mă pe mine, va veni curind vremea 
cînd entuziaștii vor fi iarăși la modă'!“ 
Nu-1 contrazicem, n-âr fi desigur frumos.

LA COASA, LA MEI IȚA Șî 
ALTE ASEMENEA

Poate n-o să vă vină să credeți, dar 
pe scenă se vede. Formația condusă de 
profesorul Nicolae Bălan cîntă la unelte 
agricole ! Asta se petrece cam așa : la 
coasă „cîntă" Pandeleanu, secretar al 
consiliului popular, la stropitoare moș 
Neculai Cărare, fost primar, la joagâr 
Nistor, directorul căminului cultural, la 
meliță tîmplarul Trișcă, la talangă învă
țătorul Bălăuțescu, la nicovală Hatmanu, 
președintele cooperativei de consum și 
Neamțu, șef de echipă la construcții, la 
greblă poștașul Gajură, la țăpoi alt tim- 
plar, Filimon, iăr la clopoțel profesorul 
Măciucă. Mai sînt folosite un bici, o 
cobză și un fluier, dai- rolul lor rămîne 
minor I Piesa interpretată se numește 
„Măi bădiță Niculai" și vă rog să mă 
credeți că sună foarte bine. E de fapt, 
pînă acum cel puțin, singura piesă în 
care corul din comuna Ivănești nu e în
soțită de fanfară, fiindcă am uitat să vă 
spun că aici e forța corului vasluian, 
acompaniamentul fanfarei ! Acum, si
gur, coruri mixte sînt în țară nume- 
roașe, așa că oamenii din Ivănești s-au 
gândit ca acompaniamentul corului 
lor, format numai din bărbați să-l 
facă fanfara din satul Valea Mare, 
avînd o tradiție de vreo sută de ani și 
în palmares un loc III în faza finală' a 
Cîntării României. Astăzi, cînd corul și 
fanfara reprezentând comuna Ivănești 
intră pe scenă, ea se umple efectiv. 90 de 
oameni în cor, 50 în fanfară, iar în față 
dirijorul, profesorul Bălan, mai mîndru 
și mai emoționat decît toți. Din cor fac 
parte bătrînl de 70. și 80 de ani, cum sînt 
învățătorii pensionari Nicolae Calu, Ale
xandru Naciu și Ion Andrieș, Alexandru 
Ouatu, miner pensionar sau Ion Chifor 
și Nicolae Cărare, țărani, alături de 
tineri de 18 sau 20 ,de ani, oameni care 
fac cîte 7—8 km pentru a Veni la repe
tițiile fixate de dom’ profesor, venind 
din Fundătura, din Bleșca, din, Ursoaia, 
din Valea Oanei, Broșteni sau Hîrșoveni, 
toate sate aparținând de comuna Ivă- 
nești. Se cîntă ■ și se Interpretează mai 
cu seamă sîrbe, bătute, hore, nu sînt-iu
bite pe aici ritmurile militărești și nimeni 
nu se întreabă de ce e așa. Primarul co
munei, Constantin Brumă, este în fapt 
marele animator al formației artistice, 
dar el susține că are sarcini prea multe 
ca să mai aibă timp și de cîntat, deși 
cîteodată se mai prinde la cor. Sigur, 
formația din ivănești merită a fi ascul
tată !

DUMITRU GRAUR ■

POEȚI DIN JUDEȚ

Poem
Să lăsăm să doarmă pisicile albe 
și iepele mari și ochioase, 
trifoiul bătut de mînji și veverița — 
prin strofele încărcate de somn 
și ploile purtate de fumul tăcerii 
și catârul leneșși domn ;
oastea de frunze a toamnei cu miere, 
gutuile și fetele desculțe, goale, 
neascunse de apa cristalină, 
să le lăsăm în poezie domoale ; 
lămpașul verde și viu al minerului, 
tutunul fumat lingă peroane de gară, 
să lăsăm să plouă cu vîață-n poeme, 
cu miros de pământ și de țară !

Copacii
Copacii sînt avioane cu boturi înfipte-n

pămint
frunzele sînt hărți de zbor 
fructele întruchipează nu doar neputința 
ci și nădejdea lor.
Probabil căzuti dintr-un război mondial, 
au fost atrași de puterea pămintului 
și ierboase palme au oprit 
prăbușirea lor din altă eră.
Ascunzînd în ei și ploaie și foc 
și ademenind cu crengi răpitoare, 
copacii ținuți de rădăcină în loc 
învață copii să sboare.

ION ENACHEION ALEX. ANGHELUȘ H

Corul de bărbați din Ivănești

i

Cronica vieții pentru toți
I ■■

SDe la începutul anului pînă la 1 iulie, 
secția noastră de specialitate a îndrumat 
22 de scrisori pentru rezolvare la Consi

liul popular al județului Vaslui. Majori
tatea au fost rezolvate în .termenul regle- 
mantat pentru aceasta. Trei dintre ele 
(este vorba de scrisorile adresate de Vasi- 
le Munteanu din Rînzești, Viorica lorda- 
che și Gheorghe Lăcătuș din Vaslui) sînt 

Iîncă în curs de cercetare. 9 într-un nu
măr de zece scrisori, problemele sesizate 
s-au confirmat pe deplin, petiționarii ob- 

| ținto d răspunsuri favorabile cererilor lor. 
। Așa este cazul, spre exemplu, cu Niculina 

Ionescu, om.al muncii la I.C.S.A.P. Bîr-
I Iad, față de care întreprinderea citată nu 
I respecta prevederile legale privind retri

buirea. S-au luat măsuri pentru intrarea 
în legalitate. De asemenea, în cazul bă
trânei Elisabeta Proca, din Hoceni, s-a con
statat că ea îndeplinește condițiile de pen
sionară C.A.P., primind acum drepturile 
cuvenite, în vreme ce casierul care îi re
ținuse luni de zile dosarul de pensionare 
va fi chemat în fața instanței de judecată. 
A fost rezolvată pînă și problema lui Pa- 
naite Opreja, din Bogdănești, care a fost 
îndrumat direct spre locul de unde a pu
tut cumpăra o pompă Vermorel, pentru 
stropit via și livada. 9 O situație specială 
a cuprins-o scrisoarea lui Neculai Cocuz, 
încadrat al întreprinderii județene de le- 
gume-fructe Vaslui. Dînsul arăta eă fiind 
proaspăt absolvent al școlii de maiștri și 
dorind să facă îmbunătățiri în activitatea 
întreprinderii, este împiedicat de către șe- 

: ful contabil și alte cadre tehnice din uni- 
j tate, cărora nu le place să introducă noul 
I în procesul de producție. In urma contro

lului a reieșit că trimiterea la școala de 
] maiștri a tovarășului Cocuz s-a făcut prin 
I încălcarea prevederilor legale, vinovată 
î de aceasta făcindu-se tovarășa Cocuz Au

rica. inspector de personal în unitate și, 
• în același timp, soția mai sus-numitului.

Aceasta a fost sancționată exemplar, în 
I vreme ce tovarășului Pilă Emil, contabilul 
I -șef al unității vasluiene, i s-a atras ateh- 
I ția pentru a respecta ordinea și disciplina 
I în întreprindere și pentru a acorda un 

sprijin mai concret conducerii I.L.F., în 
mod preventiv, nu dună ce fenomenele au 
avut loc. Din răspunsul primit la redacție 

l un singur lucru nu aflăm : ce măsuri' s-au 

luat pentru ca I.L.F. Vaslui să nu mai în- 
deplineâscă planul de producție in pro
porție de numai 40—50 la sută, așa cum s-a 
întâmplat în cursul anului trecut, ci să-I 
îndeplinească într-o proporție mult mai 
mare, eventual chiar de sută la sută !? 
9 Gheorghe Filimon, membru cooperator 
din Ivănești, a sesizat că președintele 
C.A.P.-ului din comună. Ștefan Hatmanu 
pe numele său. a vândut 25 de purcei de 
3 luni la diferiți cetățeni și că a folosit 
38 de litri de lapte pentru uzul personal. 
Pentru lapte a fost impus cu 87,40 lei. iar 
pentru purcei i s-a atras atenția că la 
prima abatere se vor lua măsuri discipli
nare?, mergând pînă la destituirea din func
ție. 9 Un grup de 7 cetățeni din Fălciu 
au arătat că în localul grădiniței din co
mună (spațiu cu 5 camere locuibile) s-a 
mutat un inginer de la C.A.P., pe nume 
Gheorghe Secară, iar copiii sînt ținuți in 
condiții improprii. S-au luat măsuri pen
tru plecarea inginerului din grădiniță (ter
menul a fost 1 iulie) și pentru pregătirea 
localului în vederea asigurării programu
lui prelungit. 9 Cîteva răspunsuri pe 
scurt. Elena Băseseu (Bîrlad) : La exa
menul pentru ocuparea postului de tehni
cian la Fabrica de confecții dv. ați avut o 
medie mai mică decît a celorlalți partici- 
panți; Maria Zaharîa (Fălciu): Dacă părin
ții se ceartă mereu, cum e cazul între dv. și 
tatăl elevei Apostol, care lucrează la ace
eași unitate, ce exemplu bun pot dat ei 
elevelor Apostol Anda și Zaharia Ga
briela, colege de școală, care au avut un 
incident pe care dv. î] puneți în sarcina 
unei învățătoare ? ! ; Gheorghe Corozel 
(Huși) : Oficiul farmaceutic Iași vă va co
munica în scris ziua în care urmează să 
vă prezentați la Farmacia nr. 17 Huși, pen
tru a ridica medicamentul „Trofopar", pe 
care-1 solicitați ; Manele Pașcani (Vas
lui) : A veți dreptul să folosiți mașina de 
gătit' Elgaz la o priză monofazată. Vă 
sfătuim însă să treceți cît mai curînd Ia 
o formă de încălzire mai economică ; 
Gheorghe V. Adam (Huși) : Scrieți de 
ani de zile în aceeași problemă a parta
jului. Ați pierdut toate procesele. Printr-o 
nouă scrisoare nu veți rezolva nim>c în 
plus. Nu mai reveniți ! ; Dumitru Prise- 
caru (Bîrlad) : Am trimis scrisoarea dv. 
Procuraturii generale ; Constantin Focșa 
(Vaslui) : Aveți dreptate, 13 suflete nu 
pot trăi în 4 camere. Reveniți însă cu o 
scrisoare lizibilă, nu cu o copie de necitit 
și neînțeles. Vom încerca să vă ajutăm!'
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Primim din partea Consiliu
lui popular al municipiului 
București : „Referitor la scri
soarea lui Laurențiu Cârstea 
adresată redacției FLACĂRA, 
prin care acesta scrie că i s-a 
încălcat dreptul de extindere a 
spațiului locuibil, vă aducem la 
cunoștință: dintr-o eroare, spa
țiul în cauză a fost atribuit în
treprinderii de material rulant 
„Grivița Roșie11. Pentru îndrep
tarea acestei greșeli, s-a stabilit 
să se dea un alt spațiu numitei 
întreprinderi, urmînd a 1 se 
acorda extinderea solicitată în 
strada Episcopiei nr. 6".
■

Din partea U.J.C.A.P. Teleor
man : „Scrisoarea adresată re
dacției de către Mirela Deac, din 
comuna Drăgănești de Vede șl 
trimisă nouă spre competentă a- 
naliză, a fost rezolvată în mod 
favorabil: M.G. a fost încadra
tă în funcția dc sortator în ca
drul Depozitului de mărfuri Ro
șiori de Vede“.

Galeriile Pro Arte Kasper din 
Elveția au organizat între 9 mai 
—17 iunie a.c. Concursul inter
național de artă naivă la care 
au participat 65 de țări. Lui Pe
tru Mihuț, din satul Brusturi, 
comuna. Hălmagiu, județul Arad, 
i-a fost acordată „Diploma de 
onoare11 pentru tabloul „Primă
vara — nuntă la Brusturi11, ta
blou care a și fost reprodus în 
numărul special al revistei „Pro 
Arte11. în momentul de față pic
torul Petru Mihuț se pregătește 
pentru o expoziție cu participa
re internațională ce va avea loc 
în R.F.G. (Ion Coțoi — Bon- 
țești, Arad).

Procuratura R.S.R. : „Referi
tor la scrisoarea lui Adrian Slăn- 
culescu, din1 CraiOVa. vă facem 
cunoscut ' că problemele sesizate 
au fost examinate și constatîn- ■ 
du-se că sînt întemeiate, s-a de
clarat recurs extraordinar care 
a fost trimis Tribunalului Su
prem pentru judecare11.

Consiliul popular a! munici
piului Deva: „Privind scrisoa
rea lui Ion Surducăn din Deva, 
prin care reclamă că are con
dens în apartament: avîndu-se 
în vedere situația deosebită a a- 
cestui apartament precum și 
faptul că locatarul are trei co
pii minori a căror sănătate ar 
putea fi periclitată de aerul 
umed ce se formează în came
re, Consiliul popular municipal 
a dispus Secției de întreținere a 
fondului locativ de stat din ca
drul G.I.G.C.L. să execute lu
crările ce se impun pentru com
baterea fenomenului de condens 
pină la sfîrșitul trimestrului II 
1981“.

Mă numesc Aurelia Bâtă și vă 
scriu în numele colectivului de 
femei din cadrul întreprinderii 
județene de transport local Con
stanța. După cum se știe, diver
sele organizații de femei iniția
ză concursuri pe teme social- 
politice sau culturale. Un astfel 
de concurs a fost organizat de 
Comitetul județean al femeilor 
din județul Constanța, cu tema 
„Femeia Româniej socialiste — 
participare și răspundere în via
ța social-politică11, al cărui bu
letin de participare vi-1 trimit 
alăturat. Termenul de predare 
al buletinelor de participare. a 
fost 30 aprilie 1981. Pină aici ni
mic deosebit! Curios este însă 
faptul că buletinele ne-au fost 
înmînate pentru completare la 
data de... 13 iunie a.c. !? !. Am 
dori să aflăm' care este justifi
carea comitetului pentru întir- 
zierea cu o lună și jumătate 
peste termenul limită al acestor 
buletine și, mai mult încă, am 
dori ca această pracțipă, să nu 
se generalizeze, dimihiuindu-ne 
avîntul și încrederea în, șansele 
noastre de participare la con- 
cursurile viitoare. >

Consiliul popular al județului 
Iași : „Privind rezolvarea scri
sorii adresate redacției FLA
CĂRA de către Valerian Gher
man din orașul Pașcani, prin 
care solicită repartizarea unui 
apartament: avînd în vedere si
tuația deosebită a acestei fami
lii, biroul executiv al Consiliu
lui popular al orașului Pașcani 
a hotărît repartizarea unui a- 
partament cu 2 camere în Paș
cani la blocul V 11, apartamen
tul 30, scara B, etajul IV, prin 
unitatea la care a . lucrat la 
I.M.M.R. Pașcani11.
■

Consiliu! popular al județului 
Caraș-Severin : „Referitor la 
scrisoarea lui Simion Octavian 
Vornic, domiciliat în Băile Her- 
culane, prin care arată unele 
deficiențe semnalate la blocul

nr. 11 din Aleea Trandafirilor, 
vă comunicăm că din verifică
rile efectuate s-a constatat că 
se confirmă cele sesizate. Ca ur
mare, Șantierul din orașul Băile 
Herculane a„ luat măsuri și re
medierile . necesare au fost: e- 
fectuate". , :

Instantaneul pe care vi-1 re
prezint a fost realizat in ziua de 
joi, 14 iunie, orele 11,30, pe șo
seaua Mihai Bravu din Bucu

rești. Căldura cumplită a aces
tor zile nu cred că justifică... 
răceala față de meserie, față de 
muncă în ultimă instanță a tî- 
nărului din imagine. Ce are de 
spus, oare, I.T.B.-ul? (Petre 
Nicolae, București).

Spitalul Militar Central: „Vă 
comunicăm răspunsul tov. cpt. 
dr. COSTA DANIEL : „în pro
blema indicată de studentul 
Bucur Aurel din Cluj-Na- 
poca, am luat legătura cu conf. 
dr. Meiu, cu care am avut de 
multe ori plăcerea să colaborez 
în special în domeniul activită
ților U.S.S.M. Pentru a mă ori
enta cit de cit asupra cazului 
domnia-sa a avut amabilitatea 
să-mi prezinte datele clinice și 
paraclinice esențiale precum și 
tratamentul efectuat. Pentru a 
.stabili. însă, dacă aceste metode 
pot, fi .aplicate, și în cazul stu
dentului Bucur Aurel, este ne- 
cesar să-1 examinez eu însumi.. 
Am înțeles că acum are de re
zolvat probleme universitare a- 
cute. Propunem ca de îndată ce. 
lucrurile șe vor lămuri, să-i 
scrie șefului secției în care lu
crez, col. dr. Găitan Gh„ și. 
dacă dorește, să-mi scrie și mie 
pentru a-1 programa în vederea 
internării în secția noastră. O 
altă soluție ar fi să sune la te
lefon 49 44 20 col. dr. Găitan11.

N.R. — Răspunsul poartă sem
nătura Comandantului Spitalu
lui Militar Central — gencral- 
maior dr. Florian Vlad,

Vă scriu în numele a nume
roși . cetățeni din Bacău care lo
cuiesc in cartierul Cornișa 1, cu 
rugămintea de a publica rindu- 
rile de mai jos: primăria a cre
zut necesar să doteze și cartie
rul nostru cu un cinematograf, 
lucru pentru care îi sîntem re
cunoscători. Din păcate însă, de 
circa patru ani de eînd au în
ceput lucrările, noi înotăm prin 
noroi și praf. Am făcut nenu
mărate sesizări, înțelegem că 
poate sînt greutăți, se obțin 
fonduri mai greu, propunem 
însă că dacă tot s-a întîrziat in
tr-un astfel de mod, să se fini
seze lucrarea pe cit este posi
bil, să se paveze cu alte cuvinte 
drumurile ce duc spre blocuri 
pentru a putea circula și noi în 
mod civilizat. (Lydia Boteanu, 
Bacău)
H

Consiliul popular al județului 
Dolj : „Analizîndu-se scrisoarea 
adresată redacției FLACĂRA de 
către Sofia Mită din comuna 
Giubega, vă comunicăm: cu 
dispoziția 1623279/1981, aceasta a 
fost repartizată la Combinatul 
chimic Craiova, pentru Fabrica 
de furfurol SegarCea, ca opera
tor chimist, începînd de la 15 
iunie a.c.“.

■ . ' _
REVENIRE:

Subsemnatul Ștefan Bacalu 
din Cluj-Napoca, strada Caracal 
nr. 16, ca urmare a sesizării 
înaintate redacției la data de 
16 martie 1981 — din care un 
extras a apărut în revista 
FLACĂRA nr. 15/9 aprilie 1981 
— prin care am arătat că o 
bicicletă tip pegas „MINSK11, 
defectată în termenul de garan
ție, cu viciu de fabricație, fără 
posibilități de reparație, I.C.S. 
Cluj nu mi-a schimbat-o și 
nici nu-mi restituie contra- 
valbarea ei (bicicleta stă din 
luna noiembrie 1980 în depozitul 
I.C.S. Cluj), revin : nici în urma 
apariției rîndurilor din FLACĂ
RA nu s-a luat nici o măsură 
pentru a se rezolva situația. Se 
împlinește un an de cînd bicicle
ta nu mai este în stare de func
ționare. fiind predată unității 
specializate pentni reparație și, 
respectiv, I.C.S. Cluj, pentru 
schimbare. Nu este vorba, cred, 
de a insista asupra unui obiect 
hai să-1 zicem ieftin ; ci de mo
dul în care niște instituții in 

drept își duc la îndeplinire 
sarcinile ce le revin.
B

Ca și alte orașe ale țării, lașiul 
. este astăzi un vasț- șantier de 
construcții : acesta este*’ prezen
tul, pregătitor al unui viitor ce 
angajează cele mai nobile as
pirații. Ceea ce vă scriu nu re
prezintă un act de paseism : 
mîndri de prezentul activ, în
crezători în viitor, cernem cu 
discernămînt trecutul și acordăm 
omagiul nostru tuturor celor 
care au luptat pentru binele 
obștesc, pentru cultura și arta 
românească. Sus, în ■ dealul Tă- 
tărașilor. Ia cimitirul „Eternita
tea11, există o astfel de parte a 
trecutului — acolo dorm, cu 
conștiința datoriei împlinite, atî- 
tea personalități proeminente 
politice, culturale, artistice ale 
țării ; mormintele lor străjuiesc 
colinele lașilor și constituie o 
lecție vie a istoriei românești. 
O mare parte dintre acestea însă 
se prezintă în surprinzătoare 
discrepanță cu tradiționala pie
tate și recunoștință ce definesc 
sufletul nostru. într-o dezolantă 
părăsire, cuprinse de ierburi, 
igrasie, cu detalii distruse sau 
furate, se prezintă lăcașurile ce
lor care au fost Mihail Kogălni- 
ceanu, Vasile Conta, Mihail 
Cerchez. Lascăr și Răducanu 
Rosetti, Nicu Gane, Vasile Ada- 
machi și alții. Nu este cazul, 
oare, de a se face totul, acum, 
cît se mai poate face, pentru 
aducerea acestor monumente la 
starea lor firească de document 
și loc civic ? (Constantin Th. 
Botez, Iași)

Consiliul popular al munici
piului București — Direcția ge
nerală comercială : „Urmare 
scrisorii Elenei Stoian, vă co
municăm : la data de 17 decem
brie 1980, I.C.L. .«Mobila" a 
desfăcut contractul de muncă al 
acesteia conform art. 130 litera 
,,i“ din Codul muncii pentru 
faptul că ar fi vîndut b garni
tură de mobilă defectă și fără 
a întocmi contractul de garan
ție. Pe baza probelor adminis
trative, Judecătoria sectorului 5 
a admis însă contestația lui 
E.S., a anulat decizia de desfa
cere a contractului de muncă și 
a dispus reintegrarea ei în func
ția de vînzător, deținută ante
rior11.
B

Ministerul Sănătății — Direc
ția asistenței medicale : „Urma
re scrisorii adresate redacției de 
către Viorel Cireada din Bra
șov, prin care solicită sprijinul 
pentru asigurarea transportului 
cu autosanitara săptămînal la 
Spitalul „Carol Davila" din 
București a mamei sale, vă in
formăm : în scopul, rezolvării 
favorabile a solicitării, s-a indi
cat Direcției sanitare a jude
țului Brașov să asigure acest 
transport sanitar ia București, 
în curse combinate cu alți bol
navi care au indicația de trans
port sanitar în Capitală11.

Direcția generală pentru agri
cultură și industrie alimentară 
a jud. Buzău : Privind rezolva
rea scrisorii trimisă revistei 
„Flacăra11 de către tov. Eduard 
Tatomir — organizatorul grupei 
de nevăzători de la secția de 
cartonaj din ■ cadrul A.E.I.P.I. 
Buzău : Orice repartiție de ma
teriale se face numai de către 
D.G.A.D. București. A.E.I.P.I. 
Buzău a depus necesarul de ma
teriale pentru anul 1981 încă din 
luna martie 1980 dar repartiție 
nu s-a dat. în această situație 
am mers la î’abrica de lapte 
din oraș care este beneficiarul 
ambalajelor primite de la' Fa
brica de hîrtie Suceava și dis- 
cutînd cu tov. director Șerbă- 
noiu, care înțelegînd situația a 
vorbit la telefon cu Suceava, i 
s-au promis 20 de tone de car
ton pentru ambalaje pe care le 
va da la ăTe.LP.I. în plus a 
discutat și cu fabrica Scăieni 
pentru alte 10 tone. Urmează ca 
M.A.I.A., prin D.G.D.A.D. Bucu
rești, să asigure repartiția de 
carton necesară unui ritm nor
mal în secție. Aceasta este la 
data de 23 martie situația, avînd 
certitudinea că în scurt timp se 
va rezolva definitiv aprovizio
narea cu materie primă.

(N.R. : Apreciem omenia și 
operativitatea celor care au reu
șit să dea materia primă oame
nilor muncii nevăzători, dar 
vrem să aflăm dacă în momen
tul de față — deci după aproa
pe patru luni — aprovizionarea 
a intrat în normal).
■

Vrancea este una din cele mal 
vechi așezări ale patriei noas
tre, ținut de răzeși plini de 
vrednicie, pe plaiurile căreia 
s-a născut nemuritoarea „Mio

riță". La 2 iulie 1981 se împli
nesc 550 de ani de la cea dinții 
atestare documentară a nume
lui Vrancea. Este vorba de un 
act latin de la Ladislav Apor. 
Acesta anunță pe judele brașo
vean Luca Kiss, cum că Ale
xandru cel Bun și-a concentrat 
trupele și l-a trimis pe marele 
vornic spre Putna. O știe de la 
cîțiva informatori ai săi care 
au străbătut în Ardeal „pe dru
mul Vrăncii" — per viam 
Vrancha. (Simion Hârnea — 
Năruja, pensionar octogenar, 
din comuna Năruja, căruia ti 
mulțumim pentru fotografia 
care reprezintă monumentul 
Unirii din Focșani.)

„Cînd am rămas pentru prima 
oară cu tubul de tramcinolorn 
gol după chiar prima folosire, 
am zis că s-a întîmplat un mis
ter. Al doilea tub a avut ace
eași soartă. Am aflat că mașini
le sînt vinovate de acest feno
men. Zău așa ?! Dacă se renun
ța la mașini, cutiile de cavit 
n-ar fi venit și ele cu goluri așa 
cum e mostra alăturată (N.R. : 
pe care am „admirat-o“ și noi). 
Zîmbind cu amărăciune, pentru 
că amară era lecitina pe care o 
gustasem, m-am întrebat în si
nea mea, ceea ce acum vă în
treb și pe dumneavoastră : de 
stricarea calității lecitinei cine 
se face vinovat ? Timpul e pre
țios și oamenii nu-și permit să-1 
piardă cu astfel de mărunțișuri, 
cu gustul medicamentelor, care 
ml e îmbietor... (Ilarion Sfri- 
jan, str. Duiliu Zamfirescu nr. 
16, Constanța).
B

Consiliul sindicatelor din co
merțul municipiului București : 
Analizînd cele sesizate de tov, 
lancu Dumitrescu de la I.A.P.L. 
— Central a reieșit că se con
firmă aspectele semnalate, Atît 
directorul cît și președintele co-, 
mitetului sindicatului au fost 
atenționați în legătură^ cu mo
dul de comportare față de oa- 
mbnii muncii. A reieșit, din dis-r 
cuțiile cu semnatarul scrisorii, 
că nu. dorește să se ia măsuri 
disciplinare împotriva celor re
clamați, aceștia prezentîndu-i 
doar scuzele de rigoare.

B
Și tot din partea Consiliului 

popular al municipiului Bucu
rești : „Referitor la articolul 
apăfut în revista dv. nr. 21/1354 
din 21 mai 1981 „Răspunsuri 
fără răspuns", vă informăm că 
sesizările cuprinse în acesta sînt 
reale. Prin minuta încheiată cu 
asociația de îoceftari, toate lucră
rile de remediere, inclusiv exe
cuția fațadei, se vor termina 
pină la data de 15.XI.198111.
B

Din răspunsul Comitetului 
județean Botoșani al P.C.R. 
privind unele nereguli în difu
zarea cărții semnalate de un 
grup de tineri : Verificînd si
tuația semnalată în scrisoare, 
cît și alte aspecte legate de di
fuzarea cărții de către Centrul 
de librării Botoșani, pe lingă 
cele menționate, pe care le con
siderăm de natură obiectivă 
(N.R. : în rezumat : reducerea 
producției editoriale, eliminarea 
din planurile editoriale a nume
roase titluri, plafonarea unor 
tiraje) s-au constatat și a- 
bateri de la principiile mun
cii cu cartea. O serie de 
cărți se vînd direct de la această 
unitate, fără a mai ajunge in 
librării, pe baza unor priorități 
stabilite în mod arbitrar de că
tre directorul acesteia, Iliuță 
Nicolâe, De aici s-a creat obiș
nuința ca un iubitor și intere
sat de carte să-și îndrepte pașii 
spre sediul Centrului de librării 
și nu spre librării,- cum ar fi 
fost normal. Concluziile rezul
tate din cercetarea scrisorii vor 
fi prezentate într-o adunare cu 
oamenii muncii de la Centrul 
de librării. Vă mulțumim pen
tru intervenția dv. și vă încre
dințăm, totodată, că vom ur
mări în continuare cu atenție 
modul cum măsurile de înlătu
rare a lipsurilor constatate se 
aplică în practică.

' Pagină realizată de 
HORIA PÂTRAȘCU B

• „FLACĂRA" nu ia în considerare scrisorile ano
nime și nu primește acte originale. Scrieți-ne cit mai 
concis. Și nu uitați să vâ iscăliți. Precizați eventual 
telefonul unde vă putem găsi.

Poșta redacției ..l 
lllailwli

Nicoleta Isbașa — Drobeta- 
Tr. SeVerin : Ați fi fost scutită 
de restituirea cheltuielilor de 
școlarizare dacă v-ați fi trans
ferat tot într-o unitate din re
țeaua Ministerului Turismului. 
• Dumitru Dohotaru — corn. 
Văculești (Botoșani) : Am fost 
informați că ați optat pentru 
pensia C.A.P., iar prin decizia 
nr. 8961 din 13 mai a.c., ați fost 
înscris la pensie in sectorul agri
col cooperatist • Lucica Nicolau 
— com. Albești (Botoșani) : Fe
meile in virstă de 57 de ani au 
drept la pensie dacă fac dovada 
unei vechimi utile de cel puțin 
10 ani • Draga Teodorov — 
Galați : De la data de 1 iunie 
a.c. vi se poate acorda gradația 
a 7-a — peste 29 de ani vechime 
în învățămînt — dacă în unita
tea școlară respectivă sînt întru
nite toate condițiile prevăzute 
de lege cu privire la acordarea 
ultimei gradații • Constantina 
Vasile — com. Greci (Me
hedinți) : Decizia Comisiei cen
trale de pensii rămînînd defini
tivă pentru gr. III aveți obli-* 
gația să prestați activitate 4 ore 
pe zi. Revizuirea medicală la 
termen se face numai pensiona
rilor de gr. III încadrați în 
muncă, ori dv., nefiind încadra- • 
tă, ați fost scoasă din eviden
țele cabinetului de expertiză.

MARGA NEDELEA B

imîÂMhn
Sanda Chiroiu — București : 

, Răspunsul . este favorabil : vă 
puteți. ,prezenta la concurs. 
• Mircea Onpa — Pietrari-. 
Vîlcea : Referitor ,îa . solicitarea 
dv. de a fi încadrat ca. prpfesor . 
de specialitate — subingiper, — ,, 
la Grupul școlar .nr. 14 Bistrița- . 
Costești, - vă facem cunoscut că 
potrivit art. 139 din Legea în- 
vățămintului nr. 28/1978, postu
rile didactice se ocupă prin re
partizare sau concurs care se 
organizează de către M.E.I. Pos
turile vacante scoase la concurs 
se publică în fiecare an în zia
rul „Tribuna Școlii" • Ioana 
Bălăci — Constanța : Aveți 
dreptul la bursa solicitată, ur
mează să completați formulare
le primite • Andrei Izbășescu 
—■ Galați : Am primit copiile 
după actele solicitate, vom 
înainta dosarul către M.E.I, 
• Liana G. Noghi — Sibiu: 
întreprinderea la care lucrați 
este singura în drept să vă dea 
caracterizarea solicitată • Mar
cus Aioanei — Vă rugăm să re
veniți cu o scrisoare deslușită : 
ce fel de școală ați absolvit ? 
Cîți ani aveți ? Cui v-ați mai 
adresat ?

HORIA PÂTRAȘCU ■
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Mădălină Ionescu — București: 

Am publicat rectificarea în nu
mărul imediat următor • Năs
tase Igor — București : Reparti
ția apartamentelor se efectuează 
numai prin întreprinderi. • Sa
bina Teofil — Vaslui : Cazul este 
într-adevăr asemănător cu cel a- 
părut, dar acest fapt nu e sufi
cient ca să-1 publicăm fără o an
chetă prealabilă • Drăgoi Nelu 
— Iași : în realitate lucrătorul 
public a intervenit, dar în defa
voarea dumneavoastră ; acest 
fapt vă deranjează și este firesc. 
M Pâsluru Violeta — Vrancea : 
Nu ținem asemenea statistici. • 
Ungureanu Ilie — Iași : Răspun
sul sosit la redacție nu poate fi 
altul decît cel pe care l-ați pri
mit și dumneavoastră acasă. • 
Alex. Irandafiru — Timișoara : 
Vă așteptăm la redacție • Cor
nel Steîiah — Bacău : Nu cred 
că la O.S.I.M. veți găsi răspunsul 
pe care-1 solicitați, invenția ne- 
flind brevetată. Mal degrabă la 
Centrala industrială • Sergiu 
Emilian — Cluj-Napoca : în 15 
ale fiecărei luni. • Popa Gheor
ghe — Brașov : Nu este un li
tigiu, ci o nemulțumire și nu a- 
tît o nemulțumire cît o reclama- 
ție și de fapt nu este vorba de 
p reclamație, ci de o cerere. Ce 
doriți ? • Hordoș Ana — Arad : 
Nu putem solicita dosarul prin 
poștă • C. Pop — Cluj-Napoca : 
Numai dacă prezentul îi justifică 
trecutul.

NICOLAE CRISTACHE B
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PENTRU MINTE, INIMĂ SI LITERATURĂ

Răsfoim ultimul volum, al zecelea, din 
seria critică Liviu Rebreanu — Opere, 
apărut la Editura Minerva. Acest volum, 
dintr-o serie de 11, deja tipărite, închi
de, practic, Opera Magna a marelui pro
bator român, serie integrală, editată sub 
îngrijirea lui Niculae Gheran. „Nu m-aș 
feri să spun — începe interlocutorul nos
tru discuția — că ea a apărut neforfe
cată, propunîndu-și să epuizeze întreaga 
creație rebreniană. Mai precis, aceste to
muri adună totalitatea romanelor de la 
Ion (tipărit inițial în 1920) pînă la Amîn- 
doi (1941), incluzind totodată întreaga nu
velistică și dramaturgie, edite și inedite". 
Dar să ne oprim la acest volum 10. Ce 
înseamnă el în cadrul revalorificării inte
grale a operei lui Liviu Rebreanu ? „Vo
lumul, consacrat romanului Gorila (tipă
rit în 1938), este o completare a seriei 
care, cu ani în urmă, îi lăsase un loc re- 
zervat. Răstimpul ne-a ajutat să comple
tăm o informație absolut necesară pentru 
elucidarea unui caz controversat de istoria 
literară. Aș spune eă e un recurs ciștigat 
după 43 de ani de la comiterea «crimei». 
Ca să folosesc un termen juridic, aș zice 
eă prin el s-a ciștigat «un recurs în su
praveghere»..." Cred că ar trebui să expli
cați puțin termenul. „In justiție, un ase
menea recurs nu se admite decît după 
producerea unor probe noi, inexistente în 
dosarul inițial. Aceste noi probe ni le-a 
•ferit Jurnalul lui Rebreanu".

Jurnalul n-a fost încă publicat ; cînd 
ați aflat de existența lui ? „Tîrziu. întoc
mit intre 1927 și 1944, el a fost transmis 
posterității eu condiția testamentară de 
• fi dat publicității după eel puțin 30 de 
ani de la moartea celui care l-a scris. 
Acest termen s-a împlinit în 1974. Aveau 
să mai treacă câțiva ani pînă cînd, eu 
greu, am avut posibilitatea să intru în 
posesia lui. Surprizele lecturii au depășit 
orice așteptare". De ce v-ați oprit în mod 
deosebit la textul Jurnalului, de vreme ce 
aveați la dispoziție cronicile și recenziile 
publicate în presa vremii, ca și alte opi
nii ulterioare, referitoare la Gorila ? 
„După opinia mea, Jurnalul este o sursă 
mult mai obiectivă decât tot ce s-a scris 
despre rostul romanului, incomplet ju
decat pe parcursul vremii. Un istoric li
terar, și cu atît mai mult autorul unei 
ediții critice, nu trebuie să preia, fără 
discernămînt, opiniile predecesorilor săi. 
El trebuie să fie un judecător imparțial, 
verifieînd totul cu propriii săi oehi, re- 
nunțînd la intermediari. Cu o asemenea 
optică nu se poate omite o sursă de 
«prima mînă», cum este jurnalul unui 
creator. Un scriitor poate fi uneori lip
sit de obiectivitate în privința valorii o- 
peref lui, dar nimeni nu poate ști mai 
bine decît el mobilurile tainice ale crea
ției sale".

Din cele spuse constatăm că ați avut 
de elucidat și unele probleme legate nu 
atît de procesul scrierii romanului, cît de 
implicațiile politice ale perioadei respec
tive. „Da, căci multă vreme s-a acre
ditat greșit ideea că romanul a fost un 
tribut conjunctura!, sub impulsul eveni
mentelor politice din preajma instaurării 
dictaturii regale. Surprinzător, notațiile 
jurnaliere referitoare la istoria romanului 
Gorila încep din 1930—1931, cu mult deci 
înaintea faimosului an 1933. Este cazul să 
precizez acest lucru, pentru eă tocmai a- 
cest an, care corespunde cu instaurarea 
nazismului în Germania, a fost socotit de 
unii cercetători drept barieră între crea
ția pozitivă și cea «retrogradă» a lui Re
breanu. în realitate avem de-a face eu 

un scriitor care, în creație, n-a făcut con
cesii crezului său artistic, planurile lui 
fiind deasupra- unei anume conjuncturi 
politice. Ca să revin la Jurnal, multele 
însemnări cu caracter antilegionar elimină 
orice echivoc. Fără acest document de 
inestimabilă valoare reconsiderarea ro
manului Gorila ar fi fost poate o aven
tură, multe episoade puteau fi răstălmă
cite de un cititor sau altui, iar sfirșitul 
operei, abrupt, pare să încețoșeze tîleul 
antipoliticianist al cărții. Aș îndrăzni, 
dealtfel, să spun că in 1938 condițiile nici 
nu-i îngăduiau lui Rebreanu să se joace 
cu focul. Să nu uităm că și pînă atunci 
scriitorul fusese de mai multe ori ame
nințat cu devastarea casei, apoi cu moar
tea, de arhanghelii violenței. în repetate 
rînduri se împotrivise gardiștilor, venind 
în sprijinul celor năpăsluiți. Cine ar fi 
știut, de pildă, că autorul faimosului pro
test al intelectualilor în apărarea lui Mi
hail Sadoveanu, cînd cărțile acestuia erau

Prim plan

Cu cărțile 
pe masă

puse pe rug, nu. fusese altul decît Liviu 
Rebreanu ? ! Revenind la carte, și în spe
cial la ultimele ei pagini, mult dispu
tate, aș spune că avem de-a face cu un 
sfirșit alegoric ; tribunalul care se re
trage să dezbată culpa asasinului este în
săși istoria. Și aceasta și-a spus cuvîntul, 
cu vîrf și îndesat, împotriva regimului de 
teroare, de crimă și jaf. Intr-un cuvînt, 
împotriva fascismului".

Trebuie să remarcăm că pe lîngă fap
tul în sine, foarte important dealtfel, de 
a scoate din umbră operele lui Liviu Re
breanu care nu au fost de mult timp ti
părite, deci de a restitui cititorilor întrea
ga sa creație, inițiativa dv. are și o im
portantă semnificație culturală. A avea 
în raftul bibliotecii ediții temeinice ale 
marilor noștri scriitori nu este un lux, 
ci o necesitate. „Apariția volumului are, 
desigur, și o semnificație culturală. într-o 
perioadă în care semnalăm un ritm ne- 
satisfăcător în beea ce privește realiza
rea edițiilor critice, el dovedește eă o a- 
tare întreprindere nu este doar necesară, 
dar și posibilă. Ea a fost realizată fără 
prejudecăți, dar nu fără criterii științi
fice și ideologice".

De cînd ați început lucrul la pregătirea 
ediției critice ? „De prin 1963. Primele 
trei volume au apărut în 1968, în colabo
rare cu Nicolae Liu. Atunci credeam sin
cer că în 7 ani voi termina întreaga se
rie, proiectată în 20 de volume. Dar so
cotelile din tîrg nu s-au potrivit cu cele 
de acasă". Adică ? „în aproape două de
cenii au apărut doar 11 volume. Ultimul 
a apărut în 1980 și cuprinde creația dra
matică a lui Rebreanu, prilej de reconsti
tuire a anilor de ucenicie a tînărului ar
delean. înainte de a se fi consacrat ca 
romancier, el visase să fie jucat, scriind 
numeroase piese în limba germană, ma

ghiară, franceză. Volumul îmi este, poa
te, cel mai drag, tocmai pentru că în pa
ginile lui se află zbaterea tînărului care 
n-avea să renunțe la idealurile lui artis
tice. Ingenunchiat la porțile Thaliei, el 
își va încerca norocul mai apoi în nu
velă, afirmindu-se, mult mai tîrziu, în 
roman".

împlinirea acestei ediții v-a prilejuit 
studierea multor- documente, unele ine
dite, care v-au ajutat să-1 cunoașteți at't 
pe scriitor, cît și pe om. Aveți în plan 
și tipărirea unui volum despre Rebreanu ? 
Să revenim apoi asupra volumului 11. De 
ce vă este cel mai drag ? „Spuneam că 
sufletește sînt legat de el tocmai pen
tru că, pregătindu-1, mi-a îngăduit să cu- 
hosc primii pași ai celui care avea să 
revoluționeze întreaga proză românească, 
să-i înțeleg insuccesele, dar și marea 
ambiție de a se afirma. O viitoare carte 
despre Rebreanu ar putea reliefa și mai 
mult rostul anilor de ucenicie dintre 1907 
și 1920. Ca să înțelegem rostul volumului 
amintit, ar trebui să ne gîndim la locul 
pe care l-ar ocupa în bibliografia cărții 
europene lucrări similare consacrate ani
lor de ucenicie anonimă ai lui Dostoiev- 
«ki sau Balzac. Cititorul fidel, îndrăgostit 
de opera rebreniană, va fi poate nedu
merit de căutările, de zbaterile neputin
cioase ale. celui știut din romanele de 
mai tîrziu. Dar, ciudat, în aceste lucrări 
de sertar șe găsesc unele repere ale ca- - 
podoperelor viitoare".

Ați afirmat că ediția critică a fost gîn- 
dită să apară în 20 de volume. Epuizîn- 
du-se, din punct de vedere editorial, 
Opera Magna, ce ar rămine in afara in
formației cititorului ? „Masa de mane
vră ’ a volumelor viitoare este formată, 
in primul rînd, din lumea periodicelor 
și a manuscriselor. Adevărat ocean. Re
breanu a fost ani de-a rîndul redactor 
și colaborator al multor publicații. Publi
cistica ii este foarte puțin cunoscută. La 
fel însemnările de călătorie, corespon
dența. Tot el a fost unul dintre cei mai 
intervievați scriitori. Ar fi normal ca 
toate aceste interviuri să fie grupate în
tr-o carte de tipul Rebreanu despre Re
breanu. Prea mulți au scris vrute și ne
vrute pentru ca, odată și-odată, să aibă 
cuvîutul și Rebreanu despre el însuși. 
In aceeași ordine de preocupări se în
scriu și jurnalele sale". Deci, continuarea 
seriei critice se impune. „Fără îndoială eă 
da. Dar cu aceeași sinceritate este cazul 
să menționez că aceste proiecte *au tre
cut, din păcate, pe planul doi al activi
tății mele. Cauzele sînt cunoscute. Dacă 
redacția Editurii Minerva a fost solidară 
cu proiectele nobile ale unor ediții mo
numentale, s-au găsit însă intre func
ționarii administrației editoriale și 
destui eâre, prin lipsa unei pre
gătiri profesionale adecvate, au izbutit 
să taie aripile multor confrați și, de ce 
aș minți, și ale celui care vă vorbește. 
Oare să fie o întîmplare eă pînă in pre
zent marii corifei ai literaturii române 
nu sînt cunoscuți în serii critice ? Oare 
să fie o întîmplare că serii întregi de o- 
pere, precum Eminescu, Caragiale, Ar- 
ghezi sau Camil Petrescu au fost între
rupte sau abandonate în fașă ? Cred sin
cer eă luarea unor măsuri împotriva acelor 
birocrați care încă mai împiedică^ reali
zarea marelui deziderat al valorificării te
zaurului literaturii naționale se înscrie la 
ordinea zilei.

CORNELIA BARBU ■

| Primal curs■ ' - , . . ■ ' ■ 
de sociologia culturii

din istoria învățămîntului 
universitar românesc

Orice societate, ajunsă pe un anumit 
prag al dezvoltării ei istorice, își creează 
operele de care are nevoie și acordă re
compensă socială creatorilor lor in raport 
cu criteriile ei de evaluare a valorilor. 
Recunoașterea nu se acordă doar de către 
societate sau de către grupuri ale ei, ci 
și de către persoane care, exprimîndu-și 

; reacții de prețuire pentru o creație, o 
socot merituoasă și o recomandă și altora. 
Din acest ultim punct de vedere nu sînt 
de prisos unele considerații cu privire la 
cursul de Sociologia culturii, apărut de 
curînd în Editura didactică și pedago- , 
gică *). Este primul curs de Sociologia 
culturii din istoria învățămîntului univer
sitar românesc și, totodată, cel dinții 
MANUAL universitar de Sociologie 
marxistă a culturii elaborat în România. 
Aurelian Bondrea a susținut cursul dc So
ciologia culturii, la prima promoție a Sec
ției de sociologie (1966--1970) de la Facul
tatea de filosofie a Universității din. 
București, sub formă de prelegeri, care 
au fost, apoi, îmbunătățite și publicate, 
sub formă de broșuri, la Tipografia Uni
versității din București, în 1978, îndeosebi 
pentru uzul studenților de la institutele 
de învățămînt cu profil artistic.

Disciplina „Sociologia culturii" a fost 
cuprinsă in planul de învățămînt al Sec
ției de sociologie la. sugestia profesorului 
Miron Constantinescu, care era atunci șef 
al Catedrei de sociologie și director al 
Laboratorului de sociologie din cadrul 
Universității din București. Deși preocu
pările sale numeroase, de sociolog, eco
nomist, istoric și om politic, nu i-au în
găduit, într-o viață scurtă și zbuciumată, 
să-și desăvârșească opera începută, Miron 
Constantinescu a avut o influență covîr- 
șitoare asupra tuturor membrilor catedrei 
și laboratorului. în privința sociologiei 
culturii, el menționa, deseori, că, în con
dițiile create după Congresul al IX-lea al 
Partidului Comunist Român, orice pas pe 
„drumul Sociologiei" înseamnă un pas 
înainte pe „drumul Culturii" (și cita, cu 
o mîndrie plină de semnificații, numele 
secretarului general al partidului, care, 
în 1965, „dăduse drum liber Sociologiei"). 
Socotea că o sociologie românească mili
tantă nu poate fi întemeiată decît pe ba
zele materialismului dialectic și istoric, 
dar că această întemeiere nu-i posibilă 
fără o cunoaștere prealabilă a sociologiei 
românești și a sociologiilor din alte părți 
ale omenirii. Aurelian Bondrea face parte 
dintre cei care, la propunerea lui Miron 
Constantinescu, și-au îmbogățit capitalul 
de cunoștințe studiind — vreme de un 
an de zile — In marile biblioteci din 
Franța problemele fundamentale ale so
ciologiei culturii. Astfel, nu-i deloc de 
mirare că Aurelian Bondrea, ale cărui 
merite fuseseră recunoscute public în șe
dințele Laboratorului de sociologie și de 
către promoțiile universitare cu speciali
tatea sociologie, și-a încununat suc
cesul prin tipărirea manualului de Socio
logia culturii. El este, în termeni sub
liniat mitic-metaforici, un fel de Jani bi- 
phrontis imago. își are izvoarele înfipte 
în realitatea culturală a societății mo
derne și contemporane, pe care le ex
primă, la modul sociologiei culturii, în 
concepte generale, medii și specifice, 
reconstituind, în spirit critic și sistematic, 
începuturile și dezvoltările sociologiei 
cidturii atît în cîmpurile ei teoretice cît 
și în cele aplicative, în România și în 
alte părți ale omenirii. Aurelian Bondrea 
își concepe și își înfățișează obiectul So
ciologiei culturii de la înălțimile Univer
salului sociologic, pe care îl discută în mar
ginile Totalității concrete a culturii, argu- 
mentînd că tot ceea ce este cultural este, 
cu necesitate, sociologic, dar nu tot ceea 
ce este sociologic este și cultural. Această 
distincție capitală între faptele sociale și 
faptele culturale, cuprinsă în primele 
șapte, capitole ale manualului, îi îngăduie 
să gîndească și să clarifice, într-un lim
baj accesibil oricărei înțelegeri, stratifi
cările- culturale, determinate de cele so
ciale, în societățile întemeiate pe proprie
tatea privată asupra mijloacelor de pro
ducție.

Aurelian Bondrea face parte dintre cei 
dintîi sociologi români care au înțeles 
însemnătatea metodei comparativ-istorice 
a cercetărilor culturilor, demonstrînd, pe 
baza ei, printr-un cumpănit spirit critic, 
virtuțile metodei dialecticii materialiste 
în caracterizarea sociologică a lucrurilor 
culturale. Aplicarea metodei dialecticii 
materialiste i-a permis lui Aurelian Bon
drea să deosebească tradițiile pozitive 
nemarxiste din Sociologia culturii (capi-

(Continuare în pagina 17)

ION STROIE ® 
ION MIHAIL POPESCU ■
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Litere

Istorie
și cultură (ll)
Studiile lui Valeriu Răpeanu, 

reunite in volumul Istorie si cul
tură II (Cartea Românească, .1981) 
au in atentie doi reputali istorici 
români, al căror loc în cultura 
noastră nu credem că mai trebuie 
aflat, ci doar relevat. Despre 
N. lorga s-a mai scris, nu o dată, 
conventional, in schimb. peste 
destinul tragic al lui Gheorghe I. 
Brătianu deceniile din urmă au 
așternut o lespede grea de tăcere. 
Și Valeriu Răpeanu nu face decît 
să ne dovedească, într-un timp 
în care ingratitudinea de acest 
gen s-ăr cuveni să-Si epuizeze 
argumentele, că mai avem încă 
multe de făcut in privința aceas
ta, în lupta cu felurite lespezi și 
văluri de tăoere.

Mai credem, de asemenea, că 
alăturarea între aceleași coperte 
a celor două destine, deopotrivă 
sfîrșite tragic, nu este întimplă- 
toare. Ni se propune o filiație Si 
o paralelă totodată si nu avem 
nici o clipă senzația că sîntem 
departe de adevăr atunci cînd 
afirmăm că volumul în discuție, 
de fapt, mai cuprinde si un al 
patrulea studiu, încă nescris, însă 
palpabil în toate datele si orizon
turile lui. Fiind și aceasta o mo-
dalitate, dintre cele mai intere
sante, de a nu pune punct unei 
întreprinderi culturale si de a 
deschide din chiar interiorul el- o 
perspectivă de reluat cu necesi
tate.

Am putea cita numeroase fraze 
memorabile, numeroase puncte de 
vedere originale si solid susținute 
din cele trei studii dedicate de 
Valeriu Răpeanu lui N. lorga si 
Gheorghe I. Brătianu. însă, mai 
importante ni se înfățișează a fi 
tonalitatea de ansamblu a volu
mului. timbrul grav din subtextul 
paginilor, aproape patetica viziu
ne asupra unei totalităti profund 
vădiivită, decenii în șir, de con
știința asupra propriilor ei teme
lii. Pentru că nu încape nici • 
îndoială asupra faptului că izvoa
rele din care s-au hrănit operele 
celor doi mari, istorici români au 
de acum pentru noi un alt gust, 
tocmai intrucit au fost cîndva 
asimilate temeinic și restituite 
urmașilor în esențe netrucate. îl 
vom cita, în schimb, după Valeriu
Răpeanu, pe Arnold Toynbee: 
„ ...trecutul se transformă pe două 
planuri. înfățișarea lui s-a schim
bat in lumina experienței noastre 
comune, diar și in lumina noilor 
descoperiri arheologice". Or, pen
tru noi, cel puțin amplul studiu 
despre Gheorghe I. Brătianu echi
valează ca însemnătate cu o des
coperire arheologică dintre cele 
destinate nu numai să transforme

simptomatice, ori definitorii, ori 
esențiale pentru cutare sau cutare 
proces ori moment istoric. Auto
rul, cu alte cuvinte, își ia mai ve
chile amintiri „în răspăr", nu cu 
scopul de a evidenția neapărat 
asperitățile, duritățile, erorile, ne
gativul unui clișeu pe care epoca 
l-a dorit luminos-idilic, ci cu 
scopul de a întregi imaginea unei 
epoci eroice și cuprinzător ade
vărate tocmai și prin astfel de as
pecte. „Stahanovistul" cu drame 
personale, „revoluționarul" a că
rui ascensiune se oprește în zidul 
cuvintelor, învinuind pentru asta 
epoca, nu propria sa incapacitate 
faptică, evenimentul „istoric" care 

. nu e deloc „istoric", evenimentul 
decretat ca „netipic", dar care își 
revelează în timp Valuta politică 
forte, privite de un om care a 
știut să observe, să rețină, apoi să 
drămuiască, apoi să judece, deci 
completarea cu adevăr a unor re
portaje sau amintiri „de epocă" 
nu neoneste, ci unilateral-oneste, 
parțial-probe, periferic-exacte, 
fac din această carte o palpitantă 
excursie îndărătul sau pe deasu
pra unor clișee, invitîndu-ne la 
confruntări dintre cele mai in-
Btructive. Astfel de încercări, în 
reportajul românesc, ca să nu mai 
vorbim de literatură, s-au mai în- 
treprinș, dar in cele mai multe
autorii, developînd negativul unui 
clișeu, au făcut-o fie cu detașare,

perspectiva noastră asupra trecu
tului, ci în plus, să reașeze la lo
cul lor cîteva dale dintr-un mo- 
zsaiic fastuos. Mozaicul acesta, ori
cum. fiind pavajul drumului nos
tru spre -viitor. în plan cultural 
vorbind, fără doar si poate.

MIHAI PELIN ■

Reporter 
sentimental

o detașare pură, similară cu ră
ceala obiectivului fotografic, fie 
sancțiohînd cu cea mai mare as
prime cele mai mici nereguli, ine
rente totuși unui grandios proces 
istoric. N. Holban e insă un „sen
timental", el iubește epoca cu tot 
ce-i al ei, cu izbînzi și cu slăbi
ciuni. cu crize de creștere și cu 
ocoluri ce totuși au dus spre țin
tă. El preferă să se incinte și să 
exclameun fața faptelor luminoa-

Dar lată pe scurt șl subiectul :
Nea Sile (Constantin Florescu) 

este directorul cooperativei „A- 
vîntul mobilei" și omul ce se 
mai bucură, la 45 de ani, de pri
vilegiile celibatului. El își duce 
zilele organizînd dezmățuri gas
tronomice și sfătuindu-și subal
ternii să nu se prea omoare cu 
munca. Dar într-o zi, nea Sile 
hotărăște să se însoare și își 
destăinuie intenția lui Gore 
(Petre Lupu), servilul său am
ploiat și bărbatul fără cununie al 
Metaniei (Tora Vasilescu). De 
dragul șefului. Gore își oferă pe 
tavă concubina pe care Sile a 
cucerește la poalele Caraimanu- 
lui, în timp ce o învață să bea
bere din 
riajul și 
lează la 
(Ovidiu

sticlă. Se oficiază ma- 
proaspeții însurăței ape- 
serviciile lui Urechiatu, 
Schumacher), licențiat

pe post de șofer, care le oferă 
rețeta traiului în înalta societate, 
sfătuindu-i să organizeze la do
miciliu zile de primire, să adopte
hobby-uri galante și 
cu talent... adulterul, 
procură un amant 
Urechiatului și, prin
soțului, 
metresa

e gata să

să cultive 
Melania îsi 
în persoana 

diligentele 
redevină și

fostului concubin. De

O pregnantă senzație de adevăr 
(chiar dacă de „adevăr sentimen
tal", adică de adevăr trecut prin 
focul mistuitor, nu mistificator, al 
unei sensibilități ce vibrează in
tens la tot ce atinge) se desprinde 
din cartea Reporter sentimental a 
lui N. Holban, recent publicată la 
Editura Albatros, Autorul e un 
vechi reporter, practică reportajul 
de prin anii ’50, îl practică și 
acum, ca și ieri, cu bucuria pură 
(vai, cit de puțin „modernă" !) de 
a trăi, prin el, palpitația clipei, de 
a smulge, prin el, esențialul din 
perisabil, chiar dacă un esențial 
pentru o zi sau o jumătate de zi. 
Căci reportajul, s-a mai spus, 
moare zilnic, ca și moda vesti
mentară, cade în desuetudine la 
fel ca ea sau odată cu ea. El ține, 
observa cineva, de capriciile igie
nei cerebrale a unei societăți, are 
calofilia și ticurile verbale ale 
epocii ce-1 produce, indiferent de 
indicele de originalitate al autoru
lui. Nu se pot scrie reportaje de
cît despre chestiuni „ale zilei", in- 
teresind exclusiv ziua și purtîn- 
du-i marcant amprenta, deci nu 
se pot concepe, ideal vorbind, re
portaje „pentru sertar", asemenea 
romanțelor pentru mai tîrziu. Și 
totuși-

Alături de file scrise „în epocă", 
devenite caduce ca și evenimen
tele reflectate, N. Holban ne ofe
ră, în cele mai multe pagini, niște 
tulburătoare „reportaje de ser
tar", adică evenimente, fapte, des
tine. . semnificații care 1-âii zgu
duit, dar pe care, la vremea lor, 
nu Ie-a scris, păstrîndu-le'în car
net sau în adîncul memoriei, pen
tru legiuitul motiv că nu păreau

se, deși nu șovăie^ cînd adevărul 
o cere, să-și afișeze oroarea, re
pulsia sau protestul față de alte 
fapte. El este, mai mult decît un 
„sentimental", un patetic, de unde 
și stilul, pe alocuri, ușor verbios 
și grandilocvent. Observația po
trivit căreia reportajul e, într-un 
fel, oratoria timpului contempo
ran, cu tot ce incumbă aceasta ca 
artă civică, slujind adevărul, dar 
și ca artă a vorbelor, se verifică 
și aici. Dar dincolo de cuvintele 
cu care operează autorul. „Repor
ter sentimental" e jurnalul unei 
epoci în a cărei plasmă fierbinte 
cel ce narează s-a implicat cu în
treaga Iui ființă, făcîndu-ne, cu 
talent, șă-i fim alături.

ILIE PURCARU ■

notat că șl cealaltă pereche, al
cătuită tot dint-un șef de coope
rativă (N. Luchian Botez) și o 
cuconiță libertină (Lucia Mara) 
practică și propovăduiesc nonșa
lant aceleași habitudini indecente, 
apreciate ca o dovadă de bon 
ton. Tot ce se întîmplă aparține 
unei lumi infestată de snobism 
și lubricitate. Imaginată după 
modele dispărute cu zeci de ani 
în urmă. De observat în primul 
rînd că parvenitul cu amintiri 
agreste (cazul Sile) se poate ca
racteriza prin lăcomie și despo
tism, dar niciodată prin etalarea 
publică a unor principii de imo
ralitate și amoralitate, prin dez
măț și lux în ochii lumii. ’în pa
latul său se pot strecura pe ușa 
din dos, toate bacantele veacului, 
dar fațada trebuie să rămînă cea 
a austerității încărcată de pre
ceptele eticii tradiționale. Ipo
crizia operează cu armele dog
matismului și viceversa.

Admițînd că autorul nu a ur
mărit nici o acțiune de terapie 
socială, ci pur și simplu a căutat 
plasament pentru niște bancuri 
copioase, fie ele și porcoase, 
chiar și în această situație va 
trebui să constatăm că Mobilă și 
durere nu este o reușită a genu
lui. Poantele sînt puține și cele

Teatru

mai multe încurcate în bărbi 
matusalemice. Spectacolul oferă 
senzația de goliciune și inconsis
tență. Mult așteptatele vorbe de 
duh lipsesc exact în momentele 
în care este nevoie de ele.

— — - ■ ■ Este meritul regiei (NicolaeMobila SI durere Scarlat) că s-a străduit să lege 
* spectacolul cu ce și cum s-a mai

Piesa a urmărit, înțelegem noi, 
persiflarea și amendarea parve
nitismului, dar bunele sale inten
ții âu pierit în mare măsură în- 
tr-o construcție livrescă, obți
nută prin hibridarea a două 
șabloane distincte și deloc greu 
de recunoscut. Primul aparți
ne teatrului bulevardier, gen ce 
folosește în exces pretextul tri
unghiului conjugal pentru a ve
hicula poante suculente și fără
perdea. Cel de-al doilea, de dată 
mai recentă (croit după modelele 
spectacolelor de varietăți), exce-

putut. Este meritul actorilor 
Constantin Florescu, Tora Vasi
lescu și Petre Lupu de a fi izbu
tit, mai mult în afara textului, 
să insufle viață personajelor in- 
terpretate.

LIVID TIMBUS B

• Și ultimul număr al Caietu
lui program al Naționalului bucu- 
reștean se înscrie în seria celor
lalte apărute pînă acum, men- 
ționînd bunul obicei de a avea 
un sumar cît mai bogat, susținut 
de articole ce poartă semnături

lează în sancționarea responsa- prestigioase din lumea vieții 
bililor de cooperativă (veșnicii cuitural-artistice și literare. Bloe-
cai de bătaie ai umoriștilor), ges- notesul semnat de directorul Tea-
tionâriior cu mină lungă, ospăta- trului .Național, artistul emerit 
nlor milionari, vinzatofilor cu • „ . „ „ . ... , . ,
lipsă la cîntar, demoazelelor și «“d» «eligan, deschide caietul, 
hirsutilor din cafe-baruri. Reținem prezentarea făcută de

semnatar regizorului Horea Po
pescu, prilej de a-și exprima cî
teva păreri despre spectacolele 
puse tn scenă de regizor. Rubrica 
Cronica actorului, semnată de An
drei Băleanu, este rezervată ac
torului Ovidiu luliu Moldovan și 
ultimului său rol din Caligula, 
de Albert Camus, una din ulti
mele premiere ale Naționalului. 
Și, pentru că a venit vorba de 
prezentări, Margareta Bărbuță 
continuă seria acestora făcîndu-ne 
cunoscute trei dintre spectacolele 
bucureștene — Anchetă asupra 
unui tînăr care nu a făcut nimic 
— de Adrian Dohotaru de la Tea
trul Bulandra ; Maestrul și Mar
gareta — de Mihail Bulgakov de 
la Teatrul Mic și Woyzeck de 
Georg BUchner de la Teatrul 
Giulești. Semnalăm, de asemeni, 
un foarte interesant interviu, 
semnat de Claudiu Cristescu, cu 
reputatul om de știință, directo
rul Clinicii de hematologie de la 
Spitalul Fundeni și autorul piesei 
Cheile orașului Breda (piesă în
scrisă în repertoriul Teatrului 
Național) profesorul dr. Ștefan 
Bercearțu. (Cornelia Barbu)

Monotip
Nu mai încape îndoială că In 

ceasul de față se manifestă în 
România un interes dilatat pînă 
la entuziasm față de cultură. 
Dovezile sînt incontestabile. Enu
merăm doar cîteva. Teatrele sînt 
asaltate, unii autori de poezie 
sînt căutați cu aviditate nu nu
mai prin apariții editoriale, ci și 
în paginile revistelor, proza unor 
romancieri se editează — dar tot 
neîndestulător — în tiraje nu ne
glijabile, înseși cărțile de ideolo
gie, filosofie sau estetică cunosc o 
cerere neobișnuită, unele publicatii 
provoacă în ajunul apariției nopți 
de insomnie cititorilor... Așa e azi 
atitudinea cetățenilor republicii 
noastre socialiste față de actul de 
cultură. Dar să nu fim nedrepți 
nici cu trecutul. Și aici dovezile 
sînt neîndoioase. Au apărut și 
au trăit în această epocă foarte 
numeroase reviste, fără nici un 
sprijin, numai din entuziasmul 
tineresc al unor împătimiți de 
literatură. Nu numai în cele 
cîteva orașe mari ale țării au 
existat asemenea reviste, ele au 
proliferat, da, acesta e cuvîntul 
în multe din orășelele și tîrgurile 
noastre. Dar să revenim în pre
zent. Nu lipsesc nici azi aseme
nea acte de entuziasm. în acest 
colt de pagină am consemnat 
unele dintre ele : Studii vîlcene, 
Semenicul... La care adăugăm 
acum : Afirmarea, pagini literare 
sătmărene. Cea de-a doua apa
riție a publicației e o antologie 
alcătuită de Vasile Savinescu, 
ton Vădan. Ovidiu Suciu. Com
partimentele publicației : poezie, 
proză. însemnări, reportaje, in
terviuri. Afirmarea dă seama de 
entuziasm, dar și de talent și 
competență. Numeroși dintre co
laboratorii ei sătmăreni au deve
nit autori de cărți, au beneficiat 
de anumite distincții și premii, 
„în peisajul literar actual al pâr
tilor sătmărene, ne spune criti
cul Nae Antonescu, domină poe
zia, un privilegiu al inspirației și 
al tinereții creatoare, cu talente 
originale, diversificate ca mij
loace de exprimare și viziune 
artistică".

TRAIAN STOICA ■

Film

Alo, 
aterizează 
străbunica

Operele artistice în între
gime și structural originale 
sînt rare. Cărțile din cărți se 
fac. Filmele — din filme. Se 
împrumută tehnici, truvaiuri, 
expresii, imagini, orice ar 
servi ideii, ba uneori se îm
prumută chiar și ideile, sti
lurile, filosofia, viziunea ar
tistică. în artă se întîmplă de 
toate și arta rămîne artă eu 
o condiție : premisele să fie 
autentice. Personajul princi
pal din Alo, aterizează stră
bunica există. Există în via
ță, există în scheciurile de 
televiziune : adolescentul în- 
tîrziat, rîzgîiat și scîncit, re
dus și grosolan, suficient și 
infatuat, comod și meschin, 
ajuns cu timpul soț birocrat, 
grotesc și opac. Există în 
viață și în literatură și per
sonajul feminin principal al 
filmului : soția calmă, blin
da, inteligentă, harnică, în
țelegătoare, tandră, femeie șl 
mamă, soție și om al murtcii, 
frumoasă cînd nu e obosită, 
strălucitoare cînd este iubită. 
Mama Artă, atoateințelegă- 
toarea. nu refuză creatorului 
dreptul de a uni aceste două 
existențe. Dezvoltarea, creș
terea liberă a premiselor în 
cadrul acestei uniuni sfîrșeș- 
te însă în chip fatal în dra
mă. Creatorii au vrut altfel. 
Ei, scenarista Rodica Padina 
și regizorul Nicolae Cor jos, 
au ales mijloacele satirei. 
Dreptul lor. Satira merge 
însă într-un picior. Omul 
obtuz este făcut cu ou și cu 
oțet în aceeași măsură în 
care concomitent, soția- 
mamă este idealizată. Căsă
toria devine incompatibilă. 
Firesc. De bărbat ni se face 
lehamite și scîrbă. Pe EA o 
iubim. Virulența urcă senină 
și în hohote de rîs către 
deznodămîntul natural cînd 
realizatorii trimit pe pâmint 
o străbunică de la Satu 
Mare, de 75 de ani, deputată, 
viguroasă, sportivă, fără 
blugi, e drept, fiindcă nu se 
mai poartă, ca să refacă un 
cuplu incompatibil. Specta
torul continuă să rida de ga
gurile binecunoscute lui din 
emisiunile de varietăți de la 
televizor, dar sfîrșitul de
mersului străbunicii îl lasă 
rece, sfîrșitul nu-1 interesea
ză, fihnul trenează, curge 
spre nicăieri întrerupt rare
ori de poante mai mult sau 
mai puțin cunoscute.

în film mai există un per
sonaj real : autostopista, fe
meia superficială, frumoasă, 
spumoasă, parazită, langu
roasă și insinuantă. Ea există 
în realitate, există în filmele 
franțuzești și americane, cu 
budoar și telefoane albe pe 
sofale mițoase, cu casetofon 
și sticle cu etichete multico
lore. întreținerea budoarului 
o costă desigur dublu remu
nerația trogloditului nostru 
care este economist principal 
și pe deasupra mai are și 
trei copii. Și totuși exact pe 
acest nenorocit care nu e 
nici frumos, nici bogat, nici 
celebru, nici liber îl alege ea 
ca să-i achite notele extra
vagante de plată.

Imbecilul se întoarce la 
nevasta care-i ține loc de 
mamă, de femeie de serviciu, 
de soție, de tutore, pleacă de 
la amanta care oricum l-ar 
fi expediat eu un picior în 
dos, promite că se face bă
iat cuminte ca și cum ar fi 
avut de ales, iar femeia 
aceea extraordinară acceptă, 
ba chiar luptă pentru con
diția ei și se întoarce lîngă 
un soț incapabil structural 
să fie tandru.

Nestăpîni încă pe deplin 
pe mijloacele artei, realiza
torii au simțit nevoia de a 
le substitui, dar duioșia la 
care au apelat nu-i ajută, e 
forțată. îi ajută în schimb o 
echipă superbă de actori : 
Sebastian Papaiani, Adina 
Popescu, Tamara Buciucea- 
nu-Botez, Ileana Stana Io
nescu, Mimi Enăceanu;

NICOLAE CRISTACHE ■
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FLORIN COSTINESCU

„A vorbi despre tine, ea individ, si a 
vorbi despre Poezie sînt, desigur, două 
lucruri distincte. Substituirea — si în 
acest caz — este un act imoral, eu toate 

pare a avea „acoperire". Poetul trebuie 
x »-și ceară totul, sau aproape iotul, lui 

însuși_“

Oameni — lingouri
Aurul stării de dezagregare — 
poziția de drepți ;
oameni — lingouri ce stau în picioare.
Strălucire și fast — sunetul gol 
o, aur ce nu valorezi 
nici cit un strop de nămol,
Statuete mergînd — hilar ritual 
oameni—brățări, oameni—inele 
oameni — pocal
Singuri extrași din șinele lor —
Cit o palmă de-adinc, 
sînt ce sînt, nu ce vor.
Cifrei de vază inutile zerouri 
bogăție stearpă, de vid 
acești oameni — lingouri.

După aceea
Intre cel care ride cu gura pînă la urechi 
și cel mut de durere 
a fost întins un cablu 
pe care scamatorul face echilibristică 
așteptind aplauzele 1
Pudrat, sorcovă vie, 
el zhnbește binevoitor 
și din cînd in cind 
alunecă după scenariu,
Bravo, se strigă sub cupolă. 
Extraordinar, exclamă alții 
Scamatorul 
face echilibristică și pe aceste 
două cuvinte,
Pe timpul spectacolului 
cel care ride cu gnra pînă la urechi 

n-are voie nici să zîmbească, 
cel mut de durere 
n-are dreptul la nici o lacrimă 
După aceea, da ; doar după aceea 
dar reprezentația ține toată viața...

Stampă
O tobă care bate : bum 
intre acum și neacum, 
o trimbiță indurerind 
și-o zi cu soare cald și blind

O piață largă și un pod, 
mulțimi strigînd și-un eșafod... 
Nimic mai mult decît atît 
și zeii cinici, care rid..

Rai fugind printre degete
S-au deschis porțile hergheliilor, 
cai nărăvași taie iarba în goană, 
o calcă, o răsucesc, o aprind, 
copitele sfîrîie, aerul se încinge, 
miroase a sudoare proaspătă, fără frîu, 
e o duminică imensă de primăvară 
cu ghirlande împletite de mîini oe

coboară 
de-a dreptul din eer, 
din mîini nevăzute care ne mîngîie pe 

creștet 
ea pe piște copii emoționați de primirea 

premiului întîi, 
e parcă prima duminică de după nașterea 

lumii 
cind oamenii își îngăduie 
să zburde, căpiați de fericire

prin iarbă necosită ineă, 
Duminică, o, rai fugind printre degete 
ca mercurul oe arată temperatura in 

creștere a lumii.

Aproape recviem
Busola lumii, iată, cade 
se-nvălmășesc în vid monade 
sînt tot mai veștede și pale 
aceste puncte cardinale. 
Bolnavă de rugini ciudate 
ea nu mai poate să arate 
nici Sud, nici Nord, nici Est, nici Vest 
își este sieși tragic lest
Busola lumii, vis — lințoliu 
înlocuită de orgoliu 
de pumnul lui, neîndurătorul 
de un deget-cui : arătătorul

Fericire universală
Te ascunzi după colțul veacului 
fericire universală, 
himeră cu părul răvășit 
de atîta fugă 
spre secolul următor, 
mereu spre secolul următor.
Noi deveneam nevăzuti după colțul unei 

ease 
și strigam : gata, 
ne era de-ajuns 
să ne știm ascunși 
doar o clipă, 
ambasadoare în Țara Marilor Promisiuni 
fericire, universală 
de-abia de nu pui degetul 
cînd trebuie să te iscălești...

Globuri de miere
Aprinde-tc in cupola palmelor mele 
Cînd sîngeră a fîntînilor veșnică lacră, 
Șă te aud in pădurea cuvintelor oarbe 
Și-n lacrimi bătrine, de clipă săracă.

Dealuri oltenești

Aprinde-te în pleoapele mele pustii 
Pa niște albii explodînd de tăcere : 
Nu mă întreba dacă e noapte sau zi 
Lașă-mă să plîng cu planete de miere.

DAN MÎNATORU ■

Pe-acestc calme dealuri oltenești 
Unde lumina vine să deseînte 
Stau noaptea sub ulcelele cerești 
Părinții mei ca două linii frînte

Aici unde și iarba e de leac
Și noaptea-n suflet cresc păduri de tei 
Se-aud venind din fiecare veac
Ca un torent de foc străbunii mei

Din cinepă și lacrimi
Din cinepă și lacrimi 
muzica sîngelui meu. 
E asemeni izvorului 
eare îngheață 
bocind 
pînă la primăvară. 
Din cinepă și lacrimi 
zi de zi 
se naște 
icoană nouă 
a iubirii copilăriei, 
dor nepierit pe apă. 
Din «înepă și lacrimi, 
fată din adîncuri, 
din dafin 
eum te-ai închis 
in ochiul meu 
limpede mac 
pe marna visului Atharveî 
și-n fiecare mai îmi cobori 
in suflet mireasă.

Atentie

Esenin

Iubirea în sine

Șl pe cind arde clipa la mezat
Și trandafirii nopții ne sărută

•t Trupul meu cald și tînăr de bărbat
In ealme dealuri oltenești se mută

acum la joacă
. pmdește o primejdie.

peste introienita stepă 
poetul Esenin plutește 
cu caii lui albi

plutește

și lira vibrează 
prin cerul cu vodka 
de tare

vibrează

DANBOSOANCA

ADRIAN FRAȚILA ■

Sculptură de VIDA GEZA BPIA OLARU ■

Primesc un ordin scurt și orb 
Să rupă rindul și să moară 
Și asta de mai multe ori 
De dimineață pină-n seară

Ochi cenușii țintesc ușor
Prin țevi umplute eu tăcere
Soldații dintr-un plumb mai nou 
Aliniați pe etajere

Aproape toți au și uitat 
De ce porniră Ia bătaie 
Și uneori cad de pe cai 
Sau cîte-un braț li se mai taie

Rugul marelui somn, rugul din ramuri 
de tei

Și atunci, de-ai putea născoci
că o lume dintr-un singur cuvînt.

Pe colțul mesei e război 
Armata luptă glorioasă 
Toate păpușile-au fugit 
In eel mai sigur loc din casă

Și plîng in somn visînd eă n-au 
Măcar o inimă — să-i doară.

Curier literar

Tata
Tata ne urca pe genunchi 
cînd mi nea 
ducea cu dreapta dumicatul 
cv. stingă ținea ziarul 
(Adevărul sau Universul)

v am învățat alfabetul 
cultura pămintului...
r cînd am ajuns la 
uit
nători și pădure 
da s-a sculai, de la masă î

NATALIA FLORESCU ■

cuvinte de chiciură curg 
o troică de lacrimi și crivăț 
aleargă prin iarna rusească 

aleargă

din ceața lăptoasă 
rusalca se naște 
i irlind diademă de ghiață 

rusalca
GEORGE STANCA B

Aici cînd ninge "blind din univers 
Se-aud și bunii noștri dinspre soare 
Așa eum murmurarea unui vers
E-uh fel de zbor subțire de eocoare.

In noaptea de nuntă eu stelele. 
Neștiutor leagăn al diafanilor miei, 
Strălucitor, greu de ploaie. 
Albastra ploaie cu miros precis de 

benzină,
Și întăritat de prima seînteie de ură, 
își va ridica insolența pînă la eer 
Mușeînd norii cu înflorită, dulcea sa 

gură...
Rugul, teama de iubire, și Iubirea în 

sine. 
Certitudinea eă vei redeveni supusă 

cenușă 
Răspîndindu-te în iarbă și grîu. 
Voluptatea de a rupe sfintul lanț biologie 
Intorcindu-te in veșnicie
Cu într-o bulboană de riu, 
Urmărind
Din argint,
Din oglinzile Lebedei plutitoare
Pădurile mult rotundului colț de pămînt, 
Și atunci, de-ai putea sculpta părelnica 

boare,

Balada soldaților 
de plumb

Papagalii au 
punctul lor de vedere 
despre oameni, 
Noi oamenii normali 
încă mai credem eă 
sîntem greu de digerat. 
Dar pentru papagali 
sîntem o turmă de bastarzi 
cu intenții criminale, 
căci pentru ei 
ființa umană 
este doar ceva 
bun de subjugat, 
eu simfonii năuce 
întuneric ceață teamă. 
Cînd doarme planeta, 
atenție, 
PÂPAGAUI

' vor să ne înfulece...

ILIE VALENTIN ■
SANDU STEUAN ■ _ . . „ . . . ,

Satul dm brațele mamei
Un sat eu toate porțile în mine 
eu drumurile toate sub ninsori 
deapănă umbra anilor și urma 
pașilor mei prin ceață călători

Niște păduri ca niște mari castele 
la margine de timp departe-aproape 
răstălmăcesc in mine îndoiala 
și curgerea luminii pe sub pleoape

Satul acela jumătate-n ceruri 
in lacrimă zidit pe jumătate 
stă-n mine ea-ntr-o rugă sprijinit 
însă eu drumurile toate îngropate

Cu șatu-n brațe mama dă ocol 
pămintului și timpului anume 
să-mi iasă-n cale scamă neiuind 
că i se sting izvoarele spre lume

Satul în taina lumii sub cenuși 
îmi picură pe rana vieții leacul 
clopotul său in mine bate sfînt 
și-un zimbet de copil suspină veacul

GEORGE L. NIMIGEANU ■

Iris Valaha. Astfel de versuri: „Cînd ai trecut de pragul'tinereții / cînd cutele 
s-au adinciț pe frunte......" nu sînt deeît oarecari propoziții ce pot fi întîlnite în 
cel puțin cîteva sute de romane. Gheorghe Chireulescu. în poezia Plaja, cu un 
set de metafore lipsite de forță și originalitate (Femei culcate pe tăvi de nisip... 
bărbați trunchiuri de arbori visați... mozaic de culori și nude statui), sau în poezia 
Vîrste, unde „bătrînii sînt înțelepți ea marea... copiii au în piele zvîcniri de zbor", 
șe vede limpede că n-aveți nimic de spus, deocamdată. N. Mărățescu. Bănuim că 
în poezia Durere s-ar afla, cel puțin în intenție, multă simțire, dar e atît de naivă 
și depășită maniera în care scrieți, îneît, fără voia noastră, zîmbim citind o meta
foră.ca: „Blind întoarce către mine / Ochii-n lacrimi și cu greu / îmi șoptește ca 
o taină: / Mă sfîrșesc, odorul meu!" Dan Totoi. Simple versificări la Capătul 
cărora n-am găsit misterul pe care ați scontat a-1 depista în finalul a două poezii: 
„M-ai intrebat despre viață / și nu ți-am răspuns nimic. / Dă-mi mina" și „Omul 
va fi bogat / atunci cind / nu vor mai fi întrebări". Ana-Maria Coriciuc. Atît de 
tînără fiind, copil în clasa a Vil-a, și cu unele metafore destul de reușite, credem 
că ați evolua foarte bine în climatul unui cenaclu literar. Doina Rizac. Prea sînteți 
preocupată de construcții simetrice, cum ar fi, de exemplu, în Floarea de colț : 
„Floare de colț / ruptă din tăcerea nopții / dăruită bucuriei / ești VIAȚA..." După 
care strofă urmează alte patru strofe unde floarea de colț este ȚARA, PACEA, 
IUBIREA și FIUL MEU (de ce majuscule?!). Ce ne deranjează la aceasă simetrie? 
Faptul că metaforele nu au vigoare, acesta fiind, dealtfel, neajunsul mai tuturor 
poeziilor trimise. Sonia Enescu. Despre planurile unor viitoare romane ce vor 
alcătui o eventuală trilogie, nimic de spus. Scrieți-le! Despre cele cîteva poezii, 
fără să vă descurajăm în ce privește proza, deocamdată nu. Același răspuns și 
pentru următorii: Lacrima Drăghici, Gheorghe Constantin (Călărași), Dan Radulian, 
Gavrilă Damșa, Panait Mihai, Carmen Leulescu. Manuscrisele nu se înapoiasă.

VICTOR NÎȚĂS
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admiteau decît apărarea ultimului petec de pămint pînă 
la ultimul- om. în aeeasă ipoteză, să-mi fie permis să o 
numesc așa, trebuie să ne întărim într-o regiune deter
minată și să murim cu toții pe loc, bătîndu-ne. Acest 
triunghi al morții, ar fi făcut „pendant" in istorie ultimu
lui careu de la Waterloo, cu o latură și cu înaripatul 
cUvîht al lui Cambroune in minus! Ipoteza a fost studiată 
în amănunte și triunghiul morții a fost chiar trasat pe 
hartă în jurul Iașilor. E interesant de notat că nici chiar 
Misiunea militară franceză n-a aprobat această soluțiune. 
2) O altă soluțiune a adversarilor păcii separate era exodul 
peste Prut, exodul guvernului și țării legale bineînțeles, 
lăsindu-se Moldova in voia inamicului și a întâmplării. 
Această soluțiune prezenta însă mari greutăți.:. 3) Mai toată 
lumea insă, în cercurile care nu voiau să audă de negocieri 
cu inamicul, se grupa în jurul unei a treia soluțiuni. pe 
care o adoptasem și eu. Era o soluțiune care consta în 
faptul de a nu avea nici una. Ne aflam in stare de ar-, 
mistițiu; după convenția încheiată la Focșani fiecare parte 
avea dreptul său să denunțe armistițiul cu un preaviz de 
72 de ore — încolo era fără termen. Cine era să denunțe 
armistițiul? Noi? Era exclus, Rămîneâu nemții. Toate 
semnele erau că nici nemții nu-1 vor denunța. Aveau 
tot interesul să concentreze efortul lor pe frontul occi
dental; pentru ei lupta pe frontul oriental era sfîrșită prin 
prăbușirea Rusiei. Colțișorul nostru de pămînt era prea 
puțin important ca șă concentreze nemții o armată împo
triva lui. Era de pe atunci evident că soarta României 
după război nu se decidea pe frontul ei, ei aiurea. Părea 
prin urmare verosimil că starea de armistițiu să dureze 
pe frontul nostru pînă la pacea generală..."

STELIAN NEAGOE J?.

Transcriem următorul episod din capitolul „1917 — Oe- 
tombrie-Noiembrie" al Memoriilor lui Ion Gh. Duca — 
în care sînt evocate, în continuare, tribulațiile legate de 
silnicul armistițiu ce Urma să fie încheiat cu Puterile 
Centrale.

Mărturiile lui Duca, în această privință, au limpezime 
și o nealterată putere de convingere; a ambiționa noi să 
stbărcem cu orice preț comentarii „deștepte", ar fi să ne 
autoexilăm in cursa inabilului joc al forțării ușilor 
deschise.

Iată de ce considerăm mai benefică întregirea celor po
vestite de Ion Gh. Duca prin citarea, în simultan,'a unui, 
relevant (și inedit) pasaj din Amintirile „senatorului de 
Breasla" (C. Argetpiahu): „...lașul a fost ocupat în tot 
acest , timp cu discuția diverselor perspective ce ni se 
ofereau. Pornind de la siguranța că rușii nu se vor mai 
bate, orice s-ar întâmpla, și că urma să facem singuri 
față evenimentelor pe frontul nostru, lumea se împărțea 
in două: cei care nu voiau să facă pace cu nemții cu 
nici un preț și cei care primeau, cu durere, să o facă. 
Din cei care ar fi vrut să o facă cu plăcere, nu aveam, 
slavă domnului la Iași —- rămăseseră toți la .București. 
Dar in cele două categorii mai erau și subcategorii. Pină 
la sfirșitul lui ianuarie, pînă la ultimatumul nemțesc, 
trebuie să mărturisesc spre cinstea românilor, că marea 
majoritate nu voia să audă de vreo semnare de pace, 
căci o pace nu putea fi decît o capitulațiune, în. cohdițiu- 
nile în care ne aflam. Acești adversari ai păcii se grupau 
în jurul următoarelor, soluțiunl: 1) Un foarte mic număr de 
oameni, cîțiva conservatori din extrema francofilă (șl 
printre el, .lucru de necrezut. Take, Ionescu). cîțiva mili
tari și toți românii refugiați la Paris și în Occident, nu

lai- noi Seară la Consiliul de Miniștri, 
hand cunoștință de cele petrecute dimi
neața la Palat-, am hotărit firește în una
nimitate respingerea propunerii lui 
Troțki. După aceea generalul Prezan ne-a 

. expus .situația pe frontul nostru. Ne-a a- 
rătat că deocamdată în aproape toate ar
matele rusești aflătoare pe teritoriul nostru 
comitetele de soldați s-au rostit împotriva 
armistițiului, că o singură divizie a făcut 
armistițiu cu nemții, că generalul. Seerba- 
cev est e în cele mai bune simțăminte față 
de noi. că putem avea în el o încredere 
deplină. Ceea ce determinase această, pri- 

. mă atitudine a noastră era faptul că știrile 
din Rusia erau încă foarte contradictorii 
și evident că așa fiind datoria noastră 
elementară era să evităm a face, un gest 

\ care eu drept cuvînt în asemenea condi- 
țiuni ar fi putut fi interpretat cel puțin 
ea un gest pripit.

într-adevăr nordul Rusiei părea In mîi- 
aQe bolșevicilor dar Stavka. precum și 
Ucraina. Cubanul și cazacii păreau dispuși 

; să continuie lupta și să se transforme în 
: organizații proprii. Atît Scerbacev, cît si 

generalul Berthdot se arătau plini de în- 
! credere în privința Ucrainei și a cazacilor 

lui Kaledin. Ei vedeau deja posibilitatea 
de a reconstitui un front româno-rus cu 
sprijinul lor. Brătianu nu împărtășea op- 

; ’tlmis.mul lor și lucru curios nici Take lo- 
■ nescu, dar cît timp exista o speranță tre

buia să mai încercăm și să mal cîștlgăm 
ttmp. Aliatii îneîntați ne trimeteau tele- 

< grame de compătimire si de felldtăv!. Noi 
nu ne făceam însă iluzii, simțeam că în 
curind evenimentele se vor precipita ți 
iot la iscălireâ unui armistițiu na vor eon- 
strînge.

i Așa a șî fost. Nu mai târziu decît Ia 20 
noiembrie, generalul Scerbacev îi comuni
că lui Brătianu că mi mai poate stăpîhi 

• situația și că e pus în alternativa de a 
părăsi comandamentul sau de a propune 
el însuși armistițiul. Față de această co
municare, hotărîrea de la 18 de a respinge 

i , armistițiul, hotărîre care se întemeia în 
l primul rînd pe faptul că trupele rusești 
{ de pe teritoriul nostru refuzaseră pînă la 
’ acea dată să: se solidarizeze cu acțiunea 

lui Lenin și a lui Troțki, nu mai putea fi 
menținută acum cînd aceste trupe, peste 
capul comandantului lor, voiau să încete
ze lupta. într-adevăr știrile de la trupele 
rusești erau cît se poate de rele. Coman
dantul armatei de la Comănești ca și ge
neralul Rogoza de la Armata a IV-a fu
seseră arestati de soldați! lor. în plus, de 
la Roman ne venea vestea că trupe ru
sești au luat muniții de la depozitul din 
Săbăoani și că amenințau să bombardeze 
orașul. în asemenea condiții să continui 

, a refuza iscălireâ armistițiului ar fi în
semnat să ai peste cîteva zile anarhia ru
sească pe teritoriu și înaintarea germani
lor — adică dezastrul complet și defini
tiv. în schimb iscălireâ armistițiului In- 
«gmna a câștiga timp...

în urma convorbirilor cu miniștrii aliaU 
din Iași, Brătianu i-a convins că nu a- 
vem de astă dată altă ieșire decît aceea 
de a începe cu puterile aliate tratative în 
vederea încheierii unui armistițiu. Ba mai 
mult încă, i-a determinat să iscălească în 
numele țărilor pe care le reprezentau un 
act prin care ne autorizau să încheiem 
acest armistițiu și recunosc că ne-am în
deplinit întreaga datorie fată de Aliati — 
aceștia ne mai avînd dreptul să ne ceară 
deocamdată nici un sacrificiu militar. Era 
desigur din partea, lui Brătianu b lovitură 
de maestru. E adevărat că- actul avea o 
parte slabă — Saint-Aulaire, Barclay ți 
Fasciotti și Vopicka nu erau autorizati de 
guvernele lor să dea lui Brătianu această 
deslegare. Rămînea deci să obție ulterior 
ratificarea iscăliturii lor. Dar avînd în 
vedere împrejurările, Brătianu nu se în
doia că ei vor obține-o. Și de altminteri 
faptul că reprezentanții- Aliatilor ad, adi
că cei ce se aflau la fața locului, cei ce 
cunoșteau pe deplin situația, recunoscu- 
seră că noi nu aveam altă ieșire — con
stituia pentru hotărîrea noastră un aport 
moral de o netăgăduită valoare și putea 
oricînd fi invocat de noi cu succes față de 
întreaga opinie publică nepărtinitoare a 
lumii.

înarmat cu acest document, Brătianu a

1917—OCTOMBRIE—NOIEMBRIE a»
convocat pentru zilia de 29 noiembrie, ora 
IO1/?, un Consiliu de Miniștri la Palat sub 
președenția • regelu ii- La acest consiliu au 
fost din noir chemați și:generalii Pr'ezan, 
Averfescu și Eremia Grigoreseii. Costinescu 
singur a lipsit fiind din ce în ce mai bol
nav. Brătianu a' expus .sit uat ia, schimbă
rile intervenite și după be a desfășurat 
toate argumentele a conchis ca să trimetem. 
delegații’ împreună eu • armatele de sub 
comandă lui Scerbacev in vederea înche" 
ieri! unui armistițiu cu Puterile Centrale. 
Toți miniștri fără nici o notă discordantă 
au aprobat propunerea lui.

Brăliănu avusese de alifel precăuțiunea 
să declare' categoric că el înțelege să dea 
acestui armistițiu numai un caracter ml- 
litar, nicidecum și unul politie. Rușii vor, 
prin armistițiu, să ajungă la pacea sepa
rată. noi suferim.armistițiul ca o dureroa
să și fatală consecință a' armistițiului ru
sesc și îl încheiem spre a cîșliga timp țl 
cu speranța că îri răstimp vor surveni, 
fie în Rusia, fie’pe frontul occidental, eve- 
'nimeftte care să rfe îngăduie a continua 
lupta. Brătianu firește o spune’â — și' era 
dator să o spine — dar tie fapt hu-și făcea 
nici o iluzie, considera precum am mai 
arătat-o frontul’ rusesc’ ca definitiv pier
dut pentru Aliați și prin urmare rolul mi
litar al Rothiâiiiel ca ' terminat pînă la hirt 
împrexurări. .

Pe Take Ionescu ttu'.1-ăm înțeles’ bine șî 
fcîndind.u-.mă o ii-i' înțeleg nici ăzi atitudi
nea. In conversații particulare era contra 
politicii luj Brătianu, pretindba mereu că 
ran pierde definitiv1 îtt^dta^'Al^ șl 
benetâciile jertfblpr, (narilor hoasțre jert
fe în Consiliul, dr? Miniștri de cite bri tre
buia să se ia o hotărire Și prin urmare să 
spuie cuvîntâM său ăutorifeit; hotărît și ctl 
răspundere, împărtășea’ părerile lui Bră
tianu. De fapt vedea că nu e altceva de 
făcut decît ceea ce făceam noi și oficial 
aderă la hot&rîrile noastre ; pe de altă 
parte voia să >apară: ABaților mai credin
cios decît Brătianu și atunci în particular 
combatea deciziile ce purtau propria Iscă
litură. Era se vede sugestionat de imagi
nea lui lands cu cele două fețe.

în orice caz Averescu. știind probabil din 
indiscrețiile lașului starea de spirit a lui 
Take Ionescu, a crezut momentul potrivit 
pentru a face o intrigă. Și după ce Bră
tianu a vorbit, a cerut și el cuvîntul și cu 
un aer mefistofelic a cerut guvernului lă
muriri asupra scopului armis tițiului. Desi
gur spre surprinderea lui a putut* repede 
constata că Brătianu și Take Ionescu sînt 
de acord, căci ambii i-au răspuns invocînd 
aceleași argumente și chiar aproape cu a- 
celeași cuvinte. Atunci Averescu a arun
cat o nouă săgeată de astă dată vădit pen
tru a plictisi pe rege. A întrebat dacă e 
absolut nevoie să fnmetem șUnoi delegați, 
dacă nu sînt de ajuns delegmii ruși întru- 
cît armata noastră a fost sub comanda
ment rusesc. Regele care era. foarte gelos 
de prerogativele lui a protestat imediat 
cu indignare iar faptul în sine fiind ine
xact — și de bună seamă Averescu o știa 
— Brătianu și chiar generalul Grigorescu 
i-au arătat cu dovezi netemeinicia suspec
tei sale afirmațiunl.

în afară de aceste două mici incidente, 
consiliul s-a terminat repede. Hotărîrea lui 
se putea rezuma astfel ; România trtmete 
delegati la Focșani împreună cu delegații 
generalului Scerbacev. Acești delegați vor 
fi generalul Lupeșcu și coloneii Condees- 
cu. Rășcânu și Mladian. EI vor primi in- 
strucții scrise. Generalul Prezan va 
căuta să obție de la generalul Scerbacev 
ca instrucțiile delegatilor lui să fie iden
tice cu alor noștri. Delegatii noștri vor 
trebui să declare lămurit și în toate împre
jurările că instrucțiile lor sînt pur mili
tare. Dacă delegații inamici vor căuta să 
afle ceva despre intențiile noastre politice, 
ei se vor mărgini sistematic să răspundă 
că nu știu nimic, că vor referi guvernului. 
Durata armistițiului nostru va trebui fi
rește să fie acea a armistițiului rusesc. Ri- 
dicînd ședința, regele emoționat ne-a spus : 
„Cînd am intrat în război știam că va fl 
greu, prevedeam chiar că se poate să fim 

invinșl ; nu mi-a putut inșâ . trece prin 
minte că vom fi victima unui act de tră
dare fără, precedent în istorie și că .astfel 
va veni o zi ca eea de azi în care să țre- 
buiască să ne gîndim cum să ieșim cu 
onoare fără a ne sinucide". încă o dată 
regele sintetizase -de minune situația.

Pe cît se putea în așa tragice, împreju-. 
rări, lucrurile mergeau deci bine, Repre
zentanții Aliatilor primiseră de, la guver
nele lor instrucții să aprobe armistițiul 
nostru — cu alte cuvinte ratificarea actu
lui iscălit de ei și remis lui Brătianu, Vic
tor Antonescu telegrafia din Paris că Cle
menceau pricepuse inexorabila necesitate 
a hotărîrii noastre, că din toată inima de- 
nlîngear dramatica situație în care eroica 
noastră națiune se afla, că sîniom „des 
gens ebies“ și că ne va acorda tot ce-1 
vom vere. Mai mult însă. Clemenceau te
legrafiase lui Brătianu că regretă că în 
situația în care am fost puși de ruși, eroi
ca noastră armată e obligată să depuie 
m-mole. dar că este convins eă în strînsă 
legătură ce avem cu Aliații vom face 
totul ca să luptăm cit se va putea.

Pe cînd Brătianu. pgofitînd de această 
bună atmosferă si legîndu-se de sfîrșitul 
telegramei lui Clemenceau, se pregătea 
să-i răsbundă și să-i arate adevărata noas
tră situație și prin urmare ce pot si ce nu 
not core Aliații de la noî — ne. pomenim 
deodată cu vestea din Paris, că. Clemen- 
coau e furios, că ne acuză de trădare și 
că deCtâră nici mai' mult nici tnrri puțin des 
cît că nu ne mai consideră ea aliatii lor. Nu 
mal pricepem nimic. Dar. eu . cîteva zile, 
cu cîteva ceasuri- inairite Saint-Aulaire 
primise telegrame care aprobați consimtă^ 
mînful ce ne dăduse! în Scris, iar telegra
mele 1uî Victor Antonescu și ale lui Cle
menceau erau ari și confirmau solemnă 
hnrObare s . Aliatilor. Ce putuse deci să se 
mtîmoie ?

Dună cîteva zile am deslușit enigma. 
Generalul-Berthelot, fără știrea lui Saint- 
Aulaife și neste capul lui. telegrafiase șe- 
fobd său Ierarhic- direct, ministrului de 
război adică lui Clemenceau, arătându-î că 
n-a fost consultat în luarea hotărîrii noas
tre. afirmînd că noi. putem să rezistăm 
dar că nu vrem și insinuînd dacă nu. chiar 
nfifmînd — nu știu precis fiindcă n-am 
avut în mînă textul însuși al telegramei 
lui — că toate acestea Brătianu ,le face 
fiindcă vrea să ajungă la pacea separată 
■și să schimbe directivele politicii noastre 
externe. La primirea acastor vești. Cle
menceau — care era violent, impulsiv și 
care probabil nu citise decît distrat sau 
deloc telegramele lui Saint-Aulaire, care 
erau adresate Quailui d’Orsay, adică nu 
Iul direct — a izbucnit fără să-și dea sea
mă de consecințele accesului său de mînie. 
ne-a amenințat pe noi și a dezavuat pe 
bietul dn. de Saint-Aulaire.

Brătianu era cu atît mai indignat pe ge
neralul Berthelot, cu cît telegrafiase șl 
inexactități materiale lui Clemenceau. 
Asa. spre pildă, afirmarea lui că Brătianu 
hotărîsșe încheierea armistițiului fără să-l 
consulte — era pur .și simplu un neadevăr. 
El fusese, dim,potrivă, prima persoană pe 
care Brătianu o consultase imediat după 
ce Scerbacev îi declarase că nu-și mai 
poate stăpîni trupele și că dacă nu face 
armistițiul, peste cîteva zile un prapurclc 
bolșevic va- fi în fruntea milionului de 
soldați ruși ce se aflau pe teritoriul ro
mânesc. Convorbirea aceasta avusese loc 
de față fiind generalii Prezan. lancoves- 
cu — Berthelot recunoscînd temeinicia ar
gumentației lui Brătianu șl nu-i făcuse 
nici o obiecție. Cum era deci cu putință 
să sușție acum că n-a știut nimic și că 
n-a convenit la nimic ? Ce determinase pe 
acest om. care ne dăduse pînă atunci atâ
tea dovezi de caracter, de lealitate, să co
mită aproape un act de felonie ?

Cred că doi au fost factorii care au de
terminat această stranie atitudine a ge
neralului Berthelot. Primul a fost dragos
tea lui de Franța și al doilea anume influ
ențe ce s-au exercitat în acel moment a- 
supra lui. într-adevăr perspectiva năruirii 
definitive a frontului rusesc i-a întunecat 

judecata. Ideea că toată armata aer-asța 
«ermană, înșirată de la Baltică pînă la 
Marea Neagră, va deveni disponibila și. că 
va fi aruncată de Hindenburg pe fronțul 
francez îl înfricoșa și îl înnebunea. Consi
derat- deci- de datoria lui de francez., de 
ostaș; francez, să facă totul, absolut tot 
ee-i’ va sta în putință ca să îmniedfi- 
ceasta catastrofă. Ucrainienii trei 
neapărat reînviati ca nație și armată de- 
sine-stătătoare. Cazacii lui Kaledin tre
buiau organizați, ajutați cu arme și ca 
banii La Stavka, comandantul Duhonin. 
trebuia menținut .și impus. O trupă tre
buia organizată in grabă pentru a respinge 
ne prapurcicul Krilenko care înainta spre 
Mohilev cu o trupă de bolșevici iar Româ
nia — România trebuia să lupte, să lupte 
nînft Iîi ultimul om. Aceasta ci-a datoriei ei 
către Aliați, către scumpa lui Franță. Că 
într^o asemenea luptă România se distru
ge fără folos real pentru Aliâți, acestea 
erau eonsiderățiuni politice, de care el. ,ge- 
neralul. militarul Berthelot nu avea să se 
preocupe. Puteau întârzia cîteva să’ ’ 
mini de înotă eroică a armatei rom 
transportarea no frontul francez a cita 
divizii germane? Dacă da. atâta îl prii 
îl Interoga pe el. Putea fi cetățean de 
noare ai României dar mal presus de tr 
era francez si ea atare interesele Frai 
trebuiau să primeze cir dcsăvîrsire tete 
sole României. Să piară Romă-nia 
Franța să scâne. ’ _ .

Dăr- ne'lîngă' aceste' cohsideratâttei nhtite 
cam, simpliste de militar care 'nu nr teene 
toate, eontingențete lucrurilor, dar onora
bile orin marele.' prin sineefiii patriotism 
ce le însuflețea, au-contribuit desigur în 
atitudinea de âțimei-a generalului Berthes 
lot și precum am șmis-o âhmne' influWc, 
Din nenoroeli'e influente româhe.stâ. în 
dorința lut Take IbhȘ&u- și ă: prietenilor 
Iții de a se tafățișa mo eu ca cri mai a- 
prigi susțlnătrtrî ai Alirttilorl în pornirea'’ 
lor de a le enmnl iec îhtbttleșiîha s> in 
toate. în nenorocita noastră ipfirmifâte 
nafională de a ho ponegri uclversarii ih- 
ternl ne arenă Internațională, coiogii con t 
servatori h-âii, putut scăpa nici în aceste 
irnajce cline de ispită Ara deniinfn. ne 
Brătianu Aliaților. Așa fiind s-au dus ia 
Rșint-Aulpjre si la generalul Berthclo1 să 
le spună eă ei nu sînt de acord cu nnlittea 
lui Brătianu. că Aliatii ar trebui să se fe
rească de el. că intențiile lui sînt susnerte, 
eă în fundul sufletului său a fost întot
deauna o tendință spre germanofilism. că 
armata vrea să reziste, că ea pohte să re
ziste. că ei — ei adevăratii prieteni ai ali
anței — sînt dispuși să îndemne armate la 
rezistentă pînă la capăt, precum și să se 
retragă prin interiorul Rusiei- pină unde 
Aliatii vor crede de cuvință.

La Saint-Aid sire aceste raționamente nu 
"ăseau nici un răsunet. El avea un simt 
prea ascuțit al realităților ca să nu vază 
că punctul de vedere al lui Brătianu era 
singurul pe care un prim-rmnistru al 
României, conștient de datoriile sale că 
tre țara sa, le putea susține. Afară de a- 
reasta. în contactul lor aproape zilnic la 
Iași. Saint-Aulaire dobîndise o deosebită 
considerațiune pentru Brătianu. Judecata 
lui îi impunea. De cîteva luni. deja erau 
ne toate chestiunile pe deplin de acord- 
în fine, Saint-Aulaire. își dădea perfect 
de bine seamă că distrugerea definitivă a 
armatei române printr-o rezistentă de cî
teva săntămîni nu putea fi de nici un fo
los real Franței și în orice caz ea nu putea 
influența întru nimic rezultatul final al 
războiului. Demersurile ca cele ale mi
niștrilor conservatori puteau cel . mult 
iigni finețea naturală a sufletului d-lui 
de Saint-Aulaire. în aceste împrejurări, în 
genere, atitudinea lui Saint-Aulaire a fost 
«tît de leală, atît de prietenească, atît de 
înțelegătoare îneît îi datorăm fără îndo
ială o recunoștință națională. Meritul său 
e cu atît mai mare cu cît fiind dezavua! 
de Clemenceau, amenințat chiar cu reche
marea. el nu s-a sfiit să-și menție părerile 
spunînd fără înconjur celor de îa Paris ci 
ei sînt liberi să-l înlocuiască dacă cred d< 
cuviință dar că el cît va fi la postul ? 
nu va putea telegrafia guvernului său 
cît ceea ce crede că e drept și bine, fiin 
numai astfel are conștiința că servește 
adevărat interesele Franței.
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Cavalleria rusticană

și dirijorul afon

— Ce voci. Dumnezeule! exclamă re
dactorul muzical. Va fi un triumf. N-am 
mai întîlnit o asemenea armonie la un 
eor. Ce cîntă?

Instructorul artistic jubila.
— Eram sigur c-o să vă placă, zise. 

S-a muncit pe spetite. Fiecare voce în 
parte. Zile și nopți. Cantonament. Discu
ții de la om la om. Disciplină. Textul 
a fost adaptat și aprobat de comitetul de 
conducere. Ați observat cred că, deși cîntă 
împreună, fiecare pronunță altceva și iată 
ce iese: perfecțiunea!...

— Dar ce cîntă? deveni nerăbdător re
dactorul.

Instructorul artistic jubila în continuare.
— Corul țăranilor, zise, din Cavalleria 

rusticana...
— Ei, asta-i acum! Nici nu știi ce cîntă... 

Ia ascultă cum sună Corul țăranilor: Ta 
ta ta ta... Cu totul altceva.

— Exact!
— Ba nu-i deloc exact. Ta ta ta ta e 

una și ce cîntă minunății ăștia e cu to
tul și cu totul altceva: Du... du du du... 
< Cred că-ți dai seama?

— Iar eu vă spun că este vorba de 
Corul țăranilor...

— Cheamă-1, te rog, pe dirijor! ordonă 
scurt redactorul.

— Ce cîntă, tovarășe dirijor, frumoșii 
ăștia ai dumitale?

— Cu respect vă informez, începu di- 
rijorrd, că este vorba de Corul țăranilor 
di. .Cavalleria rusticana.

— Ați înnebunit, se înfurie redactorul. 
Cîntați magnific și habar nu aveți ce 
cîntați. Dumneata știi cum începe corul 
țăranilor? Ia ascultă: Ta ta ta ta...

— Corect, confirmă inimosul dirijor : 
La fel cîntăm și noi : Du... du du du... du.

NICOLAE CRISTACHE H

Hipism

în pragul derby-ului
Sărbătoarea calului, acest derby în care 

aleargă an de an cei mai buni trăpași de 
4 ani, crescuți în hergheliile Dor Mărunt 
ț. Rușețu, va aduce peste cîteva zile in 
fa*a coroanei cu lauri pe șeful generației.

Dar' care va fi el ?
Numai cei care îi- cunosc pe participanți 

de la 2 ani, verificîndu-le zilnic viteza și 
rezistența, pot anticipa această cursă pe 
distanța de 2 800 m.

Campionul național al derby-ului, dri
verul Mircea Ștefănescu (6 derby-uri cîști- 
gate, egalindu-1 pe regretatul loșca Szabo), 
se va prezenta de data aceasta cu Sibila, 
care, mărturisește antrenorul, „promite o 
cursă bună, încercînd să atace chiar fa- 
voriții".

„Eu îmi păstrez optimismul"
(Urmare din pagina 24)

alocația unui jucător e, pe zi. 54 de lei, 
iar un mușchi de vită costă, la restaurant, 
30 ?! Cine, vă întreb ?

— Mai sînt și alte probleme încă nere
zolvate, tovarășe Hașoti ?

— Ne-am bucurat și ne bucurăm, la ni
vel de municipiu mai ales, de un sprijin 
substanțial. La nivel de club însă, mai 
sint necazuri. Iată, întreg bugetul a fost 
realizat, cit a fost realizat, numai din în
casări. Sectorul economic al clubului n-a 
cuat nici o inițiativă și ne aflăm în situa
ția de a număra zero membri cotizanți ?! 
Cu chiu, cu vai, am izbutit să facem, după 
incheierea sezonului, 5 mii de insigne și 

sute de fanioane ?! Credeți că e în re
gulă ?

— Noi nu credem nimic, tovarășe Hașoti, 
noi întrebăm. Publicul a fost alături de 
echipă ?

— Teoretic, da. Publicul a venit, a a- 
?laudat și, uneori, a trișat.

— Poftim ?!
— Ați auzit bine, a trișat Decît să dea 

1 lei pe bilet, a preferat să strecoare 3 lei 
n palma oamenilor de la intrare. Am în- 
reprinis, cu miliția, un sondaj și ne-am 
ămurit. Altfel, publicul Constanței e cald, 
îătimaș chiar. Dar numai cu moralul nu 
e poate ține o echipă de fotbal, care mai ' - 
ire, vezi bine, și pretenții că reprezintă 
:ev".

— Sincer, credeți că F.C. Constanța va 
•ezista în A ?

— O, da.
— De fapt, nimeni nu zice nu !
— Și-atunci, vreți să zic eu?! Dacă mai 
ăsim 3 piese, nu mai multe, facem o echi- 

>ă de locul 8. în sezonul trecut. Constanța 
jucat, nu exagerez, cam la nivelul Poli- 

ehnicii Timișoara, care merge in Cupa 
idelor. Amicalele pe care le-am disputat, 
—1 cu Dinamo, 4—0 cu Jiul, 2—1 cu Ar- 
eșul, altele, mi-au întărit optimismul.
— La noi, toată lumea joacă bine ami- 

alele, nu ?

Comerțul de artă
• Se desfășoară de mulți 

ani, atît în București cît și in 
marile orașe ale țării, un co
merț cu mărfuri de un fel 
deosebit. Sint o parte din 
ceea ce reprezintă „produc- 
ția“ membrilor Fondului 
plastic. Cu modestie, perse
verență și înaltă profesiona- 
litate, oferta magazinelor 
fondului și-a croit drum 
spre sufletul nostru, atît în 
calitate de cumpărători cît și 
de specialiști în comerț. Și 
astfel întîlnim aceste măr
furi și în rafturile unităților 
comerțului, în primul rind 
la cele de lux, dar intr-un 
cadru adecvat și în univer
sale. Priceperea și rafina
mentul artiștilor și, nu in 
ultimul rind, fantezia lor ne
limitată au cucerit deja un 
larg cerc de cumpărători. De 
la țesături la confecții, de 
la articole de podoabă la 
cele decorative, întregul sor
timent degajă pricepere, in
ventivitate, har artistic. Fie
care dintre noi are zone di
ferite ale interesului dar nu 
se poate ca cineva să nu re
marce creațiile deosebite în 
domeniul sticlăriei, ceramicii 
și pionieratul realizat în 
marochinărie, prin folosirea 
deșeurilor de piele. Artiștii 
au demonstrat, incă în urmă 
cu mulți ani, ce comori de 
util și plăcut se pot executa 
din deșeuri. Vă invit să vi
zitați aceste magazine. Nu 
este neapărat nevoie să 
cumpărați. Dealtfel și acesta 
este rostul lor ! Veți avea 
ocazia contactului nemijlocit 
cu frumosul și bunul-gust. 
Simțim cu toții necesitatea 
de a lua asemenea lecții, 
unde nu se învață niciodată 
destul și la care e bine me
reu să ne întoarcem, in do
rința de a ne- perfecționa 
mereu pe noi înșine.

MANOLE IOSIPER H

Perjar, favoritul nr. 1, va fi condus 
de Gheorghe Vasile, care, declara cu se
ninătate, „va fi un derby deschis, caii au 
șanse apropiate". Are o mare încredere 
in Perjar, dar ii consideră adversari pu
ternici pe Oscior și Garanta.

Oscior, al cărui antrenor, Brailovschi, ne 
mărturisește că „e un cal foarte capri
cios, nu-i place căldura și preferă toamna", 
este în același timp calul surprizelor.

Garanta, avîndu-1 antrenor pe Mari
nescu Traian și cîștigind premiul de în
cercare la 2 400 m, are, de asemenea, șansa 
surprizei, chiar dacă driverul il consideră 
pe „Perjar șef de .generație".

Gheorghe Nicolae, care va conduce calul 
Catren, este cel mai optimist, dorind să-și 
întreacă fratele. Tot el mai aduce in cursă 
și pe Huhlou, condus de Nacu Alexandru.

Oană Ion, care va participa cu Riguros, 
crede în „lupta dintre Perjar și Tufana și 
bineînțeles în surprize".

Tufana va fi condusă de Tănase 
Gheorghe, de asemenea, adeptul surpri

— Știu eu ? în plus, în A se joacă mai 
ușor, adică ești lăsat să arăți ce poți, dacă 
poți. Te lasă adversarii,. te lasă arbitrii, te 
lasă, în deplasare, publicul.

— Cu alte cuvinte...
— Vorba poetului, om muri și-om vedea, 

dar eu îmi păstrez optimismul.

„Venirea lui Dobrin a compensat 
plecarea a 4 titulari!"

(Urmare din pagina 24)

determinat pe Dobrin nu doar să treacă 
de la i C. Argeș la Tirgoviște, ci să și 
joace atît de bine la noua sa echipă ? !

— Cînd a plecat de la F.C. Argeș a 
avut motivele lui, n-are rost să mai 
scormonim acum trecutul. Dacă a jucat 
bine la Tirgoviște, ăsta e poale și me
ritul nostru, al antrenorilor, fiindcă am 
știut să-1 pregătim pe Dobrin pentru joc, 
nu pentru antrenament ! Am curajul să 
susțin asta, chiar dacă se vor supăra 
cițiva tehnicieni de la federație. De ase
menea, l-am lăsat în rolul său, acela 
de creator, pentru că ăsta e lucrul pe 
care-1 face prin excelență.

— interviul nostru e pe cale să se 
transforme într-o discuție despre Do
brin. Am putea vorbi așa pînă mîine 
seară ! Ce ziceți însă despre ceilalți ju
cători ?

— Ne-am bazat pe un schelet de echipă 
care i-a cuprins pe portarul Voinea, 
fundașii centrali Ene și Dumitrescu, 
fundașul lateral stingă Pitaru (pe care 
l-am propus și pentru „națională"), mij
locașii Gheorghe și Economu, apoi Greaca 
pe extrema dreaptă și bineînțeles Do
brin. Sînt sigur, în paranteză fie spus, 
că acest cuplu Dobrin-Greaca va chinui 
multe apărări și în Divizia A ! Ceilalți 
jucători,, adică Niculescu, Filipescu. Con
stantin, Alexandru, Sava, Margelatu și 
mai tinerii Eftimie și Popescu s-au com
portat cu toții satisfăcător, creînd un 
nucleu omogen, cu o reală sudură su
fletească.

Cronica șoselei

Un accident misterios ?
Timp frumos, soare, asfaltul uscat, con

diții optime de circulație pe drumul na
țional nr. 2 in apropiere de Bacău. La vo
lanul autoturismului, M. F. rulează cu vi
teză ponderată spre casă, după o vizită la 
niște rude în județul Vaslui. Drumul nu e 
deloc plictisitor. După porțiuni relativ 
scurte de aliniament urmează curbe nu 
prea periculoase, rampe, pante, într-un 
cuvint elemente geometrice de drum care 
impun pilotului atenție și concentrare in 
timpul conducerii. Aparent fără nici un 
motiv, pilotul trece pe sensul opus de 
mers și se tamponează puternic de roaita 
din spate a unui tractor. După coliziune, 
autoturismul care iși pierduse aripa și 
portiera din stingă face o rotație de 180 °. 
In cele cîteva secunde cît durează această 
secvență, pilotul este ejectat din autove
hicul și expediat sub roțile autoturismu
lui. Suferă multiple leziuni și fracturi și 
moare în timp ce este transportat la spi
tal. Se apreciază că portul centurii de si
guranță ar fi împiedicat proiectarea pe 
asfaltul șoselei a pilotului. Se pun fel de 
fel de întrebări in legătură cu cauzele ac
cidentului. Cea mai plauzibilă explicație 
pare ațipirea la volan. Aprofundarea cer
cetărilor aduce însă la iveală elemente 
noi. Tractoristul care conducea tractorul 
în care s-a izbit autoturismul declară : 
„Șoferul Daciei era prăbușit pe volan și 
mult aplecat pe partea dreaptă. Era clar 
că mașina nu mai era deloc controlată. Nu 
mi s-a întîmplat oricum niciodată să văd 
un șofer omorît de propria sa mașină". 
Investigațiile făcute în legătură cu acest 
accident scot la iveală că pilotul era un 
om deosebit de ponderat. Nu consuma 
deloc alcool, conducea preventiv și chiar 
cînd era cu dreptatea de partea lui lăsa 
drum liber celor care „forțau nota" ori 
se dovedeau excesiv de grăbiți.

Sînt consultați și medicii, după care lu- 
crurile încep să se clarifice. Pilotul sufe
rea de diabet zaharat. Analizele pun în 
evidență o glicemie extrem de scăzută 
(0,25 gr %0). iar medicul legist ajunge la 
concluzia că în momentele premergătoare 
accidentului șoferul era în comă hipogli- 
cemică. Se verifică detaliat autoturismul, 
stabilindu-se că maneta schimbătorului de 
viteză rămăsese blocată în treapta a IlI-a. 
Se exclude deci o pierdere a controlului

zelor. Acest mare antrenor mai scoate în 
cursă și calul Trucaj, avîndu-1 conducă
tor pe tânărul Dumitru Mihai.

In timp ce mărturiile antrenorilor ne 
fac să credem în spectaculozitatea der- 
by-uluâ, conducerea hipodromului ne asi
gură că această unitate de antrenare si 
calificare a calului de rasă va lua aspect 
de sărbătoare, toate alergările etalind. ele
mentele cele mai valoroase.

Din conducerea hipodromului, inginerul 
Ion Voinea ține să adauge că derby-ul. 
care aduce în fața noastră 3 confruntări : 
între herghelii, între cai și între driveri, 
de data aceasta adaugă ca element nou 
confruntarea între vechea generație a 
driverilor și cea care-i va lua locul. (Pe 
lingă driverii din pragul pensionării, vor 
participa tineri viitori antrenori : Dumi
tru Mihai, Nacu Alexandru, Nicolae V. 
Nicolae.)

Alătur părerilor celor din sulky, senti
mentul că Perjar va fi aureolat.

ELENA ȘTEFĂNESCU £

— Cum vedeți campionatul care ur
mează ?

— Va fi greu, fără îndoială. Vezi dum
neata, în Divizia B noi am avut echipa 
cu cele mai mari valori individuale din 
serie. în „A“ va fi însă invers, avanta- 

' jul valoric fiind de partea adversarilor. 
Singurul remediu al acestei situații este 
munca. Atît eu cît și colegul meu Radu 
Jercan ne străduim să-i facem pe ju
cători să înțeleagă că pentru a face față 
jocurilor din prima divizie e nevoie de 
mult mai mult efort și că numai așa ne 
vom putea menține. Vom încerca să com
pletăm lotul cu cițiva jucători de la
echipe divizionare B, sperînd de aseme
nea din tot sufletul ca Dobrin să nu 
plece !

ir „Vom rămîne în <A>!"
(Urmare din pagina 24)

— Vara trecută, înaintea startului, v-ați 
ferit să folosiți cuvîntul „promovare". Ne 
puteți spune de ce ?

— Pe de o parte, pentru starea de fapte 
găsită aici, la care m-am referit deja. Pe 
de altă parte, am luat echipa cu convin
gerea că o voi promova în termen de doi 
ani. Că s-a întîmplat mai repede, cred că 
n-am supărat pe nimeni.

— Sîntem siguri. Ați avut, pe parcurs, 
momente de cumpănă ?

—• Am avut unul singur. Timpul scurt 
dinaintea startului, problemele ce s-au 
ivit nu au favorizat o pregătire minu
țioasă și, cu tot startul bun, după 6—7 
etape echipa dădea semne de oboseală. 
Ne-am redresat din mers, terminînd turul 
în forță. în schimb, în iarnă ne-am pre
gătit foarte bine, reușind ca să ne des
prindem de urmăritori după 7 etape.

— Tovarășe Czako, a fost U.T.A. de de
parte cea mal bună echipă în serie ?

— Loturi egale sau apropiate valoric de 

mașinii din pricina excesului de viteză. 
Acest accident, in care își pierde viața un 
intelectual de mare valoare, aduce în dis
cuție o problemă de prim ordin și anume 
aceea a unor bolnavi cronic care continuă 
să conducă autovehicule, deși cunosc că 
suferă de maladii grave și că in orice mo
ment, pierzîndu-și cunoștința, pot scăpa 
de sub control autovehiculele respective. 
Se crede in mod total greșit că numai un 
autovehicul greu, o autobasculantă, un 
autobuz, un autotren pot face' ravagii pe 
șosea în ipoteza pierderii controlului vo
lanului. Nimic mai fals- Nenumărate acci
dente au demonstrat că și autoturismele 
scăpate de sub control pot provoca ade
vărate catastrofe.

Un autovehicul ușor care a zburat peste 
scuarul median, ajungînd pe sensul opus, 
a dat o lovitură de berbec unui autobuz, 
rășturnîndu-1. Patru persoane* și-au pier
dut viața și cinci au fost grav rănite.

O Dacia 1300 care rula cu 120 km/h, 
după un mers necontrolat pe o distantă 
de 200, de metri a acroșat un autotren. 
Prinzîndu-1 pe „picior greșit" (șoferul au
tovehiculului greu tocmai vira pentru a 
para lovitura) l-a expediat pe cîmp unde 
mastodontul s-a întors cu roțile în sus. 
N-a murit nimeni, ce-i drept, dar încăr
cătura extrem de valoroasă (aparate me
dicale) s-a făcut zob, pagubele însumînd 
peste 2 milioane de Iei.

Șoferi care conduc, deși suferă de dia
bet ori maladii cardiovasculare în forme 
grave, sînt mulți pe șoselele noastre. își 
pun viața lor, a familiilor lor, a celorlalți 
participanti la trafic în mare pericol, în 
orice moment. Se cuvine ca medicii să in
tervină. Să explice fiecărui bolnav care 
conduce o mașină riscurile la care 
se expune și Ia care expune pe alții. 
Să le arate că în viața unui șofer pot in
terveni momente cînd aceștia trebuie, eu 
strîngere de inimă, să abandoneze pentru 
un timp conducerea mașinii, că a conti
nua pilotarea mașinii în asemenea situații 
e o .dovadă de grayă ,inconștiență, o veri
tabilă crimă și în același timp sinucidere. 
In sute de cazuri de accidente, anchetato
rii n-au putut desluși cauzele lor. decla- 
fîndu-le pur și simolu „misterioase". 
Sîntem siguri că mulți dintre cei care 
fără nici un motiv au nimerit in decor, 
în pomi ori în mașinile care circulau din 
sens opus, erau piloți care au ajuns în 
situații fără ieșire din aceeași cauză ca 
șoferul din cazul nostru.

VICTOR BEDA ■

SORIN POSTOLACHE ■

al nostru au avut si Olimpia si F.C. Bi
hor. Dar cea mai bună echipă am avut-o 
noi, fiindcă in fiecare metr trimiteam în 
teren unsprezece fotbaliști care știau ce 
vor și luptau pînă la epuizare. Noi n-am 
știut ce-i discordia în cadrul echipei, am 
fost tot timpul o familie.

— Să vorbim puțin și despre ce va fi. 
Recent, un confrate de-al nostru sfătuia 
noile promovate „să-și ascută crampoane
le pentru că terenurile diviziei A șînt 
foarte alunecoase". U.T.A. le-a ascuțit ?

— Le-a „ascuțit" și o va face și de aici 
înainte. Apoi, echipa are multi jucători 
care știu ce înseamnă prima scenă. Lor li 
se vor adăuga cițiva tineri talentati si 
dornici de afirmare, din eșaloanele infe
rioare, pe care sperăm să-i putem legi
tima. Cu toțiî ne vom strădui să nu ajun
gem în postura de simpli voiajori în ..A" 
și sîntem convinși că vom reuși. Altfel, 
ce rost ar mal avea eforturile de oină 
acum?

— Să zicem să antrenorul Czako ar fi 
întrebat, acum, dacă U.T.A. poaie da ju
cători loturilor naționale. Ce ati răs
punde ?

— Că avem deja pe Lovas si Ciordas la 
lotul național de juniori pentru Australia, 
că alții pot prinde chiar naționala măre si 
tare m-aș bucura ca în Spania să fie re
prezentat si Aradul.

— Cu ce echipă ati prefera să jucati 
în prima etapă ?

— Cu oricare, numai cu echipa „na
țională" nu ! Mă refer, desigur, la Cra
iova. Dar oricine ne va sta in fată, asi
gurăm pe toți: cei ce sînt alături de noi 
că ne vom strădui să nu-i dezamăgim.
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» Lumea in care trăim

Jocul cu armele... Ochii și urechile lumii

Jucăriile sînt totuși o treabă foarte serioasă. Este adevă
rat, unii sînt dispuși să le privească doar prin prisma utili
tății lor de moment — amuzante, distractive. Le văd în ca
mera copiilor azvîrlite prin colțuri, pe sub pătucuri sau de
montate după cîteva zile de chinuitoare folosință. Jucării de 
tot felul. Mai izbutite sau mai puțin izbutite. Mai ieftine sau 
mai scumpe. Mai frumoase sau mai urîte. Mai ingenioase sau 
mai puțin ingenioase. Din metal sau din lemn, din plastic 
sau cîlți. Cu pretenții sau fără.

Dar jucăria nu trebuie privită doar prin prisma folosinței 
de moment. Pentru un băiețaș sau o fetiță jucăria reprezintă 
intr-adevăr un obiect de divertisment, o posibilitate plăcută 
a umplerii timpului. Specialiștii au semnalat însă de multă 
vreme faptul că jucăriile au și un important rol educativ. O 
pușcă-jucărie rămîne desigur, aparent, un obiect inofensiv. 
Dar arma din mina copilului poate deveni o obișnuința, poa
te cultiva trăsături negative. Și nu-i vorba doar de pușcă. în- 
tr-o lume bîntuită de violență, într-o lume care cunoaște fla
gelul criminalității, într-o lume în care terorismul face ra
vagii nu este recomandabil ca generația copilăriei să fie fa
miliarizată cu instrumentele uciderii. Poate pentru că prea 
multe bande de tineri, tineri de o vîrstă incredibil de frageda, 
comit acte de violență. In 1980 peste 31 la sută din actele 
de violență înregistrate pe teritoriul S.U.A. au fost săvârșite 
de tineri sub 15 ani. Desigur, violenta aceasta n-o putem 
pune doar în seama jucăriilor. Un întreg mediu social cul
tivă nelegiuirea. Jucăriile pot avea însă și ele partea lor de 
responsabilitate, căci ele modelează de timpuriu sufletul co
pilului, iar cei ce se obișnuiesc prea devreme cu arma' ajung 
mai tîrziu s-o folosească cu dezinvoltură.

Din acest punct de vedere mi se pare salutar faptul că în 
această vară Consiliul Europei occidentale a găsit timp să 
se ocupe și de ideea organizării unei campanii împotriva ju
căriilor cu caracter războinic. Discuție utilă ce a avut la bază 
un proiect care, potrivit Agenției France Presse, urmărește 
„interzicerea sau limitarea publicității, a producției și comer
cializării jucăriilor reprezentînd arme".

Ideea este, limpede — vestreuropeniiconstată. , încă o dată, 
că neglijarea conținutului jucăriilor poate fi nefastă, poate 
dăuna sănătății morale a noilor generații. Categoric nu pu
tem fi decît în favoarea a tot ceea ce stimulează educarea 
tinerei generații de pretutindeni în spiritul apărării păcii. De
altfel, în acest sens, așa cum bine se știe, în urmă cu câțiva 
ani O.N.U. a adoptat o rezoluție specială propusă de țara 
noastră. Problema nu se poate opri însă la acest punct. In
terzicerea jucăriilor războinice, chiar dacă ar deveni efectivă, 
n.u poate afecta decît o cifră de afaceri relativ redusă. în

fond negustorii de asemenea jucării pot să-și schimbe sor
timentele.

Există însă arme care nu sînt deloc jucării. Interzicerea lor 
— de mult dorită de toate popoarele lumii — se arată a fi 
mult mai dificilă. Armele, cele adevărate, armele care nu sînt 
jucării se înmulțesc cu fiecare ceas, cu fiecare zi, eu fiecare 

săptămînă, cu fiecare lună, cu fiecare an. în 1980, în fiecare 
minut s-au produs- arme în valoare de 1 milion de dolari. Iar 
armele acestea sînt infinit mal periculoase decît jucăriile. 
Interzicerea producerii lor ar avea cea mai mare importanță 
pentru stabilitatea mondială. Dar. din păcate, nici un progres 
real nu este previzibil pentru viitorul imediat.

Dimpotrivă, pe lîngă armele obișnuite apar și altele care 
par descinse direct din literatura știintifico-fantastică. Citești 
și recitești unele texte și îți este greu să-ți imaginezi că ase
menea arme sînt construibile. Și totuși, imaginația distruc
tivă a atins culmi incredibile. Revista americană „Discover" 
pretinde că Pentagonul cheltuiește sume considerabile în ve
derea realizării „armelor psihice" Se zvonește de existența 
unor tunuri ultraspeciale acționate de o „forță psihotronică" 
— adică prin dominarea psihicului asupra materiei, armă 
care ar sfida legile de conservare a energiei, un fel de su- 
perbombă „H“. Se mai pomenește și de alte mașini teribile, 
mașini „ieronimice", care-și recunosc obiectivele indicate spre 
a le distruge doar după o simplă fotografie, sau despre niște 
antene cosmice care ar acționa pentru anihilarea diferitelor 
sisteme de rachete, printr-o stranie... telepatie.

Totul pare de domeniul irealului, un amestec de haluci
nant cu psihoză războinică. Revista americană ne asigură insă 
că în vederea realizării unor asemenea arme se desfășoară 
intense cercetări științifice iar sumele alocate de la buget 
sînt tot mai mari spre a grăbi rezultatele. Ceea ce, desigur, 
nu va face decît să îmbogățească marile trusturi multina
ționale furnizoare de arme și armamente, pe acei magnați ai 
înarmărilor care profită de pe urma proiectelor belicoase.

Experții în cauză se „joacă", deocamdată, cu „armele psi
hice". O joacă care nu este deloc nevinovată. O joacă 
căreia am dori să i se pună capăt cît mai grabnic. Iată mo
tivul pentru care am fi foarte bucuroși dacă interzicerea pro
ducției și comercializării jucăriilor reprezentînd arme s-ar 
extinde și asupra noilor tipuri de rachete, bombardiere, sub
marine sau alte arme sofisticate aflate în laboratoarele înar
mărilor. Mai ales că destui oameni în vîrstă au o minte co
pilărească și prezența în mîinile lor a unor arme periculoase 
ne îngrijorează.

Să-i ferim pe copii de armele jucării !
Să-i ferim pe părinții copiilor de armele ce nu sînt jucării !

AL. PINTEA ■

Mondo umano ?

Cazul Exupery
S-a născut în 1900, la 29 iunie, la Lyon. 

reședința departamentului Rhone, în 
acel centru universitar dar și comercial 
și industrial. Așadar, azi ar fi avut 81 
de ani, iar biobibliografia sa ar fi putut 
număra zeci șl zeci de cărți scrise dacă 
ar fi stat de o parte, de n-ar fi dat glas 
acelui simplu și copleșitor sentiment — 
patriotismul. Biografii săi susțin cu argu
mente că scria versuri încă de la vîrstă 
de șase ani și că. deopotrivă, îl pasionau 
mecanica și „misterele" ei. Tot biografii 
săi mețiculoși au povestit cum și-a în
trerupt studiile de arhitectură pentru a-și 
satisface serviciul militar. întîmplarea^ a 
făcut să fie repartizat într-un regiment de 
aviație ajungînd astfel pilot. îndeletnici
re de care s-a apropiat cu aceeași pasiu
ne ca și de coala imaculată, pe care avea 
să-și aștearnă fermecătoarele povestiri. 
Dealtfel, poate nu întîmplător. prima sa 
nuvelă publicată s-a numit „L’Aviateur",

Itinerar între două oceane

Oameni sub statui
Zbor, cu o cursă mexicană, de la New 

York spre Mexico. Stewardessele sînt 
brunete, au un lung zîmbet latin și o non
șalanță care nu se învață în nici o școală. 
In locul meniului clasic sîntem serviți cu 
un eșantion de mincăruri udate cu tequila 
care ne omoară cu încetul. Tăriile și pi
canteriile încep să-ți țiuie urechile înainte 
de a lua contactul cu marele asalt al 
Mexico-ului...

Am ajuns. Traversăm, într-un automo
bil care consumă cît zece, avenidele ca
pitalei. Palmieri și buildinguri, arteziene 
și buildinguri, statui și buildinguri. Mai 
multe decît artezienele și ceva mai puține 
decît palmierii, statuile capitalei mexicane 
se constituie : într-o aglomerare năpras
nică. Figuri celebre sau personaje pe care 
istoria a binevoit să nu le uite te scru
tează din toate părțile. Generali pe cai, in 
picioare, stînd, numai' busturi sau numai 
capete, viteji fără grade alergînd în frun
tea altor viteji, gînditori visînd viitorul, 
profesori aplecați peste catedre, parla
mentari vociferînd mut, mame bune, 
copii-eroi și fecioare eroine, miniștri și 
țărani, o galerie interminabilă de gesturi 
și destine tăiate în marmură, în granit, 
topite în bronz, în aluminiu, în plexiglas, 
domină în toate piețele, pe marile bule
varde și chiar pe avenidele strîmte bieții 
cetățeni vii, anonimi, aiuriți de poluare 
și de sarabanda nebună a claxoanelor.

Formidabila compresie a cantității de 

iar adevăratul, său serviciu l-a căpătat la 
Compania Aeriană Franceză, unde a 
funcționat ca pilot de linie, director de 
exploatare. Și asta într-o vreme în care 
se făceau primii, marii și periculoșii — 
totuși — pași în aviația comercială ! Spi
rit aventurist ? Da, ar fi putut zice min
țile strimte amintind că Gide a fost în 
Congo într-o vreme cind paludismul (cel 
puțin !) făcea ravagii, sau că Heming
way fusese în Spania războiului civil cu 
toate riscurile lui imense etc., etc. Ceea 
ce s-a uitat este că pentru aceste mari 
spirite e o experiență de viață ce im
plică însăși ideea sacrificiului.

în ce-1 privește. Antoine de Saint-Exu- 
pery — căci despre el este vorba în a- 
ceste însemnări — a dublat perfect mun
ca sa în sprijinul dezvoltării aviației cu 
cea printre litere. îfitrucît concomitent a 
scris cărți remarcabile ce s-au bucurat de 
succes pe plan national — primind pre
mii de vază — și internațional, fiind tra
duse în mai multe limbi. Or. toate acestea 
i-ar fi asigurat și liniștea, și siguranța 
materială pentru zilele următoare, chiar 
dacă ele erau mai grele. Dar el n-a pre
ferat asemenea soluții desprinse de ade
vărul lumii în care urma să-și trăiască 
acele zile. Cind a izbucnit al doilea răz-__  
boi mondial putea să stea de o parte din 
cauza vîrstei sau a accidentelor dar a 
făcut exact invers, insistînd pînă la epui

statui pe metrul cub de oraș este în 
Mexico nu numai expresia unei reverențe 
obsesive în fața trecutului foarte înde
părtat sau foarte apropiat, ci și o slăbi
ciune urbanistică. Dacă nu ar exista per
sonajele mai mult sau mai puțin notorii 
care să fie urcate pe socluri s-ar inventa. 
Personajele sau orice altceva. Cîteodată 
o piațetă pleacă de la statuia centrală și 
se termină cu restul și nu invers ca aiu
rea în toată lumea.

Statuile, proliferate repede și cu fer
mitate, după ce au luat în primire stră
zile și le-au astupat în punctele cheie, au 
năpădit în instituții, în ministere și bi
blioteci, în curțile interioare ale Celor 
mai diverse stabilimente, ba chiar în ho
teluri. în holuri și pe coridoare, cînd te 
crezi mai liniștit, cîte un general de mar
mură te fixează sever, un alt personaj te 
arată, inspirat, cu degetul sau o mamă 
victorioasă după ce că mai are doi copii 
în brațe te ochește năvalnică, cu o pușcă 
de bronz...

în schimb oamenii obișnuiți echilibrează 
situația : sînt veseli, cîteodată cu motiv, 
de cele mai multe ori fără, de parcă s-ar 
fi născut în hohote de rîs și s-ar fi obiș
nuit așa. Necunoscuți te bat prietenește 
pe umăr, cu drag pînă la cocoșare, îți mai 
dau un ghiont hohotir.du-ți în nas și pe 
urmă, în doi timpi și trei mișcări, dau o 
raită prin propria viață și a ta, amin- 
tindu-și cele mai cumplite banalități și 
cerîndu-ți și ție vreo cîteva. Din „senor" 
devii „amigo", și din amigo orice dacă 
după vorba. în sine te așezi la un pahar 
de vorbă. Chestia cu paharul nu e glumă: 
mexicanii au importat gustul nord-ameri
canilor pentru coctailuri, le prepară și 
mai și, introducînd în majoritatea praf de 

zare să i se permită să lupte să-și apere 
patria. A fost primit în aviația militară, 
concomitent a scris cărți (tot remarcabile 
— Pilot de război. Scrisoare unui osta
tic, Micul prinț — iar acum 37 de ani, 
mai precis la 8h 45’. 31 iulie, a decolat 
singur la bordul unui ..Lightning p-38“ 
de la o bază din Corsica pentru o misiu
ne de recunoaștere în zona franceză ocu
pată. Nu l-a mai revăzut nimeni iar dis
pariția lui n-a fost explicată : nu făcuse 
nici un apel radio, nici o urmă nu a fost 
detectată de radaruri, nici o rămășiță n-a 
fost regăsită pe pămînt sau pe mare. 
S-au făcut mai multe supoziții dar nici 
una nu avea o bază. Pînă într-o bună zi 
cînd. după cercetări îndirjite, un francez 
și un vest-gcrman au găsit dovada că 
avionul lui Saint-Exupery a fost atacat 
de un avion de vînătoare nemțesc și a 
căzut în mare. Era 31 iulie, ora 12h05’. 
Avea la activ 7 000 ore de zbor și nume
roase misiuni de război. Dar. înainte* de 
orice, avea cărți publicate deja, altele 
scrise, și cu siguranță că proiecta altele. 
Totuși, nimic nu l-a. împiedicat să execu
te orice misiune de luptă iar circumstan
țele morții sale lămurite cu exactitate 
abia după 37 de ani întăresc și mai mult 
probele conștiinței sale exemplare. Căci 
cazul Exupery este unul al identității 
dintre conștiință, patriotism și profesie.

DUMITRU CONSTANTIN ■

pușcă sub forma unor ingrediente care în 
doi timpi și trei mișcări fac să-ți sară 
ochii din cap, îți fură vocea și respirația 
și îți deschid pofta nebună de a alerga 
pînă la sfîrșitul vieții în jurul unei axe 
fixe care îți trece prin stomac. O sete 
mare bîntuie prin Mexico, se bea tequila, 
suc de roșii cu tequila, piper cu tequila .și 
tot așa pînă la uitarea finală. Combinată 
cu soaiele infernal, altitudinea ridicată, 
poluarea grozavă și trepidația generală a 
orașului, această obișnuință duce la pier
derea cîtorva zeci de mii de sombrerouri 
pe zi în locurile unde. în mod normal, 
nimeni nu ar trebui să-și uite nimic.

Fiind setoși, mexicanii sînt și mîncă- 
cioși. Masa durează mult, are un sfînt 
tipic, ordinea felurilor e chibzuită cu un 
inimitabil dar al temporizării iar mastica
ția se desfășoară cu evidenta conștiință 
că acest veac s-o încheia, dar, ehei, ur
mează majoritatea... La masă poveștile 
curg între feluri, se întortochează și se 
răsuflă, dar asta nu contează, sosurile pi
cante sînt la îndemînă, ochii se rehol- 
bează și limbile se retropotesc cu plăce
rea nebună de a fi active pe orice subiect.

Spre noapte, după escale gastronomice 
repetate, se reia aceeași poveste cp forțe 
noi la ora cînd se bea cu setea cea mai 
mare, se mănîncă cu apetitul cel mai nă
valnic și se visează cu patos și cu pieptul 
bombat.

Statuile, bietele, bombate aproape toate, 
ar avea și ele ceva de spus, dar nu o fac, 
demne și taciturne, cutreierate pe creștete 
și pe umeri de păsările orașului, care, 
speriate de automobile, preferă liniștea 
relativă a epoleților și bicoarnelor...

RADU BUDEANU g

Higiena
Una din cele mai voluptuoase 

plăceri ale ființei umane — dintre 
puținele care nu pot fi contestate de 
nimeni, nicăieri, indiferent de sis
temul nervos sau de cel social în 
care trăiește ființa, indiferent de 
sexul ei, de credința religioasă sau 
politică, 

una din cele mai intime, mai 
credincioase și mai durabile plăceri 
— acceptată și respectată ca atare, 
în cele mai grele condiții, chiar și 
în război, chiar șl în stări de asediu 
sau de detenție, pe secetă. în spi
tale și, se zice, chiar în iad,

una din cele mai inofensive, mai 
benigne și mai logice, dar devenind 
— prin caracterul imperios cu care 
se impune simțurilor și judecății — 
extrem de presantă, de agresivă, de 
cuprinzătoare, ca o sete de libertate 
care se visează satisfăcută, ca o du
rere mare de măsele .deodată ostoi- 
tă, ca o nevoie de somn care-și gă
sește un pat și o pernă, ca visul de 

. a-ți putea descălța o pereche de 
pantofi care te string îngrozitor. șah 
te bat violent în vîrf, sau îți înciu ’ 
laba piciorului de nu mai ai clasica 
și minima dorință a pasului,

în sfîrșit, una din cele mai nor
male și mai incandescente bucurii 
ale mele rămîne aceea de a face 
duș, vara, pe caniculă,

nu foarte rece dar nici foarte fier
binte, nu unul dar nici zece — pen
tru a nu-mi bagateliza plăcerea. —

de a-mi potrivi' apa din q ' j. 
două robinete, de a-i găsi exa&,^-. 
dozaj, de a mă așeza sub șuvoi, de 
a-1 simți din creștet pînă în tălpi, 
puterpic, vital, sănătos, ca un alle
gro con brio beethovenian.

de a mă săpuni bine, liniștit, mîn- 
dru dar nu vanitos, opt ini ist dar nu 
pînă la a mă mîntui de scepticism, 
liber dar nu lipsit de gînduri, evo- 
'cînd de obicei sub șfichiuirea apei 
ultimele probleme insolubile care 
m-au asaltat,

ca apoi, nerezolvîndu-le, căci de 
aia le zice și insolubile, adică im
posibil de a se dizolva sau topi în 
apă, sub duș, să alung — e un fel 
de a spune... — săpunul de pe corp, 
să las apa să curgă pe mine minute 
întregi, pentru a mă pătrunde ca de 
un farmec sfînt,

să închid într-un sfîrșit apa și să 
ies din baie,

să mă uit bine dacă nu am făcut, 
lac pe jos — privire realistă, încet 
dată ca la o cădere din paradis în 
contingent —

și să simt clipa mozartiană, a 
brizei care te cuprinde după duș, 
înainte de a te șterge intens cu 
prosopul.

Atunci am senzația — scurtă, 
foarte scurtă — că sînt pur într-un . 
univers torid, în care a avea iluzii e 
mai important, mai crud și mai grav 
decît a le pierde.

îmi consolidez această senzație, 
apleeîndu-mă peste chiuvetă și spă- 
lîndu-mi doar pleoapele cu apă 
rece, încă o dată, separat de duș. E v 
claritate în plus, la care țin, nu 
știu de ce.

După aceea, iau tubul de „Super- 
cristal" și-mi pun pastă pe periuța 
de dinți.

Viața poate reîncepe, feerică, 
murdară, parfumată, fetidă, barocă, 
după cum îi este felul, și vara.

RADU COSAȘU ■

{După „LE POINT* - Franța)
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VLADIMIR HOLAN

în poezia eeiiă, Vladimir Holan <1905—1980) reprezintă orientarea medita
tivă, poezia filosofică și a trăirilor interioare. Fără a fi înregimentat in vreunul 
din curentele poetice ale secolului al XX-lea el a integrat în poezia sa cuceririle 
poeziei mondiale moderne, precum și elemente ale poeziei eehe clasice și 
contemporane. Iată de ce el reprezintă, ca nimeni altul, stadiul actual al liricii 
eehe, dar și ceva din evoluția ei viitoare. Creația lui Holan se bazează pe o 
imagine strict antitetică, neprevăzută, aspiră spre viziune. Holan este un mare 
șlefuitor al cuvintului, un reflexiv stringent, poezia lui înfățișindu-se ea niște 
structuri libere, deschise meditației, care le încheagă și le desăvîrșește în 
funcția lor.

Pinul
Cît de frumos este pinul acesta alb, 
crescut pe cărările copilăriei tale 
pe care astăzi ai venit să o revezi... 
Foșnetul lui este amintirea morților tăi 
și te gindești pe cînd îți va veni și 

ție rîndul.
Foșnetul lui e pentru tine 
ea și cînd ți-ai fi scris ultima carte 
și nu ți-ar rămîne altceva decît să taci 

și să plingi 
ca să-nfiorească verbul.
Ce ți-a fost viața ? Ai schimbat 

cunoscutul pe necunoscut,
Și destinul ? El ți-a surîs numai odată, 
dar nu erai acolo...

Insomnie
Eram singur, îngrozitor de singur. 
Somnul de noapte-mi dispăruse. 
Am auzit, deodată, nu cuvinte, sunete 

doar, 
sunete cu respirație 
de vînt și de făină.
Cine să fie ? Doar nu aștept

pe nimeni,, 
mi-am șoptit și strîngîndu-mi părul, 
m-am ridicat și am cercetat spațiul gol 
pentru ca mai tirziu temperatura rece 

a mîinii mele
să deschidă dulapul... Moliile

mișunau peste tot... 
Sînt mai muritor decît trupul meu..

In neant
în neantul gros, ea un volum masiv, 
in care ar fi vorba despre poemul 

pierdut 
al unui poet necunoscut —
noi, care asudăm in loc să plîngem, 

care 
spunem de piatra care plinge că asudă,

noi, ne-am amintit astăzi de cel înecat 
în timp ce învăța să înoate, ca să nu 

se-nece.

Și la ferestre, parcul, atît de 
cunoscut cîndva, 

își șterse nasul Iui verde cu manșeta 
vintului 

șî-apoi cătă în jur cu ochi de vise...

Prea
Prea tinăr ca prin despărțire 
să uite de moarte.
Prea bărbat ca să știe 
că nimic nu-i imposibil în asemănarea 
care cere schimbare.
Prea stins ca să nu știe 
că și iluziile devin geloase 
dacă nu le ucizi în inimă...

Frumusețe 
fără bucurie
Moartea noastră este continuă. Nu 

există clipă 
care să ni se întoarcă.
Sîntem intr-o continuă ispită, care ne 

copleșește.
In felul acesta nici chiar frumusețea 

nu are sens 
pentru că este lipsită de bucurie...
Sintem răi... Am fi oare Ia fel de răi 
dacă n-am avea martori î

întilnire In ascensor
Am intrat în cabină și doar noi doi 

eram
Ne-am privit și nimic altceva n-am 

făcut.
Două vieți, o clipă, plenitudine,

fericire...
La etajul al cincilea a coboțît, iar eu, 

care mergeam mai sus, 
am înțeles că niciodată n-am s-o mai 

văd, 
e-a fost o întilnire și atît, 
că dacă aș fi urmat-o aș fi fost

ca mort 
și de și-ar fi întors spre mine capul 
m-ar fi privit din altă lume...

Traducere de NICOLAE NICOARĂ H

Georges Simenon

Cind eram bătrin

A

(fragmente)
„în 1960, 1961 și 1962, din rațiuni per

sonale sau din rațiuni pe care nu le cu- 
ruosc, m-am simțit bătrîn și am început 

l-mi scriu caietele.
Mă apropiam de șaizeci de ani.
Am avut curînd șaizeci și șapte de ani 

ți n-a trecut multă vreme de cînd nu mă

colecția Bude, greci și latini, în franceză 
din nefericire, pentru că nu făcusem de
cît un an de latină înainte de a mă ori
enta spre real. Am devorat totul, cu lă
comie.

I-am descoperit puțin mai tîrziu pe 
Faulkner, pe Dreiser, pe Sherrwood An- 

- derson (l-am iubit mult), în sfîrșit pe 
Dos Pâssos și... Muntele magic. Marea 
mea admirație, în ce îi privește pe ame- 
ricahi, merge spre Mark Twain si spre 
vameșul balenei.

Am citit și am iubit Swan și Fetele In 
floare, lă douăzeci și doi de ani, în ace
lași timp cînd descopeream prima tradu
cere din Freud.

De-a lungul anilor am devorat de la 
una la trei cărți pe zi, de la Goethe (pre
ferința mea rămîne Poezie și adevăr) la 
scrisorile lui Napoleon.

Apoi, deodată, spre vîrsta de 27 de ani, 
am hotărît să nu mai citesc romane, ex- 
ceptînd rarele romane străine și clasice. A 
trebuit să traversez o boală, în 1944, ca 
să recitesc din scoarță în scoarță, în or
dine, întîi tot ce a scris Proust, apoi tot 
ce a scris Balzac și mâi tîrziu tot ce a 
scris Stendhal (pe . care-1 admir, deși mă 
zbîrlește, în timp ce Proust mă incintă 
mereu și Claudel uneori).

Probabil am uitat cîțiva, dar nu mulți, 
în tot cazul dintre cei ce contează. Dacă 
as încerca să rezum, găsesc că am mani
festat mai mult entuziasm pentru ruși, 
apoi pentru englezi, pentru americani,
francezii venind după ei. De ce ?
putea spune nimic. Poate unde sînt
mult moraliști decît romancieri. De 
menea, poate întrucit în Balzac, în

. ....... . . . particular, banii sînt temelia celormai simt batnn. Nu mai încerc nevoia multe confiicte. Prefer sufletul, cît
de â^mi scrie caietele și cele rămase 
nefolosite le-am dăruit copiilor mei".

Luni, 5 decembrie 1968
Am fost adesea întrebat ce cărți am 

citit, ce cărți m-au format și poate nu 
întotdeauna am oferit același răspuns. 
Pentru că nu este vorba aici despre un 
adevăr strict, de spus în cîteva cuvinte. 
Cineva care mi-ar studia biblioteca și-ar 
forma o idee falsă cu privire la lecturile 
mele. De cîte ori m-am mutat, am răs- 
pîndit un sfert, uneori jumătate din căr
țile mele, care au fost înlocuite de altele, 
apoi iar de altele, iar acum nu păstrez 
decît lucrări pentru* copiii mei.

De pildă, cred că nu am spus niciodată 
că aș fi citit ceva de contesa de Segur 
sau de Jules Verne, ceea ce am făcut to
tuși, ca toți copiii din generația mea. La 
ce vîrstă ? Foarte devreme, desigur. Fără 
îndoială că de la opt la treisprezece ani, 
pentru că la doisprezece ani eram la

N-aș 
mai 
ase- 
mod 
mai 

de
protestant pe de-a-ntregul ar îi el, al lui 
Melville.

Am citit și recitit mult Biblia și 
gheliile, ca și codul civil și codul 
încă le recitesc, din cînd în cînd.

Am încercat să-1 citesc pe 
a trebuit să-i devin prieten. 
Nu i-am spus-o niciodată.

Gide, 
N-am

Alexandre Dumas tatăl și, curînd, la...
Paul de Kock. De asemenea, am citit 
cîteva aventuri ale lui Fantomas, nu prea 
multe, cu o anumită jenă, ca și cum ar fi
fost o decădere și, către treisprezece sau 
patrusprezece ani, după Fenimore Cooper 
și Walter Scott, scriitorii ruși, de la Puș- 
kin la Gorki, trecînd prin Tolstoi, Dosto- 
ievski și mai ales Gogol, preferatul meu.

Nu l-am iubit niciodată pe Turgheniev. 
Balzac, pe parcursul anilor, în doze din 
ce în ce mai mici. Toate se întîmplă în 
funcție de perioade. Am avut, între alte
le, o perioadă a pieselor de teatru : tot 
Lablche, tot Augier, tot Alexandre Du
mas fiul și chiar Meilhac și Halevy. 
De ce ?

Auguste Comte, spre 16 sau 17 ani (nu 
vorbesc despre autorii studiați în liceu), 
și Dickens in același timp cu Shake
speare.

Printre prietenii meî, eram singurul 
împotriva lui Anatole France și împo
triva tuturor romanelor cu coperta gal
benă, care au devenit romane cu coperta 
albă. Preferam Descartes, Pascal și, cu 
ueosebire, Montaigne, care, timp de cel 
puțin zece ani, a fost pentru mine un 
autor de căpătîi. I-am urît pe Barres și 
Bourget, pe care-i așezam pe același plan 
cu Georges Ohnet și Jules Claretie.

Am fost nebun după Maeterlinck timp 
de doi ani. Am mai fost apoi nebun după 
Conrad și Stevenson (în special după acel 
Stevenson al insulelor Tuamuotu a cărui 
urmă am regăsit-o mai tîrziu, întîi în 
Pacific, apoi la Monterey, în California, 
unde încă se mai poate vedea casa din 
port în care a trăit).

Spre vîrsta de 23 sau 24 de ani, la Pa
ris, am achiziționat dintr-o editură toată

Evan- 
penal.

căruia 
putut.

Mai puțin pentru romanele mele decît 
din curiozitate, am citit aproape tot ce 
s-a scris în materie de criminologie și 
mai citesc și astăzi lucrări și reviste cu 
acest subiect. Psihiatria mă pasionează și, 
prin opoziție, medicina.
.Maigret dorea să fie medic. Și eu? Nu 

m-am gîndit la asta cînd eram tînăr. Mai 
tîrziu, da. Dar fără , regret și, parcă prin 
jocul hazardului, cei mai mulți dintre 
prietenii mei au fost și sînt medici. A- 
ceastă pasiune se amplifică mereu și de- 
vor acum revistele medicale americane, 
engleze, franceze și elvețiene. Nu citesc
totul, bineînțeles îmi lipsesc fundamen
tele. O sumă de lucrări îmi scapă sau 
mă obligă, pentru â le înțelege, la inves-
tigații îndelungate. Or, sînt un leneș.

Un mecanism deosebit de curios co
mandă lecturile mele de astăzi. De exem
plu, trec întîmplător de la o lucrare de
spre animalele preistorice la una de pa
leontologie, antrenînd după ea cîteva al
tele, care, la rîndul lor, mă împing spre 
cărți de biologie (...) Drumurile sînt im
previzibile și librarul meu este mereu 
surprins de comenzile mele, pe care cele 
precedente nu le lăsau să se întrevadă. 
(...) Intr-o parte sau alta, în toate aceste 
lucrări, în toate aceste reviste, ca să ro
tunjesc lucrurile, caut mici indicii care
să-mi permită să înțeleg ceva mai 
omul...

Luni, 2? mai 1961
Ciudată meseria aceasta a noastră 

se poate ea numi meserie ? Sînt 
în care totul seamănă cu un viciu, 
ai o conștiință jenată și dorința de 
scuza. în timpul zilelor de scris.

bine

! Dar 
clipe 
cînd 

a te 
mai

merge. (...) Dar între două romane !... 
Cei ce se minunează văzîndu-mă scriind 
de la trei la șase romane pe an'se miră
că nu mă găsesc disponibil, mereu, ca 
un funcționar în vacanță...

3 iunie 1961
Hemingway a murit ieri. Presupun 

bolnav, s-a sinucis. Sînt tulburat.

pe

că, 
Nu

ruit unul din romanele lui, datat 1934, pe 
a cărui primă pagină Hemingway scri
sese numele său si adresa. Or, tocmai în 
această epocă l-am citit.
4 iulie 1961.

...Printre stupiditățile pe care le scriu 
ziarele asupra sinuciderii probabile a lui 
Hemingway este una care mă frapează. 
Aproape toți" consideră acest sfîrșit ca fa
tal. Dat fiind temperamentul scriitorului, 
trebuia să acționeze în acest fel înaintea 
amenințării unei morți lente, a unei «nic- 
șorări progresive.

Or, îh urmă cu mai. puțin de un an, mu
rea un alt . scriitor,. Blaise Cendrars, ale

pe care-i admir să-mi devină prieteni mai 
mult sau mai puțin apropiați. Spun mai 
mult sau mai puțin apropiați pentru că 
nu am prieteni adevărați. Am o soție. 
Cred că trebuie să alegem. Sau, mai de
grabă, există un gen de om potrivit pen
tru a fi prieten și un gen de om potrivit 
pentru a trăi în cuplu. Mă gîndesc, de 
asemenea, că există și un gen de oameni 
solitari, ca Celine.

Pot fi ei recunoscuți într-un anume ton 
al operei lor ? Nu se dăruiesc ei mai 
puțin obstinat decît alții ?... Dacă mi se 
întimplă adesea să admir operele sblitari-

cărui caracter și legendă semănau , des-., 
tul de mult cu cele ale lui Hemingway. 
Cendrars de asemenea a alergat prin 
lume în căutarea aventurilor, a cîntat in 
romanele sale bucuriile brutale și noble
țea bărbatului neînfricat.

Totuși, el a ales soluția opusă. Departe 
de a se sinucide, el a trăit ani mulți bol
nav, paralizat, luptînd contra maladiei cu 
încrîncenare și se spune că refuza toate 
medicamentele care ar fi putut să-i li
niștească suferința, cu țelul de a rămîne 
lucid în ciuda a toate. O cred. Asta-i 
seamănă. Deoarece pe el l-am cunoscut 
bine.

Astăzi, mă gîndesc mult la acești doi 
oameni cu vieți paralele și cu sfîrșituri 
diferite.

Este o lecție pentru psiholog. Un om 
dat, cu un caracter dat, în împrejurări 
date, nu acționează cu necesitate după o 
anumită logică.

Dacă nu cumva există o logică Hemin
gway și o logică Cendrars, aplicîndu-se 
împreună aceluiași caz.

Cît despre a ști care din două este so
luția cea mai ușoară...

4 iulie 1961
în dimineața aceasta, la orele opt, încă 

se anunța că Louis-Ferdinand Celine era 
grav bolnav. Același post de radio, la opt
și jumătate, 
duminică și 
neață.

Se poate

lor — din toate artele, din
prezent —, nu mă simt 
măre siguranță cu ele.

24 noiembrie 1961
...Dacă nu dau fiecărui 

lui exactă, dacă nu-mi ।

trecut 
totuși

ca și din 
în prea

i cuvînt 
definesc

valoarea 
fiecare

gînd cu precizie, risc să cad în grotesc 
sau în melodramă.

Nu este vorba despre o gîndire în sensul 
propriu al cuvintului, ci ^e idei vagi, de 
sentimente abia formate, care mă asal
tează din timp în timp — destul de des în
ultimele luni — si. dacă sfîrșesc prin a 
vorbi despre toate aici, o fac pentru că 
într-o bună zi copiii vor înțelege — desi
gur, despre copiii mei vorbesc — de ce 
în anumite perioade se întîmplă să mă 
înfățișez lor mai nervos decît aș vrea.

Voi împlini cincizeci și nouă de ani 
peste cîteva luni, deci aproape șaizeci. Mă
simt în deplină formă fizică, mai cu

anunța că scriitorul a murit 
că a fost înhumat azi dimi-

Se poate spune că a avut o carieră 
opusă celei a lui Hemingway. Mă întreb
care dintre ei va rămîne... Nu l-am întîl
nit niciodată pe Celine... Cunosc foarte 
puțini confrați și cei pe care-i cunosc i-am 
întîlnit mai mult prin hazard decît în 
urma unei opțiuni.

întîmplarea face ca nu întotdeauna cei

seamă de cînd am început să practic 
golful — și intelectuală, atît cît am avut 
vreodată o formă intelectuală (?).

Mereu mi se întîmplă ca tocmai atunci 
cînd Maigret anunță retragerea sa peste 
următorii trei ani — el avînd 52 de ani și 
pensionarea unui comisar survenind auto
mat la 55 — să mă încerce și pe mine 
dorința de a mă retrage, la rîndul meu.

Nici gînd să nu mai lucrez, desigur. 
Nici gînd să încetez de a mai scrie. Sînt 
patruzeci de ani de cînd seriu. La început, 
cînd fabricam romane populare, ajun
geam din nevoie pînă la optzeci de pa
gini pe zi. Apoi am scris, în același timp, 
cu respect pentru meserie și gust. Apoi, 
în sfîrșit, am scris pentru mine însumi, 
dintr-o necesitate personală. Am spus-o 
adesea...

l-am întîlnit niciodată.. L-am citit prea 
puțin. Cel puțin nu era dintre aceia de 
care mă simt legat.

Păstrez de la el o amintire materială 
destul de curioasă. Cînd m-am instalat 
la Lakeville, avocatul meu era, în același 
timp, avocatul primei sau al celei de-a 
doua doamne Hemingway. EI mi-a dă-

• într-un cerc de prieteni, drama
turgul Andre Roussin își depăna amin
tirile din lumea teatrelor, relatînd ex
periențe trăite. ,,în fapt — a con
chis — am înțeles că singurul secret 
pe care-1 pot păstra femeile este un 
secret pe care-1 ignoră". „Excepțional 
— a exclamat un interlocutor, pregă- 
tindu-se să noteze. îmi permiteți să 
folosesc acest aforism ?“ „Cu mare 
plăcere — a răspuns Andre Roussin — 
cu atît mai mult cu cît nu-mi aparține ■ 
mie, ci lui Seneca..."

* O frază ciudată a lui Paul Valery 
— „istoria este produsul cel mai peri
culos pe care l-a elaborat chimia in
telectului" — ne pune și astăzi pe 
gînduri.

• George Bernard Shaw a fost în
trebat : „E dificil de scris o piesă de 
teatru ?“ Răspunsul lui George Ber
nard Shaw : „Nu există cale de mijloc. 
Sau este foarte simplu, sau este impo
sibil..."
• O mărturisire a fotoreporterului 

Pierre Le Gali : „Ceea ce mă intere
sează este omul și încerc să transmit o 
anume viziune asupra cotidianului. 
Fotografiile mele provin din vecinăta
tea mea imediată. Cînd aparent nimic 
nu se întimplă, eu simt că se întîmplă 
totuși ceva și încerc să-mi dovedesc 
temeinicia acestui sentiment prin fo
tografii..."
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AU CUVÎNTUL ANTRENORII NOILOR PROMOVATE
Emanoil Hașoti (F.C. Constanta):

„Eu îmi păstrez optimismul"
— Tovarășe Emanoil Hașoti, Constanța 

e din nou in A felicitări ! Cum a fost ?
— Normal ar fi să-mi dau importanță 

și să zic că a fost greu, nu ?
— Normal ar fi să ziceți chiar cum a 

fost.
— A fost mai ușor decît m-am așteptat. 

Doar Bistrița s-a mai bătut pentru promo
vare, dar diferența valorică și-a spus cu- 
vintuî și. lămurindu-se. „Kopa“ a lăsat-o 
mai moale. Seria s-a jucat. în ceea ce pri
vește șefia ei. doar 20 de etape, după care 
promovata s-a știut. Drept urmare, le-am 
dat băieților concediu mai devreme, să se 
adune, să se odihnească. în final, am fo
losit doar cîtiva titulari.

— O clipă, cine e „Kopa“ ?
— Așa îi spune toată lumea lui Alexan

dru Constantinescu, fostul antrenor al 
Bistriței.

— De ce fostul ?!
— Pentru că. din cîte am aflat, s-a mu

tat, la Pitești. Halagian a preluat pe F.C. 
Olt. dar despre asta ați scris în ultima 
„Flacăra" mai pe ocolite, dar cine a citit 
printre rînduri a înțeles.

— A fost, cu adevărat, Constanța cea 
mai bună echipă din serie?

— Mai încape vorbă.?!
— Ce argumente a avut ea T
— S-o luăm băbește. Unu, adeziunea 

totală a jucătorilor. De cînd sînt în fotbal, 
n-am văzut o echipă atît de conștientă 

și de cuminte, subordonată unui scop. în 
acest caz, promovării. Nici la Steagul roșu, 
pe timpul meu, n-a fost așa. deși forma
ția aceea, cu Ghiță. cu Fusulan, cu Moar- 
caș ș.a. a rămas pentru Brașov cel pu
țin. un exemplu care se tot dă. Doi, va
loarea tehnică, firească dacă ținem seama 
că majoritatea jucătorilor au evoluat, unii 
mulți ani. in divizia A. Trei, buna orga
nizare a jocului. Fiecare a fost repartizat 
pe postul care îi convenea cel mai mult 
și, procedind așa, am întocmit Oj echipă 
solidă care, zic eu. a mai avut o calitate. 
A evitat angajamentul fizic la rupere, ti
pic. din păcate, categoriei B.

— Cine pleacă, tovarășe Hașoti, cine 
vine ?

— S-a întors, de la Galați. Constantlnes- 
cu. E în regulă, are toate formele. Renun
țăm la Stancu care a devenit, poate că 
fără voia lui, rezervă de meserie, ca por
tar. Am pus ochii pe Zăriosu de la TumU 
Măgurele și avem dezlegarea Iui Polgar, 
cel care a .apărat poarta Oltului Sfîntu 
Gheorghe. In rest, discuții, tatonări și 
nimic sigur.

— Ați lucrat, de la începutul campiona
tului. cu Petre Comăniță, după care, dacă 
am înțeles bine, secundul dumneavoastră 
a fost trecut președinte al clubului. Am 
înțeles bine ?

— Comăniță e. de la 1 mai. președinte 
cu delegație la F.C. Constanța,' post retri-

Formația standard : Costaș — Borali, Antonescu, Nistor, Caramalău— Drogcanu, Gache 
Buduru — Peniu, Petcu, I. Moldovan

buit. Cînd a trecut la club, promovarea 
era decisă și meritele lui Comăniță, în a- 
cest sens, clare. La fostul președinte s-a 
renunțat și, mai de voie, mai de nevoie, 
a preluat Comăniță. temporar însă. Fiind 
conferențiar la catedra de educație fizică, 
el se va lipsi, probabil, și de. postul de se
cund. rămînînd totuși lîngă echipă, în ca
litate de consilier tehnic. Deși m-am-stră
duit să-1 păstrez, îl înțeleg. în fotbal, din 
păcate, niciodată nu ești sigur. în învăță- 

mînt, firește, e altceva. Oricum, zilele a- 
cestea va fi desemnat și noul președinte. 
Oricare ar fi. nu-1 invidiez ?!

— Așa sînteți dumneavoastră din fire ?
— Fotbalul nostru duce, se știe, lipsă 

de conducători competenti și devotați. Dar 
cine să se bage la o treabă ca asta cînd

(Continuare în pagina 21)
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Ștefan Coidum (C.S. Tirgoviște):

Formația standard : Voinea — Niculescu, Ene, Dumitrescu (Alexandru), Pitaru — 
Gheorghe, Constantin, Econoniu — Greaca, Sava, Dobrin

„Venirea lui Dobrin a compensat 
plecarea a 4 titulari!"

și mai de devreme, din chiar seara 
ultimului meci din Divizia A, în vara 
anului trecut. Aveți ceva împotrivă ?

— Nici vorbă. Vă rog.
— Se întîmpla după meciul din ultima 

etapă, pe care l-am cîștigat cu 5—1 in 
fața Politehnicii Timișoara. Publicul tîr- 
goyiștean, Care ne-a susținut întotdeauna 
eu mare dăruire, s-a strîns în jurul 
nostru . și, învingîndu-și durerea retro
gradării, și-a exprimat unanim credința 
în posibilitățile echipei și în puterile ei 
de a începe greul drum al întoarcerii pe 
prima scenă a fotbalului nostru. Seara 
a avut loc un moment extrem de emo
ționant, toți jucătorii și antrenorii, fără 
nici o excepție, rostind în fața condu
cerii clubului și a factorilor de conducere 
ai județului un adevărat legămînt. A doua 
zi chiar m-am prezentat la județ cu un 
plan amănunțit în vederea repromovării, 
pe care l-am înfățișat spre aprobare. 
Aici a fost, după mine, primul și marele 
nostru secret, că n-am depus armele in 
momentul retrogradării n-am disperat 
și am știut să luăm lucrurile din pripă.

— Spuneați de un legămînt la care au 
luat parte toți jucătorii. Dacă ne aducem 
bine aminte, pe patru dintre ei i-ați 
pierdut însă curind după aceea. Așa-i ?

— într-adevăr,- în ultimul an s-au pe
trecut și cîteva mutații în echipă, care 
trebuie desigur luate în seamă. în vară

iarnă, la jumătatea întrecerii. Am pierdut 
așadar 4 piese de bază ale echipei, dar, 
totul s-a compensat prin venirea lui 
Dobrin, care a fost un adevărat cataliza
tor pentru echipă. El. .. ,

—• O clipă numai. Ați spus cumva că 
venirea lui Dobrin a compensat plecarea 
a 4 titulari, cum vine asta ? !

— Chiar așa. Am curajul să susțin cf 
așa a fost ! Dobrin a adus echipei îb 
primul rînd un suport moral imeâs, 
C S. - Tirgoviște devenind foarte curind 
pentru toți „echipa lui Dobrin", imbold 
extraordinar pentru coechipieri și teamă 
pentru adversari. în al doilea rînd, Dobrin 
a avut în ultimul an un randament ex
celent și foarte constant. Țineți minte 
cîte meciuri juca el într-un campionat ? 
Ei, acum n-a lipsit decît într-unul singur, 
jucînd 33 de -partide în 34 de etape, 
timp în care a marcat 17 goluri, deve
nind golgeterul echipei. Pe cîte dintre 
celelalte 68 le-a creat nu le mai ține 
nimeni minte, dar ele sînt destule. Aș 
spune chiar că. din cauza măsurilor spe
ciale de marcaj pe care adversarii erau 
obligați să le ia, noi am jucat aproape 
fiecare meci cu ... un om în plus ! Cr: 
să nu mai vorbesc de cîți spectatori a 
adus „echipa lui Dobrin". oriunde juca 
C. S. Tirgoviște. Pentru Gică se rupeau 
porțile, nu alta !

— E limpede. V-aș întreba însă ee l-«
— Așadar, tovarășe Coidum, C. S. Tîr- 

goviște a revenit în „A“. Cred că ar trebui 
să ne întoarcem puțin înapoi, să ne expli

cați de ce C.S.-ul și nu altă echipă a cîști
gat seria a H-a a Diviziei B.

— Dacă ar fi după mine, eu aș lua-o

au plecat totuși, motivele n-am să le 
mai înșir aici. Florin Grigore, Kallo și 
Isaia, iar Marinescu s-a transferat în

(Continuare în pagina 21)
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Ștefan Czako (U.T.A.):

„Vom rămîne în «A»! Altfel ce rost 
ar mai avea eforturile de pînă acum?"

— Iată, tovarășe Czako, deși nn s-a 
împlinit anul de cînd antrenati U.T.A., 
echipa alb-roșilor a revenit în prima di
vizie. V-ați temut, atunci, ta vara lui *80, 
că nu veți reuși ?

— Teamă, cred, e prea mult spus. Dar 
griji au fost destule, fiindcă, oricit mă 
străduiam, nu puteam uita că U.T.A. a în
semnat ceva în fotbalul românesc, că 
Aradul nu se împacă deloc cu gîndul că 
un mit s-a prăbușit pentru totdeauna. în 
plus, în seria noastră priveau spre „A" 
și Satu Mare, Oradea, Reșița. Clui- 
Napoca...

— S-o spunem deschis, nu putini erau 
cei care priveau tentativa dv. cu scepti
cism. Cum să promoveze U.T.A. ou Șt. 
Czako, venit de la Olimpia Satu Mare 
(care a retrogradat în ,,B“), și cu secundul 
I. Pătrașcu, fost la cîrma Strungului Arad 
(retrogradată în ,,C“) ? 1

— Știu. Multe opinii răutăcioase au a- 
juns și la urechile antrenorilor. La în

ceput ne afectau, apoi, gîndindu-ne că. în 
fond, ele ascund dorința de a vedea echipa 
scoasă din impas, ne-am ambiționat. Pe 
profesorul Pătrașcu îl știam ; este price
put, foarte tînăr, este amibitios. Am 
pornit, deci. împreună la lucru si nu s-ar 
putea spune că nu aveam ce face. La 
primul antrenament ș-au prezentat doar 
șapte jucători. Lotul era răsfirat, majori
tatea vroiau să plece din Arad. Leac si 
Jivan erau la Galați. Ciordaș și Ducka- 
dam se antrenau cu „U“ Cluj-Napoca, 
lorgulescu era cu un picior în ghips...

— Totuși, ați pășit cu dreptul în cam
pionat, cîștigind la Aiud c^e3—1.

— Numai noi știm cit am muncit. Mai 
întîi să ne strîngem rîndurile, chemîndu-i 
acasă pe cei ce cochetau cu alte echipe, 
apoi readucîndu-i la U.T.A. pe Hirmler si 
BÎodi (crescuți aici), pe Șchiopu (la 34 de 
ani, după ce aproape 10 ani a trebuit să 
joace prin alte părți !). Au mai venit 
Mușat și Marcu, de la U.M. Timișoara sî.

Formația standard : Ducadam — Bitea, Kukla, Hirmler (Bodi), Giurgiu — Șchiopu 
(Mușat), Vaczi, Coraș — Cura, Ciordaș, Tisa

respectiv. Someșul Satu Mare. Am discu
tat cu fiecare jucător în parte, încercînd 
să le stimulăm ambițiile, încrederea în ei 
înșiși, am încercat să-1 facem să înțeleagă 
cit de mult contăm pe aportul lor. Abia 
de acum puteam începe o pregătire aspră. 

dură, pe măsura obiectivului Si băieții 
au răspuns „da", fiindcă iubesc mult gi 
fotbalul și Aradul.

(Continuare in pagina 21)
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